
  خبر یک

رســانه های آلمانی از ورود یک خودرو به محل عبور عابران 
پیاده در شــهر تریر  ایالت راینلندفالتــس آلمان خبر دادند. 
تارنمای تاگس شاو وابســته به شبکه یک تلویزیون آلمان در 
این رابطه نوشــت: یک خودرو با ســرعت زیاد به محل عبور 

عابران پیاده در تریر وارد شــد. طبق گفتــه مقامات پلیس ، 
دو نفر در این حادثه جان خود را از دســت داده اند و راننده 
دستگیر شده است. هنوز مشخص نیســت انگیزه این فرد از 
این اقدام چه بوده است. همچنین شــاهدان عینی به شبکه 
رادیویی SWR گفتند که راننده این خودرو با ســرعت زیاد 
وارد منطقه عابر پیاده شده و عمدا با مردم برخورد کرده است. 

»ولفرام لیبه« شهردار تریر از این حمله به عنوان اقدامی جنون 
آمیز یاد کرد. وی با این حال از ارائــه آمار قربانیان این حمله 
خودداری کرد. شــاهد دیگری به روزنامه محلی »تریریشه 
فولکس فرویند« گفت که یک خودروی خاکســتری تیره با 
سرعت زیاد به داخل جمعیت رانده شده و با برخورد شدید به 

عابران شماری از آنها را به هوا پرتاب کرده است.

حمله به عابران پیاده درآلمان
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ر  وستاي 
چنارمحمودي 

400  ر و ز  بعد
  درمان رايگان و واريز 
ماهانه يك میلیون تومان 

به مبتلايان ايدز 
  ديگر كسي از رستوران و 
نانوايي روستا خريد نكرد

»چراغ مركز بهداشت دوباره روشن شده، بهيار 
جديد آورده اند، داروهــا را رايگان مي دهند 
و ماهي يك ميليون تومــان واريز مي كنند و 
دندانپزشــك هر چند روز يك بار به ما  ســر 
مي زند.« اين خدماتي است كه پس از يك سال 
و دو ماه براي روســتاييان اهل چنارمحمودي 
ارائه مي شود. روستايي از توابع لردگان در 160 
كيلومتري چهارمحال و بختياري كه گفته شده 
بيش از 100 نفر از آنها اوايل سال پيش به ويروس 
اچ آي وي مبتلا شــدند. ماجراي پيچيده اي كه 
مشخص نشــد علت اصلي آن چه بوده اما همه 
روستاييان معتقد بودند كه مامور به ورز شبكه 
بهداشتي وزارت بهداشــت، عامل انتقال آن به 
روستاييان بوده اســت؛ ادعايي كه البته هيچ 
وقت ثابت نشد و حتی رد شد و فرضيات ديگری 
مطرح شــد.  حالا پس از گذشت 400 روز از آن 
حادثه نگاه دوباره اي به اين روستا كه روزي مركز 
حادثه و اخبار كل كشور شده بود انداخته ايم تا 
ببينيم در اين مدت آنها چه خدماتي گرفته اند يا 

آموزش هايي ديده اند. 
س.محمودي، ســال پيش با احســاس درد و 
خستگي زياد در بيمارستاني در بروجن و سپس 
در شهركرد بستري شــد. در نهايت بعد از چند 
روز سردرگمي جواب آزمايشش مشخص كرد 
كه او به ايدز مبتلا شده است. اين ماجرا آن ماه 
براي چند نفر ديگر هم تكرار شــد. يكي يكي 
با بدن درد شديد بيمارســتان رفتند و متوجه 
بيماري خود شدند. او به هفت صبح مي گويد   دو 
ماه است براي 160 نفر از اهالي روستا كه مبتلا به 
ايدز شده بودند ماهي يك ميليون تومان واريز 
كرده اند. البته اضافه می کند مبلغ اين ماه هنوز 
به حسابشان نيامده. مركز بهداشت كه سال پيش 
مورد حمله قرار گرفته بود  و در آن بسته شده 
بود، امسال چراغ خودش را روشن كرده و بهيار 
جديد در آن رفت و آمد مي كند. آنها همچنين 
داروهاي شــان را از لردگان به صورت رايگان 

دريافت مي كنند. 
دولت خانه جديدي هم به يك دندانپزشــك و 
پزشك عمومي اختصاص داده كه هر چند روز 
يك بار دندانپزشــك دندان هاي شان را معاينه 
مي كند. البته نه اينكه اين اتفاق ها از خستگي 
پاها و كوفتگي بدن بيماران كم كند  اما فقط ديگر 
مي توانند از جايشان راحت تر بلند شوند و رفت و 
آمد كنند.كوچك تر يــن فرزند س.محمودي،  
11  ســال و بزرگ ترين فرزندش 20 سال دارد و 
از خانواده آنها فقط او به اين بيماري مبتلا شده 
است. آنها ســال پيش عكس هاي بار ميوه هاي 
خشك  و له  شده شــان را فرســتاده بودند و 
مي گفتند به خاطر اين بيماري ديگر كسي از اين 
روستا محصولي نخريده؛ اما امسال   اين مشكل 
حل شده و توانسته   اند ميوه و سبزيجات شان را 
بفروشند.  البته همه خانواده هاي روستا به اين 
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وكلا در حال گذراندن یکی از سخت ترین دوران های کاری 
خود هستند. هر ســه قوه، با دلایلی متفاوت به فعالیت آنها 
حمله کردند و درآمد و نیز شأنی که آنها برای کار خود قائل 

بودند را به چالش کشیدند. با هم ببینیم چه شده است:
1  در دولت، سازمان امور مالیاتی محور حمله به وکلاست؛ 
البته دست در دست قوه قضائیه. وکلا همیشه متهم بودند که 
دو نوع قرارداد دارند. یک قرارداد که به دادگاه ارائه می کنند 
و بر اســاس آن تمبر باطل می کنند و به عبارت ساده مالیات 
می پردازند و دیگری قرارداد واقعی که با موکل می بندند و بر 
اساس آن درآمد دارند. بر اساس قانون برنامه توسعه، قرار بوده 
که سامانه ای تهیه شود که وکلا نتوانند چنین کاری کنند و 
حالا از ابتدای آذرماه این ســامانه اجرایی شده است. بر این 
اساس تنها وکالت وکیلی پذیرفته می شود که قراردادش را در 
یک سامانه ثبت کرده باشد. گام بعدی احتمالا این است که 
یک حساب بانکی به سامانه متصل شود و پرداخت از طریق آن 
صورت گیرد. مثل کاری که الان در مورد دفاتر اسناد رسمی 
صورت می گیرد. بنابراین پرداخت مالیات به شــکل واقعی 

اولین چالش آنها در این روزهاست. 
2  در مجلس، طرحی برای اصلاح یک قانون درخصوص 
اصل 44 دنبال می شــود که خیلی مفصل است و ما به طور 
خلاصه بــه آن پرداخته ایــم. در این قانون یــک نهاد ایجاد 
می شود که می تواند تشخیص بدهد آیا بازار یک کسب وکار، 
اشباع شده است یا نه و اگر اشباع نشده بود، مجوز بدهد که 
افراد بیشــتری بتوانند آن کار را انجام دهند. این موضوع در 
مشــاغلی مثل داروخانه، دفاتر خدمــات الکترونیک، دفاتر 
اسناد رسمی و ... که نیاز به مجوز خاص دارند، اهمیت دارد. 
وکلا که از قبل می گفتند بازار ما اشباع است و برای همین هر 
سال، در کانون وکلا تعداد نفرات محدودی را جذب کار خود 
می کردند، معترضند که چرا شــامل این قانون شده اند. آنها 
می گویند ما اصلا کاسبی و شغل نیستیم و این توهین است 
به ما که ما را شغل حساب کنید. مجلسی ها اما، می گویند نه 
شما شغل هستید و تاکنون هم انحصارگرا بودید و حالا باید 
انحصارتان را بشکنیم؛ انحصاری که البته قبلا یک بار با ایجاد 
مرکز وکلا در قوه قضائیه هم شکسته شده بود، ولی حالا قرار 

است کاملا از بین برود.  
3  موضوع سوم هم در این چند روز به وجود آمده و از جانب 
قوه قضائیه است. قوه قضائیه مرکزی تشکیل داده برای نظارت 
بر وکلا. در بندهای نظارتی آن مواردی جنجالی مثل حجاب 
و التزام بــه ولایت فقیه و کنترل فعالیــت در فضای مجازی 
هم هست. وکلا چند روز اســت که دارند اعتراض می کنند 
و می گویند این کار استقلال وکیل و کانون وکلا و در نتیجه 
عدالت قضایی را زیر سوال می برد، ولی بعید است قوه قضائیه 
کوتاه بیاید، چراکه رئیس آن چندوقتی اســت در بسیاری از 
سخنرانی های خود از عملکرد وکلا ناراضی است. جالب است 
که در این چند روز، اعتراض وکلا هم چندان عمومی نشــده 
و در لایه های نخبگانی باقی مانده است. شاید نشانه ای دیگر 
بر اینکه این قشر به خاطر نوع عملکرد مادی گرایانه برخی از 
اعضای این صنف، چندان هم پیش مردم محبوب نیســت. 
درســت مثل وضعیتی که پزشــکان قبل از کرونا داشتند. 
خلاصه که این روزها حال وروز وکلا، خیلی خوب نیست. اگر 

در آشنایانتان وکیل دارید، کمی رعایت حالشان را بکنید. 

دعوای کوچولوهای   ادکلن   زده  اروپایی
فولکس واگن گلف GTI مدل 2018 و آلفارومئو جولیتا مدل 2017 دو  مدل از لاکچری ترين 

هاچ بک های حاضر در بازار ايران اند که با قیمتی میلیاردی در بازار به فروش می رسند  صفحه 05 را بخوانید

حملهسهجانبهبهوکیلها
دولت مالیات می خواهد، مجلس می گويد انحصار شغلتان را برمی داريم و قوه قضائیه 

می خواهد بر آنها نظارت کند؛ روزگار وکلا سخت تر و سخت تر می شود

داستان یک نشان تقدیر 
 حاشیه های جديد از ماجرای ترور دانشمند هسته ای

  نقل قول همسر شهید رضايی نژاد از همسر  شهید 
فخری زاده از لحظه ترور در آبسرد

مسئله ترور شهید دکتر محسن فخری زاده هنوز به شکل رازآلودی 
مبهم باقی مانده.  دیروز هم چند خبر و خرده روایت دیگر درباره روز 
حادثه آبسرد و مسائل سیاسی مرتبط  با این ماجرا منتشر شد که در 

ادامه یکبار این خبرها را مرور می کنیم. گفتنی است یکی از مسائلی که 
در مورد این حادثه اخیر به چشم می آید ...  صفحه 03 را بخوانيد

انتخاب بهترین تلویزیون 
از میان گزینه های محدود

بررسی ويژگی های انواع تلويزيون موجود 
در بازار بین 6 تا190میلیون تومان   صفحه 06

پاس گل بهارستان به  دلار
همزمان با طرح توقف اجرای تعهدات در 

معاهده NPT، ارز و طلا گران شدند ...   صفحه  06

بذله گویی غیرمنتظره 
حریرچی و حدادعادل

درباره سه ويدئو از شبکه های تلويزيونی   صفحه03

نقش  ویژه کارتن خواب ها 
در اقتصاد ایران!

مرور ردپای بی بضاعت هايی که حتی جای 
خواب ندارند  در پرونده های فساد مالی  صفحه03

در 20 سال اخیر تعداد فقرا در جهان چه تغییری کرده 
است؟ الف. دوبرابر شده اســت. ب. تقریبا یکسان مانده 
است. ج. تقریبا نصف شده است. پاسخ شما به این پرسش 
ســه گزینه ای احتمالا پاسخی غلط باشــد. دقیقا مثل 
پاسخی که به این پرســش خواهید داد: میانگین دمای 
هوا در صد سال آینده چه خواهد شد؟ الف. بیشتر خواهد 
شد. ب. یکسان خواهد ماند. ج. کمتر خواهد شد. هنس 
روسلینگ چندین پرسش از این نوع مطرح می کند که 
مطمئن باشید به اکثر آنها اشــتباه پاسخ خواهید داد. 
چون پاسخ ســوال اول و دوم، هر دو گزینه »ج« است. 
اما پرسش اصلی این است که چرا؟ چرا ذهنمان عادت 
کرده به سمت ترسیم جهانی ترسناک تر حرکت کند؟ 
چرا گمان می کنیم آینده شــالوده ای وحشــتناک تر از 
آنچه هســت به ما عرضه خواهد کرد؟ درست است که 
در بازه های زمانی مختلف، جهان درگیر جنگ، بلایای 
طبیعی یــا اپیدمی ها و پاندمی هایی نظیر کرونا شــده 
است، اما اینها فقط بخش هایی از تاریخ زندگی بشر روی 
کره زمین است؛ درحالی که ذهن ما این بخش ها را جدا 
می کند و آن را کل واقعیت می انگارد: »اشتباه برداشت 
نکنید، حرف از آن خبرهای پیش پاافتاده  مثبتی نیست 
که برای خنثی کردن اثر اخبار منفی می گویند؛ منظورم 
پیشرفت های مهمی اســت که می توانند دنیا را تغییر 
دهند، اما به قدری آهسته و خردخرد اتفاق می افتند که 
نمی شود ذره ذره شان را به عنوان خبر اعلام کرد. حقایق 
پایه ای مربوط به پیشرفت دنیا آنقدر ناشناخته است که 
از من دعوت می کنند در کنفرانس ها و جلسات گروهی 
در سرتاسر جهان درباره شــان صحبت کنم.« )ص 49( 
در کتاب »واقع نگری« نوشته هنس روسلینگ دقیقا از 
این وقایع به همراه آمار و ارقام صحبت می شود. درواقع 
کتاب نقدی کارشناســانه، همراه با دلایل و مستندات 
علیه این گزاره اســت: »اوضاع خیلی بــده«! گاهی هم 
اطلاعاتی ارائه داده می شود که احتمالا خیلی از ما خلاف 
آن فکر می کنیم! مثــلا هیچ می دانســتید مرگ ومیر 
انسان ها در جنگ در 20 سال گذشته رو به کاهش رفته؟ 
مرگ ومیر کودکان دنیا هم به همین شکل بوده. در 60 
ســال گذشــته وضعیت کودکان کار، 10 درصد پایین 
آمده، گرسنگی 11 درصد کاهش داشته و وضعیت نازک 
شدن لایه ازن روندی بســیار خوش بین کننده داشته. 
وضعیت دموکراسی نسبت به دو قرن گذشته، 56 درصد 
بهبود یافته، حق رأی زنان به شــدت بهتر شده، سطح 
سواد 76 درصد رشد داشــته، نجات کودکان از سرطان 
به مراتب بیشــتر همراه با موفقیت بــوده و برخورداری 
مردم از آب، تلفن همراه و اینترنت قابل مقایسه با چند 
دهه پیش نیست. روســلینگ در این کتاب گاهی حتي 
سراغ آمارهایی رفته که به شــدت جزئی نگرانه است و 
نشان دهنده پیشرفت سطح رفاه. مثلا اشاره ای دارد به 
سرانه گیتار؛ اینکه در سال 1962 به ازای هر یك میلیون 
نفر، فقط 200 نفر گیتار داشــتند اما این آمار در سال 
2016، به ازای همان تعداد به 11 هزار نفر رسیده. در این 
شرایط که همه گمان می کنیم جهان رو به تباهی می رود، 
مطالعه کتاب »واقع نگری« از استرس های بیهوده شما 
خواهد کاســت. این کتاب با ترجمه عاطفه هاشــمی و 
سیدحسن رضوی به همت انتشــارات »میلکان« چاپ 

شده است.

سؤالاتی که همه غلط
جواب می دهند!

ستونچهارشنبه
یاسر نوروزی

بازگشت به 
تنظیمات کارخانه 

استقلال در تساوی 
مقابل پیکان

قابل پیش بینی و 
سنگین بود  صفحه 12

نگين باقري  
هفتصبح

  عکس یک

   تصويری از بزرگداشت ميرزا کوچک خان جنگلی در روزی که در تقويم، شهادت او 
نامگذاری شده است. عکس از مجتبی محمودی، ايرنا. 

  انفجار يک منزل مسکونی در خرم آباد تاکنون به فوت يک نفر و زخمی 
شدن 10 نفر منجر شده است. عکس از علی حسينی، مهر. 

گزارشی از همه 
پروژه های در دست 

ساخت سینمای ايران 
آن هم در اوج کرونا 

صفحات 10 و 11
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پاسخ به ترور با حداکثر درد برای   یک روز با سیاستمداران 
جنایتکاران خواهد بود

سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان تأکید 
کرد: عاملان، آمران و طراحان ترور مذبوحانه 

شهید فخری زاده حتما و یقینا مجازات می شوند 
و دستگاه های مسئول پیگیر این موضوع هستند 

و دولت نیز در کنار تمام ارکان حاکمیتی این امر 
را ضروری و قطعی می داند. وی همچنین به سفر 
اخیر خود به افغانستان و دیدارهایش با مقامات 
این کشور اشاره و گزارشی از این سفر ارائه کرد 

و بر اهمیت پیوست قوی مردمی و رسانه ای 
دو کشور تاکید کرد. وي در پاسخ به سوالی در 

ارتباط با مجازات عوامل ترور شهید محسن 
فخری زاده و نگاه دولت به این موضوع گفت: 

قطعا پاسخ این ترور داده می شود و همان طور 
که اشاره کردم، عاملان، آمران و طراحان این 
ترور یقینا و حتما مجازات می شوند و مسئله 

مهم این است که ما در این ارتباط نباید در دام 
طراحی های رسانه ای، کارزار ضداطلاعاتی و 

جریان سازی های مجعول و هدفمند که سر در 
تل آویو، آلبانی و واشنگتن دارند بیفتیم. وی 

ادامه داد: قطعا و یقینا هر کسی که این طراحی 
را کرده است پاسخ خود را خواهد گرفت. این 

صدای ملت ایران است و ما با آرامش و طمأنینه، 
ولی با اقتدار در این زمینه اقدام می کنیم. 

خطیب زاده گفت: در مورد برخی از کشورها در 
راستای حصول مطالبات کشور مذاکرات آشکار 

نیست و در مورد عراق و کره نیز همان طور که 
پیش از این گفته ام، این موضوعات مسیر خود 

را پیگیری می کند. سخنگوی وزارت خارجه در 
ادامه گفت وگوی خود با خبرنگاران در ارتباط 

با پیگیری های وزارت خارجه در ارتباط با ترور 
شهید محسن فخری زاده، دانشمند هسته ای 
و دفاعی کشورمان گفت: دقایقی بعد از تأیید 
خبر ترور و شهادت دکتر فخری زاده، وزارت 

خارجه به این موضوع واکنش نشان داد و وزیر 
خارجه کشورمان در توئیتی ضمن اینکه اعلام 

کردند ردپای جدی از رژیم صهیونیستی در این 
ترور مشخص است، انتظارات ایران از جامعه 

بین المللی در محکومیت این ترور را نیز تشریح 
کردند. سخنگوی وزارت خارجه همچنین در 

پاسخ به سوال دیگری در مورد تبادل زندانیان 
بین ایران و برخی از کشورها و اینکه آیا ممکن 

است این موضوع در ارتباط با خانم نازنین زاغری 
نیز اتفاق بیفتد، گفت: در تمامی این موارد 

قوه قضائیه حرف اول و آخر را می زند و پرونده  
بسیاری از محکومان، در دادگاه صالحه مراحل 
قضایی را طی کرده است و در تصمیم مستقل 

قاضی و دادگاه این تبادلات انجام می شود. 
خطیب زاده در مورد پرونده زاغری نیز گفت: 
ایشان حکم قضایی از دادگاه صالحه دارند و 

پرونده ایشان مسیر قانونی و قضایی خود را طی 
می کند که شما می توانید اطلاعات مربوط به آن 

را از قوه قضائیه و سخنگوی آن پیگیری کنید.

سی
لما

دیپ

رئیس جمهور گفت: تحريم های دشــمن اگرچه بدون آسیب 
و اخلال در اقتصاد کشــور و زندگی و معیشــت مردم نبوده 
اما دشــمن به هدف اصلی ترسیم شــده برای تحريم  و جنگ 
اقتصادی که فروپاشــی اقتصاد ايران بوده دســت نیافت و با 
قدرت می توانیم اذعان کنیم که آثار تحريم ها خنثی شده است.

از جمله اهداف مهم دشمن در اين جنگ اقتصادی بر هم 
زدن آرامش جامعه و امنیت خاطر مردم بوده اما دولت با همه 
ســختی ها، تمامی تلاش خود را به کار گرفته تا مانع نا امنی 

روانی و جلوگیری از بی ثباتی فضای اقتصادی کشور شود.
آنها که در طول دو و نیم سال اجرای سیاست ضد ايرانی 

فشار حداکثری نتوانســتند به هدف متوقف کردن اقتصاد 
ايران برســند امروز از آرامش و روند بهبود در اقتصاد ايران 
عصبانی اند و می خواهند در اين چنــد هفته امواج منفی به 

اقتصاد بفرستند.
مردم اطمینان دارند که مقاومت اقتصادی نتیجه داده و 
تحريم کنندگان ناچارند از راه خود برگردند به همین جهت 
پیش بینی ها نسبت به آينده مثبت شده و رفتارهای اقتصادی 

در بازارهای مختلف همین را نشان می دهد.
اگر چه اين سختی ها و مشقات در دوره شیوع کرونا مسیر 
را برای دولت ناهموارتر می کرد اما نسبتا توانسته اين موضوع 

را نیز خنثی کند و از اين نظر همه می بايست مراقب اقدامات 
و اظهارات خود باشــند که آرامش فضای اقتصادی کشور و 

امنیت خاطر مردم مورد خدشه قرار نگیرد.
لايحه بودجه ســال 1400، راه را برای تحرک کشور در 

مسیر پیشرفت و توسعه زيرساخت ها باز می کند.
حفظ و تقويت روند توسعه کشــور و همزمان حمايت از 
قشــرهای ضعیف مبنای اصلی تدوين بودجه در سال آينده 
بوده و بــا تلاش های صــورت گرفتــه در ســال جاری و 
ريل گذاری های انجام شده می توانیم افق پیش روی اقتصاد 
کشور و معیشت مردم را روشن تر و رو به بهبود ترسیم کنیم.

امیدواريم با برطرف شــدن برخی تنگناها، مسیر توسعه 
کشور در سال آينده آهنگ پرشتاب تری به خود گیرد.

متکی نبودن به نفت در بودجه جاری سال آينده از ديگر 
متغیرهای مثبت اين بودجه است. دولت با محاسبات دقیق 
و با توجه به تجارب به دســت آمــده در فرآينــد مقابله با 
تحريم های ســخت اقتصادی تحمیل شــده به کشــور، 
برنامه ريزی هــای لازم را انجام داده  که اين امر دســتاورد 

بزرگی است.

دشمن از نرسیدن به هدف خود در توقف 
اقتصاد ایران عصبانی است

توضیحات رئیس جمهور در مورد بودجه 1400

  خبر دو  میدان مشق

شرحبیل الغريب در المیادين نوشت: سیاست 
ترور دانشــمندان يک سیاســت قديمی و 
درعین حال جديد اســت که رژيم اشغالگر 
آن را در شرايط مشــخصی به کار می گیرد؛ 
يا برای تحقق يک هدف يــا برای برهم زدن 
محاســبات. پیگیری حوادث مربوط به ترور 
دانشــمند ايرانی نشــان می دهد که ردپای 
موساد اسرائیل در اين ماجرا ديده می شود، 
چراکه صهیونیســت ها از هــر فرصتی برای 
تحريک علیه جمهوری اســلامی اســتفاده 
می کنند و آخرين آن، ديدار ســه جانبه بین 
وزير خارجه آمريکا، نخســت وزير اسرائیل و 
ولیعهد سعودی اســت. اما امروز، دلیل ترور 
فخری زاده در زمان حاضــر و اهداف و دلايل 
آن چیست؟ کسی که به دقت تحولات منطقه 
را در نظر داشته باشد، درمی يابد که اتفاقاتی 
در راه است و اين ســناريو با خروج ترامپ از 
کاخ سفید و ورود جو بايدن به آن، ديدار های 
سه جانبه اخیر و زمان باقی مانده برای ترامپ، 

تقويت می شود.
حالت خوشحالی نخست وزير اسرائیل نیز در 
همین رابطه قابل توجیه بوده و تا حد زيادی 
به مســئولیت اســرائیل با نیرو های وابسته 
به آن، بــرای انجام ترور فخــری زاده مربوط 

می شود.
ترور فخــری زاده منافعی را بــرای ترامپ و 
نتانیاهو محقق کرد، ترامپی که چهار ســال 
در رأس قدرت در آمريکا بود و اکنون نزديک 

به پايان يافتن رياستش در کاخ سفید است، 
به دنبال دســتاوردی است تا حیات سیاسی 
خود را به آن ختم کنــد. اما نتانیاهو در وهله 
اول پرش به جلو و خروج از بحران های داخلی 
را هدف گرفته اســت و آنچــه جريان دارد، 
دســتاورد ويژه ای برای نخست وزير اسرائیل 
اســت، به اين دلیل که حکومــت نتانیاهو 
سست و شکننده بوده و در معرض فروپاشی 
قــرار دارد، اما با اين جنايــت می تواند زمان 
بیشتری برای خود بخرد و از اين حادثه برای 
قدرت نمايی خود و تشکیل ائتلاف های جديد 
استفاده کند. آنچه به وقوع پیوست، مستلزم 
پاســخ و واکنش ايران اســت، اما همزمان، 
ايران نبايد به ســرعت به نبردی وارد شود تا 
خواسته های ترامپ را در وقت اضافه محقق 
کند. زمان فعلی، نیازمند حکمت و استفاده از 
زبان عقل، به دور از عاطفه، واکنش فوری و در 

نظر گرفتن متغیر های منطقه است.
شــهادت دانشــمند برجســته، محســن 
فخری زاده، باعث می شــود ايــران به عنوان 
يک دولت رهبرِ محور مقاومت، به برنامه های 
هسته ای خود تعهد بیشــتری داشته باشد، 
به اين دلیل که حق اســتفاده از قدرت برای 
تحقق پیروزی علیه رژيم اشغالگر را دارد. اما 
عربستان ســعودی که معاملات سری برای 
خريد سلاح با موافقت اســرائیل انجام داده 
است، جز شکســت و عقب نشینی به چیزی 

دست پیدا نمی کند.

ســخنگوی دولت با بیان اينکــه تصمیم گیری 
درباره برجام و فعالیت های هسته ای از اختیارات 
شورای عالی امنیت ملی است و مجلس حق ورود 
ندارد، اظهــار امیدواری کرد که اين مســئله در 
بررســی مصوبه )سه شــنبه( مجلس در شورای 

نگهبان مورد توجه قرار گیرد.
قطعا تروريســت ها به اهداف خــود نخواهند 
رسید. دانش هســته ای - دفاعی ما ترورشدنی و 
برگشت پذير نیســت. مردم ما هم نه تنها متاثر از 
عملیــات روانی اين تــرور قرار نگرفتنــد، بلکه 
هوشمندتر و متحدتر نســبت به منافع ملی و در 

برابر دشمنان واقعی ملت ما شده اند.
برخلاف آنچه گاهــی در رســانه های بیگانه 
شنیده می شود، در اين مورد خاص، سازمان های 
جاسوسی و تروريستی به رغم همه ادعاهای زياد 
خود، زير پوشش ما قرار داشــتند و محل وقوع و 
هدف ترور پیش بینی شــده بود و با کمی دقت و 
رعايت پروتکل های حفاظتی می توانســتیم اين 
جنايــت را نــاکام بگذاريــم. درهمین حــال، 
دستگاه های امنیتی مثل همیشــه، برای بهبود 
هرچه بیشتر رويه های امنیتی و اطمینان از عدم 
تکرار اين اتفاق های ناگــوار تمام تلاش خود را به 

کار خواهند گرفت.
آنچه در عنوان طرح نمايندگان محترم آمده، 
برداشتن تحريم هاست. انباشت اورانیوم با غنای 
20 درصد و همینطور عدم اجرای پروتکل الحاقی 
منجر به دائمی شــدن تحريم ها می شود، در اين 
صورت به مذاکرات هســته ای و برجــام نیازی 

نمی بود. ما قبل از برجام، پروتکل الحاقی را اجرا 
نمی کرديم و صدها کیلوگرم اورانیوم با غنای 20 
درصــد در اختیار داشــتیم، امــا همچنان ذيل 
سخت ترين تحريم های چندجانبه شورای امنیت 
ســازمان ملل متحد بوديم. بنابراين اگر هدف از 
طرح آنطور که در عنوان آن آمده، اقدام راهبردی 
برای لغو تحريم ها باشــد، بر اســاس تجربه های 
پیشین، اين طرح کمکی به لغو تحريم ها نمی کند.

مطالب مربوط به اظهارات آقای شمخانی را از 
دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی پیگیری کنید. 
بنابر بر گزارش مطرح شــده در دولت، در جريان 
حادثه شهادت شهید گرانقدر، فخری زاده، وزارت 
اطلاعات با اشرافی که داشــته، از چند ماه قبل و 
حتی چند روز قبل از حادثه، اطلاعات لازم را در 
قالب »هشدار انجام عملیات تروريستی« به صورت 
دقیق، با جزئیــات و ذکر مکان هــای احتمالی و 
اهداف عملیات در اختیار ســازمان ها و نهادهای 

حفاظتی مربوطه قرار داده بود.
همانطور که پیش از اين مســئولان سازمان 
انرژی اتمی رســما گفته اند، شــهید فخری زاده 
هیچگاه با هیچ مقامی از آژانس بین المللی انرژی 
هســته ای ديدار و مذاکره نکرده اســت. شهید 
فخری زاده از ابتــدای دهــه 1380 و در جريان 
مذاکرات هسته ای با سه کشور اروپايی به نوعی در 
مذاکرات شرکت داشت و چهره ای شناخته شده 
بود. سوءاستفاده سیاسی از شهدا و آغشته کردن 
نام آنها به دروغ و تهمت با انگیزه های سیاســی 

نگران کننده است و نوعی جفا در حق آنهاست.

المیادین: هدف از ترور فخری زاده، وادار کردن 
ایران به مقابله نظامی با اسرائیل است

سخنگوی دولت: مجلس نمی تواند 
در موضوع برجام وارد شود

هراس در حاشیه خلیج فارس
عربستان هم ترور شهید فخری زاده را محکوم کرد

روند تحولات منطقه ای بعد از ترور شهید محسن فخری زاده، روندی 
غیرطبیعی بوده است. بیايید با هم چند واقعه را مرور کنیم. 

1. برخی اتفاقــات در اين چند روز از ديد ما پنهان مانده اســت. 
انفجار در يک رستوران در رياض بعد از ترور که طبق گفته منابع 
عربستانی مربوط به انفجار يک کپسول گاز بوده است، مرگ يک 
نظامی آمريکايی در يک پايگاه نظامی آمريکا در امارات که گفته 
شده علت آن غیرنظامی بوده است، حمله نیروهای يمنی به جلسه 
فرماندهان ائتلاف سعودی در منطقه مارب که گفته شده حدود 
13 نظامی ارشد در آن کشته شــدند و البته يک خبر که شامگاه 
دوشنبه در خصوص حمله به دو میدان نفتی اماراتی منتشر شد 

که البته دروغین بود ولی به هر حال آدرسی به مخاطب می داد. 
2. مسئله بعدی محکومیت ترور اين شــهید از سوی کشورهای 
همسايه ما در خلیج فارس است. امارات با لحنی تند اين ترور را 
محکوم کرده اســت. بحرين هم همین طور. کويت هم به همین 
شــکل که البته از اين کشــور انتظار می رفت. ديــروز نماينده 
عربستان در سازمان ملل هم اين ترور را محکوم کرده است. اين 
محکومیت ها در اوج اختلاف ايران با اين کشــورها، جای تعجب 

دارد. 
3. حالا به اين خبر توجه کنید: يــک منبع بلند پايه در امارات به 
میدل ايست آی گفت که ايران مستقیما با محمد بن زايد ولیعهد 
امارات تمــاس گرفته و تهديد به ضربه به اين کشــور در صورت 
هرگونه حمله آمريکا به ايران، کرده اســت. اين منبع گفت: اين 
تهديد را بن زايد مستقیما از سوی ايران دريافت کرد و پای هیچ 
واسطه ای در میان نبود. به گفته اين منبع، ايران به بن زايد گفته 
است: »ما شما را مســئول ترور فخری زاده می دانیم.« اين منبع 
گفت که تماس ايران با بن زايد چندين ساعت قبل از بیانیه امارات 

در محکومیت ترور فخری زاده بود.
4. نبايد از اين مسئله هم بگذريم که روز دوشنبه در مناطق اشغالی 
فلسطین و لبنان نیز شــاهد برخی اتفاقات عجیب از نظر امنیتی 
بوديم. در تمام روز دوشــنبه، جنگنده های رژيم صهیونیستی بر 
فراز آسمان لبنان پرواز کردند و حتی تا بیروت هم رفتند. از آن سو 
در ساعات ابتدايی روز سه شــنبه خبر آمد که برخی از پروازهای 
فرودگاه بن گوريون نیز کنسل شده است. اين خبر ساعتی بعد از 
خبر نصب سامانه دفاع ضدموشــکی در اطراف شهر حیفا منتشر 

شد. 
5. به نظر می رسد که ايران در اين مرحله در راستای سیاست صبر 
استراتژيک خود قصدی برای پاسخگويی فوری به اقدامات صورت 
گرفته را ندارد اما در پس پرده پیغام هايی در منطقه تبادل شده 
که برخی از کشورها را کمی به فکر فرو برده است. کشورهايی که 
نشان دادند حتی در برابر حملات انتقامجويانه انصارالله نیز ايمن 
نیستند و اقتصاد مبتنی بر نفت و سرمايه گذاری خارجی شان در 
شرايط يک حمله انتقامجويانه شکننده است. سوال اين است که 
آيا اين پیغام ها خواهد توانست بازيگر خبیث اصلی را از اقدامات 
احتمالی آتی خود منصرف کند؟ پاسخ مشخص نیست ولی دست 
کم متحدان جديدش در منطقه خلیج را کمی بر ســر جای خود 
خواهد نشاند کما اينکه خبر فعلا غیرموثقی منتشر شده که نشان 
می دهد عربســتان از تصمیم خود بــرای در اختیار دادن فضای 
هوايی کشورش برای پروازهای اسرائیلی، عقب نشینی کرده است. 

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

  حناچی نامگذاری یک خیابان به نام استاد شجریان را اجرا 
کند؛ حمیدرضا نوربخش، مديرعامل خانه موسیقی ايران، گفت: 19 
مهرماه توسط رياســت شورای شــهر تهران نامگذاری خیابان استاد 
شجريان برای اجرايی شدن به شهرداری تهران ابلاغ شده است. تاکنون 
منتظر بوديم که تابلوی خیابان قرار داده شود، ولی متاسفانه تا امروز 
اجرايی نشده است و اين برای ما جای سوال دارد. انتظار داريم آقای دکتر 
حناچی، شهردار محترم تهران که اهتمام خاصی به مسائل فرهنگی و 
هنری دارند، اين مسئله را هرچه زودتر اجرايی کنند. ما منتظر هستیم 
که نامگذاری صورت بگیرد و اين مطالبه را پیگیری خواهیم کرد. )ايسنا(

دعا کنیم ترامپ برگردد؛ عباس عبدی، تحلیلگر اصلاح طلب در حساب 
کاربری خود در توئیتر نوشت: با اين رفتاری که از جناح اصولگرا در اين 
يکی، دو روز می بینیم بايد دعا کرد، ترامپ برگردد چون کارهايی که 
انجام می دهند تا تحريم ها باقی بماند ناشی از عصبی شدن از شکست 

ترامپ است و خطرش برای ايران بیشتر از وجود ترامپ است.
انتقاد تند از اظهارنظرهای رادیکال بعد از ترور شــهید 

فخری زاده؛ مســیح مهاجری در روزنامه جمهوری اسلامی نوشت: 
يادمان نرفته که مسئولان رژيم صهیونیستی از شعارهای تند رئیس 
دولت های نهم و دهم چگونه با خوشــحالی اســتقبال می کردند و با 
صراحت می گفتند شعارهای تند چنین شخصی که در بالاترين منصب 
اجرائی ايران قرار دارد به نفع اسرائیل است. قطعنامه های شورای امنیت 
سازمان ملل علیه کشورمان را در همان ســال ها کاغذپاره دانستند و 
ديديم که همان به اصطلاح کاغذپاره ها چــه به روز مردم ما آوردند. به 
تحلیل های عناصر مشکوک عمل کردند و برای آنها رديف بودجه در نظر 
گرفتند و کشور را با همان تحلیل ها در باتلاق تحريم ها فرو بردند. و حالا 
همنوايان همان جريان انحرافی در مجلس و بعضی رســانه ها و ساير 
مراکز، بار ديگر بر طبل جنگ می کوبند و داد سخن از حمله نظامی به 
فلان منطقه می دهند و طرح خروج از برجام را مطرح می کنند. اينان آيا 
نمی دانند با اين کارها در حال بازی کردن در زمین دشمن هستند و با 

اين اقدامات و اين پیشنهادها فقط تیغ دشمن را تیزتر می کنند؟
انصاری: برخی اظهارنظرها هماهنگ با اهداف ترور است؛ 

مجید انصاری، عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظــام، درباره برخی 
اظهارنظرهای سیاسی بعد از ترور شهید فخری زاده، اينگونه رفتارهای 
تاســف بار را در خوشــبینانه ترين فرض، غلیان احساســات همراه با 
کوته نظری و تسويه حساب های سیاسی و جناحی يا اهداف انتخاباتی 
خواند و خاطرنشان کرد: به اعتقاد من ماموريت بخشی از نیروهای نفوذ 
به عنوان مکمل حلقه ترور سامان دهندگان اين جريان، اسرائیلی است 
و پشت صحنه با فضاسازی رســانه ای و القاي تحلیل های هماهنگ با 
اهداف ترور و با سوار شدن بر موج تاثر عمومی و استفاده از زمینه های 
تفرقه آمیز پیش ساخته، عده ای از افراد ســاده لوح و بی غرض را عامل 
اجرای نیات خود می کنند. چگونه می تــوان از کنار هماهنگی کامل 
ترامپ و رژيم صهیونیستی  و ... در مخالفت جدی با برجام و بازگشت 
آمريکا به آن، با جريان به ظاهر انقلابی اين روزها که ترور را نتیجه برجام 
دانسته و در روزنامه ها و رسانه های خود، فرمان حمله به اين شهر و آن 

کشور و کشتن اين و آن می دهند گذشت؟ )ايرنا(
فتاح نســبتی با اصلاح طلبان ندارد؛ جواد امام در واکنش به 

اظهارات حمید ترقی مبنی بر تماس پرويز فتاح با خاتمی، تصريح کرد: 
اينکه ترقی مدعی اســت فتاح با خاتمی ديداری داشته است، تکذيب 
می شــود. او افزود: اگر اصولگرايان ملاحظاتی دارنــد مبنی بر اينکه 
می خواهند فتاح را حذف کنند، ارتباطی به جريان اصلاحات ندارد. فتاح 
هیچ نسبتی با جريان اصلاحات نداشته و ندارد. مديرعامل بنیاد باران 
عنوان کرد: بنابراين ديداری بین خاتمی و فتاح صورت نگرفته است، 
ازاين رو بهتر اســت اصولگرايان تسويه حساب های داخلی خودشان را 
روشــن تر بیان کنند و اين موضوع را با اين توهمات خودشان مرتبط 
نسازند. جواد امام در پاســخ به اين ســوال که آيا تماس تلفنی برای 
عذرخواهی صورت گرفته يا خیر؟ نیز گفت: تا جايی که بنده اطلاع دارم، 
چنین اتفاقاتی رخ نداده، اما به هرحال فتاح نیز هیچ گاه چنین ادعايی 
نداشته اســت. اگر فتاح صحبت کرده، خودش بايد نفیا يا اثباتا، اين 
موضوع را اعلام کند. او در پاسخ به اين سوال که آيا خاتمی دراين باره 
چیزی گفته است، اظهار کرد: ما هیچ  چیزی در اين باره نشنیده ايم، ضمن 
اينکه فتاح هم که در آن زمان عذرخواهی کرده بود، در صحبت هايش، 
هیچ اشاره ای به اين بخش نکرد. ما توضیح داديم که اتفاقات مربوط به 
آن ساختمان، ربطی به دوره فتاح نداشته و او بی جهت اين اظهارات را 

مطرح کرد، اما او در هیچ جا از خاتمی و دفتر ســابق وی که متعلق به 
موسسه نشــر آثار حضرت امام بود، عذرخواهی نکرده، درحالی که از 
نهادهای ديگر عذرخواهی کرد. حال ترقی اين سخنان را از کجا آورده، 

به نظر می رسد بايد شخص فتاح پاسخ بدهد. )برنا(
دفاع زیباکلام از خضریان؛ صادق زيباکلام درباره تلفظ غلط يک 
کلمه انگلیسی، درباره خضريان، نماينده مجلس در توئیتی نوشت: ظرف 
2 روز گذشــته بیش از پنجاه بار فايل علی خضريان برايم ارسال شد و 
خیلی ها صف بستند تا از خطای او بهره برداری کرده و تمسخرش نمايند. 
من بارها با او مناظره داشته ام، اتفاقا يکی از چهره های فهمیده و باسواد 
اصولگرايان اســت چرا اين قدر بی اخلاق، فرصت طلب، بی گذشــت و 

بی رحم و آبروبر شده ايم.
ادامه برخورد با فســاد در قوه قضائیه؛ روزنامه فرهیختگان 
نوشت: در ادامه اين برخورد با فساد، دو نفر ديگر از مسئولان قوه قضائیه 
نیز دستگیر شده اند. »م.ش« قاضی بازنشسته و »ا.ض« رئیس اسبق 
حفاظت اطلاعات دادگستری استان های سمنان و تهران به همراه چند 
تن ديگر از معاونان حفاظت اطلاعات دادگستری تهران و برخی وکلای 
دادگستری به اتهام تشکیل شبکه ارتشا و اعمال نفوذ دستگیر شده اند.

دو انتقاد تند از اظهارنظر اصولگرایان بعد از ترور شهید فخری زاده، دفاع زیباکلام از خضریان و ...

  قانون روز  خبر روز  تکذیب روز  نقل قول روز

سه توصیه موسویان به بایدن
سیدحسین موسويان، ديپلمات سابق و تحلیلگر مسائل بین الملل، مقاله ای در 
نشريه میدل ايست آی نوشته در پاسخ به اين پرسش که بايدن چگونه می تواند 
از تله مخالفان برجام عبور کند. در بخشی از اين مقاله، توصیه هايی خطاب به 

بايدن شده است که آنها را مي خوانید:
اول: بايدن نبايد در مدت باقیمانده دولت روحانی، برای بازگشت به برجام شرط 
و پیش شرط تعیین کرده و به دنبال گســترش موضوعات مورد گفت وگو با ايران 
باشد. چنین خواسته ای موجب شکست پروســه احیاي برجام خواهد شد، زيرا 
احساسات ضدآمريکايی مردم ايران، به ويژه بعد از ترور سردار سلیمانی و فخری زاده 
را نمی توان ناديده گرفت. دوم: برجام بايد کامل و يکپارچه اجرا شود. وقتی اجرای 
برجام آغاز شــد، اجرای کامل آن به خاطر تحريم های اولیه آمريکا )تحريم های 
ماقبل برجام( ممکن نشد و ايران نتوانست از منافع اقتصادی کامل برخوردار شود. 
بنابراين آمريکا بايد تحريم های اولیه را تعلیــق کند تا همه امضاکنندگان برجام 
بتوانند اين توافق را درست و کامل اجرا کنند. ســوم: مسائل منطقه ای همچون 
تسلیحات متعارف و غیرمتعارف بايد به طور منطقه ای، جامع و از طريق ديپلماسی 
چندجانبه حل شود. عربستان موشک های چینی با برد 5000 کیلومتر همراه با 
برنامه مخفی هسته ای دارد. اسرائیل موشک های جريکو با 5000 کیلومتر برد و 
با قابلیت حمل کلاهک هسته ای دارد و علاوه برآن صدها بمب هسته ای هم دارد. 
با اين وجود، تمام جیغ و فريادهای غربی ها در مورد توان موشکی ايران است که 

حداکثر 2000 کیلومتر برد دارد و بمب هسته ای ندارد. )ايسنا(

دو تکذیب در یک روز 
سايت نورنیوز در دو خبر مجزا نوشت: يک منبع آگاه شايعه هدف قرار گرفتن 
يک فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در مرز سوريه و عراق را تکذيب کرد. 
شب گذشته شبکه خبری المیادين نیز اين شــايعه را رد کرده بود. رسانه های 
وابسته به رژيم سعودی، رژيم صهیونیستی و شــبکه های اجتماعی وابسته به 
مرکز اعتدال عربستان پس از ماجرای ترور شهید محسن فخری زاده، دانشمند 
هسته ای ايران، به دنبال فضاســازی و عملیات روانی به منظور تحريک افکار 
عمومی بوده و شايعاتی را منتشر کرده اند که اين موضوع يکی از آنها بوده است.

اين خبر توسط رسانه های عربستان مثل الحدث، الشرق الاوسط و العربیه منتشر 
شده بود و البته بعد از آن رســانه های ديگری مثل الجزيره و راشاتودی نیز آن 
را منتشــر کرده بودند و محتوای آن اين بود که يکی از فرماندهان سپاه به نام 
مسلم شهدان را با ســه نیروی حفاظتی در مرز عراق و سوريه و در بدو ورود به 
سوريه هدف قرار داده اند. در اين خبر ادعا شده بود که اين ترور توسط يک پهپاد 
بدون سرنشین که البته گفته نشده که مالکیت آن برای چه کشوری است، انجام 
شده است. از سوی ديگر يک منبع آگاه در گفت وگو با »نورنیوز« ادعای روزنامه 
کويتی الجريده درخصوص نقش پهپادهای اسرائیلی در ترور شهید فخری زاده 
را تکذيب کرد. روزنامه کويتی الجريده ادعا کرده بود: دو پهپاد ارتش اسرائیل که 
در میانه جنگ قره باغ از جمهوری  آذربايجان برخاسته و از مرز دريای کاسپین 
گذشته و در ايران پنهان  شده  بودند، در عملیات ترور محسن  فخری زاده شرکت 

کرده اند. الجريده معمولا به انتشار اخبار جنجالی و فاقد صحت مشهور است. 

اختلاف جدید مجلس و دولت بر سر سیستان
طرحی برای تفکیک استان سیســتان و بلوچستان به چهار اســتان از سوی 49 
نماينده امضا و مطرح شده است. در مقدمه و دلايل توجیهی اين طرح آمده است:  
استان سیستان و بلوچستان به تنهايی 11 درصد کشور را به خود اختصاص داده 
و دارای 1600 کیلومتر مرز  می باشد و فاصله 2 شهر آن چابهار و زابل با هم بیش از 
900 کیلومتر است. بر اساس نظر اکثر متخصصین و صاحبنظران تقسیم استانی 
محروم با وسعت زياد به عنوان يک ظرفیت مورد تاکید است و تمرکززدايی جهت 
کاهش مسافت و تسلط بهتر مسئولین محلی از جمله استانداری در پیشرفت استان 
ضرورت دارد و تجربه تفکیک استان ها در جهت سیاســی، اقتصادی و فرهنگی، 
اجتماعی، امنیتی موثر بوده اســت.  بااين حال زهرا احمدی، مديرکل تقسیمات 
کشوری وزارت کشور، در واکنش به انتشار اخباری درخصوص طرح تقسیم استان 
سیستان و بلوچستان، اظهار داشت: ضروری است مباحث مرتبط با تقسیم استان ها، 
همراه با مطالعات کارشناســی از مجرای مبادی اصلی تخصصی مطرح و پیگیری 
شود. درحال حاضر دولت برنامه ای برای تقسیم اين استان و ايجاد استان های جديد 
ندارد. او ضمن »غیرکارشناسی و چالش برانگیز« توصیف کردن طرح، اعلام کرد: 
اين طرح بدون توجه به شرايط و پیچیدگی های خاص اين استان در ابعاد اجتماعی، 
سیاسی، امنیتی و اقتصادی مطرح شــده؛ بنابراين پرداختن به آن بدون توجه به 
اين ابعاد، قطعا اجماع عمومی را به همراه نخواهد داشت و چه بسا موجب پسرفت 
توسعه ای منطقه شود. احمدی گفت: حجم و گستردگی اين نوع مباحث تخصصی، 

به ويژه در اين استان، نیازمند مطالعات گسترده و چندوجهی است. 

طرح جنجالی در مجلس تصویب شد
نمايندگان مجلس ديروز کلیات طرح اقدام راهبردی برای لغو تحريم ها را با 248 
رای موافق تصويب کردند. دوفوريت اين طرح روز يکشنبه به تصويب رسیده بود.

اين طرح 2 ماده کلیدی دارد. 
ماده 1: سازمان انرژی اتمی ايران موظف است ظرف مدت دو ماه پس از تصويب 
اين قانون، ســالانه به میزان حداقل 120 کیلوگرم اورانیوم با غنای 20 درصد 

در تاسیسات شهید علی محمدی فردو تولید و در داخل کشور ذخیره کند ...
ماده 6: دولت جمهوری اسلامی ايران موظف است بر اساس بند های 36 و 3۷ 
برجام، ظرف مدت 2 ماه از تصويب اين قانون، دسترســی های نظارتی فراتر از 

پروتکل الحاقی بر اساس برجام را متوقف کند. 
اما ماده 6 به اين شکل تصويب نشد. درواقع در مجلس نظر برخی بر اين بود که 
توقف اجرای دسترســی نظارتی فراتر از پروتکل الحاقی به شکل فوری صورت 
گیرد، اما ظاهرا در شــامگاه روز دوشنبه، نظر کمیســیون اين شده بود که 2 
ماه فرصت بدهــد و همین موضوع موجب نقد برخی از اصولگرايان شــده بود، 
به خصوص از رئیس مجلس. اما ديروز در نهايت با پیشنهاد نادران، مهلت مقرر 

در اين ماده، به يک ماه تبديل شد. 
البته ديروز دو سخنگوی دولت و وزارت خارجه با اين طرح مخالفت کردند و يک 
نماينده هم در مجلس تذکر داد که اين مسائل در حوزه صلاحیت شورای عالی 
امنیت ملی است، اما قالیباف اين تذکر را نپذيرفت و گفت: مجلسی که در رأس 

امور بوده برای هر موضوعی حق دارد دخالت کرده و تصمیم بگیرد.



پرونده  روز
 روزنامه صبح ايران  سال دهم  شماره 2814  چهارشنبه  12 آذر  1399

روستاي چنارمحمودي ،  400 روز بعد
درمان رايگان و واريز ماهانه يك ميليون تومان به مبتلايان ايدز 

ديگر كسي از رستوران و نانوايي روستا خريد نكرد
ادامه ازصفحه   اول

مثلا آقاي محمودي نانوا بعد از مبتلا شدن شــاطرش ديگر هيچ فروشي نداشته و مغازه اش را 
تعطيل و مي گويد شغلش را عوض كرده اســت. كنار دست او هم يك غذاخوري بود كه با مبتلا 
شدن صاحب مغازه، فروش به صفر رسيد و مغازه بســته شد. تنها خبر خوب براي آنها اين بوده 
كه به تعداد مبتلايان ايدز اضافه نشده و به جز يك نفر، كسي كرونا نگرفته است.  سال پيش بعد 
از آرام شدن فضا در روستا تيم هاي آموزشــي مختلفي به روستا رفتند تا آموزش هاي لازم را به 
خانواده هاي مبتلا و غير مبتلاي روستا بدهند. بنا بر گزارش وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی با انجام آزمايش از يک هزار و 3۰۰ نفر از جمعيت روستای لردگان، کمتر از ۵ درصد مردم 

اين روستا مبتلا به ويروس HIV هستند و تحت مشاوره و درمان قرار گرفته اند. 

   شانس آورديم زنده مانديم
روز گذشته معاون وزير بهداشت گفت   تخمين مي زند در كشور ما 6۰ هزار بيمار مبتلا به ايدز 
وجود دارد كه از اين تعداد 22 هزار نفر شناسايي شــده است. عليرضا رئيسي آمارهاي ديگري 
از   ايدز در كشورمان داد و به ماجراي روستاي چنارمحمودي هم اشاره هايي داشت كه آن را به 

صورت خلاصه در پايين آورده ايم:
- 82  درصد مبتلايان اچ آی وی مردان و 18 درصد زنان هستند. 

انتقال از اعتياد تزريقی ۵9.2 درصد اســت  اما بحث انتقال از طريق جنسی نسبت به سال های 
قبل افزايش يافته و به 23 درصد رسيده است، انتقال از مادر به کودک نيز 1.۷ درصد و انتقال از 

طريق خون و فرآورده های خونی ۰.2 درصد است.
در سال 138۵ فقط 9 درصد از طريق رابطه جنسی آلوده می شدند و ۷۵ درصد موارد از طريق 
اعتياد تزريقی بود. بحث اين نيســت که رابطه خيلی بيشتر شده بلکه اقدام درخشانی در حوزه 
کنترل معتادان تزريقی انجام شد و خدمات مناسبی در DIC ها ارائه شد و با در اختيار گذاشتن 

لوازم، سرنگ و... توانستيم آمار انتقال از طريق اعتياد تزريقی را کاهش دهيم.
اکنون بيماريابی کمتر از 4۰ درصد اســت و پرونده های فعال ۷۰ درصد؛ اما درمان در حد 9۷ 
درصدی ارائه می شود. دست هايی در جاهای مختلف در کار است که نمی گذارند ما بيماريابی 
کنيم. در لردگان برخی به ما حمله کردند و شانس آورديم زنده مانديم. تمام مراحل شناسايی 

بيمار محرمانه است.

 دو
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     حاشیه روز      گزارش روز

     اتفاق روز 

پاتک رسانه ای تیم دولت به مخالفان
نقل قول همسر شهید رضایی نژاد از همسر شهید فخری زاده از لحظه ترور در آبسرد

 وقتی شهید فخری زاده از رئیس جمهور نشان خدمت دریافت کرد

بذله گویی غیرمنتظره 
حریرچی و حدادعادل

درباره سه ویدئو که روز گذشته در شبکه های اجتماعی 
هم بازتاب داشتند

پایان ماجراجویی موتور سوارهای صورتی 
با توافق موتور سوارها و اسنپ نرخ کرایه پایه افزایش یافت

مسئله ترور شهيد دکتر محسن فخری زاده هنوز به شکل رازآلودی 
مبهم باقی مانده. ديروز هم چند خبــر و خرده روايت ديگر درباره 
روز حادثه آبسرد و مسائل سياسی مرتبط با اين ماجرا منتشر شد 
که در ادامه يکبار اين خبرها را مرور می کنيم. گفتنی است يکی از 
مسائلی که در مورد اين حادثه اخير به چشم می آيد، پراکنده گويی 
و ضعف اطلاع رســانی واحد در مورد اين ماجراست که هم باعث 
سردرگمی افکار عمومی شــده و هم می تواند تبعات نامطلوبی در 

تعقيب و مجازات مجرمان داشته باشد. 
1.برنامه زنده جهان آرا که از شــبکه افق سيما پخش می شود، به 
صورت تلفنی گفت وگويی داشت با شــهره پيرانی، همسر شهيد 
رضايی نژاد )از شهدای هسته ای(. در اين برنامه مجری از همسر 
اين شهيد خواســت با توجه به اينکه با همسر شهيد فخری زاده 
ديدار داشــته، ماجرای ترور را روی آنتن زنده روايت کند. همسر 
شــهيد رضايی نژاد در اظهارات خود ماجرا را اينطور توصيف کرد 
که در زمان حادثه خود شهيد فخری زاده در حال رانندگی بوده و 
ابتدا دو گلوله به سمت او شــليک می شود که به خطا می رود. )از 
اين جمله اينطور برمی آيد که خودرو ضدگلوله نبوده( بعد شهيد 
فخری زاده از خودرو خارج می شود تا به خودروی محافظان نزديک 
شود که مجددا تيراندازی صورت می گيرد. در اين برنامه از عروس 
شهيد فخری زاده هم نقل قول شــد که محافظ شهيد فخری زاده 
بدن خود را حائل کــرده بوده که پای او را نشــانه می روند و از 4 
گلوله که به او اصابت کرده، دو گلولــه از بدنش عبور می کند و به 
شهيد فخری زاده هم اصابت می کند. بعد از اينکه فرد محافظ کنار 
می رود، تيرهای بعدی اصابت می کند و منجر به شــهادت دکتر 
فخری زاده می شود. در ادامه هم خودروی نيسان منفجر می شود 
که آثار براده های چوب حاصل از اين انفجار روی صورت همســر 
شهيد فخری زاده بوده، چون او هم از خودرو خارج شده و در کنار 

شهيد حضور داشته. 
2.علی ربيعی، ســخنگوی دولت هم ديروز پيش از شروع نشست 
خبری خود در اظهاراتی مشــابه بــا آنچه علی شــمخانی، دبير 
شورای عالی امنيت ملی روز قبل تر گفته بود، توضيح داد که »در 
مورد اين ترور، برخلاف آنچه در رســانه های خارجی مطرح شده، 

سازمان های جاسوسی زير پوشش ما قرار داشتند و محل وقوع ترور 
پيش بينی شده بود و کمی با دقت و رعايت پروتکل های امنيتی، 
می توانستيم اين جنايت را ناکام بگذاريم. دستگاه های امنيتی برای 

عدم تکرار وقوع اين اتفاقات تمام تلاش خود را به کار می گيرند«.
3.کميل خجسته، مديرعامل تبيان يادداشتی در کانال تلگرامی 
خود منتشر کرده که روی وب سايت مشرق نيوز هم منعکس شده. 
در بخشی از اين يادداشت آمده: »آنی که ترور را طراحی می کند 
فقط به يک عمليات نقطه ای بســنده نمی کنــد. چند روز قبلش 
صفحه انگليسی ويکی پديای شــهيد فخري زاده را ايجاد می کند 
تا رســانه های بين المللی به روايت مطلوب آنها برسند. پمپئو در 
هشت روز 13 شــهر منطقه را طی می کند. امارات ناگهان اعلام 
می کند که ويزای ايرانی ها را صادر نمی کند. درحالی که چند روز 
قبلش خبر از اعطای ويزای طلايی برای نخبگان ايرانی داده بود. 
آلمانی ها به اتباع خود اعلام می کنند که از سفر به ايران حذر کنند 
و ... اين اتفاقات باربط و بی ربط در منطقه، آن پيش رخدادهای ترور، 
آن سبک عمليات حتما نشان می دهد که تروريست ها برای بعد از 
عملياتشان هم برنامه داشته اند... اينکه نيسان، آبی بود و مسلسل، 
فلان بود و سرنشين بهمان، اينها جذاب هستند، اما مسئله اصلی 
روايت نيستند. بازی در زمين تروريســت ها است که پازل ترور را 
تکميل می کند. دعوای داخلی می سازد و مکمل پروژه نااميدسازی 
تبليغاتی مردم است. چون هرچقدر در پاسخ چگونگی غرق شوند، 

در قدرت دشمن که به اين کار موفق شده اغراق می شود«.
4.ديــروز خبرگــزاری دولتی ايرنــا در اقدامی معنادار درســت 
چندساعت بعد از مصوبه مجلس درباره پروتکل الحاقی و اظهارات 
بعضی نمايندگان اصولگرا درباره ارتباط ترور شهيد فخری زاده و 
برجام، تصاويری منتشر کرد از اهدای نشان درجه دو خدمت توسط 
رئيس جمهور به شهيد فخری زاده به دليل برجام. اين تصاوير برای 
اولين بار در رسانه ها منتشر شــد و نشان می دهد روحانی و شهيد 
فخری زاده در حال گفت وگو هستند و دريافت اين نشان به دليل 
برجام هم پيام مهمی دارد. اين اقــدام را می توانيم به نوعی پاتک 
رســانه ای دولت به منتقدانش بدانيم. ايــن تصاوير قبلا به خاطر 

مسائل امنيتی منتشر نشده بود. 

 ديروز سه ويدئوی کوتاه در شبکه های اجتماعی وايرال شد که هر سه مورد هم از 
روی برنامه های تلويزيونی ضبط شــده بود. دو مورد مربوط به برنامه های صداوسيما 
می شد و يکی هم بخشی از اخبار ورزشی شــبکه ماهواره ای ايران اينترنشنال بود. از 
آخری شــروع کنيم که هم خيلی عجيب بود و هم خيلی مضحک. گوينده خبرهای 
ورزشی شبکه ايران اينترنشنال وقتی داشت اشاره می کرد که تيم بسکتبال عربستان 
ســعودی در بازی قبلی به تيم ايران باخته، ناگهان يادش افتاد که ای داد بيداد اجازه 
ندارد بگويد عربستان در يک رقابت ورزشــی به ايران باخته. در نتيجه جمله ای که تا 
وســط ادا کرده بود را ناگهان با دو تپــق تغيير داد و گفت: تيم  ايــران در بازی قبلی 
عربستان سعودی را برنده شــده بود مقابل اين تيم! يعنی انگار مجری های اين شبکه 
اجازه ندارند از کلمه شکست و عربستان در يک جمله استفاده کنند، حتی در بيان يک 
خبر ورزشی. اين سانسور عجيب تأييد ديگری بود بر فرضيه هايی که از ابتدا در مورد 
وابسته بودن اين شبکه به عربستان سعودی مطرح می شد و خب اوايل بعضی فعالان 
خارج از کشور مصرانه آن را تکذيب می کردند.  *اتفاق بامزه بعدی روی آنتن زنده شبکه 
شما و در برنامه ای با حضور ايرج حريرچی رخ داد. معاون کل وزير بهداشت که ديگر به 
يکی از چهره های ثابت برنامه های تلويزيونی تبديل شــده و تقريبا روزی نيست که 
مهمان يکی از شبکه ها نباشد، در اين برنامه هم مشغول اطلاع رسانی و گفت وگو درباره 
کرونا بود. مجری برنامه اما سعی کرد با يک بازيگوشی بی خطر فضای برنامه را عوض 
کند و گفت: »آقای دکتر من عروس کرونايی هســتم، کی کرونا تمام می شــود، من 
عروسی بگيرم؟ آرزوی پوشيدن لباس عروس به دلم مانده!« حريرچی هم شوخ طبعی 
خود را به رخ کشــيد و جواب داد: با اين وضع من فکر می کنم با حضور فرزندتان بايد 
عروسی بگيريد. جواب نااميدکننده و تلخی بود که يعنی به اين زودی ها نبايد منتظر 
واکسن در ايران باشيم، اما موقعيت خنده داری در اين برنامه خلق شد و مجری برنامه 
که بنده خدا خودش از خنده کبود شده بود.  *ويدئوی سوم هم مربوط می شد به حضور 
دکتر حدادعادل در يک برنامه از شبکه پنج ســيما. مجری برنامه از او پرسيد شما در 
فضای مجازی فعال هستيد؟ حدادعادل پاسخ داد که اينستاگرام ندارم، اما در توئيتر 
گاهی چيزهايی می نويسم. مجری اما با سوال قبلی می خواست زمينه سازی کند که 
اين سوال را بپرسد: آيا از شــوخی هايی که در اين فضا با شما می شود باخبر هستيد؟ 
رئيس فرهنگستان زبان و ادب فارسی هم با گشاده رويی از اين سوال استقبال کرد و 
مثال زد که به من می گويند »آهنگر دادگر«. اين کلمه به نوعی معادل فارسی همان 
حدادعادل است و با اين شوخی بحث به اين سمت رفت که در زبان فارسی خيلی لغات 
از قبل وارد شده و حدادعادل مثال زد که بعضی کلمات مثل خانم و آقا مغولی هستند. 

از روز شنبه موتورهاي صورتي اسنپ فود در اعتصاب و اعتراض خاموش به سر مي بردند. آنها بعد از چهار روز دست آخر روز 
گذشته در كانال تلگرامي خود خبر افزايش كرايه پايه را منتشر كردند؛ خبري كه درواقع يكي از اهداف آنها از اين اعتصاب 
بود و براي شان يك دستاورد حساب مي آيد. اگرچه هنوز شركت اسنپ فود اين خبر را تاييد نكرده اما آنها مي گويند   كرايه 
سفارش ها با مسافت تا 2.۵ و 2.۵ الی 3.۵ کيلومتر هزار تومان نسبت به سال گذشته افزايش داده شده است. البته بر اساس 
زمزمه هاي انتشاريافته،  قيمت سفارش هايي كه آنها به 3.۵ تا 4.۵ کيلومتر دورتر مي فرستند، بدون تغيير باقي مانده است. 
روز دوشنبه در صفحه سوم روزنامه هفت صبح گزارشي درباره دليل اعتصاب آنها كار كرديم و توضيح داديم كه علت اعتراض 
اين موتورهاي صورتي در شهر تهران چه بود. آنها از شنبه دست از كار كشيدند و دو خواسته داشتند كه اولا کرايه پايه شان 
به بالای 1۰هزار تومان برسد و دوما ديگر سفارش های اپليکيشن اسنپ فود به اسنپ باکس و ماشين اکو ارسال نشود. قيمت 
پايه جابه جا کردن غذا برای شان تا امروز حداقل هشت هزار تومان در مي آمد و در تمام سال هاي فعاليت اين شركت فقط دو 
بار افزايش قيمت داده شده بود. راننده ها همچنين مي گويند  کف کرايه های اسنپ باکس، هزار تومان بيشتر از موتورهاي 

اسنپ فود و حداقل کرايه اسنپ ماشين هم 13 هزار تومان است. استدلال شان اين است كه اسنپ فود به خاطر چند درصد 
كميسيوني كه از اكسپرس دريافت مي كند، مي خواهد سود بيشتري از جابه جايي غذا، وسايل سوپرماركت و ميوه ببرد. 

روابط  عمومي اسنپ فود: درآمد پیک ها بین ۶ تا ۱۲ میلیون تومان است
روز گذشته روابط عمومي اين شركت در پاسخ به برخي از ســوال هاي هفت صبح توضيح داد: »در ماه های اخير و با 
محدوديت های کرونايی، تعداد سفارش های اسنپ فود در ساعات اوج سفارش از ظرفيت تحويل اکسپرس فراتر رفته 
است. پيک های اسنپ باکس به واقع همکار و کمک پيک های اکسپرس برای تحويل سفارش ها محسوب می شوند 
و حضور آنها به منزله کاهش درآمد يا کاهش سفرهای پيک اکســپرس نيست.« روابط عمومي اسنپ فود در سوال 
ديگري جواب مي دهد: »ماهانه بيش از دو ميليون سفر موفق با پيک های اکســپرس انجام و در چنين ابعادی بروز 
مشکلات صنفی گاهي اجتناب ناپذير می شود. خواسته پيک های اکسپرس اسنپ فود شامل طيفی از مسائل صنفی 
است و اختلاف  نظرها در زمينه مسائل پرداختی يکی از دغدغه های آنهاست.« اين شركت مي گويد اين بار اولی نيست 
که آنها به اختلاف نظر خورده اند. پيش از اين موتورهاي باربري اسنپ در اعتراض به قيمت ها دست از كار كشيده بودند. 
آنها همچنين درباره درآمد موتورهاي اكسپرس توضيح مي دهد: »در حال حاضر، ميانگين درآمد ماهانه پيک های 

اکسپرس بسته به ميزان فعاليت شان بين 6 تا 12 ميليون تومان است.«

    افشاگرام

رضا شیری و نیلی افشار؟ هرگز! 
رضا شيری خواننده پاپ چند روز پيش به شکل غيرمنتظره ای از 

ايران خارج شد. برای هميشه يا به طور موقت؟ 
هنوز مشخص نيســت. خودش می گويد شرايط مشــخص می کند که چه تصميمی در آينده 
می گيرد. چيزی که ما تا الان می دانيم اين اســت که او وارد ترکيه شده و با بعضی خوانندگان 
خارج از کشور ديدار داشته. ابتدا حتی شايعه شد که او با شخصی به نام نيلی افشار مراوده دارد 
که تا چندي پيش همســر پويان مختاری از اعضای حلقه گردانندگان سايت های شرط  بندی 
بود )يا حداقل برای جذب فالوئر اينطور وانمود می کردند کــه ازدواج کردند(. يعنی اين تصور 
پيش آمد که رضا شيری هم مثل مهراد جم با يک واسطه جذب گروه تحت هدايت اميرشقاقی و 
سايت های بت شده است. روز گذشته اما رضا شيری در يک لايو اينستاگرامی با مسعود صادقلو 
اين موضوع را تکذيب کرد. او توضيح داد که پايبند به شــئونات و مسائل اخلاقی است و چون 
با پويان مختاری دوست است اصلا مطرح کردن چنين فرضيه هايی درست نيست. شيری در 
همين لايو اينستاگرامی اين را هم تکذيب کرد که به دليل فشارهای وزارت ارشاد يا مسائلی مثل 
ممنوع الکاری از ايران تصميم به مهاجرت گرفته. بنابراين از همين نقطه مسير سياسی شدن 
قضيه را هم بست. هرچند که او در اواسط دهه 8۰ و دوره اول شروع فعاليت هنری خود به مدت 
4 سال ممنوع الکار بود. رضا شيری هم نســل خوانندگانی مثل فرزاد فرزين و مرتضی پاشايی 
است که با فاصله اندکی بعد از چاوشــی و يگانه و رضا صادقی مشهور شدند اما رضا شيری بعد 
از يک آلبوم موفق برای دوره ای چند ساله مهجور ماند و مجوز اجرا نگرفت تا سال 96 که برای 
اولين بار در سالن ميلاد نمايشگاه روی صحنه رفت. شايد سرنوشت او خيلی شبيه يکی ديگر از 
خوانندگان پاپ هم دوره او به نام مهدی مدرس باشد که او هم يک ماه پيش تصميم به مهاجرت 
از کشور گرفت. رضا شيری فرزند مرتضی شيری قهرمان المپيکی بوکس ايران است که مدتی 
هم رياست هيات بوکس استان تهران را برعهده داشت. چند ماه قبل هم اسم رضا شيری با يک 
کليپ دوربين مخفی ســر زبان ها افتاده بود. قصه اين بود که در آرايشگاهی،  پسر رضا شيری، 
موی او را)پدرش را !( هنگام اصلاح به طور ناگهانی تراشيد که باعث عصبانيت اين خواننده پاپ 
شد و با پسرش و عوامل دوربين مخفی برخورد فيزيکی کرد. حالا ماجرا کلا سناريو بود يا واقعی 
هرچه بود حاصل کار کليپ بامزه ای شــده بود. رضا شيری متولد 1362 است و دو فرزند دارد. 
صفحه اينستاگرام او در حال حاضر يک ميليون فالوئر دارد و با حواشی اخير احتمالا در روزهای 

آينده بر اين تعداد افزوده هم می شود. 

يک نفر آدم مگر چقدر می تواند تسهيلات و امکانات 
مالی با اسم ورســم خودش دريافت کنــد؟ آن هم 
در شرايطی که نســخه دولت و تصميم گيرها برای 
جلوگيری از اختلال در بازار، تعيين ســقف معامله 
برای افراد است؛ سياستی که باعث شده در چندسال 
اخير اســم گروهی از مردم در پرونده های مختلف 
مالی شنيده شــود که قبلا اسمشان را در طرح های 
ساماندهی و توســعه گرمخانه ها می شنيديم؛ يعنی 

کارتن خواب ها. 

  بیزينس من بی سرپناه
اگر طی يکی، دو ســال گذشــته دنبال پول مفت 
بوده باشــيد يا خبرهای مربوط به تخلفات مالی را 
دنبال کرده باشــيد، حتما عبارت »کارت بازرگانی 
اجاره ای« به گوشتان خورده اســت. به اين صورت 
که شــما اقدام به گرفتن کارت بازرگانی می کنيد و 
بعد آن را به کســی که کار صادرات و واردات انجام 

می دهد، در ازای گرفتن مبلغی اجاره می دهيد، چون 
جناب تاجر با اســتفاده از کارت بازرگانی خودش با 
يکسری محدوديت ها روبه روست و هرچه کارت های 
بازرگانی بيشتری داشــته باشيد، می تواند معاملات 
بزرگی انجام دهد و طبيعتا تســهيلات بيشتری هم 
دريافت کند. البته حالا که يک ماهی است دادستان 
کل کشــور گفته اين کار يک جور معاونت در قاچاق 
محسوب می شود و حتما با آن برخورد خواهد شد، اما 
تا قبل از آن گويا گرفتن کارت بازرگانی اين و آن کار 
رايجی بوده است، مخصوصا استفاده از کارت بازرگانی 
کسانی که به هيچ وجه احتمال اينکه حوصله، سواد و 
زور پيگيری ماجرا را ندارند و نمی توانند سهم زيادی 
از کســی که کارت بازرگانی شــان اجاره می کند،  
بگيرند؛ يعنی کارتن خواب ها. اخيرا رئيس کل بانک 
مرکزی اعلام کرد که در دو ســال گذشته، پرونده 
2۵۰ نفر به قوه قضائيه ارجاع شده است که اين افراد 
مجموعا با حدود ۷ ميليــارد دلار بدهی، حتی يک 

دلار ارز حاصل از صادرات را به کشور بازنگردانده اند 
و بر اساس آخرين اعلام وزارت اطلاعات، ۷۰ نفر از 
افراد بازداشتی اساسا نه تنها توليدکننده نبوده، بلکه 
از اقشــار ضعيف جامعه و »کارتن خواب« بوده اند و 
درواقع ۷ ميليارد دلار از کالاهای صادراتی از طريق 
کارت بازرگانی يکبارمصرف از کشــور خارج شــده 

است.

  صاحبان بی سرپناه حساب های میلیاردی
اصلا اسم کارتن  خواب ها در عرصه اقتصاد اولين بار در 
پرونده اقتصادی تهيه کننده معروف سريال شهرزاد 
شنيده شــد و از آنجا بود که کم کم با نقش کليدی 
کارتن خواب ها در ســاير حوزه های اقتصادی آشنا 
شــديم. در دادگاه محمد امامی و ســاير چهره های 
درگير در پرونــده بانک ســرمايه و صندوق ذخيره 
فرهنگيان چندين بار اسم کارتن خواب ها مطرح شد، 
مثلا يک بار نماينده دادســتان گفت: »شرکت های 
زيادی تسهيلات دريافت کرده و اسمشان در پرونده 
بود، اما وقتی به ســراغ مديران شــرکت ها رفتيم، 
ديديم افرادی هســتند با دمپايی که يا معتاد بودند 
يا وضعيتی اســفناک داشــتند. نکته جالب اين بود 
که گــزارش اعتباری پرونده های اين پنج شــرکت 
کارتن خواب اصــلا وجود خارجی نداشــت؛ يعنی 
کارشناسی هم نشــده بود. آنها اين افراد را از شمال 
به تهران می آوردند و حتی سوار بی ام و می کردند و 
می بينيم در برخی موارد اين کارتن خواب ها در يک 
روز درخواست تســهيلات می دادند و همان روز با 
تسهيلات آنها موافقت می شد. اين افراد را از شهرهای 
بابلسر و قائمشهر و اطراف اين شهرها شناسايی کرده 
و به آنان وعده پرداخت وام يا اقساطشان را می دادند 
و می گفتند که شــما را به عنوان مديرعامل انتخاب 

می کنيم.« 
اينطور که نماينده دادستان گفت، مثلا در يک نوبت 
به کارتن خواب ها 11۰ ميليارد تومان تسهيلات داده 
می شده است. تقريبا از اين غائله به بعد بود که اسم 
کارتن خواب هــا در پرونده های مختلف ديده شــد،  
بلافاصله خبر آمــد که اجاره دادن شماره حســاب 
کلا يکی از کارهايی است که چندان عجيب نيست 
و افتتاح حســاب به اســم کارتن خواب هــا و افراد 
بی بضاعت ايده ای است که به ذهن خيلی های ديگر 

هم رسيده بوده.

  کارتن خواب اما خوش شانس
يکی ديگــر از عرصه هايی که اســم کارتن خواب ها 
مطرح شــده، اما اين بار نه به صورت رســمی، ثبت 
نام پيش خريد خــودرو  بوده اســت. اينجا هم رد 
سقف نام نويســی ديده می شــود به اين صورت که 
ثبت نام کننده در قرعه کشــی ماشــين های اين دو 
شرکت نبايد پلاک فعال داشته باشد و دو سال هم از 
آخرين خريدش از شرکت های خودروسازی گذشته 
باشد،  خب چه کسی بهتر از کسانی که تمکن مالی 
چندانی ندارند و در صورتی که خوش شانس باشند و 
اسمشان هم دربيايد، توان کافی برای اينکه دبه کنند 
ندارند. فقط يک محدوديت وجود دارد؛ کارتن خواب 
محترم در اين فقره بايد گواهينامه داشــته باشد که 
در اين صــورت همه چيز برای معامله آماده اســت. 
اينطور که در شبکه های اجتماعی می شنويم، برخی 
کارتن خواب ها با چشمداشــت مالی بســيار اندک 
حاضرند وارد چنين معامله ای شوند، اما در صورتی 
که اسمشان دربيايد، تا سه ميليون تومان شيرينی 
می گيرند، البته مبلغ کلانی سفته می دهند که خطر 

پيچاندن طرف مقابل را تهديد نکند. 

مرور ردپای بی بضاعت هايی که حتی جای خواب ندارند
 در پرونده های فساد مالی

نقش کارتن خواب ها 
در اقتصاد ایران

اولين کارگاه آموزشی مبارزه با بيماری های رفتاری در لردگان
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امام صادق عليه السلام  
المومِنُ لَ یَمضِی عَلَیهِ اربَعُونَ لَیلَه الَ عَرَضَ لَهُ امرُ یَحزُنُهُ یُذَکَرُ بِهِ 

چهل شب بر بنده مومن نگذرد مگر اینکه واقعه ای برایش رخ دهد و او را غمگین سازد و به واسطه آن ، متذکر گردد.
اصول کافی)ط-السلامیه( ، ج2 ، ص 254 

بهترین ها ی 2020  و پدر پیر فیلم جدایی 
سه تا خرده یادداشت نه چندان مرتبط

  سایت نگار

آناناس، الیزابت، سیامک، ژسوس و عروس آمریکایی
   محمد تقی فهیم منتقد ســینما به خبرآنلاین می گوید: حیفِ آقای سیامک 
انصاری که متاسفانه هر شبکه ای که می زنیم ایشان را می بینیم و حتی سوار تاکسی هم 
که می شویم صدایش را می شنویم و اگر بخواهیم ارزیابی کنیم همین کار تبلیغاتی که 
می کند از سریالش جذاب تر است. در مجموع سریال »صفر ۲۱« نتوانست در حد انتظار 

مخاطب ظاهر شود.

  )The Crown(»وزیر فرهنگ بریتانیا می گوید سازندگان سریال پربیننده »تاج   
که درباره زندگی ملکه الیزابت و دیگر اعضای خانواده سلطنتی بریتانیا ساخته شده، باید 

به بینندگان بگویند که ماجراهایی که می بینند، الزاماً واقعیت نبوده و داستان  است.
»اولیور دَودن« روز یکشنبه گفت که ســریال محبوب »تاج« محصول نتفلیکس باید 
در ابتدای هر قسمت سلب مسئولیت داشته باشد و توضیح دهد که این فیلم بر اساس 
واقعیت نیست. این نمایش بر اساس زندگی خانواده سلطنتی انگلیس ساخته شده است، 
اما آخرین فصل آن در دهه ۱۹۸۰ اتفاق می افتد و بسیاری از شخصیت های اصلی هنوز 

زنده هستند.
فصل چهارم سریال پربیننده تاج )TheCrown( به تازگی در شبکه ویدئویی نتفلیکس 

قرار گرفته است.

   هُدی زرباف، هنرمند مجسمه ساز و چند 
رسانه ای به علت بیماری در سن 38 سالگی 
از دنیا رفت. به گزارش ایســنا، حساب رسمی 
سایت »گالری اینفو« و »بهرنگ صمدزادگان« ـ 
نقاش و عضو انجمن هنرمندان نقاش ایران ـ خبر 

درگذشت این هنرمند را اعلام کرده اند.
گالری اینفو درباره این هنرمند نوشته اســت: »زرباف لیسانس نقاشی و فوق لیسانس 
انیمیشن را از دانشگاه تهران اخذ کرد و چند سال پس از آن ۱۳۸۷ لیسانس هنرهای زیبا 

را از دانشگاه وینزر کانادا دریافت کرد.
وی نخستین نمایشگاه انفرادی خود را در سال ۱۳۸۹ و در گالری آرت لیبل کانادا برگزار 

کرد و پس از آن با دیگر گالری ها در کشورهای آلمان و کانادا همکاری داشت.

   وکیل محمد امامی در پاسخ به این پرسش که اتهام هایی که به محمد امامی درباره 
نحوه  خرج کردن پول ها در سینما و پرداخت یکســری مبالغ خارج از قرارداد به برخی 
هنرمندان زده شده است، چیست؟ گفت: از سال ۹۴ تا الان این پرونده مطرح است. اوایل 
می گفتند تمام پول های بانک سرمایه را بردند توی سینما. بعد در جلسه دادگاه می گویند 
ما رسیدیم به این نکته که ۵ درصد از این پول در سینما خرج شده است. ۵ درصد از چه 
رقمی؟ ابتدا می گفتند مبلغ تسهیلات دریافتی ۱۸۰ میلیارد تومان است و الان رسیدند 
به مبلغ ۱۳۵ میلیارد تومان. تا امروز یک کار کارشناسی صورت نگرفته است که مشخص 
بشود واقعا پولی از طریق موکل من و از محل تسهیلات دریافتی وارد سینما شده است یا 
نه. موکل من به دادگاه گفت که من کارشناس گرفتم تا برآورد کند از محل تولید سریال 
شهرزاد پولی برگشته است یا نه. این در حالی است که به تازگی می گویند تنها ۵درصد 
از پول داخل سینما رفته است، و ای کاش تمام پول خرج سینما می شد. من حرفم این 
است که ما نباید اول به آدم ها اتهام بزنیم و آبرویشان را ببریم و مورد هجمه  رسانه ای قرار 
بدهیم و بگوییم که  ای وای امامی تمام پول فرهنگیان را برده و شهرزاد را ساخته است. 
در صورتی که هنوز هم این موضوع ثابت نشده است. در طول این شش سال که پرونده در 
جریان است، حتی یک کارشناسی نسبت به پروژه شهرزاد و چگونگی تولید و خرج کردن 
در آن انجام نشده است. امامی در جلسه دادگاه می گوید من شهرزاد را با خون دل و با زجر 

کشیدن ساختم، چرا آن را منتسب می کنید به بانک سرمایه؟ )ایلنا(

   مهرداد خدیر در حاشیه مصاحبه جنجالی سید مهدی نصیری  با احمدی نژاد 
متن بلندی نوشته که در بخش هایی ازآن آمده:

آقای احمدی نژاد البته همان است که بود و در واقع از سال ۹۰ به این طرف شاهدیم نه 
آن اصولگرایی که اصولگرایان برکشیدند و به امام زمان نســبت دادند و از بام تا شام در 

تریبون  ها می ستودند و قرار بود پرونده هسته ای را ببندد و عدالت را جاری کند.
آقای نصیری هم با چهره ای که چندی است از او می شناسیم و اهل مدارا و تحمل شده 
و دریافته تحقق آرمان های او به آن سادگی ها که تصور می کرده نیست و واقع گرا شده و 

حالا از ستایش مهندس بازرگان هم ابایی ندارد.
نصیری نه روزنامه نگاری با بیش از ۳۰ سال سابقه است نه یک متفکر و خود البته توضیح 
داده که قصد چالش نداشته و می خواسته باب گفت وگو ) به مفهوم گفت و گو و نه مصاحبه 
رسانه ای( را باز کند و لابد با احمدی نژاد شروع کرده تا اگر فردا پس فردا سراغ سید محمد 
خاتمی رفت بر او خُرده نگیرند.وجه جالب برای منِ روزنامه نگار و روزنامه خوان اما این بود 

که مصاحبه در سال ۱۳۹۹ را در سال ۱۳6۹ تصور کردم.
 ۳۰ سال پیش مهدی نصیری ۲۷ ساله بود و در مقام سردبیر کیهان از موضع حقیقت 
محض با آدم هایی مانند احســان نراقیگفــت و گو می کرد. اگــر نگوییم جاهایی به 
بازجویی تنه یا طعنه می زد مانند کسی بود که خود را حق مطلق می داند و دارد با یک 
گمراه صحبت می کند. مثل حالتی که سعید جلیلی در گفت و گوهای هسته ای داشت 
و خود را ابلاغ کننده می دانست و به تعبیر دکتر ولایتی فلسفه می بافت نه این که بر 
سر منافع ملی چانه بزند. موقعیتی که ناشی از خود حقیقت پنداری و گمراه و منحرف 
و نادان انگاری دیگران است. اگر به فضای سال 6۹ برگردیم احمدی نژاد هم قطعا این 
حرف ها را نمی زد و در دنیای اوهام خودش سیر می کرد هر چند همواره به دنبال کسب 
قدرت واقعی بوده و با این که در مقاطعی مانند طبرزدی فکر می کرد ولی راه متفاوتی در 

پیش گرفت که به ریاست جمهوری انجامید.

   مسعود کیمیایی در بخش هایی از گفت و گوی تازه اش با مجله اندیشه پویا 
درباره مسایل مختلف سینما و جامعه گفت: یک لباس فروشی در کلن آلمان بود 
که همیشه ویترین آن را نگاه می کردم. یک دست کت و شلوار با رنگ قهوه ای، دو سال 
بعد و دو سال دیگر  در ویترین این فروشگاه بزرگ لباس بود. در این مدت قیمت آن هیچ 
تغییری نمی کرد. در سرزمین خودم قیمتی نیست که دو هفته دوام بیاورد، روزنامه ای 
نیست که د و هفته یک عقیده را داشته باشد، در تلویزیون به سرعت عقیده ها در سریال ها 
جا به جا می شود. در سینما یک فیلم را سه کمیسیون دید، صحنه ای را یک کمیسیون رد 
کرد، همان صحنه را کمیسیون بعدی چقدر خوش آب و هوا دید... آثار و تبعات مخرب 
اقتصادی، انسانی، روحی و روانی و فرهنگی این وضعیت هولناک را چه کسی جوابگوست؟ 
از خدای خودت می  پرسی اینجا کجاســت که من دارم زندگی می کنم؟ میان این همه 
نازیبایی و این همه زشتی، من چگونه زیبایی بسازم، زیبایی بیافرینم؟ حافظ می خوانی  
می بینی این واژه ها چرا غریبه شده اند؟ واژه هایی که تو در بیست سال پیش یک حس 

عاشقانه به آن ها داشتی الان اصلا آن را نمی شناسی.

   قیمت هر عدد آناناس در بازار تجریش بین 170 تا 200 هزار تومان است.آقا رضا 
یکی از میوه فروش های قدیمی بازار تجریش است، او می گوید: میوه های که در سال های 
گذشته نهایتا تا ۳۰ هزار تومان در همین بازار به فروش می رسید الان چند برابر شده و 
تا ۲۰۰ هزار تومان معامله می شود. به گفته او یک کارتن ۹ عددی آناناس که وارد کشور 
می شــود بین یک تا دو میلیون تومان قیمت دارد. این در حالی است که در سال های 

گذشته هر کارتن ۹ عددی نهایتا ۲۵۰ هزار تومان قیمت داشت.

چند قدم آنطرف تر به یکی دیگر از میوه فروشی های این بازار در قلب تهران رفتم. میوه 
فروشی که حتی نام برخی از این لاکچری ها خوش رنگ را نمی دانست. او می گوید: مردم 
به دنبال میوه های خارجی هستند و طرفداران زیادی دارند، ما هم، چون نمی خواهیم 
مشتری هایمان را از دســت بدهیم مجبوریم همه نوع میوه خارجی وارد کنیم. چیکو، 
آووکادو، فیسالیس، پشن فروت، گواوا، انبه، نارگیل، فوجی، آناناس، فالسا و میوه اژد ها تنها 
بخشی از میوه های گران قیمتی است که در این بازار دیده می شود.)باشگاه خبرنگاران (

   در پی انتقاد های شدید از »ایوانکا ترامپ«، دختر رئیس جمهور آمریکا به خاطر عدم 
جلوگیری از پیشبرد سیاست های جنجالی پدرش، از جمله جدا کردن کودکان از مادران 
و پدران مهاجر در مرز آمریکا، پوستر هایی در ســطح »منهتن« نیویورک؛ زادگاه وی 
پخش شده است که ظاهراً نشان می دهد از بازگشت او به این شهر بعد از ترک واشنگتن 

استقبالی نخواهد شد.
به گزارش فارس، این پوستر ها حاوی عکسی از ایوانکا ترامپ است که روی آن نوشته شده 

»از ایوانکا ترامپ در شهر نیویورک استقبال نمی شود.«
روزنامه »ایندیپندنت« در این خصوص نوشته با این وجود ایوانکا ترامپ نباید انتظار یک 
استقبال گرم در نیویورک را داشته باشد. این روزنامه بریتانیایی بر اساس گزارش هایی 
همچنین نوشت »جرد کوشنر«، همسر ایوانکا که به او نیز انتقاد هایی وارد شده در نظر 
دارد به نیویورک باز نگردد و احتمالا به ایالت هایی، چون »نیوجرسی« یا »فلوریدا« نقل 
مکان کند. یکی از دوستان سابق ایوانکا نیز گفته که در صورت بازگشت وی به منهتن، 

نخبگان اجتماعی این شهر او را طرد خواهند کرد.
ایوانکا ترامپ در منهتن نیویورک به دنیا آمد و تا ۱۵ سالگی در این شهر ماند و سپس به 

ایالت کنتیکت نقل مکان کرد.

   سایت اصولگرای مشرق نیوز نوشت: روز جمعه خبر ترور دانشمندی ایرانی در 
صدر اخبار رسانه ها منتشر شد. شهید محسن فخری زاده، دانشمند صنایع دفاعی ایرانی 

به دست عناصر دشمن در دماوند ترور و به شهادت رسید.
صفحه اینستاگرامی رسانه معاند ایران اینترنشنال، این خبر را در قالب پستی منتشر کرد. 
پس از انتشار این خبر، الیزابت امینی بازیگر سینما و تلویزیون، ضمن لایک کردن این 

پست، کامنتی زیر این پست نوشت و به مقام شهید فخری زاده هتاکی کرد.
امینی در بخشی از کامنت خود نوشت:

» کدوم شیر پاک خورده ای اینکار رو انجام داد؟ «
این اقدام هتاکانه، با موجی از اعتراضات کاربران در شــبکه های اجتماعی رو به رو شد. 
کاربران خشم خود را نسبت به این اقدام با هشتگ #الیزابت_امینی در توئیتر به اشتراک 

گذاشتند.

   کانال تلگرامی شبکه بی بی سی فارسی شب گذشته از معاون حقوقی رئیس جمهور 
ایران خبری منتشر کرد اما نام این حقوقدان را به جای لعیا جنیدی به اشتباه لعیا زنگنه، 

بازیگر مطرح و سرشناس سینما و تلویزیون ایران نوشت.

   یک عروس آمریکایی با پیشنهاد عجیب خود به مهمانان حاضر در جشن 
عروسی اش مورد توجه کاربران شبکه های اجتماعی قرار گرفت. این عروس جوان 
که هویتش اعلام نشده در مراسم عروسی خود از مهمانان خواسته بود که با تلفن های 
همراهخود، عکس های مراسم عروســی را تهیه کنند. او هدف خود از این درخواست را 

کاستن از هزینه های جشن عروسی اعلام کرد.
این دختر در جشن عروسی اعلام کرده بود که بهترین و باکیفیت ترین تصاویر را به عنوان 
تصاویر بهترین روز زندگی خود و همسرش انتخاب کرده و به عکاس برتر جایزه خواهد 
داد. به همین دلیل بسیاری از مهمانان از ابتدای جشن عروسی تا پایان آن به جای لذت 

بردن از مراسم سرگرم تهیه عکس از این عروس و داماد بودند.

   دنیای  اقتصاد نوشت: » هشــت آذر داستانی اســت که برنــده و بازنده آن را رها 
نمی کنند. در ایران پرداختن به بازی با استرالیا و صعود حماسی تیم ملی به جام  جهانی 
۹۸ فرانسه بعد از ۲۳ سال حمل بر عقب افتادگی و فقر در تولید خاطرات جدید می شود اما 

جالب است بدانید استرالیایی ها هم هنوز آن کابوس را فراموش نکرده اند.
صفحه اینستاگرام فدراســیون فوتبال این کشور که به مناسبت ســالروز بازی رفت با 
هری کیول مصاحبه کرده بود، همزمان با بازی برگشت هم سراغ مارک بوسنیچ رفت؛ 
دروازه بان خوش چهره استرالیایی که تصویر مقهور شدنش روی ضربه خداداد عزیزی 
تا ابد از حافظه فوتبال ایران پاک نخواهد شد. بوسنیچ که سابقه بازی در باشگاه بزرگ 
منچستریونایتد را هم در کارنامه دارد، در بخشی از مصاحبه اش گفته: »من فکر می کنم 
باید این اتفاق می افتاد. شاید به این دلیل که بعضی از بازیکنان ما دیگر داشتند به فرانسه 
فکر می کردند؛ چراکه فقط ۱۵ دقیقه به پایان بازی باقی مانده بود. این چیزی بود که باعث 
شد ما تمرکزمان را از دست بدهیم؛ جشن گرفتن زودهنگام. اگر نظر خدا به این باشد که 
شما برای دریافت چیزی آماده هستید آن چیز نصیب شما خواهد شد اما من فکر می کنم 

که ما آن روز این آمادگی را نداشتیم، پس صعود برای ما اتفاق نیفتاد.«
در کنار همه اینها اما، مشــکل اینجاست که بوســنیچ »عابدزاده« نبود. همه چیز در 
مهارت های فنی خلاصه نمی شــود که البته دروازه بان ایران از این نظر هم چیزی کم 
نداشت. عابدزاده بمب روحیه بود؛ تنها کسی که توانست سطح روحی و انگیزشی بازیکنان 
را در آن میدان سخت حفظ کند. بی خود نیست که تری ونبلز، سرمربی استرالیا در پایان 

مسابقه خیلی کوتاه گفت: »به دروازه بان شان باختیم. دروازه بان شان...«
امسال همزمان با هشتم آذر ویدئویی منتشر شد که عابدزاده ۵۳ ساله را نشان می داد؛ 
مردی که در حال تماشای بازی در یک سالن بدنسازی، لبخند به لب داشت و مثل جوانان 

۲۰ ساله وزنه می زد! او خیلی خیلی متفاوت است.«

   خبرگزاری آناتولی به نقل از محمد ذکی آدلی، مدیر کل ثبت اسناد و کاداستر 
ترکیه نوشت: استقبال شهروندان خارجی از خرید مسکن در ترکیه ادامه دارد و تاکنون 
۱۵ هزار و ۸۱۴ قطعه زمین و ۲۱۳ هزار و ۳۰۸ واحد مسکونی به اتباع خارجی فروخته 
شده است. وی با بیان اینکه ایرانیان در صدر خریداران ملک در ترکیه قرار دارند، افزود: 
تاکنون به ارزش 6۷ میلیارد و ۲۳۸ میلیون و ۱۰۰ هزار و ۲۵ لیر املاک و مستغلات به 

اتباع خارجی به فروش رسیده است.
اتباع ایرانی ۵ هزار و ۹۳۹ واحد مسکونی، عراقی ها ۵ هزار و ۳۱۵، روس ها دو هزار و ۴۰۸، 

اتباع افغانستان ۱۷۹۱ و آلمانی ها ۱۱۱۱ واحد مسکونی در ترکیه خریداری کرده اند.

   ژسوس سرمربی بنفیکا در نشست خبری روز گذشته خود گفت:» الان دو فوق 
ستاره داریم که از دیگران متمایزند. لیونل مسی و کریستیانو رونالدو. از بین این دو، رونالدو 
کمی به فوتبال علاقه دارد و لیونل مسی اصلا. در او هیچ عشقی به فوتبال نمی بینم. مسی 
فوتبالیست بزرگی است ولی در مورد چیزی به نام زندگی و احساس حرف می زنیم. عشق 
به فوتبال و بازی برای این عشق. چنین چیزی در لیونل مسی نیست ولی مارادونا زاییده 
شده بود تا به فوتبال عشق بورزد. او با تمام وجودش بازی می کرد و همین او را نسبت به 
دیگران برجسته می کند.« دیه گو بزرگترین فوتبالیست تاریخ است. اینجا پله را هم داریم 
که خوشبختانه زنده است. دیه گو از پله هم بزرگتر بود نه فقط برای نبوغش و به عنوان 
یک فوق ستاره بلکه به خاطر شکل ارائه دادن فوتبال و عشق درونی اش در میدان بود که 

تفاوت ها را رقم می زد.«

1    همین دیروز پریروز بود که داشــتم حسرت 
می خوردم که هیچ خبری از فصل جوایزسینمایی و 
معرفی بهترین های سال نیست. خب تایم صدای ما 
را شنید و یک لیســت از بهترین های ۲۰۲۰ بیرون 

داده است.
به گزارش ایســنا، مجلــه »تایم« پس از انتشــار 
فهرست ۱۰۰ چهره منتخب ســال فهرستی از  ۱۰ 
نقش آفرینی و ۱۰فیلم برتر سال ۲۰۲۰ منتشر کرد.

در بخش برترین نقش آفرینی های سال ۲۰۲۰ این 
مجله نام »چادویک بوزمن« برای بازی در دو فیلم 
»پنج هم خون« و »ریشه سیاه مارینی«، »داین لین« 
برای نقش آفرینی در فیلم »بگــذار برود«، »کایل 
چندلر« برای بازی در »آسمان نیمه شب«، »آماندا 
سیفرید« برای بازی در »منک«، »جان کارول لینچ« 
برای ایفای نقش در »دادگاه شیکاگو هفت«، »جولیا 
گارنر« برای بازی در »دستیار«، »لزلی ادوم« برای 
بازی در »همیلتون«، »نیکول بهاری« برای »خانم 
جونتینس«، »پیرفرانچسکو فاوینو« برای بازی در 
»خیانتکار« و »ویولا دیویس« برای بازی در »ریشه 

سیاه مارینی« به چشــم می خورد. در رتبه نخست 
برترین فیلم سال ۲۰۲۰ به انتخاب مجله »تایم« نیز 
فیلم »نخستین گاو« به کارگردانی »کلی رایکارد« 

قرار گرفته است.
»کالکتیو« به کارگردانی »الکساندر نانائو«، »دادگاه 
شــیکاگو۷« اثر »آروت ســورکین«، »آرمان شهر 
آمریکایی« به کارگردانی »اســپایک لی«، »لاورز 
راک« اثر »اســتیو مک کوئین«، »امِــا« اثر »آتم د 
وایلد«، »صاحبــان گرگ ها« اثر »تــام مور و راس 
استوارت«، »سرزمین کوچ نشینان« به کارگردانی 
»کلویی ژائــو«، »خانم جونتینــس« اثر »چنینگ 
گادفــری پیوپلز« و »بیل و تد با موســیقی آشــنا 
می شوند« اثر »دین پاریزو« به ترتیب در رتبه های 

دوم تا دهم فهرست قرار دارند.
2   چینی ها رســما اعلام کردند که ۵۰ هزار تن 
از مبتلایان خفیف کرونا با کمک طب سنتی چین 
درمان شــده اند. با غرور اســم داروهایشــان را نیز 
اعلام کرده اند. هیچ دوقطبی نحســی هم بین طب 
تکنولوژیک و طب سنتی در آنجا گزارش نشده است.

در انگلیس و آلمان هم قبلا شنیده ایم که برای درمان 
سرماخوردگی ها از داروهای طبیعی مثل عسل و ایمو 
استفاده می کنند. نیاز به تعصب نیست. طب سنتی 
می تواند در مراحل خفیف هر بیماری کمک بزرگی 
باشد . بی خود شمشیر برای طب سنتی نبندید. در 
آلمان و اســکاتلند و آمریکا درباره فواید سیاه دانه ، 
 انار ،  زنجبیل و لیمو و یا قرقره آب نمک در مبارزه با 
کرونا مقالات علمی متعددی نوشته شده است . چرا 
انتظار دارید ایران به پشتوانه طولانی طب سنتی اش 
پشت کند و آن راکنار بگذارد؟ طب سنتی می تواند در 
مراحل اولیه کرونا ،  در بیماران و مبتلایان خفیف این 
بیماری کمک رسان باشد. دست از تعصب بردارید. 

3   علی اصغر شــهبازی بازیگر کهنسال سینما 
درگذشت. شهبازی در نقش پدر پیمان معادی در 
جدایی نادر از سیمین ظاهر شده بود و با همان نقش 
در ذهن ها ماندگار شد اما سینما را با فیلم زیر درخت 
هلو ساخته ایرج طهماسب شروع کرده بود. شهبازی 
به هنگام بازی در فیلم جدایی نادر از ســیمین ۸۹ 

ساله بود. او دیروز در ۹۸سالگی درگذشت. 

نوشــته بود هیچ فرمول جادویی ای برای برعکس 
حرکت کردن زمان وجود ندارد و نمی شود جلوی 
پیر شدن انســان را گرفت، فقط می شود آن را به 
تعویق انداخت. مقاله ای درباره پوســت و چروک و 
پیری و این جور چیزها بود و نویسنده مثل کسی که 
برای اولین بار پرسشی مهم ذهنش را درگیر کرده 
پرسیده بود »آیا می دانید چرا پیشانی دچار چروک 
می شود؟« بعد تند تند جواب های تکراری که همه 
خواننده های پا به سن گذاشته بلدند را یکبار دیگر 
پشــت هم ردیف کرده بود. کم آبی، استرس، نور 
خورشید، سیگار کشــیدن، خوابیدن روی شکم و 

صورت، و بالاخره بالا رفتن سن!
آدم ها از یک جایی به بعد تصمیم می گیرند خواننده 
این جور مقالات باشند و بیشتر آب بنوشند و درست 
و به موقع بخوابند و رژیم ســالمی داشــته باشند. 
»آیا می دانید دقیقــاً از کجا؟!« درســت از روزی 
که احســاس می کنند دیگر به انــدازه دیروز و ماه 
پیش جوان نیستند و متوجه تغییراتی در بدنشان 
می شوند. مثلًا یک روز صبح بعد از شستن صورت، 

متوجه تار موی سفید کلفتی می شوند که به شکلی 
خودنمایانه از وســط کله بیرون زده. یا چشم شان 
به خطی می افتد که موقع خندیدن کنار دهانشان 
عمیق می شــود. یا می فهمند دیگر میلی به شب 
بیــداری و ضیافت های کــش دار ندارند و ترجیح 
می دهند خیلی زودتر از سابق راهی تختخواب امن 
و عزیزشان شوند و پتو را روی سر بکشند و به خوابی 
عمیق فرو روند. یا متوجه دردهای بی توجیه کمر و 
زانو می شوند و می فهمند دیگر نمی توانند مثل قبل 

بپرند و بدوند و جست و خیز کنند.
معمولًا کســی در ۱۵ ســالگی به خوردن به موقع 
ویتامین ها و مالیدن انواع کرم و روغن ها به اقصی نقاط 
بدن و خوردن سبزیجات بیشتر و نمک و چربی کمتر 
فکر نمی کند و موقع برداشتن چیزی از روی زمین، 
به جای خم شدن، روی زانوهایش نمی نشیند. آدم ها 
در ۱۵ سالگی فکر می کنند برای یکی دو قرن دیگر 
نوجوان و جوان خواهند بود و تنــد تند چیزبرگرها 
را گاز می زننــد و از بالای دیوارهــا پایین می پرند و 
مسیرهای طولانی را می دوند و  می توانند ۴۸ ساعت 

بدون دقیقه ای خواب روی پاهایشان سوار باشند و با 
صدایی کر کننده موزیک گوش کنند.  زمان برای ۱۵ 
ساله ها خیلی آهسته و کش دارتر می گذرد. به چشم 
آنها ۳ سال آینده )که ۱۸ ســاله خواهند شد و برای 
زندگی کردن دیگر نیازی به رضایت نامه والدین شان 
نخواهند داشــت( خیلی دور و دست نیافتنی است. 
در حالی که برای آنهایی کــه فهمیده اند قصه  پیری 
و تغییر بدن و روحیات جدی جــدی حقیقت دارد، 
۳ سال در سه چشم بر هم زدن خواهد گذشت. برای 
۱۵ ساله ها اهمیتی ندارد که چرا پیشانی دچار خط و 
چروک می شود. این حرف ها برای پوست جوان و زنده 

آنها بی معنی و کسل کننده است. 
آدم ها معمولًا از جایی حقیقت گذشــت عمر و پیر 
شدن را باور می کنند که آن را با چشم های خودشان 
می بینند. بعد به پیشــانی می کوبند و با دلخوری 
می گویند: »لعنتی! حتی من هم دارم پیر می شم!« 
آنجاســت که می فهمند زندگیِ خائن به آنها هم 
خیانت کرده و استثنایی در کار نیست. و چه بد که 

استثنایی در کار نیست!

  ستون فقرات

متاسفانه/خوشبختانه حتی شما هم پیر خواهید شد
آنالی اکبری

 واگویه های انتظار
ای نام تو تغزل دیرینم،  در باران!

یک شب هوای گریه / یک شب هوای فریاد
امشب دلم هوای تو را کرده است . . .

 دستور زبان عشق
شنیده ام که درخت از درخت با خبر است

و من گمان دارم / که سنگ هم از سنگ / و ذره ذره عالم که عاشقان همند
حسین منزویمگر دل تو که بیگانه است با دل من هوشنگ ابتهاج
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بگذارید از فضای سیاســت کمی خلاص شــویم و 
برویم به ســمت طرب و موســیقی و دریغ. در دهه 
بیســت رادیو به مخزن انتشار موســیقی بدل شده 
بود .آوازه خوانان به مشــاهیر فرهنــگ ایرانی های 
شهرنشین. اولین سلبریتی های ما در دهه بیست این 
گونه متولد شدند وروی فرهنگ پاپ اوج گرفتند و 
گاه سقوط کردند. یکی از شگفت انگیزترین صعودها 
و سقوط ها به داریوش رفیعی مربوط است. خواننده 
جوانی که در دهه بیست و دهه سی به شدت محبوب 
بود و طرفداران بی شــماری در میان بانوان جوان و 
نوجوان داشــت. تخصص او عاشــقانه خواندن بود. 
عاشقانه های پرسوز و گداز با چاشنی کمی شیطنت ! 
بگذارید کمی به عقب تر برگردم. او متولد  ۱۳۰6 در 
بم بود و پدرش نماینده مجلس. در جوانی با بدیع زاده 
خواننده مشهور آن دوران روبه رو می شود)بدیع زاده 
بیســت و پنج ســال از رفیعی بزرگ تر بود و اولین 
خواننده مردی اســت که صدایش روی صفحه های 
گرامافون بین مردم محبوبیت یافت( و هموست که 
راه رفیعی را برای تبدیل شدن به چهره ای مشهور و 
مردم پسند باز می کند. رفیعی با چهره جذاب و قد 
و قامت متناســب و ترانه های عاشقانه اش به شکلی 
ناگهانی در  انتهای دهه بیست مشهور شد در حالیکه 
۲۲ یا ۲۳ سال بیشتر نداشت.  امین الله رشید درباره 
رفیعی می گویــد:» هم جوان بــود و صدای گرمی 
داشت ، هم عاشــق و هم از نظر زیبایی و خوشتیپی 
در مضیقه نبــود، چهره خوبی داشــت و همین هم 
می توانســت موجب توجه به او شــود. خودش هم 
خیلی به این مســئله دقت داشت و هر جا می رفتیم 
در حال درست کردن زلفش و دقت به ظاهرش بود... 
خواننده ای معمولی بود که نیمه سنتی می خواند. اما 

با همه معمولی بودنش صدای گرمی داشت.« 
این روایت هــم از نواب صفا درباره او جالب اســت: 
»چهره اش مصداق سبزه کشمیر بود که صدها دل را 
به زنجیر عشق کشیده بود. با لهجه غلیظ و شیرین 
کرمانی سخن می گفت و صداقت و پاکی در کلامش 
تبلور داشــت. تازگی به تهران آمده بود و کســی او 
را نمی شــناخت. در حرکاتش تصنع و تکلف دیده 
نمی شد. در ســال های ۱۳۲6 و ۱۳۲۷ خیابان های 
استانبول، نادری و لاله زار مجلل ترین و آراسته ترین 
خیابان های تهران بود. آن جوان ســبزه رو و پرشور 
کرمانی ماشین قرمز رنگی داشت و گاه از ساعت ۱۰ 
بامداد که گردش یا خرید یا استراحت در خیابان های 
لاله زار، اســتانبول و نادری آغاز می شد، با اتومبیل 

زیبای خود در آن خیابان ها جولان می داد.«
کمتر کسی او را می شناخت ولی بعد از سال ۱۳۲۷ 

تا ۱۳۲۹ که بعضی شــب ها در رادیو آواز می خواند، 
مردم به تدریج با نام داریوش رفیعی آشنا شدند.در 
آن سال ها هنوز در دبیرستان دارایی درس می خواند 

اما به شهرت که رسید درس و مشق را رها کرد.
کوروس سرهنگ زاده دیگر همدوره او می گوید که 

داریوش رفیعی بوکسور و ورزشکار هم بود. 
به هرحال ترانه های گلنار و زهــره  که هنوز هم در 
منتخب های موسیقی قدیمی ایران در خانه ها پیدا 
می شود، رفیعی را به تک ستاره موسیقی پاپ ایران 
در آن سال ها بدل ســاخت. در بازار موسیقی عامه 
پســند او دو رقیب دیگر در آن سال ها داشت: احمد 
ابراهیمی و منوچهر همایون پور. اما شــهرت و همه 

گیری ترانه های رفیعی بسیار بیشتر از آنها بود.
و خب داســتان این خواننده  بد تمام می شود. عاشق 
می شود هرچند هیچکدام از همدوره ای هایش رغبتی 
به بازگویی جزئیات این عاشقی ندارند  و بعد اعتیادش 
به مواد مخدر بالا می گیرد و عاقبت بر اثر تزریق آلوده 
به بیماری کزاز مبتلا می شود: در دوم بهمن ماه پرویز 
یاحقی به سراغ نواب صفا در میانه یک مهمانی می آید 
و به آنها خبر بیماری سخت داریوش را می دهد.  نواب 
صفا به اتفاق پرویز یاحقی به همراه گلسرخی و آقای 
دکتر »ژ«، مدیر کل بازرســی وزارت بهداری ساعت 
حدود ۹ شــب به  منزل رفیعی می رونــد: »وقتی به 
خانه رفیعی رســیدیم، زیر کرسی نشســته بود و از 
شدت درد کمر، بی تاب بود...« دکتری که همراهشان 
بود)دکتر ژ(، بیماری او را قولنج تشــخیص می دهد 

و فوراً نســخه ای می نویســد و آن را به پرویز یاحقی 
می دهد. او هم به سرعت به  ســمت دواخانه می رود، 
آقای لاریجانی، مدیر دواخانه عدالت که از وضع اعتیاد 
داریوش باخبر بود مي گوید گویا رفیعی کزاز گرفته و 
تأکید می کند باید واکسن ضد کزاز بزند اما آقای دکتر، 
نظر دیگری دارد. باز هم خطای پزشکی رخ می دهد. 
شاید اگر آن شب آقای دکتر نمی آمد، تراژدی مرگ 

داریوش رفیعی نوشته نمی شد...
۱۳ سال بعد از مرگ داریوش ، در سال ۱۳۵۰مادرش 
بدرالســادات رفیعی در گفت و گو بــا مجله جوانان، 
مرگ بر اثر کزاز را تایید می  کنــد اما روایتش کمی 
متفاوت اســت:  بعد از ظهر، داریــوش در خانه بود. 
داشــتیم حرف می زدیــم. زیاده از حد خوشــحال 
بود و داشــتیم گل می گفتیم و گل می شــنیدیم...  
ناگهان نشست و به من خیره شد و دستش را پشتش 
گذاشت. حالت درد شدیدی را در قلبش احساس کرد 
و در حال فریاد و ناله گفت: تمام شــد ... خداحافظ. 
به  سرعت و با زحمت او را به بیمارستان رساندیم. به 
من گفتند کزاز گرفته. داریوش رفیعی، داریوش من، 
آدمی که صدایش آتش بر جان ها می زد، کزاز گرفته 

بود. آن سوزن لعنتی.... 
داریوش رفیعی در اوج شهرت در روز دوم بهمن ماه 
۱۳۳۷ در سن سی ویک سالگی بر اثر ابتلا به بیماری 
کزاز در بیمارســتان هــزار تخت خوابــی تهران - 
بیمارســتان خمینی - درگذشــت و در گورستان 

ظهیرالدوله به خاک سپرده شد.

بازنشر مطالب روزنامه هفت صبح صرفا با 
اجازه کتبی مجاز است، در غیر این صورت 
ممنوع و قابل پیگیری قانونی است

شبی از شب های زمستان سی و هفت
داستان هایی از پشت صحنه سیاست و فرهنگ و اقتصاد ایران در قرن گذشته
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تاکنون در ایران خودروهای برقی نتوانسته اند بر خلاف 
روند جهانی سهمی از بازار را کسب کنند اما این روند 
در حال تغییر است. به گزارش دنیای اقتصاد، معاون 
علمی و فناوری رئیس جمهــوری از برنامه ریزی برای 
طراحی خودروهای به روز و ارزان قیمت با اســتفاده از 
ظرفیت های داخلی کشور خبر داد. سورنا ستاری در 
نشست مشترک با وزیر صنعت و رئیس گروه اقتصادی 
معاونت بررسی دفتر رهبر معظم انقلاب درباره بررسی 
طرح تولید خودروی به روز و اقتصــادی افزود: ایجاد 
نوآوری بــا اســتفاده از طراحی های داخلی بیشــتر 
خواهد شد و به همین دلیل، در طرح تولید خودروی 
ارزان قیمت و به روز بر طراحی با استفاده از ظرفیت های 
داخل کشــور تاکید داریم. وی بااعلام اینکه چنانچه 
طراحی دست مهندســان داخلی باشد، خلق خودرو 
خواهیم کرد، گفت: باید از کپی کاری در حوزه خودرو و 
مونتاژ خارج شویم و به سمت خلق خودرو با استفاده از 
طراحی نیروهای متخصص کشورمان و نخبگان حرکت 
کنیم. معاون علمی و فنــاوری رئیس جمهوری ضمن 
تاکید بر اینکه آینده صنعت خودرو در هوشمندسازی 
است، افزود: کشور ما نیز در آینده باید به سمت تولید 
خودروهای هوشــمند و برقی برود تــا از این موضوع 
عقب نمانیم که این مهم نیز در دســتور کار قرار دارد. 
در این جلســه با حضور علیرضا رزم حســینی، وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، طرح تولید خودروی مدرن و 
اقتصادی با ورود به عمق داخلی سازی بیشتر، توجه به 
تاب آوری و پلتفرم های مشترک با استفاده از ظرفیت 
دو خودروساز بزرگ کشور و همچنین بخش خصوصی 

مورد بررسی قرار گرفت.

طبق اعــلام منابــع آگاه، طراح این خودرو حســین 
سلیمانی، طراح سایپا شاهین  است که تاکنون جوایز 
بین المللــی گوناگونــی در حوزه طراحــی همچون 
جایزه طراحی فــراری را از آن خود کــرده و بارها در 
نشریات معتبر خودرویی همچون اسپید و موتوروان 
به طراحی های برتر او اشاره شده اســت. پلتفرم این 
خودرو که در کلاس ســدان C قرار دارد، مهندســی 
معکوس پلتفرم تسلا 3 است. به احتمال زیاد تصاویر 
شش دستگاه تسلایی که پارســال در فضای مجازی 
پر شد، مربوط به این پروژه اســت. اردیبهشت     سال 
جاری بود که پایگاه خبری اسب بخار خبر از جزئیات 
این خودرو که فعلًا پروژه جتکو JX10 نام گرفته است 
داد. گمانه زنی این پایگاه خبری حکایت از آن داشت 
 JX10 ،که باتوجه به دانــش فنی موجود در کشــور
می تواند با هر بار شــارژ کامل باتری ها مسافت فراتر 

از 300 کیلومتــر را بپیماید و در کمتــر از ۴0 دقیقه 
با سامانه شارژ ســریع، ۸0 درصد ظرفیت باتری های 
خود را تکمیل کند. همچنین  زیرســاخت پیشرانه و 
قوای محرکه جتکو JX10 بر مبنای برخی محصولات 
ژاپنی طراحی شده و ســاختار سازه آن مبنای یکی از 

سدان های معروف آلمانی و جمهوری چک است.
این گمانه زنی هــا با توجه بــه بازدیدی که ســردار 
حاجی زاده، فرمانده ستاد هوا و فضاي سپاه پاسداران، 
در اوایــل خردادمــاه 99 از بخش تحقیق و توســعه 
ایران خودرو داشــت، قوت گرفــت. در گزارش های 
منتشر شــده از این بازدید ماکت نخستین محصول 
 JX10 الکتریکی ایران خــودرو یعنی همــان جتکو
به صورت کاملا مشخص از نمای عقب مشاهده می شود 
و حتی نشان تجاری جتکو   روی عقب این ماکت کاملًا 

در رویت است.

گاراژ

در حال و هوای عشق
نگاهی به نسخه 2021 مزدا3 توربو که به رغم طراحی زیبا و 

موتور250 اسبی ابدا یک خودرو اسپورت نیست!

هفت صبح| در روزهایی که نســخه 2021 مزدا3 در 
دو شکل سدان و هاچ بک رکوردهای فروش قبلی خود 
را جابه جا می کنند، دیدن نگاه ها به عرضه نسخه توربو 
این خودرو جالب توجه اســت. یکی از بهترین کارها در 
این زمینه گزارشی است که مجله موتورترند از این مدل 
جذاب و ظاهرا اسپورت تهیه کرده است. شکی نیست که 
خودرویی به زیبایی و شهرت مزدا3 از هر نظر محصولی 
قابل احترام و باکیفیت جهانی اســت  امــا موتورترند 
معتقد اســت این همه روایت درباره مزدا3 نیست مثلا 

کریس والتون خبرنگار موتورترند بعــد از راندن مدل 
2021 مزدا 3 می گویــد فرمان پذیری این ژاپنی کمی 
بی احســاس و برخی عملکرد هایش واقعا ضعیف است ، 
البته شتاب گیری آنقدر خوب است که می توانم بگویم 
نسخه توربو انگار مزدا 3 را از خواب بیدار کرده است. این 
اتفاق بزرگی است که در پایان یک سال رویایی برای این 

خودرو رخ داده است. 
منظور والتون از موفقیت ومزدا3 و رویایی بودن ســال 
کسب جوایز متعدد بین المللی است. شرکت مزدا سال 

جاری میلادی را در حالی با بحــران کرونا آغاز کرد که 
همان ابتدا در شــهر هیروشــیما جایزه مهمی را بابت 
بهترین طراحی ســال 2020 جهان دریافت کرد. البته 
مزدا 3 جدید از سطح یک خودرو زیبا و باکیفیت جلوتر 
نمی رود. اما با همه اینها نمی توان مزدا3 توربو را در تالار 

مشاهیر گذاشت. می پرسید چرا؟
خب چون نصب موتور توربو تنها یکی از ده ها مرحله ای 
است که یک خودروساز برای ساخت محصولی ورزشی 
باید صرف کند؛ بنابراین ما همینجــا تکلیف خود را با 
مزدا 3 توربو 2021 مشــخص می کنیم و با اســتناد به 
گزارش های موتورترند و کار اند درایور، مزدا 3 توربو را یک 
محصول جذاب می نامیم. مهم ترین  نقطه قوت و ضعف 

مزدا 3 عبارتند از:
نقطه ضعف : استفاده از موتور توربو طی سال های اخیر 
به شدت در بین خودروســازان رواج پیدا کرده و دلایل 
مشخصی هم دارد. قدرت بیشتر، مصرف کمتر و هیجان 
رانندگی بالاتر با حجمی مشــخص برای یک پیشرانه، 
موتور های توربو را به بازیگــران مهم بازار خودرو در این 
روز ها بدل ساخته اســت. مزدا 3 نیز با توجه به همین 
نکته ســعی در ورود به بخش تازه ای از بــازار كرده که 
پیشــتر آن را امتحان کرده بود. موتور 2.۵ لیتری توربو 
مزدا 3 در نســخه 2021 دقیقا 2۵0 اسب قدرت تولید 
می کند که رقم مناسبی است و ظاهرا برای گلف GTi و 
طیف وسیعی از رقبا دردسرساز است. البته همه چیز از 
شتاب گیری تا خشونت موتور و صدای آن طبق فرمول 
انجام گرفته و خوشایند اســت  اما کمتر کسی می تواند 
لقب اسپورت را به این ژاپنی جذاب و نسبتا لوکس بدهد. 
نقطه قوت : زیبا، جسور و توام با ســادگی. این بهترین 
تعریف از خودرویی است که در ایران به شدت پرطرفدار 
است و در نســل تازه خود بهترین طراحی ممکن را چه 
در فضای کابین و چه در فرم بیرونی به خریداران هدیه 
 less is « می دهد. این موضوع هم دلیل دارد. فلســفه
more « به معنی » هرچه کمتر، بهتر« دلیل این موضوع 
است. عبارتی که از ایده مینیمالیستی طراحی محصولات 
مزدا دفاع کرده و در دپارتمان طراحی این شرکت به کار 
گرفته می شود. در این نگرش طراحان سعی می کنند با 
کمترین خطوط بیشترین اغراق و حجم پردازی را در بدنه 

ایجاد کنند و نسل تازه مزدا 3 نقطه اوج این ایده است.

بوسه لاکچری ترین فرانسوی
بر خیابان های پاریس

خودروسازان فرانســوی مدت ها بود که در سودای عرضه خودروهای لاکچری 
در سگمنت های مختلف بودند. این آرزو با احیای برند دی اس در سال های اخیر 
تاحدی توانست به واقعیت بدل شود. کیفیت خودروهای این برند زیرمجموعه 
گروه پژو-سیتروئن به قدری بالاست که حتی کراس اوور آن تبدیل به خودروی 
ویژه ریاست جمهوری این کشــور اروپایی شده اســت. اخیراً سدان پرچمدار 
این شــرکت با نام دی اس 9 با قیمت پایه ۴7 هزار یورو وارد بازار اروپا شــده 
است. قیمت این سدان لوکس که طراحی بســیار زیبایی دارد و حتی از آن به 
عنوان یکی از زیباترین خودروهای فرانسوی در یک دهه اخیر نام می برند، در 
کامل ترین نسخه به ۸0 هزار یورو هم می رسد! دی اس 9 به آپشن هایی همچون 
 LED سیستم رانندگی خودکار در سطح 2، سیستم تعلیق هوشمند،  چراغ های
در قسمت جلو، سیستم صوتی فوکال الکترا، سیستم کی لس، سیستم دید در 
شب، کنترل سطح هوشیاری راننده، پایش نقاط کور، تشخیص علائم ترافیکی 
و ترمز خودکار اضطراری مجهز است. پیشرانه 1.6 لیتری این خودرو در مدل 
پایه قادر به تولید 22۵ اسب بخار است که به وسیله جعبه دنده هشت  سرعته 

اتوماتیک به چرخ ها منتقل می شود.

کم مصرف ترین های بازار آمریکا
معرفی شدند

آژانس حفاظت محیط زیست آمریکا طبق ســنت هرساله خود لیست رده بندی 
خودروهای مدل 2021 را بر اساس مصرف ســوخت منتشر کرده است. انتشار 
این لیست در سال های اخیر که خریداران بیشــتری به سمت بازار خودروهای 
کم مصرف و هیبرید جذب می  شــوند از اهمیت بالاتری برخوردار است و حتی 
در آمار فروش آتی خودروســازان نیز تاثیر می گذارد. طبق لیســت منتشــره 
 Z۴ ســوپرا 2.0 و ب .ام .و GR کم مصرف ترین خودروی کلاس دو نفره ها تویوتا
sDrive30i هســتند. این دو خودرو با مصرف ترکیبــی ۸.۴ لیتر در هر 100 
کیلومتر جزو ســبزترین خودروهای این سگمنت هســتند  اما کم مصرف ترین 
خودروی سگمنت مینی کامپکت خودروی پولستار وان با مصرف ترکیبی ۵.2 لیتر 
در هر 100 کیلومتر بوده درحالی که مینی کوپر SE الکتریک نیز کم مصرف ترین 
خودروی سگمنت ســاب کامپکت  محسوب می شــود. تویوتا کورولا هیبرید با 
مصرف سوخت ۴.۵ لیتری در هر 100 کیلومتر کم مصرف ترین خودروی سگمنت 
کامپکت بوده و تسلا مدل 3 برد بلند چهار چرخ محرک و تسلا مدل S پرفورمنس 
نیز در سگمنت خودروهای میان سایز و بزرگ به این عنوان دست یافته اند. ولوو 
V60 چهار چرخ محرک پلاگیــن هیبریدی و ولوو V90 دیفرانســیل جلو نیز 

کم مصرف ترین استیشن های کوچک و میان سایز هستند. 

داشبورد   

انگلیسی هزار اسبی در سودای
فتح بازار سوپراسپورت ها!

شرکت انگلیسی ناران اتوموتیو از اولین محصول تجاری خود رونمایی کرد. این 
خودرو که از شاسی و پیشرانه تولید شده توسط ب. ام. و استفاده کرده   شباهت 
بسیاری با فراری SF90 دارد. این سوپراسپورت کوپه چهار نفره مجهز به پیشرانه 
پنج لیتري V۸ توئین توربوشارژ نصب شــده در جلو است که 1062 اسب بخار 
قدرت و 1036 نیوتن متر گشــتاور تولید می کند. نــاران، در زمان 3/2 ثانیه به 
ســرعت 100 کیلومتر برساعت و ۵/۴ ثانیه به ســرعت 160 کیلومتر برساعت 
می رسد. نهایت سرعت این خودرو، 370 کیلومتر برساعت خواهد بود. پایه این 
موتور همان بلوک ۴.۴ لیتری M Power شرکت ب.ام.و است که در محصولاتی 
همچون M۵ و M۸ شــده است. جعبه دنده هشت ســرعته اتوماتیک ساخت 
شــرکت ZF نیز وظیفه انتقال قدرت به هر چهارچرخ را برعهده خواهد گرفت.  
بسیاری از تجهیزات فنی ناران، شامل چرخ های کربنی 22 اینچ، بال عقب بزرگ، 
فنربندی ســاخت اوهلینز و ترمزهای کربن ســرامیک برمبو، مشابه مدل های 
مسابقه ای کلاس GT هســتند. سیســتم تعلیق این خودرو نیز، قابلیت تغییر 
ارتفاع و عملکرد دارد. وزن نهایی ناران، به لطف بدنه فیبرکربن، 1۵00 کیلوگرم 
خواهد بود. قیمت پایه این خودرو که از آن تنها ۴9 دســتگاه تولید خواهد شد، 

1.2 میلیون دلار اعلام شده است.

 نیش ترمز

چهارچرخ    

اخیراً اخباری از نشست های 
اقتصادی در سطوح بالای 
حاکمیتی به گوش می رسد
که بر اساس آنها به زودی 

شاهد تولید خودروی تمام 
الکتریکی ایرانی خواهیم بود

سلام ایران
به خودروی 

برقی ملی؟

قیمت سدان های اروپایی )قیمت ها بر حسب تومان(قیمت محصولات چینی )قیمت ها بر حسب تومان(قیمت خودروهای روز)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت گران ترین خودروهای تولید داخل   )قیمت ها بر حسب تومان(

حجم موتور مدل  قیمت ردیف
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حجم موتور مدل  قیمت ردیف
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330 میلیون

700 میلیون

380 میلیون

245 میلیون

242 میلیون

220 میلیون

1500

1500

1600

1500

2000

1600

چری آریزو 5 مدل 1396

چری آریزو 6 مدل 1399

بسترن B30 مدل 1397

برلیانس H230 مدل 1399

ام وی ام 550 مدل 1395

آریو S300 مدل 1396
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580 میلیون

490 میلیون

540 میلیون

405 میلیون

395 میلیون

300 میلیون

7.9 میلیارد

1.5 میلیارد

3.5 میلیارد

2.5 میلیارد

2 میلیارد

4.1 میلیارد

هاوال H2 مدل 1397

چری تیگو 5 مدل 1396

جک S5 مدل 1398

جک S3 مدل 1397

ام وی ام X22 مدل 1399

ام وی ام X33 مدل 1395

پورشه ماکان مدل 2018

رنو کولیوس مدل 2017

بی ام و X4 مدل 2017

بی ام و X6 مدل 2011

فولکس واگن تیگوآن 2018

پورشه کاین مدل 2013

1500

2000

2000

1600

1500

2000

2000

2500

2000

4400

2000

3600

فولکس واگن پاسات مدل 2018

پورشه پانامرا مدل 2012

بی ام و سری 5 مدل 2015

بی ام و سری 7 مدل 2016

مرسدس بنز کلاس E مدل 2017

مرسدس بنز کلاس C مدل 2015

1.5 میلیارد

3.4 میلیارد

2.2 میلیارد

5.6 میلیارد

4.7 میلیارد

3 میلیارد

1800

3600

2000

2000

2000

2000

دعوای کوچولوهای 
ادکلن زده اروپایی

فولکس واگن گلف GTI مدل 2018 و آلفارومئو جولیتا مدل 
2017 دو مدل از لاکچری ترین هاچ بک های حاضر در بازار 

ایران اند که با قیمتی میلیاردی در بازار به فروش می رسند

  طراحی
ایتالیا مهد طراحی خودروی جهان است و خودروسازان ایتالیایی روی این بخش 
از تولید خودرو حساسیت خاصی دارند. طراحی جولیتا نیز چشم نواز است. در جلو 
شاهد جلوپنجره سه گوش هســتیم که مدل های کلاسیک آلفارومئو را به ذهن 
تداعی می کنند. از بالای این جلوپنجره دو خط به زیبایی تا روی کاپوت خودرو 
کشیده شده اند. چراغ های گرد جولیتا نیز از یک رشته چراغ LED دی لایت بهره 
می برند که بر زیبایی آنها افزوده اســت. در نمای جانبــی چیزی که جلب توجه 
می کند، دستگیره پنهان در های عقب است. در نمای عقب جولیتا نیز چراغ های 

LED دوتکه و خروجی اگزوز   نمایی اسپورت را خلق کرده اند.
در فولکس واگن گلف GTI با طراحی خشــن تر و اسپورت تری نسبت به جولیتا 
روبه رو هستیم. این خودرو روی پلتفرم MBQ ساخته شده که آئودی نیز از آن 
استفاده می کند. از این رو شاهد شباهت هایی با آئودی A3 در این خودرو هستیم. 
گلف طراحی سنتی فولکس واگن را با تغییراتی در نسخه GTI حفظ کرده است. 
چراغ های بزرگ مستطیلی شــکل جلو و عقب با خطوط قرمز رنگ کشیده  شده 
از انتهای جلوپنجره به درون چراغ ها، ورودی هوای بزرگ مشــبک و بخش های 

آیرودینامیک در نمای جانبی ترکیب شده که هماهنگی کاملی با هم دارند.
برنده:  مساوی! اگر لاکچری  بودن برای تان مهم است، جولیتا را انتخاب کنید  اما 

گلف GTI انتخاب قطعی اسپورت بازان است.

  کابین و آپشن ها
طراحی تریم کابین جولیتا در عین زیبایی به شــدت ساده است! اگر می خواهید 
حدود دو میلیارد تومان برای خودروی تان هزینه کنید، انتظار کابینی هوشمند با 
توجه به وضعیت نرمال بازار امری طبیعی است. غربیلک فرمان، کنسول و داشبورد 
جولیتا حتی از نمونه های لاکچری چینی نیز ساده تر طراحی شده است  اما کابین 
گلف GTI در عین القای حس به روز بودن واقعاً روزآمد و هوشــمند است و کمتر 
کسی است که بتواند به آن ایرادی بگیرد. برای کسانی که ظرفیت خودرو برای شان 
مهم اســت نیز گفتنی اســت که کابین گلف جادارتر از جولیتا است. جولیتا به 
آپشن هایی همچون شیشه های برقی، نمایشگر لمسی ۵ اینچی، رادیوی دیجیتال، 
تهویه خودکار دوگانه، گرمکن صندلی های جلو، صندلی های برقی، حافظه صندلی 
راننده، سانروف برقی و تودوزی چرم مجهز است. در گلف می توانید از آپشن هایی 
همچون سانروف پانورامیک برقی، شیشه های ســولار دودی، سنسورهای نور و 
باران، چراغ های روشنایی در روز، کنترل اتوماتیک نوربالا، چراغ مشایعت، سیستم 
مالتی مدیا با نمایشــگر 9.2 اینچی، سیســتم صوتی حرفه ای Dynaudio به 
همراه آمپلی 10 کاناله، ساب ووفر و هشت اسپیکر، صفحه کیلومتر دیجیتالی با 
امکان نمایش سیستم رهیاب، صندلی راننده با امکان تنظیمات برقی و حافظه، 
گرمکن صندلی های جلو، ترمز پارک برقی به همراه اتوهلد، سیستم نظارت بر فشار 
باد تایرها، سیســتم اکونومیک Start/Stop، فرمان برقی، تودوزی چرم، پدال 
شیفتر، کروز کنترل، آینه های جانبی تاشــو برقی به همراه حافظه و آینه داخلی 
الکتروکرومیک، سنســور ها و دوربین پارک، ورود و اســتارت بدون کلید، تهویه 

مطبوع دو منطقه ای با فیلتر ضد آلرژی و... بهره ببرید.

  پیشرانه فنی
موتور 1.۴ لیتری جولیتا توان تولید 170 اسب بخار نیرو و 2۵0 نیوتن متر گشتاور 
را دارد که باتوجه به حجم موتور، قدرتمند به نظر می  رسد. مصرف بنزین آن با 6.9 
لیتر در هر 100 کیلومتر اقتصادی اســت. شتاب جولیتا 7.7 ثانیه است. عملکرد 
گیربکس اتوماتیک آن مطلوب است. موتور دو لیتری گلف GTI قادر است 227 
اسب بخار نیرو و 3۵0 نیوتن متر گشتاور تولید کند که با جعبه دنده شش سرعته 
دوکلاچه به چرخ های جلو منتقل می شــود. شتاب 6.۴ ثانیه ای گلف لذت بخش 
است. طراحی دقیق فولکس واگن سبب شــده تا این خودرو در عین قدرت بالا، 

مصرف سوخت پایینی )6.۵ لیتر به صورت ترکیبی( داشته باشد. 

GTI برنده: فولکس واگن گلف  
قیمت مدل 201۸ گلف GTI در بازار دو میلیارد تومان و آلفارومئو جولیتا مدل 
2017 یک میلیارد و 900 میلیون تومان اســت. اگرچه جولیتا قیمتی کمتر و 

طراحی چشم نوازتری دارد اما گلف GTI پیروز بلامنازع این جدال است.
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قیمت جدید ماسک اعلام شد
 سازمان حمایت، حداکثر قیمت مصرف کننده انواع ماسک 
سه لایه پزشکی استاندارد مورد تایید سازمان غذا و دارو را 

اعلام کرد. به این ترتیب حداکثر نرخ فروش این محصول هزار 
تومان خواهد بود. همچنین واحدهای تولیدی باید ماسک را به 
مراکز درمانی و شرکت های پخش با قیمت ۸۰۰تومان عرضه 

کنند. کلیه مراکز عرضه از جمله داروخانه ها، فروشگاه های 
زنجیره ای و اینترنتی و... مکلف به رعایت حداکثر نرخ مصوب 

تعیین شده هستند. قیمت ماسک سه لایه تا هفته های پایانی مهر 
۱۵۰۰تومان بود، اما قیمت مصوب آن ابتدا به ۱۳۰۰تومان 

کاهش پیدا کرد و حالا ۳۰۰تومان دیگر افت کرده.

افزایش قیمت هر شانه تخم مرغ
 قیمت هر شانه تخم مرغ ۳۰عددی دیروز به ۴۰هزار 

تومان نزدیک شد تا بعد از آرام گرفتن قیمت مرغ در بازار، 
این بار نوبت تخم مرغ برسد که با قیمت های خود بازار را 
شگفت زده کند. قیمت مصوب هرکیلوگرم تخم مرغ فله 
۱۴هزار و ۵۰۰تومان است و به این ترتیب قیمت هر شانه 

تخم مرغ باید حدود 27 تا 2۸ هزار تومان باشد، اما در بازار 
هر شانه تخم مرغ را فعلا بین ۳۵ هزار تومان تا ۳۸هزار 

تومان می فروشند که حدود ۱۰هزار تومان بالاتر از قیمت 
مصوب است. برخی شرکت ها هم برای تخم مرغ 2۰عددی 

بسته بندی شده ۳۸هزار تومان قیمت تعیین کرده اند.
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 شاخص کل بورس در پایان معاملات روز سه شنبه با 
افزایش هفت هزار و 7۳۰واحدی روبه رو شد و تا ارتفاع 

یک میلیون و ۴7۳ هزار و 7۰6 واحد بالا آمد. در این 
روز بیش از ۱۳.7 میلیارد سهم و انواع اوراق مالی در 

قالب دو میلیون نوبت معامله دست به دست شد تا ارزش 
روز بازار به بیش از هفت هزار و ۴۱۸میلیارد تومان 

برسد. نمادهای هلدینگ نفت و گاز تاپیکو، پتروشیمی 
خلیج فارس، پالایش نفت اصفهان، فولاد مبارکه، 

گسترش نفت و گاز پارسیان و پالایش نفت بندرعباس 
بیشترین اثر افزایشی را روی شاخص بورس داشتند.
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14میلیون و 100هزار

11میلیون و 700هزار

11میلیون

12میلیون و 500هزار

13میلیون و 400هزار

12میلیون و 500هزار

12میلیون و 900هزار

12میلیون و 400هزار

11میلیون و 400هزار

10میلیون

قیمت پرفروش ترین لباسشویی های هشت کیلویی

اسنوا

پاکشوما

کروپ

کرال

پاکشوما

پاکشوما

دوو

جی پلاس

جی پلاس

ایکس ویژن

SWM-84516

TFU-84401

WFT-28417

TFW-28415

TFI-84405

TFU-84407

DWK-8143

GWM-K846S

GWM-K844W

TM84-BWBL
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قیمت انواع فلش مموری  128گیگابایتی

ای دیتا

ای دیتا

سن دیسک

سن دیسک

کینگستون

ایکس انرژی

ویکومن

کوئین تک

هوکو

توشیبا

S102 Pro

UV128

Ultra Dual Drive M3

Ultra Fit
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JET-C

VC371
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فروش 26هزار و 400

31هزار و 660

35هزار و 230

هفت هزار و 185

سه هزار و 360

12میلیون و 400هزار

11میلیون و 400هزار

شش میلیون و 100هزار

چهار میلیون و 100هزار

یک میلیون و 113هزار

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

یورو

پوند

درهم امارات

لیر ترکیه

تمام سکه جدید

تمام سکه قدیم

نیم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18 عیار

خرید 26هزار 300

31هزار و 510

35هزار و 30

هفت هزار و 165

سه هزار و 340

12میلیون

10میلیون و 900هزار

پنج میلیون و 750هزار

سه میلیون و 800هزار

---

بررسی ها از ظهور نشانه های کاهش قیمت  پیشنهادی فروش 
مسکن شــهر تهران در هفته اول آذرماه نسبت به هفته آخر 
آبان خبر می دهد. ســامانه کلید، میزان اين کاهش قیمت را 
تا 11درصد برآورد کرده است. اين گزارش نشان می دهد در 
تازه ترين آگهی های منتشر شده روی سامانه کلید، نرخ های 
پیشــنهادی فروش ملک در هفت روز ابتدايی آذر ماه نسبت 
به هفته پايانی آبان ماه در منطقه يک 4.۷درصد، در منطقه 
دو 11درصد، در منطقه چهار معادل چهار درصد، در منطقه 
هفت 1.4درصد، در منطقه هشــت 3.3درصد، در منطقه 9 
معادل ۵.۵درصد، در منطقه 10 معادل سه دهم درصد و در 

منطقه 22 بالغ بر هشت درصد کاهش داشته است.
از سوی ديگر در تازه ترين آگهی های منتشر شده، قیمت های 
پیشنهادی در منطقه پنج معادل 1.۵درصد و در منطقه شش 
معادل چهار درصد افزايش پیدا کرده است اما اگر بخواهیم 
به طور کلی نرخ های پیشنهادی در جديدترين آگهی ها را مرور 
کنیم، متوجه می شويم در هفته اول آذرماه، در مقايسه با هفته 
آخر آبان قیمت های پیشنهادی برای فروش خانه 2.2درصد 

کاهش داشته است.
تغییر تعداد آگهی های منتشر شــده را هم می توان به عنوان 
افزايش يا کاهش میل فروشــندگان در بخش عرضه قلمداد 
کرد. اعداد اين بخش نشــان می دهنــد در هفته اول آذرماه 
نســبت به هفته پايانی آبان ماه، تعــداد آگهی های فروش 
ملک در منطقه يک معادل 10درصــد، در منطقه دو معادل 
33درصد، در منطقه هشــت معادل سه درصد، در منطقه 9 

معادل 12درصد و در منطقه 22 بالغ بر دو درصد بیشتر شده 
است. در عوض تعداد آگهی ها در منطقه سه معادل دو درصد، 
در منطقه چهار معادل هشــت درصد، در منطقه پنج چیزی 
در حدود 13درصد، در منطقه شــش معادل پنج درصد، در 
منطقه هفت معادل ۵۵درصــد و در منطقه 10 حدود هفت 
درصد کاهش پیدا کرده است که روی هم رفته می توان نتیجه 
گرفت تمايل برای فروش مســکن در کل شهر تهران چهار 
درصد افزايش پیدا کرده اســت. در ماه گذشته نیز مقايسه 
تعداد آگهی های آبان نســبت به آگهی های مهرماه افزايش 

2۵درصدی را نشان می داد.
کاهش يک تا 11درصدی نرخ هــا در روزهای اخیر در حالی 
اتفاق افتاد که در نیمه دوم آبان مــاه نیز قیمت ها در بعضی 

مناطق تا 10درصد پايین آمده بود. 
گزارش اخیر بانک مرکزی می گويد آبان امســال متوســط 
قیمت هر مترمربع مســکن شــهر در تهران تهــران بالغ بر 
2۷میلیون و 100هــزار تومان بوده که نســبت به ماه قبل 
1.8درصد و نسبت به ماه مشــابه سال قبل 118درصد رشد 
کرده اســت. اين کمترين میزان افزايــش ماهانه قیمت از 
ارديبهشت ســال جاری تا کنون بوده است. معاملات نیز در 
هشتمین ماه از ســال جاری به طور محسوسی کاهش پیدا 
کرده است. در آبان امسال تعداد چهار هزار و 4۶۶فقره معامله 
مسکن در شهر تهران به امضا رسید که در مقايسه با ماه قبل 
48درصد کاهش پیدا کرده اما نسبت به ماه مشابه سال قبل 

1.8درصد بیشتر است.

   مسکن

وضعیت بازار مسکن در هفته اول آذر

قیمت بیت کوين در معاملات 24ساعت گذشته رکورد تاريخی 
خود را که سه سال پیش به ثبت رسیده بود شکست و تا 19هزار 
و 8۵0دلار پیشــروی کرد. اگرچه در ادامه بــه 19میلیون و 
۵00هزار دلار عقب نشست. رکورد قبلی 19هزار ۶۶8دلار بود 
که سه سال پیش ثبت شده اما به اشتباه از آن به عنوان رکورد 

20هزار دلاری ياد می کنند. 
۱     قیمت بیت کوين از ماه مارس يعنی اســفند پارسال 
تاکنون 200درصد رشد کرده اســت. آخرين بار در دسامبر 
201۷ قیمت بیت کوين رقم بالای 19هزار را تجربه کرده بود. 
با اين حال هفته  گذشــته بیت کوين با روندی نوسانی  روبه رو 
و پنجشنبه هفته گذشته ناگهان ســه هزار دلار ارزان شد و به 

1۶هزار و 200دلار کاهش پیدا کرد.
2    شیوع  ويروس کرونا به خصوص در آمريکا باعث شده 
بود که قیمت بیت کوين برای مدتی حتی بــه زير چهار هزار 
دلار برسد اما از آن زمان به بعد به صورت مداوم در حال گران 

شدن است.
۳    تقاضا برای ارزهای مجازی پس از ماندگاری ويرس کرونا 
در جهان افزايش پیدا کرد. ديگر ارزهای مجازی مهم هم که 
به طور معمول روند قیمت بیت کويــن را تعقیب می کنند، در 
24ساعت گذشته شاهد رشــد قیمت بودند. بررسی ها نشان 
می دهد اتريوم و ريپل هر کدام رشــد شش درصدی قیمت را 

تجربه می کنند و لايت کوين 11درصد گران شده است.
۴    بازار ارزهــای ديجیتال ايران که فعــلا معاملات آن 

به صورت غیررســمی و پرريســک دنبال می شــود، قیمت 
هر بیت کويــن را حدود ۵00میلیون تومــان اعلام می کند. 
همچنین ارزش ريپل حدود 1۷هزار و ۵00تومان، تتر حدود 
2۶هزار تومان، ترون 800تومان، اســتلار حدود پنج هزار و 
300تومان، اتريوم بین 1۵ تــا 1۶میلیون تومان، بیت کوين 
کش حدود هشت میلیون و 200هزار تومان، دش حدود سه 
میلیون تومان و EOS حدود 8۶هزار تومان اســت. در ايران 
روزانه رقمی بین 400 تا ۵00میلیــارد تومان ارز ديجیتال 

خريد و فروش می شود.
۵    ارزش بیت کوين از ابتدای امسال تاکنون تقريبا سه برابر 
شده است. شايد به همین خاطر بیت کوين يکی از داغ ترين 
موضوعات توئیتری اين روزها به حساب می آيد. در ماه نوامبر 
به طور متوســط روزانه بیش از ۶0هزار توئیت در خصوص 
بیت کوين منتشر می شد که البته اين رقم هنوز با رکورد روزانه 

100هزار توئیت در دسامبر 201۷ فاصله زيادی دارد.
6    میزان جست وجوی کلمه بیت کوين در نیجريه بیش از 
هر جای ديگری در جهان است. در مقايسه با چهار سال پیش، 
ارزش پول ملی اين کشور در مقابل دلار نصف شده و به همین 

دلیل مردم اين کشور به خريد بیت کوين تمايل دارند.
7    تعداد بیت کوين هايی که می توانند استخراج شوند 
محدود است؛ به همین دلیل انتظار می رود به مرور زمان و 
با حفظ تقاضا در سطح کنونی ارزش بیت کوين همچنان 

رشد کند. 

   ارز دیجیتال

بیت کوین دوباره شگفتی ساز شد

  طلا و ارز

پاس گل بهارستان برای دلار
همزمان با رای مثبت نمایندگان مجلس به طرح توقف اجرای تعهدات 

ایران در معاهده NPT، ارز و طلا گران شدند
قیمت دلار ديروز همزمان بــا تصويب طرح توقف اجرای 
تعهــدات ايران در پروتــکل الحاقی آژانــس بین المللی 
انرژی اتمی، توسط نمايندگان دوباره افزايش پیدا کرد و 
درحالی که به کف کانال 24هزار تومان نزديک می شد، در 
پايان روز روی پله 2۶هزار و 400تومان ايستاد. نمايندگان 
مجلس ديروز طرحی ارائه کردنــد که برمبنای آن دولت 
بايد ظرف مدت يک ماه اجرای داوطلبانه تعهدات خود در 
پروتکل الحاقی را متوقف کند. علیرضا زاکانی که رئیس 
مرکز پژوهش های مجلس هم به  حساب می آيد، در توضیح 
اين طرح گفته فرصت يک ماهه برای توقف پروتکل الحاقی 

اين امکان را به ما می دهد تا بتوانیــم در رفع تحريم ها و 
مشکلات بانکی و نفتی راستی آزمايی کنیم. 

   قیمت دلار در روز سه شنبه، ۱۱آذر 
ترور شــهید محســن فخری زاده روز جمعه اتفاق افتاد. 
واکنش بازار ارز به اين عمل شــنیع تروريستی هیجانی 
بود، اما تنها ظرف چندســاعت بازار آرام گرفت و شاهد 
بوديم که دلار دوباره کانال 2۵هزار تومان را ترک کرد و به 
سمت کف کانال 24هزار تومان عقب  نشست. روز يکشنبه 
زمزمه هايی به  گوش می رسید که تعدادی از نمايندگان 

مجلس قصد دارند طرحی را بــه صحن علنی بیاورند و بر 
اساس آن دولت را به توقف اجرای تعهدات ايران در پروتکل 
الحاقی و حتی برخی توافقات قیدشــده در برجام مکلف 
کنند. از همان روز دلار در مســیر معکوس حرکت کرد و 
گران شد. طرح اين نمايندگان سه شنبه به رای گذاشته 
شد و به تصويب رســید. واکنش به اين اتفاق از آنچه در 
فردای روز ترور شــاهد بوديم بدتر بود. دلار با سرعت باد 
کانال 2۵هزار تومان را پشت سر گذاشت و بعد شروع کرد 
به پیشــروی در کانال 2۶هزار تومان. در پايان روز، دلار 
روی عدد 2۶هزار و 400تومان متوقف شد که 8۵0تومان 
بیشتر از قیمت پايانی روز دوشــنبه و هزار و ۵00تومان 

بالاتر از قیمت پايانی روز شنبه، هشتم آذر است.

   قیمت سکه و طلا در روز سه شنبه، ۱۱آذر
درهم امــارات که می گوينــد از نظر اقتصــادی ارتباط 

مســتقیمی با قیمــت دلار دارد، روز دوشــنبه با قیمت 
شش هزار و 9۵۵تومان به کار خود پايان داده بود. ديروز 
سه شــنبه قیمت اين ارز هم 230تومان رشد کرد. تداوم 
کاهش قیمت درهم و سقوط آن به زير هفت هزار تومان 
يکی از نشــانه های جدی برای تحقق پیش بینی سقوط 
دلار به  حســاب می آمد. با صعودی شــدن دوباره قیمت 
دلار در بازار طلا هم شــاهد گرانی ســکه بوديم. بررسی 
قیمت ها در بازار آزاد کــه به خاطر اعمال محدوديت های 
کرونايي به شکل غیررسمی اعلام می شود نشان می دهد 
قیمت پايانی سکه تمام بهار آزادی طرح جديد که همین 
چند روز پیش در میانه کانال 10میلیون تومان دست وپا 
می زد، با رشدی جهشی به 12میلیون  و400هزار تومان 
رســید. بااين حال آنهايی که می خواهند ســکه خود را 
بفروشند پیشنهادی بهتر از 12میلیون تومان پیش روی 
خود نمی بینند. بازار ديروز در حالــی به خواب فرورفت 

که قیمت ســکه تمام بهار آزادی طرح قديم 11میلیون و 
400هزار تومان بود. برای خريد و فروش نیم ســکه بهار 
آزادی به ترتیب پنج میلیون و ۷۵0هزار تومان و شــش 
میلیون و 100هزار تومان قیمت تعیین شــده است. نرخ 
ربع سکه بهار آزادی را هم چهار میلیون و 100هزار تومان 
عنوان کرده اند، درحالی که ارزش هرگرم طلای 18عیار 
هم کمی بیش از يک میلیون و 113هزار تومان اســت. با 
توجه به کاهش ارزش جهانی انس، در صورتی که ديروز 
دلار گران نمی شــد، به احتمال زياد می توانستیم پس از 
مدت ها شاهد افت قیمت هر گرم طلای 18عیار به زير يک 

میلیون تومان باشیم.

   پیش بینی قیمت دلار و سکه در روز چهارشنبه، 
۱2آذر

افزايش نرخ دلار در بازار آزاد، ديــروز بانک مرکزی را 

وادار کرد برخلاف روند معمول خود در میانه  روز قیمت 
دلار صرافی های ملی را بالا ببــرد و اختلاف قیمت ارز 
رسمی و بازار آزاد را کم کند. در صورتی که فاصله اين 
دو نرخ افزايش پیدا کند، دلال ها خرسند خواهند شد، 
چون می توانند با ايستادن در صف، با سهمیه ارز دولتی 
بگیرند و آن را در بازار آزاد با سود بالا بفروشند. فعالان 
بازار می گويند قیمت دلار امروز چهارشنبه با دو چشم 
باز به تحولات سیاسی داخلی و خارجی خیره شده است 
و اگر خبرهای مثبتی درباره برجام و ساير چالش های 
سیاسی دريافت نکند، همچنان به روند افزايشی خود 
ادامه خواهد داد. در صورت رشد بیشتر قیمت دلار، بايد 
منتظر گران شدن سکه هم باشــیم، چون سکه بدون 
توجه به تغییرات بازارهای جهانی، غلام حلقه به گوش 
 دلار اســت و هرجايی می رود کــه بــازار ارز تعیین 

کند.

4K قیمت انواع تلویزیون های   
باکیفیت ترين انواع تلويزيون های موجود در بازار 
از نظر وضوح تصوير، تلويزيون های 4K هســتند. 
کیفیت تصوير در تلويزيون هــای 4K چهار برابر 
تلويزيون هــای Full HD يا همــان تمام اچ دی 
اســت و رزولوشــن آنها 21۶0 در 3840 پیکسل 
است. فناوری 4K صرفا در تلويزيون های بزرگ تر 
از 49 يا ۵0 اينچ بــه کار گرفته می شــود و بعید 
اســت تلويزيون های 32 يا 43اينچــی با کیفیت 
تصوير 4K پیدا کنید. چراکه در ابعاد کوچک اين 
تلويزيون ها تصاوير Full HD هم کیفیت خوبی 
دارند. هرچند تلويزيون هــای 43اينچی ال جی و 
سامسونگ هم با کیفیت 4K عرضه شده اند. قیمت 
آنها در محــدوده 1۵ تا 18میلیون تومان اســت. 
تلويزيون های 49اينچی 4K برندهای داخلی در 
بازار حداقل 9میلیون تومــان قیمت دارد و نهايتا 
به 11میلیون تومان می رســد امــا تلويزيون های 

49اينچ 4K ال جی و سامسونگ حداقل 20میلیون 
تومان قیمــت دارند. طبیعتا هرچــه ابعاد صفحه 
بزرگ تر شــود، قیمت تلويزيون هم بالاتر می رود. 
برای مثال تلويزيون های ۵۵اينچی که بیشــترين 
طرفدار را در بازار دارند، با کیفیت تصوير 4K بین 
11 تا 13میلیون تومان فروخته می شوند و قیمت 
مدل های کره ای از 2۵میلیون تومان شروع می شود 
و در برخــی موارد به 40میلیون تومان می رســد. 
تلويزيون هــای 4K با ابعاد 65اينــچ از برندهای 
ايرانی حداقل 1۷میلیون تومان قیمت دارند و پیدا 
کردنشــان چندان کار راحتی نیســت. مدل های 
خارجی ســخت تر از آنها در بازار پیدا می شــوند 
و قیمت شــان حداقل 40میلیون تومان اســت. 
بزرگ ترين  تلويزيون های موجود در بازار ۷۵اينچی 
 4K هســتند و برندهای ايرانی اين تلويزيون های
را بین 30 تا 3۵میلیون تومان می فروشــند. اين 
تلويزيون ها در حال حاضر گران تر مدل های ايرانی 

موجود در بازار هستند. مدل های کره ای تلويزيون 
۷۵اينچی 4K حداقل 80میلیــون تومان قیمت 
دارند و بعضــا قیمت آنها بــه 18۵میلیون تومان 

می رسد.
Full HD قیمت انواع تلویزیون های   

تلويزيون هــای Full HD رزولوشــن 1080 در 
1920 دارند. بزرگ ترين تلويزيون هايی که با اين 
کیفیت تصوير به بازار عرضه شــده اند، ۵۵اينچی 
هســتند و بعید اســت بتوان تلويزيون بزرگ تر از 
Full HD پیدا کرد. چراکه کیفیت پايین تصوير 
در تلويزيون های بزرگ بیشتر به چشم می آيد. برای 
همین برندهای کره های اين نــوع تلويزيون ها را 
نهايتا در ابعاد 49اينچی تولید می کنند و برای انواع 
بزرگ تر از کیفیت تصوير 4K اســتفاده می کنند. 
قیمت اين سری تلويزيون ها حداقل پنج میلیون و 
۶00هزار تومان است که مربوط به يک تلويزيون 
40اينچی است. قیمت تلويزيون های 43اينچی با 

کیفیت Full HD از شــش میلیون تومان شروع 
می شــود و به هفــت میلیون و ۵00هــزار تومان 
می رسد. اين تلويزيون ها حدود سه میلیون تومان از 
مدل های مشابه 4K ارزان تر هستند. تلويزيون های 
43اينچی با کیفیت Full HD برندهای خارجی 
در محدوده 12میلیون تومان فروخته می شــوند. 
 Full HD مدل هــای 49اينچی تلويزيون هــای
برندهای ايرانی از حدود هشت میلیون تومان شروع 
می شود و گران ترين شان 10میلیون تومان قیمت 
دارد. قیمت همین مدل تلويزيون های 49اينچی 
Full HD از برندهای کره ای بعضا به 20میلیون 
تومان می رســد و دو برابر گران تريــن مدل های 
داخلی قیمــت دارند.  بزرگ تريــن تلويزيون ها با 
کیفیت تصوير Full HD ابعــاد ۵۵اينچی دارند. 
اين تلويزيون ها به سختی در بازار پیدا می شوند و 
مشتری چندانی ندارند چراکه اين کیفیت تصوير 
برای ابعاد ۵۵اينچی خیلی پايین به نظر می رسد. 

تلويزيون های ۵۵اينچی Full HD در محدوده 10 
تا 11میلیون تومان فروخته می شوند. 
HD قیمت انواع تلویزیون های   

کوچک ترين تلويزيون ها با ابعاد 24 و 32اينچی که 
عموما به درد محیط های کوچک می خورد، عموما 
کیفیت تصوير HD دارند. رزولوشن آنها ۷20 در 
1280 اســت و در حال حاضر پايین  ترين کیفیت 
تصوير در بین تلويزيون ها به حساب می آيد. برای 
همین قیمت اين مدل ها بسیار پايین است و برای 
کسانی که به فکر خريد تلويزيون با کمترين هزينه 
هستند، می تواند يکی از گزينه ها باشد. مدل های 
32اينچی ايــن تلويزيون ها حدود ســه تا چهار 
میلیون تومان و مدل هــای کوچک تر 24اينچی، 

حدود دو تا سه میلیون تومان قیمت دارند.
   قیمت انواع تلویزیون های خمیده

برندهای کره ای قبل خروج شــان از بــازار لوازم 
خانگی ايران، يادگاری به نام تلويزيون های خمیده 

از خودشان به جا گذاشتند. برندهای ايرانی هنوز 
سراغ اين مدل تلويزيون ها نرفته اند و برای همین 
پیدا کردن شــان در بازار لوازم خانگی چندان کار 
ســاده ای نیســت. حتی اگر بتوانیــد بازماندگان 
ال جی و سامســونگ را پیدا کنید، احتمالا هزينه 
زيادی برای خريد آنها بايد بپردازيد. هرچند بعضی 
فروشگاه ها اين تلويزيون ها را از طريق قاچاق وارد 
و می فروشند. ارزان ترين تلويزيون های خمیده در 
حال حاضر حداقل 1۶میلیون تومان قیمت دارند. 
اين قیمت مربوط به يک مدل تلويزيون 49اينچی 
سامســونگ با کیفیت تصوير Full HD است که 
نســبت به نمونه مشــابه تخت آن چهار میلیون 
تومان گران تر است. قیمت تلويزيون های خمیده 
۵۵اينچی سامسونگ در برخی فروشگاه ها حداقل 
2۶میلیون تومان اســت و برای برخی مدل ها به 
3۶میلیون تومان می رسد. اين تلويزيون ها نسبت 
به مدل های مشــابه تخت تقريبا هفــت میلیون 

تومان گران تر هســتند. اين رقم، هزينه ای است 
که شــما برای خمیده بودن صفحــه نمايش تان 
پرداخت می کنیــد. بزرگ تريــن  تلويزيون های 
خمیده کــه همچنان می توان بعد از گذشــت دو 
ســال از خروج برندهای کره ای، رد و نشان شان را 
در برخی فروشگاه ها پیدا کرد، ۶۵اينچی هستند و 
قیمت آنها از ۶0میلیون تومان شروع می شود و به 

۷۵میلیون تومان می رسد. 
   قیمت انواع تلویزیون 55اینچ

پرطرفدارترين تلويزيون های موجود در بازار، انواع 
۵۵اينچ هستند. اغلب مشتريان بازار لوازم خانگی 
بهترين گزينه را تلويزيون های ۵۵اينچی می دانند 
و از نظر آنها تلويزيون های کوچک تر ارزش خريد 
نــدارد و تلويزيون هــای بزرگ تــر بودجه خیلی 
بیشتری لازم دارند. قیمت اين مدل تلويزيون ها از 
برندهای داخلی بین 10 تا 14میلیون تومان است 
و اگر بخواهید ســراغ بازماندگان برندهای کره ای 
برويد، حداقل 2۵میلیون تومان بودجه لازم داريد. 

   قیمت انواع تلویزیون های هوشمند
رابط هوشــمند می تواند تلويزيون شما را به يک 
تبلت بزرگ اندرويدی تبديل کند. تلويزيون های 
هوشــمند قابلیت اتصــال به اينترنــت از طريق 
wifi دارند و با اين کار می توانید اپلیکیشــن های 
مخصــوص تلويزيــون را روی آنها نصــب کنید. 
هوشــمند بودن يــک تلويزيون بــرای خیلی از 
خريداران قابلیت کلیدی محســوب می شود و به 
آن مثل يک مرز بین نســل امروزی تلويزيون ها و 
مدل هاي قديمی نگاه می کننــد. چراکه اگر يک 
تلويزيون رابط هوشمند نداشــته باشد، نمی توان 
از آنها انتظاری جز تماشــای فیلــم و اجرای فايل 
از روی فلش مموری و هارد اکســترنال داشــت. 
رابط هوشــمند به کاربر اين امکان را می دهد تا با 
اتصال ماوس و کیبورد بی سیم، در تلويزيون خود 
وب گردی کند. هرچند حافظــه پايین آنها، باعث 
شده چنین قابلیتی چندان کارايی نداشته باشد و 
صرفا برای تماشای فیلم از تلويزيون های اينترنتی 
به کمک تان خواهد آمد. شايد همین موضوع باعث 
می شود بعضی مشــتريان بازار لوازم خانگی قید 
هوشمند بودن تلويزيون را بزنند و با هزينه کمتر 
سراغ مدل های غیرهوشمند بروند. برای مثال در 
بین تلويزيون های 43اينچی، ارزان ترين مدل های 
هوشمند حداقل هفت میلیون تومان قیمت دارند 
اما تلويزيون های غیرهوشمند را می توان با بودجه 
شش میلیون خريد. ارزان ترين تلويزيون های 49 
يا ۵0 اينچی که رابط هوشمند ندارند حدود هشت 
میلیون تومان فروخته می شــوند اما اگر بخواهید 
يک تلويزيون هوشــمند در اين ابعاد بخريد، بايد 
بیشتر از 9میلیون تومان بودجه کنار بگذاريد. در 
بین تلويزيون های ۵۵اينچی اختلاف تلويزيون های 

هوشــمند و غیرهوشــمند همچنان يک میلیون 
تومان اســت. طوری که ارزان ترين تلويزيون های 
۵۵اينچی 10میلیون تومان قیمت دارند و قیمت 
ارزان ترين مدل های هوشمند از 11میلیون تومان 
شروع می شود. برای همین بعضا ترجیح می دهند به 
جای خريد يک تلويزيون هوشمند، سراغ مدل های 
غیرهوشــمند بروند و با يک میلیــون تومانی که 
صرفه جويی کرده اند يــک اندرويدباکس بخرند و 

تلويزيون شان را هوشمند کنند.
QLED قیمت انواع تلویزیون های   

تلويزيون هــای QLED از جديدتريــن فناوری 
در تولیــد پنل ها اســتفاده می کننــد. اين مدل 
تلويزيون ها نسبت به انواع OLED رنگ واضح تری 
دارند و بــرای همیــن تصاوير واقعی تــری را به 
 QLED نمايش می گذارنــد. خريد تلويزيون های
سامسونگ حداقل 40میلیون تومان بودجه لازم 
دارد. اين رقم مربوط به يــک تلويزيون ۵۵اينچی 
اســت. قیمت يک تلويزيــون QLED در برخی 
موارد ممکن اســت به 190میلیون تومان برسد 
که در حال حاضر يکی از گران ترين تلويزيون های 
موجود در بازار اســت. در بین ايرانی ها، تنها يکی 
از برندهــا دو مدل تلويزيــون QLED روانه بازار 
 QLED کرده اســت. قیمت تلويزيون ۷۵اينچی
اين برند 33میلیون تومان اســت. مدل ۵۵اينچی 
اين تلويزيون OLED در فروشگاه اصلی اين برند 
ناموجود است و در ديگر فروشگاه ها هم نمی توان 

آن را پیدا کرد.  
OLED قیمت انواع تلویزیون های   

تلويزيون های OLED نســل جديدتر پنل های 
LED هستند. اگر درباره تفاوت شان بپرسید، بايد 
بگويیم پیکسل های تلويزيون OLED هر کدام 
به طور جداگانه روشــن و خاموش می شوند و به 
طور مستقل رنگ مخصوص خودشان را دارد. اين 
مورد باعث می شود کنتراست تصوير افزايش پیدا 
کند. همچنین تلويزيون های OLED پاسخگويی 
سريع تری نســبت به تلويزيون های LED دارند. 
برای مثال موقع تماشــای فوتبــال وقتی توپ با 
ســرعت زياد حرکت می کند، در تلويزيون های 
 OLED تار می شــود و در تلويزيون های LED
به وضوح قابل مشــاهده اســت. اين تلويزيون ها 
می تواننــد رنگ مشــکی مطلق نشــان دهند و 
اين مورد امتیــاز برتری آنهــا در برابر پنل های 
QLED اســت. در بازار ايران به سختی می توان 
تلويزيون OLED پیدا کرد و گزينه ها محدود به 
مدل های باقی مانده بعد از خروج برندهای کره ای 
اســت. تلويزيون های ۵۵اينچی OLED ال جی 
بین 30 تا 40میلیــون تومــان و تلويزيون های 
۶۵اينچــی OLED ال جی حداقــل ۶0میلیون 

تومان فروخته می شوند. 

راهنمای انتخاب 
بهترین تلویزیون از میان 

گزینه های محدود
بررسی ویژگی های مختلف انواع تلویزیون موجود در بازار 

که قیمت آنها از شش میلیون تومان شروع می شود 
و تا190میلیون تومان افزایش پیدا می کند

گروه بازار|  خرید تلویزیون حداقل 10میلیون تومان بودجه لازم دارد. با بودجه های کمتر می توان 
تلویزیون پیدا کرد اما این مدل ها یا خیلی کوچک هستند یا کیفیت تصویر پاییني دارند یا رابط 
هوشمند ندارند. هر کدام از این موارد می تواند تاثیر زیادی در انتخاب بهترین تلویزیون بگذارد. 
هرچند در حال حاضر تنوع تلویزیون های موجود در بازار لوازم خانگی آنقدری بالا نیســت که 
انتخاب را برای مشتری سخت کند. برای همین است که می گوییم برای خرید یک تلویزیون خوب 
حداقل 10میلیون تومان بودجه لازم دارید. این قیمت ها سقف ندارد. مثلا ممکن است با گشتن بین 
مدل های مختلف، با یک تلویزیون 190میلیون تومانی مواجه شوید! تلویزیونی که خرید آن به اندازه 
یک سمند ال ایکس بودجه لازم دارد. در بازار کم تنوع تلویزیون، پیدا کردن خیلی از مدل ها چندان 
کار ساده ای نیست. مثلا پیدا کردن تلویزیون خمیده حالا تبدیل به یک ماموریت غیرممکن شده. 
چراکه برندهای ایرانی چنین تلویزیون هایی به بازار عرضه نکرده اند و صرفا باقی مانده محصولات 
برندهای کره ای در ایران این ویژگی را دارند. یکی از برندها دو مدل تلویزیون QLED روانه بازار 
کرده و تلویزیون OLED محدود به محصولات ال جی است. در شرایطی فعلی تنها می توانیم برای 

ابعاد تلویزیون، کیفیت تصویر 4K یا Full HD و رابط هوشمند حق انتخاب داشته باشیم.
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     خرده روایت هایی از فرنگ 

نگین توکلی| در مناطق کوهستانی تبت، نپال و بوتان، محلی ها 
از نوشیدن يک نوشیدنی ويژه به نام »پو چا« يا چای کَره ای لذت 
می برند که به صورت سنتی با برگ های چای، کره گاومیش، آب و 
نمک درست می شود؛ اگرچه امروز بیشتر از کره گاو برای تهیه اين 
چای استفاده می شود، زيرا شیر گاو ارزان تر و در دسترس تر است. 
خاستگاه چای کره ای به احتمال زياد به مناطق هیمالیايی در میان 
مرزهای تبت قديم و شبه قاره هند برمی گردد. برای درست کردن 
اين چای، برگ های چای برای ساعت ها در آب جوشانده و سپس 

کره و نمک به چای افزوده می شوند.
کوهنوردان در مسیر »مدار آناپورنا«  و منطقه اورست معمولا شب را 

در چايخانه هايی سپری می کنند که در کنار مسیرهای کوهنوردی 
محبوب بنا شده اند و در آنجا چای کره ای می نوشند. در واقع، چای 
کره ای به اين ترتیب در میان غربی ها به شهرت و محبوبیت رسید. 
چای کره ای به کوهنوردان کمک می کند تا بدن خود را در دمای 
زير صفر مناطق هیمالیا گرم نگه دارند. اين چای فقط به گرم شدن 
بدن کمک نمی  کند؛ بلکه کالری و انرژی لازم برای طی کردن مسیر 

را نیز به کوهنوردان می دهد.
درســت کردن چــای کره ای بســیار آســان اســت و تجربه ای 
منحصربه فرد را به شــما ارائه می کند. چای کره ای، نقشی مهم در 
زندگی تبتیان بازی می کند و معمولا در صبحگاه، قبل از کار، يا برای 

مهمانان به عنوان نمادی از مهمان نوازی ســرو می شود. در ضمن، 
تبتی ها چای کره ای را معمولا همراه با پودر جوی تست شده و شیر 
لخته شده سرو می کنند. از فوايد مهم چای کره  ای می توان به گرم 
شدن بدن، رفع گرسنگی، کمک به هضم غذا، بهبود سیستم قلبی 
عروقی، پاک کردن بدن از اسیدلاکتیک انباشته، بازگرداندن قدرت 
و توان داخلی و قوی کردن بنیه اشاره کرد. انواع مختلف قوری چای 
و فنجان، اســتاندارد زندگی هر خانواده را در تبت نشان می دهد. 
قوری های ســرامیکی، رايج ترين قوری های مورد استفاده در تبت 
هستند؛ در حالی که قوری های مسی و برنزی به خانواده های متمول 

و دارای سطح بالاتری از زندگی اختصاص دارند.

چای کره ای؛ چای باستانی تبت با قدمتی هزار ساله

ذوب آهن اصفهان در مسیر افزایش تولید و صادرات
منصور   - اصفهان 
ذوب  مدیرعامل  زاده  یزدی 
آهن اصفهان با اشاره به آغاز 
پیش گرم کوره بلند شماره 
یک این شرکت گفت : این 
مجتمع عظیم صنعتی در تلاش است تا 23 دی ماه که سالروز 
تاسیس ذوب آهن اصفهان و طلیعه صنعت فولاد کشور است ، 
کوره بلند شماره یک این شرکت با حضور مسئولین کشور راه 
اندازی شود. وی افزود : با راه اندازی کوره شماره یک 800 هزار 
افزوده می شود و ذوب آهن اصفهان  تن به تولید این شرکت 
می تواند اهداف تولیدی خود را محقق سازد . مدیرعامل ذوب 
آهن اصفهان با بیان این مطلب که این شرکت به سمت تولید 
محصولات صنعتی رفته است افزود : این مجتمع عظیم صنعتی به 
دنبال این است که در سال جاری با وجود محدودیت ها، صادرات 
خود را حفظ کند ، چرا که در شرایط کنونی ، کشور نیاز بسیار 
به ارز دارد .  مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان همچنین در 
خصوص اثرات شیوه نامه ساماندهی عرضه و تقاضای زنجیره فولاد 
بر این شرکت  گفت: با عنایت به اینکه محصولات این شرکت به 
صورت سلف تا سه ماهه در بورس کالای ایران تا پایان بهمن ماه 
سال جاری عرضه شده است، کاهش قیمت پایه عرضه شمش 
در بورس کالای ایران از ۹۵ درصد قیمت فوب صادراتی ایران به 
80 درصد قیمت فوب منطقه CIS )در صورت سرکوب قیمتها 
و پیشگیری از رقابت در تابلوی بورس کالا (، منجر به کاهش 
درآمد حاصل از فروش اسفندماه خواهد شد. وی افزود: علاوه بر 
آن مشخص نبودن نحوه قیمت گذاری سنگ آهن و اثرات آن بر 
قیمت مواد اولیه و نحوه تخصیص سهمیه به شرکت های تولیدی، 
شرایط عرضه در بورس کالا و تغییرات احتمالی آن در مقادیر و 
نرخ نسبت به توافق های فعلی امکان پیش بینی اثرات شیوه نامه 
بالا بر عملکرد مالی شرکت به طور قابل اتکاء در حال حاضر قابل 

اندازه گیری نیست. 

رفع تصرف ۲۰۱ هزار مترمربع از اراضی ملی در استان 
گلستان

دستگیری  به  اشاره  با  گلستان  انتظامی  فرمانده   - گرگان 
۴۵ زمین خوار در استان گفت: بیش از 20۱ هزار مترمربع از 
اراضی ملی رفع تصرف شده که ارزش آن بیشتر از ۱۵8 میلیارد 
تومان است.سرهنگ فاضل دادگر با بیان اینکه پلیس قاطعانه با 
کسانی که آرامش و نظم جامعه را برهم بزنند، برخورد می کند، 
اظهار داشت: با شکل گیری پلیس امنیت اقتصادی در استان، 
پرونده های جرایم و فساد اقتصادی به طور ویژه در دستور کار 
قرار گرفته است و در همین 8 ماهه ابتدای امسال یکهزار و ۴۴۴ 
فقره پرونده در زمینه قاچاق کالا و ارز در استان تشکیل شده 
است.وی ارزش کالاهای قاچاق کشف شده در استان را بیش از 
انتظامی  اعلام کرد.فرمانده  تومان  2۹ میلیارد و 300 میلیون 
استان برخورد با دست اندازان و متجاوزان به عرصه های ملی را 
از دیگر مأموریت های پلیس امنیت اقتصادی برشمرد و گفت: 
از ابتدای امسال 27 فقره زمین خواری در استان کشف و 20۱ 
هزار و ۹8۹ مترمربع از اراضی ملی رفع تصرف شده است.وی 
توضیح داد در این پرونده ها ۴۵ زمین خوار دستگیر شدند ضمن 
اینکه کارشناسان ارزش ریالی این عرصه های رفع تصرف شده 
را ۱۵8 میلیارد و 6۴8 میلیون تومان اعلام کردند.دادگر با اشاره 
به کشف 38 میلیارد و 760 میلیون تومان کالای احتکار شده 
در استان بیان داشت: در همین مدت ۴8 فقره احتکار در استان 
شناسایی و ۴0 نفر هم دستگیر شدند.وی در ادامه به افزایش 
۴0 درصدی کشفیات موادمخدر در استان اشاره کرد و افزود: 
از ابتدای امسال تا کنون 8 و نیم تن انواع مواد مخدر در استان 

کشف شده است. 

پی  در  قم  استان  امداد  کمیته  مدیرکل  تسلیت  پیام 
شهادت شهید محسن فخری زاده

قم - در پی شهادت شهید سرافراز دکتر محسن فخری زاده، 
مدیرکل کمیته امداد استان قم، پیامی به این شرح صادر کرد:

بسم الله الرحمن الرحیم
َ عَلیَْهِ ۖ. فَمِنْهُم مَّن قَضَیٰ  مِّنَ المُْؤْمِنِینَ رجَِالٌ صَدَقُوا مَا عَاهَدُوا اللهَّ

لوُا تبَْدِیلًا  نحَْبَهُ وَمِنْهُم مَّن ینَتَظِرُ ۖ. وَمَا بدََّ
دشمنان قسم خورده اسلام و قرآن و در رأس آنها آمریکای 
حقارت  و  ضعف  دیگر  بار  خونخوار،  صهیونیست  و  جنایتکار 
خود را در آغشته کردن دستان ناپاک خود به خون پاک فرزند 
راستین ایران اسلامی نشان دادند و با اقدامی ددمنشانه، در حمله 
تروریستی، دانشمند بزرگ هسته ای و چهره سرشناس بین المللی 
در برنامه های هسته ای و تحقیقات امنیتی و دفاعی میهن عزیزمان 
دکتر حاج محسن فخری زاده که سالها مجاهدت در راه خدا و 
خدمت به اسلام و ایران گوشه ای از خدمات وصف ناپذیر اوست، 
را به فیض عظیم شهادت نائل کردند. اگرچه در فرهنگ عاشورایی 
ملت انقلابی ما شهادت، هنر مردان خداست و آرزوی دیرینه این 
فرزند برومند استان مقدس قم هم بوده است ولی دشمنان زبون 
ملت ایران و دست نشاندگان خائن آنها در منطقه که اقتدار و 
عزت ما، خار چشمشان شده، لکه ننگ و جنایت وقیحانه دیگری 
را در کارنامه همیشه سیاه خود ثبت کردند که نشان از عمق کینه 
توزی و نهایت عجز آنها در برابر اسلام ناب محمدی، قرآن و ایران 
همیشه سرافراز است.  اکنون که روح بلند این بزرگ مرد از آغوش 
ملت شهید پرور ایران سربلند بسوی عرش پروردگار، پرواز کرده 
است، طبق نص صریح قرآن و لا تحسبن الذین قتلوا فی سبیل 
الله امواتا بل احیاء عند ربهم یرزقون بر خوان واسعه الهی غرق در 
روزی و مغفرت است ولی ایادی استکبار و رژیم پلید صهیونیستی 
بدانند که با رفتن یک دانشمند وارسته، استادی فرهیخته و مدیری 
خدمتگزار، کوچکترین خللی در تولید علم و دانش و فنآوری این 
مرز و بوم ایجاد نخواهد شد بلکه قطار شتابان پیشرفت علمی و 
توسعه کشور با سرعتی مضاعف به حرکت خود برای رسیدن به 
قله های عدالت و پیشرفت ادامه خواهد داد. اینجانب این ضایعه 
ی بزرگ و جبران نشدنی را به محضر امام زمان )عج(، مقام معظم 
رهبری و  ملت شریف ایران و نیز خانواده معزّز و مکرم آن شهید 
والامقام و تمام دوستداران و همکاران ایشان تبریک و تسلیت 
عرض نموده و   از درگاه خداوند مهربان می خواهم که خون پر 
فروغش را در کنار خون سایر شهدای اسلام و قرآن و شهدای 
راه استقلال و  سرافرازی میهن عزیزمان همچون سردار بزرگ و 
پرافتخار اسلام، شهید حاج قاسم سلیمانی، مایه دوام و قوام و کمال 
و تعالی روزافزون درخت تنومند انقلاب اسلامی ایران قرار دهد 
تا زمینه ساز برچیده شدن نظام سلطه و جنایت، خصوصا دولت 
جنایتکار آمریکا و رژیم منحوس صهیونیستی و استقرار دولت 
کریمه و حکومت جهانی عدل صاحب دین و زمان، حضرت بقیه 

الله الاعظم ارواحنا فداه باشد.
و السلام علی عبادالله الصالحین
اکبر میرشکار

نشت یابی بالغ بر 3 هزار و پانصد کیلومتر از خطوط 
گاز در گیلان 

رشت - شرکت گاز استان گیلان با استفاده  از سیستم های 
نوین نشت یابی و همچنین پیمانکاران باتجربه توانسته است در 
بالغ بر ۱۴ درصد از خطوط گاز در استان را مورد  آبان امسال 
بازرسی و نشت یابی قرار دهد. حسین اکبر مدیرعامل شرکت گاز 
استان گیلان با اشاره به اهمیت موضوع بازرسی و نگهداری خطوط 
گاز اظهار داشت: این شرکت در آبان ماه امسال بیش از 3 هزار و 
پانصد کیلومتر از خطوط را نشت یابی کرده است.حسین اکبر با 
اعلام این خبر بیان کرد: این میزان نشت یابی نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته  بیش از 32 درصد افزایش داشته است و در 

نوع خود یک رکورد محسوب می شود.وی با بیان به این موضوع که 
نشت یابی صورت گرفته درآبان ماه امسال در ۹ شهر استان صورت 
گرفته است، عنوان کرد: این میزان معادل ۱۴ درصد خطوط گاز 
در استان می باشد.مدیرعامل شرکت گاز استان گیلان در ادامه با 
اشاره به اینکه این شرکت از روش های نوین در قالب نشت یابی 
آنلاین و براساس برنامه تعیین شده اقدام به بازرسی خطوط می 
نماید، اظهار داشت: در آبان ماه امسال علاوه بر نشت یابی گسترده 
از شبکه های گاز، با استفاده از فناوری و سیستم های جدید بیش 
از 80 هزار انشعاب و ۱7۹ ایستگاه گاز نشت یابی شده اند.حسین 
اکبر در خاتمه با اشاره به گسترش شبکه تغذیه و توزیع گاز در 
استان گیلان بر کنترل و بازرسی نظام مند، مستمر و دقیق تر 

تاسیسات و خطوط گاز تاکید کرد

تقدیر معاونت مالی و امور پشتیبانی برق منطقه ای 
خوزستان از رئیس سازمان آتش نشانی اهواز

مالی  معاونت   - اهواز 
شرکت  پشتیبانی  امور  و 
برق منطقه ای خوزستان از 
آتش  همکاری  و  ها  تلاش 
نشانی اهواز در اطفای حریق 
ساختمان مرکزی این شرکت، تشکر و قدردانی کرد. مهدی باسطی 
نیا معاون امور مالی و پشتیبانی به همراه مدیر روابط عمومی، 
مدیر امور حمل و نقل و مدیر امور مهندسی و خدمات عمومی 
شرکت برق منطقه ای خوزستان با حضور در سازمان آتش نشانی 
این  رئیس  قنبری  ابراهیم  از  اهواز،  ایمنی شهرداری  و خدمات 
مجموعه  پرسنل آتش نشانی به پاس همکاری های صورت گرفته 
در خاموشی آتش سوزی ساختمان مرکزی این شرکت، با اهدای 
لوح و اهدای هدایایی تقدیر قدردانی کردند. مهرماه سال جاری 
بود که یونولیت های طبقه اول ساختمان مرکزی در حال ساخت 
شرکت برق منطقه ای خوزستان دچار حریق شد که با همکاری 
نیروهای آتش نشانی برق منطقه ای خوزستان و سازمان آتش نشانی 

شهرداری اهواز بلافاصله خاموش شد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان:
آب 4۰ درصد مشترکان شهر ایلام از چشمه گل گل 

تامین مي شود
ایلام - مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان ایلام گفت: 
آب شرب ۴0 درصد مشترکان سطح شهر ایلام )2۹ هزار خانوار( از 
چشمه آب گل گل تامین می شود. ،نورالله تیموری اظهار داشت : 
به دنبال بارندگی های شب گذشته کدورت آب چشمه گل گل بالا 
می رود و این امر سبب قطعی یا افت فشار آب مشترکین می شود.

وی افزود: در پی بارندگی ها و بالا آمدن آب چشمه گل گل باعث 
قطعی آب در برخی مناطق شهر ایلام شد که با تلاش نیروهای 
این شرکت این مشکل به زودی مرتفع می شود.مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب استان ایلام تاکید کرد: طرح بهسازی چشمه گل 
گل و خطوط انتقال آن از جمله طرح های فعال شرکت است که 
عملیات اجرایی آن آغاز و امسال به بهره برداری می رسد.به گفته 
تیموری، با تکمیل و بهره برداری از اجرای این طرح، شاهد بهبود 
کمی و کیفی چشمه آب گل گل خواهیم بود.تیموری ادامه داد: این 
طرح شامل بهسازی چشمه، جابجای بخشی از خط انتقال بطول 3 
کیلومتر در منطقه بانبرز و تعویض و اصلاح مسیر ۱۵00 متر خط 
انتقال چشمه در محدوده چشمه و روستای چاویز است. مدیرعامل 
شرکت آبفای ایلام اضافه کرد: با ایجاد دیوار حائل در مجاورت 
چشمه گل گل مشکل کدورت برای همیشه حل شده و در هنگام 
بارندگی شاهد قطع آب نخواهیم بود.به گفته تیموری، در حال 
حاضر 7۵ هزار مشترک در سطح شهر ایلام از خدمات این شرکت 
بهره مند هستند.۱۹۵ هزار مشترک تحت پوشش خدمات شرکت 

آب و فاضلاب شهری استان ایلام هستند.

از خبرها

چقدر ماهی؟ چقدر مرغ؟ چقدر گوشت؟
برای ســوال اين هفته از دوستانم پرســیدم: میزان مصرف متعارف مرغ،ماهی و 
گوشت قرمز در منزلشان چقدر است و در شش ماه گذشته چه تغییری داشته. با 
توجه به نوسان قیمت پروتئین در شش ماه گذشته که رشد باورنکردنی را تجربه 
کرده است و همچنین درگیری مردم با پاندمی کوويد 19 نتايج غیر قابل باور و دور 
از انتظار نبود. دوست داشتم تحلیل خودم را از نتايج بنويسم.اما سکوت می کنم که 
سرشار از ناگفته هاست. اما بسیار امیدوارم که مسئولی دست اندرکار حداقل اين 

نتايج را مطالعه کند و برای بهبود وضعیت اقدام نمايد.
چند توئیت منتخب از دوستانم:

  نظاره گر: ماهی از سبد غذايی حذف شده، از وقتی قیمت مرغ افزايش داشته 
ترجیح دادم از گوشت آبگوشتی اســتفاده کنم، مصرف گوشت خورشتی نصفه 
شــده، اما روغن دنبه رو چون از خونه مادرم تهیه می کنم تغییری توی مصرفش 

اعمال نشده.
  بازارف:   برای دو نفر: گوشت قرمز حدود 2 کیلو، مرغ حدود ۵ کیلو، ماهی 

حدود 2 کیلوبه صورت وعده خوراکی:  
مرغ حدودا 3 تا 4 وعده در هفته، گوشت قرمز 2 تا سه وعده در هفته، ماهی حداقل 

يک روز در هفته 
از شش ماه پیش تغییری نکرده.

  فصول بی پایان سال:   مصرف مرغ از ماهی 2۰ کیلو به 4 کیلو 
گوشــت قرمز کمتر از ۵ کیلو و ماهی هم بیشتر تفريحی شــايد يک يا دوبار در 

شش ماه !
  Marjannsh:   من کیلويی نمیدونم ولی مصرف گوشــتو خیلی کم کردم 
غذاهايی مثل کوکو پوره سیب زمینی خوراک لوبیا و آش و سوپ رو بیشتر کردم و 
تخم مرغ ربی يا نیمرو هم که غذای اصلی همسر و پسرمه. رستوران و غذای بیرونم 

کم کردم و سعی می کنم کمتر اصراف کنم.
  Navid mighaddam:   همینقدر عرض کنم ديگه می خوايیم همديگه 
رو صدا کنیم صدای قدقد می ديم .ماهی و گوشــت قرمز هم اگه کرم دولت باشه 

کارانه ای چیزی بريزه وگرنه تعطیله.
  آبجی پابلو اسکوبار:   گوشت چرخ کرده مون بوقلمون هستش گوشت قرمز 

هفته ای دوبار مرغ هم هفته ای يکبار روزايی رو هم بدون گوشت.
  ناقا بالیخ:   مقدار نمی تونم بگم مرغ تقريبا نصف شده مصرفش.

گوشت از نصف هم کمتر،مصرف تخم مرغ بیشتر شده.
  گلرخ محمدیان:   قبلا ســی روز در ماه حداقل روزی يک، ده روز در ماه دو 

وعده، الان به سختی 2۰ روز در ماه يک وعده در روز.
  شیلون:   قبلنا اغلب ناهارا گوشت بود،شايد هفته ای يکی دو بار چیزی مثل 
خوراک لوبیا يا کوکو ...الان فکر کنم يک روز درمیون گوشته،البته مصرف مرغمون 

بیشتر شده وزمستونا،ماهی بیشتر می خوريم.
همینجوری قیمتا بره بالا،شانس حذف گوشت قرمز بیشتره .هم به خاطر گرونیش 

هم سن و سال مامانم.
  Sara mpj:   سربسته بگم،طی چندين سال اخیر فرقی نکرده، چون نبوده.

  خودمم:   تاحالاحسابشــونکردم میزان مصرف ماهیانــه رو، ولی يه زمانی 
می رفتیم قصابی،يه شــقه می گرفتیم،هرچندوقت يه بارم،يه گوسفندزنده.الان 
درکل بیشترگوشت ســفیدمصرف می کنیم.بسته های گوشــت هم تقريبانصف 

میزان قديم شده.
  ریچل:   قبلا هفته ای چندبار خورشــت با گوشــت قرمز داشتیم الان شايد 
ماهی چندبار بشــه علت بی کیفیت و گران بودن گوشــت قرمز) مزه بدی میدن 
جديدا(،ماهی هم معمولا 2،3بار در ماه)شیر حلوا هامور(،باقی وعده ها اکثرا با انواع 
مرغ) چرخ شده سوخاری آبپز گريل جوجه(،جگر 2بار در ماه کله پاچه ماهی يکبار.

  حامدطرماح:   با سلام. برای يک خانواده 3 نفره ماهیانه:
حدود 4 کیلو گوشت گوسفندی

حدود ۷ تا 8 کیلو مرغ
حدود 2 کیلو ماهی

که در ماه های گذشته مصرف مرغ و ماهی به حدود نصف رسیده.
  امیر:   به دلیل اينکه به خاطر کرونا خیلی هزينه هــای ديگه از جمله لباس 
خريدن و تفريح کمتر شده پس روی خوراکمون خیلی تاثیر نداشته ولی قطعا بعد 

از کرونا و برگشتن اين هزينه ها به روال سابق تاثیر زيادی میزاره.
  Sima pashaei:   ماهی کمتر چون اون ماهی که می خواهیم با کلی دردسر 
بايد از جنوب سفارش بديم تا دستمون برسه اما گوشت گوسفندی و مرغ فراوان 

هرچند من اصلا نمی خورم مخصوصا مرغ...حالمو بهم میزنه.
  نسرین:   قبلا هر ماه 2 تا ماهی قزل آلای متوســط، نیم کیلو گوشت چرخ 
کرده، 1 کیلو فیله  مرغ و هر 2 ماه نیم کیلو گوشــت قرمز خورشــتی. توی ۶ ماه 

گذشته کلا يه دونه تن ماهی، 4 تا رون مرغ، يه دونه سینه مرغ.
  زنِ مردِ رویِ مبل:   يک وعده در روز، بیشتر مرغ، گوشت گوساله و ماهی. در 

شش ماه گذشته ماهی های گرونتر حذف شده اند و قزل آلا خورده ايم.
  Mahta Bazrafkan:     تغییری نکرده، ولی مصرف سبزيجات مون بیشتر 

شده.
  FariwithGrace:   برای يک خانواده سه نفره ماهی يك کیلو گوشت قرمز، 
يك کیلو مرغ و يك کیلو ماهی. در مدت اين ۶ ماه گوشت گوسفند به گوساله تبديل 

شده و ماهی هم کلا حذف شده.
  دختر پرتقال:   ماهی دريايی، میگو، بلدرچین کامل حذف شده. 

بوقلمون خیلی کمتر شده.
گوشت را هر دو ماهی يک ران گوسفند و يک کیلو گوساله می گرفتیم. اما الان به 
خاطر قیمت مرغ و کاهش زياد کیفیتش، مصرف گوشت بیشتر شده. اينجا قیمتش 

تغییر چندانی نسبت به قبل نکرده.
مصرف حبوبات خیلی بیشتر شده.

  الاسوسو :   در طول ماه اخیر خريد نکردم چون از خريد قبل داشتیم.
ولی ديروز با ديدن قیمت يه بسته مرغ توی فروشــگاه واقعا جا خوردم. قیمت ها 
باورنکردنی شده و فکر می کنم تاثیر بلندمدتش روی خانواده ها فاجعه خواهد بود.

  Nox:   ماهی دو سه بار جوجه کباب می خورديم که توی شش ماه اخیر شده 
هر دو ماه يک بار، مرغ آب پز/سرخ شده من نمی خورم اما برای بچه هفته ای دو بار 
درست می کرديم که شــده هفته ای يک بار، ماهی نمی خورم اما برای بچه هر دو 
هفته يک بار درست می کنیم، گوشت قرمز مصرفش کم شده، تخم مرغ مصرفش 

زيادتر شده.
  Masii:   ما هر روز گوشت قرمز يا مرغ يا بوقلمون می خوريم.

در طول ماه 3_2 وعده غیرگوشتی می خوريم.
ماهی سالی 3_4 بار.

ما به اين برنامه عادت داريم و شش ماه گذشته تغییری نداشته.
هرچند میدونم تايید شده نیست.

  ELHAM:   مصرف قبل از گراني: ماهي صفر- گوشت قرمز هفته اي دو روز- 
مرغ هفته اي ٣ روز مابقي هفته سبزيجات و حبوبات و انواع خوراك- مصرف بعد 
از گراني : ماهي صفر- گوشت قرمز هفته اي يك روز- مرغ هفته اي ٢ روز و مابقي 

هفته سبزيجات و حبوبات و انواع خوراك.
  یک عدد نگار:   ماهی که کلا حذف، گوشت قرمز کلا کم می خورديم، ماهی 

دوبار کباب بود که حذف شد، مصرف مرغ تقريبا يک سوم گذشته!
  گلپر:   مصرف ماهانمون تا دو ماه قبل يک کیلو گوشت خورشتی،يک کیلو 

چرخ شده و دوتا مرغ...ماهی هم نهايتا دوبار در ماه...
طی دوماه گذشته کمتر شده...و قصد داريم باز هم کمترش کنیم. 

  شهرزاد:   بچه های من متاسفانه خیلی بدغذا هستن و خورشت خور نیستن . 
مصرف  مرغ به صورت جوجه و شنیسل بالاست . مصرف گوشت هم کم نشده ولی 

هزينش دوبل شده . ماهی نمی خوريم . دوست ندارن.

توئيتست
آرش غفاری

  کره ملی چه شد؟
تابستان وقتی کره اول ناياب و بعد هم گران شد، عبارت »تولید 
کره ملی« از گوشه وکنار به گوش رسید؛ عبارتی که به تولید 
کره توسط شرکت های وطنی اشاره داشت و پروژه ای بود که 
گويا از يک سال قبل شروع شــده بود، به اين صورت که سال 
گذشته واردات کره ممنوع شد و پروژه کره ملی کلید خورد، 
چون با توجه به اينکه کره سالانه 4۰۰ میلیون دلار )به گفته 
دبیر انجمن صنايع فرآورده های لبنی( از ايران ارزبری می کرده، 
واردات آن به صرفه نبوده است. به اين ترتیب شرکت های لبنی 
با تسهیلات دولتی شروع به واردات دســتگاه های پیشرفته 
تولید کره کردنــد و از آن طرف هم وزارت جهاد کشــاورزی 
اختصاص ارز دولتی به کــره را متوقف کرد و عملا واردات آن 
ممنوع شــد. قرار بوده در اين مدتی که کره وارد نمی شــود و 
کارخانه های لبنی هم خودشان را برای ساخت کره ملی آماده 
می کنند، کره های دپوشده از واردات سال گذشته مصرف شود 
و شــرکت ها در همکاری با دولت قیمت آن را افزايش ندهند، 
اما انگار يک هفته مانده به عرضه کره ملی، ناگهان اين تفاهم 
به هم خورده و نه تنها برای ۵ روز کره در بازار کمیاب شده، بلکه 
بعد از آن با قیمت های بالا عرضه می شــود. دلیلش هم انگار 
پايان تفاهم دولت و لبنی ها برای فروش کره با قیمت مناسب 

بود و شــرکت های لبنیاتی هم تصمیم گرفتند که قیمت کره 
را هم مثل هر چیز ديگری افزايش دهند؛ اقدامی که نه تنها با 
آن مخالفت نشد، بلکه مدتی بعد ستاد تنظیم بازار قیمت کره 
داخلی 1۰۰ گرمی را 8 هزار تومان اعــلام کرد، به اين ترتیب 
وعده تولید کره ملی نه تنها به کمک جیب من و شــما نیامد، 
بلکه صرفا منجر به صرفه جويی ارزی برای دولت شد.  حالا وقت 
پرسیدن اين سوال اســت که چرا با وجود همراهی نهادهايی 
مثل ســتاد تنظیم بازار با تولیدکننده هايی که می خواستند 
تولید کره برايشــان صرفه اقتصادی داشــته باشــد و تعیین 
قیمت 8 هزار تومان، باز هم شاهد افزايش قیمت اين خوراکی 
بوده ايم، تــا جايی کــه الان 1۰ هزار تومان و بیشــتر قیمت 
خورده است؟ جواب اين سوال را می شــود در مصوبه جديد 
ســتاد تنظیم بازار ديد که چند روز پیش اعلام کرد چون کره 
ديگر به هیچ عنوان از ارز دولتی اســتفاده نمی کند و کره هايی 
که با نرخ دولتی وارد شــده بودند تمام شده اند، مقرر شده که 
واحدهای تولیدکننده کره اقدام کنند، تولیدکننده ها هم انگار 

روی قیمت جديد توافق کرده اند. 

  متهم جدید
روايتی که چند خط بالاتر درباره دلايل گرانی کره خوانديد، 

روايتی است که منطقی به نظر می رسد، مخصوصا وقتی بدانیم 
مشکل نهاده های دامی يا همان خوراک دام حل نشده، قیمت 
محصولات لبنی بالا رفته و طبیعتا کره که دست حمايت دولت 
هم از پشتش برداشته شده گران شده است، اما اين تنها روايت 
موجود نیست. بعضی ها می گويند میزان افزايش قیمت کره 
منطقی و منطبق بر الگوی افزايش قیمت ســاير محصولات 
لبنی نیست، مثلا شیر خام پرچرب که اصلی ترين ماده مورد 
نیاز برای تولید کره اســت، طی چهار ماه گذشته 3۰ درصد 
افزايش قیمت داشــته، پس چرا کره بايد بیشتر از ۶۰ درصد 
گران شود؟ کسانی که اين سوال را می پرسند فقط پرسشگری 
نمی کنند، بلکه يک دلیل پشت پرده هم برای اين ماجرا اعلام 
می کنند. يکی از اعضای هیأت مديره انجمن صنايع لبنی به 
هفت صبح می گويد اين ادعا که تمام کره های وارداتی موجود 
در انبارها تمام شده صحت ندارد و هنوز مقداری کره وارداتی 
در انبارهای گمرک باقی  مانده که دولت ارز آن را تامین نکرده 
است و بايد با ارز آزاد ترخیص شوند. آن هم درحالی که بازار 
داخلی توسط کارخانه ها تامین می شــود و عملا نیاز به کره 
وارداتی احساس نمی شود. دولت طبق قولی که داده بود عمل 

نکرده و ارز واردکننــدگان را نپرداخته، آن هم به بهانه اينکه 
کره ديگر جزو کالاهای اساســی وارداتی محسوب نمی شود 
و تولید داخل مناســب است، درحالی که ســازوکار واردات 
اين کره ها قبلا طی شــده بود يا به هر نحــوی واردکننده ها 

توانسته اند برخی مراحل را رد کنند. 
گويا حالا واردکننده ها دو پیشنهاد به دولت داده اند: يک، 
عرضه با نرخ ارز آزاد در بازار داخلــی که قیمت هرکیلوی 
آن حول وحــوش 1۵۰ هــزار تومان تمام می شــود و دو، 
بســته بندی و عرضه آن به بازار عراق، اما هنوز دولت هیچ 

پاسخی نداده است.
حالا اين موضوع چطور به افزايش شــديد قیمت کره ربط 
پیدا می کند؟ اينطور که اگر قیمت کره بالا نگه داشته شود 
و حتی بالاتر از اين هم برود، شــايد دولــت برای ترخیص 
کره های باقی مانــده در گمرک همکاری کنــد تا با تزريق 
آنها به بازار قیمت تا اندازه ای تعديل شود. طبق اين تئوری 
قیمت کره 1۰۰ گرمی تا 12 هزار تومان بالا خواهد رفت و 
بعد از اينکه مشکلات واردکننده ها حل شد، شايد دوباره به 

8 هزار تومان برگردد.

حرکت چراغ خاموش کره
یکی از تئوری های پشت پرده افزایش قیمت کره 

را بررسی کرده ایم

بحران کره تابستان امسال شروع شد. کره 100 گرمی که قبل از آن حدود 4 هزار تومان قیمت داشت تا هشت هزار 
تومان بالا کشید و راهش را به رسانه ها، شبکه های اجتماعی و حتی دورهمی های عادی باز کرد، بعد هم دولت به 
ماجرا ورود کرد، تولیدکننده های داخلی مثل قهرمان های ملی وسط آمدند و گفتند نیاز داخل را خودشان تامین 
خواهند کرد،  کم کم خبرهای مربوط به قیمت کره فروکش کــرد. فکر می کنید بعد از همه اینها قیمت کره پایین 
آمد؟ اگر اینطور فکر می کنید سخت در اشتباهید، چون همین الان که اینجا را می خوانید، یک قالب کره حیوانی 

100 گرمی تقریبا 10 هزار تومان است؛ یعنی حتی دو هزار تومان بیشتر از تابستان!

   از خبر ها

انتشار فراخوان بهره برداری از 
دومین نیروگاه بیوگاز مشهد

سرپرست معاونت اقتصادی شهرداری مشــهد گفت: فراخوان پروژه ساخت و 
بهره برداری از دومین نیروگاه بیوگاز مشهد واقع در جاده میامی با حجم سرمایه 

گذاری۴۰۰میلیارد ریال و ظرفیت ۶۰۰ کیلو وات در ساعت منتشر شد.
به گزارش روابط عمومی معاونت اقتصادی شــهرداری مشهد، مهدی حاتمی 
عنوان کرد: بــا توجه به اینکه موضوع پســماند یکــی از دغدغه های مدیریت 
شهری بوده است، فراخوان پروژه استحصال بیوگاز از لندفیل میامی و احداث 
و بهره برداری نیروگاه بیوگازسوز توسط معاونت اقتصادی شهرداری و با هدف 
تحقق اقتصاد چرخشی، بازیافت مواد و تولید انرژی با مشارکت بخش خصوصی 

منتشر شد.
وی ضمن اشاره به اینکه پس از نیروگاه بیوگاز طرق این دومین نیروگاه بیوگاز 
در مشهد خواهد بود، افزود: در این راستا با هماهنگی سازمان مدیریت پسماند 
و به لحاظ تجارب موفق شهرداری مشهد در استخراج گاز حاصل از مراکز دفن 
زباله نسبت به امکانسنجی اقتصادی پروژه احداث نیروگاه بیوگاز)تولید انرژی 
الکتریکی از گاز لندفیل ایستگاه شماره ۲پســماند( منطبق بر مطالعات فنی 

سازمان مدیریت پسماند اقدامات لازم انجام شده است.
سرپرست معاونت اقتصادی شهرداری مشهد بیان کرد: با دفن سالیانه زباله در 
محل های منتخب، انفعالات شــیمیایی عظیمی صورت می گیرد که نتیجه آن 
تولید گاز متان اســت. این با حفر ۷۰۰چاه و در فرآیند لوله گذاری به کارخانه 

بیوگاز منتقل و پس از سوزاندن گاز متان منجر به تبدیل برق می گردد.
وی افزود: این پروژه تاثیر بســزایی در جلوگیری از انتشار آلایندگی در محیط 

زیست، کاهش مصرف انرژی فسیلی و ایجاد انرژی الکتریسیته خواهد داشت.
حاتمی در خاتمه خاطرنشان کرد: حجم سرمايه گذاری اين پروژه4۰۰میلیارد 
ريال و ظرفیت کارخانه۶۰۰ کیلووات در ساعت است، همچنین اطلاعات مربوط 
به نحوه مشارکت بخش خصوصی فعال در حوزه مربوطه در قالب فراخوان منتشر 
 www. Eco.mashhad.ir شده است که از طريق سايت معاونت به آدرس

قابل دسترسی می  باشد.
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   توئیت بازی
خبرهای خوش درباره پایتخت

کامنت ها

توافق با مثلث الهام غفوری، ســیروس مقدم و محســن تنابنده 
برای تولید فصل هفتم ســریال پایتخت اگر صحت داشته باشد، 
برای تلویزیون یک حرکت رو به جلو اســت. این توافق برای هر 
زمانی كه باشد، برای تلویزیون خوب است. طبق خبر اعلام شده 
در رسانه سینمادیلی، یکی از چالش های اصلی برای شروع فصل 
جدید پایتخت، قراردادهای عوامل اصلی از جمله سیروس مقدم و 
محسن تنابنده با پروژه های دیگر است. مقدم در حال پیش تولید 
سریالی با عنوان »بغض« برای شبکه خانگی است و محسن تنابنده 
هم قرار است در سریال محمدحسین مهدویان با نام »زخم کاری« 
بازی کند. این یعنی عملا این دو حداقل تا اوایل تابســتان سال 
آینده درگیر این پروژه ها هستند و عملا پایتخت 7 به آنتن نوروز و 
حتی رمضان هم نمی رسد. ضمن اینکه اگر آنها به خاطر پایتخت 
قراردادهایشان را لغو کنند، باز هم با توجه به زمان اندک باقی مانده 
تا نوروز 1400، رسیدن پایتخت 7 به آنتن تقریبا غیرممکن است، 
بنابراین فعلا باید به همین توافق دلخوش باشیم و مطمئن باشیم 

که تولید این برند محبوب قرار نیست متوقف شود.

  وحید سعیدی: تلویزیون در شرایط فعلی توانایی خلق برند 
تازه ای در حوزه نمایشی را ندارد، بنابراین باید قدر برندهایش 
را بداند و به راحتی از دستشــان ندهد، به خصوص برندی مثل 
»پایتخت« که حالا تبدیل به دلخوشی مردم شده است. قطعا 
توافق با عوامل پایتخت بــرای تولید فصل جدید یک گام رو به 

جلو برای مسئولان تلویزیون محسوب می شود.

  احمد رنجبر: ســوء تفاهم، آفت همكاري هاست. این بلا 
دامن سازندگان پایتخت را در نوروز امسال گرفت و چه خوب كه 
حالا مدیران تلویزیون و پایتختي ها كدورت را كنار گذاشته اند. 

این به نفع طرفین و مخاطبان است.

  مرجان فاطمی:  تلویزیون مگر چند برند درست و حسابی 
دارد که بتواند با آنها دل مخاطبانش را به دست بیاورد؟ بعد از 
یک سال سخت، طبیعتا فقط پایتخت می تواند در نوروز 1400  
مخاطبان را سرحال بیاورد. بالاخره تلویزیون یک اقدام موثر 
انجام داد و به موقع آستین بالا زد و سر بزنگاه  با عوامل پایتخت 

مذاکره کرد تا بلکه مخاطبان نوروزی اش را از دست ندهد.

   آنالیز    رصد خانه

انتخاب محمدرضا احمدی به عنوان مجری ثابت برنامه های پخش مستقیم »فوتبال برتر«، 
شبکه سه را وارد یک چالش جدید کرد. در این فرایند احمدی به دلیل حضور در استودیو 
و اجرای برنامه امکان حضور در استادیوم آزادی و گزارش بازی ها را عملا از دست می داد. با 
توجه به کمبود گزارشگر و همچنین عملکرد ضعیف خیابانی و یوسفی، از دست دادن احمدی 
اتفاق خوبی برای گروه ورزش شبکه سه نبود، آنها یا باید برای روزهایی که احمدی به عنوان 
گزارشگر انتخاب می شــد، مجری برنامه را تغییر می دادند که این یعنی یک گام به عقب و 
بازگشت به دورانی که مجری فوتبال برتر گردشی بود. شیوه دوم که در بازی پرسپولیس و 
شهر خودرو اجرا شد،  یعنی احمدی برخلاف دیگر گزارشگرها که با حضور در استادیوم بازی ها 
را گزارش می کنند، به شیوه فوتبال های خارجی از داخل استودیو برنامه بازی را گزارش کند.

دوشنبه شب ششمین قسمت سریال شرم در حالی روی آنتن رفت که اواخر سریال، شاهد یک 
جابه جایی در ترکیب بازیگرانش بودیم، اما این اولین تغییر سریال شرم نبود. این سریال بعد از 
پخش قسمت سوم دستخوش اولین تغییر خود شد. از قسمت چهارم، سریال »شرم« با تیتراژ 
متفاوتی نسبت به سه قسمت قبل روی آنتن رفت. بازسازی فضای راهرو هتل به شکل انیمیشن 
و درج اسامی روی این تصاویر شاکله تیتراژ اولیه سریال را شکل می داد. در تیتراژ جدید کلا این 
فضا تغییر کرده و تلفیقی از عکس بازیگران و کارهای گرافیکی فضای کلی را شکل می دهند. 
همچنین در تیتراژ اولیه ابتدا اســم فاطمه گودرزی حک می شد و نام ابوالفضل پورعرب زیر 
اسم این بازیگر می آمد، اما در تیتراژ جدید نام پورعرب همراه با عکسش روی تصویر با عنوان: 

»ابوالفضل پورعرب در شرم« حک می شود و بعد از آن نام فاطمه گودرزی می آید.

برنامه »ترانه باران« دوشنبه شــب در یکــی از بخش هایش، ترانه پایانی تیتراژ ســریال 
»ساختمان پزشکان« را پخش کرد. این ترانه یکی از کارهای معروف سیروان خسروی است 
که محبوبیت زیادی هم در بین مردم دارد. پیــش از پخش این ترانه، مجری برنامه درباره 
خود سریال حرف زد و اینکه جزئی از خاطرات مردم شده. با توجه به توضیحات مجری توقع 
می رفت ترانه ساختمان پزشکان با تصاویری از ســریال روی آنتن برود. درواقع مخاطبان 
منتظر بودند تا شاهد یک ویدئوکلیپ از سریال باشند، اما این ترانه با همراهی یکسری تصویر 
بی ربط از کوه و جنگل و رودخانه پخش شد؛ تصاویری که البته مربوط به طبیعت ایران هم 
نبود. ای کاش عوامل برنامه »ترانه باران« کمی سلیقه به خرج می دادند و حداقل حالا که 

بی خیال استفاده از تصاویر سریال شده بودند، از تصاویر مرتبط تری استفاده می کردند.

ترفند روز       دورکاری برای جلوگیری از حذف احمدی

تغییر روز      تغییر تیتراژ شرم با جابه جایی اسامی بازیگرها

بی سلیقگی روز      ترانه ساختمان پزشکان با تصاویری از دشت و دمن

برنامه »اینجا تهرانه« 
مدت هاست از شبکه پنج 

روی آنتن می رود. اساس این 
برنامه معرفی شهرستان  ها و 

روستاهای اطراف تهران به 
همراه مجموعه های فرهنگی، 

ورزشی، آثار تاریخی و ... است. 
نگاهی داریم بر چهار قسمت 

اخیر این برنامه.

در هر قسمت از برنامه، روی بخش خاصی از استان تهران تمرکز می شود. مثلا در قسمتی           منظر اول| محتوا
که روز اول آذر روی آنتن رفت، برنامه به روســتاهای اطراف و مراکز فرهنگی و آثار تاریخی شهرری اختصاص 
داشت. در قسمت سوم آذر، عوامل برنامه به ورامین رفتند و به چند مرکز مهم صنعتی سر زدند و از مسجدجامع 
و مراکز فرهنگی و ... گزاش تهیه کردند. روز هشتم آذر موضوع برنامه به دماوند اختصاص داشت و در قسمتی 
که روز دهم آذر روی آنتن رفت هم سفری به پاکدشت ورامین داشتند. »اینجا تهرانه« به طورکلی برنامه مفرحی 
است، اما اطلاعات چندان زیادی درباره  این شهرستان ها در اختیار مخاطبانش قرار نمی دهد. هربار فقط دست 
روی چند بخش کوچک از یک شهرســتان می گذارد، درحالی کــه این امکان وجود دارد کــه هرکدام از این 

شهرستان ها خیلی جزئی تر مورد بررسی قرار بگیرد. 

         منظر دوم| اجرا برنامه »اینجا تهرانه« شباهت زیادی به یک مستند دارد؛ مستندی که هربار به معرفی یکی 
از شهرستان ها اختصاص پیدا می کند، اما عوامل برنامه تصمیم گرفته اند به جای پخش آن به صورت مستند، برای 
آن مجری در نظر بگیرند. یکی از نقاط ضعف برنامه به همین شیوه اجرا برمی گردد. مجری برنامه مقابل میکروفن 
می ایستد و طوری که انگار مشغول اجرای یک برنامه رادیویی است با مخاطبانش صحبت می کند. گهگاه تصاویری 
از رادیوهای قدیمی هم پخش می شود که شیوه اجرای مجری منطق داشته باشد. مجری با هیجان صحبت می کند 
و مدام در تلاش است که با صحبت هایش برنامه را شاد جلوه دهد و مخاطبان را بخنداند، درحالی که نه تنها لحن 
اجرا و شوخی های او خنده دار نیست که اصلا ارتباطی با بستر این برنامه ندارد. طبیعتا صحبت های مجری برنامه 

می بایست حکم یک مکمل را برای اطلاعات داخل آن داشته باشد، اما عملا اینطور نیست.

»اسرار سطح: چشم انداز ریاضی مریم میرزاخانی«، مســتندی تحقیقی، پژوهشی است درباره زندگی و 
فعالیت های مریم میرزاخانی، نابغه ریاضی و اولین زن و اولین ایرانی که در سال 2014 مدال فیلدز، بالاترین 
جایزه ریاضیات را دریافت کرده است. این مستند در کانادا، ایران و آمریکا فیلمبرداری شده است. در این 
مستند همکاران ریاضی دان میرزاخانی از سراسر جهان و همچنین معلمان، همکلاسی ها و دانشجویان 
ســابق امروز او در ایران، از ســبک زندگی و رفتار، آگاهی ها و موفقیت های او صحبت کرده اند و از تأثیر 
عمیقی كه از او گرفته اند گفته اند. مسیر تحصیلات، موفقیت در تیم المپیاد ریاضی ایران و کار درخشان 
او، میرزاخانی را به الگویی ایده آل برای دخترانی تبدیل کرده است که به دنبال مشاغل علمی و ریاضیاتی 
هستند. مریم میرزاخانی در مه سال 201۶ به عضویت در آکادمی ملی علوم برگزیده شد. او نخستین زن 
ایرانی است که به عضویت این آکادمی رسید. مریم میرزاخانی، در 2۳ تیر 1۳۹۶ در 40 سالگی به خاطر ابتلا 

به بیماری سرطان در بیمارستانی در کالیفرنیا درگذشت.

اسرار سطح:
چشم انداز ریاضی مریم میرزاخانی

 پخش: تلویزیون اینترنتی فیلیمو
 کارگردان: جورج پاول کسیکری

 محصول: آمریکا/ 2020
 رتبه در سایت imdb: 9.2 از 10

 زمان: 57 دقیقه
 زبان: دوبله فارسی
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 شبکه سه چند شبی است پخش 
تیزرهای برنامه »گزارش ورزشی« 

را شروع کرده. در تیزرهای این 
برنامه، گزارشگرانی که بازی ها 

را گزارش می کنند همراه با 
رضا جاودانی، به معرفی برنامه 

می پردازند. در بخش هایی از این 
تیزر، لحظاتی از پشت صحنه 

گزارش بازی ها هم مورد استفاده 
قرار گرفته است.

 محمدرضا ورزی که آخرین 
ساخته اش با عنوان »ایراندخت« 

از شبکه یک پخش شد، قصد 
دارد سریال تاریخی دیگری با 
عنوان »سرزمین پریزاد« را به 
زودی جلوی دوربین ببرد. این 

سریال قرار است در 30 قسمت 
50 دقیقه ای در مرکز سیمافیلم 

و به تهیه کنندگی مسعود عجمی 
ساخته شود.

اينجا تهرانه

ساعتشبکهقالببرنامه

نمایش1۳فیلم ایرانیسفر جادویی
آی فیلم21سریال ایرانیپایتخت ۳

چهار1۹مجله علمیچرخ

تماشا2۳سریال خارجی آن شرلی

 شبکه سه2۳:۳0لیگ قهرمانان اروپامنچستر یونایتد – پاری سن ژرمن 

 ورزش2۳:۳0لیگ قهرمانان اروپادورتموند- لاتزیو 

مرجان فاطمي  
هفتصبح

عوامل سریال »پایتخت« این روزها درحال مذاکره با 
مدیران تلویزیون هستند تا در صورت به نتیجه رسیدن 
مذاکرات، فصل هفتم این سریال را کلید بزنند. شواهد 
نشان می دهد مشکلاتی که بر سر راه تولید این پروژه 
وجود داشت تا حدودی رفع شده و این احتمال وجود 
دارد که »پایتخت7« برای نوروز 1400 آماده شود. 
البته عوامل سریال »پایتخت« برای ساخت فصل هفتم 
درگیر چالش های فراوانی هستند اما در صورتی که 
این سریال برای نوروز آماده شود، استراتژی تلویزیون 

برای این مناسبت تغییر خواهد کرد. 

  احتمال نوروزی شدن پایتخت 7 
سال گذشته طبق برنامه ریزی قرار بود »پایتخت ۶« نوروز 
۹۹ از شبکه یک پخش شــود و »نون.خ2« برای مناسبت 
رمضــان در کنداکتور قرار بگیرد. به دلیل شــیوع ویروس 

کرونا، »پایتخت۶« نیمه کاره ماند و »نون.خ2« هم که قرار 
بود برای 25 قسمت ساخته شود، فقط در 1۶ قسمت ساخته 
شد و پیش از شــروع ماه رمضان روی آنتن رفت. تا پیش از 
شروع مذاکرات برای ســاخت »پایتخت7«، تصمیم بر این 
بود که نوروز 1400 سریال »نون.خ۳« روی آنتن باشد. حالا 
اما در صورت به جریان افتادن این پــروژه، احتمال تغییر 
وضعیت وجود دارد. تجربه تولید »پایتخت4« برای مناسبت 
رمضان، چندان خوشایند نبود و همان زمان این هشدار را به 
مدیران داد که »پایتخت« سریالی مناسب نوروز است و بالا 
بردن تعداد قسمت های آن برای پخش در ماه رمضان چندان 
جواب نمی دهد. البته خود سیروس مقدم هم  در مصاحبه ای 
اعلام کرده بود که پایتخت بیشتر مناسب نوروز  است. حالا 
با این پیش فرض، در صورت به جریان افتادن پروژه احتمالا 
»پایتخت7« در کنداکتور نوروز قرار می گیرد و این احتمال 
هم وجود دارد که »نون.خ۳« سریال رمضانی این شبکه باشد

  سرعت عمل سیروس مقدم
تصویربرداری »نون.خ۳« از بیســتم مهر شــروع شده و از 
این جهت کاملا نســبت به »پایتخت7« جلو اســت. اما با 

شناختی که از سیروس مقدم داریم اگر شرایط مهیا باشد 
می تواند از پس ساخت سریال در مدت زمان کوتاه بربیاید. 
او پیش تر هم نشان داده که استاد ساخت سریال در مدت 
زمان کوتاه است و این مسئله مشکلی در کیفیت آثارش به 

وجود نمی آورد.

  آزاد بودن عوامل پایتخت
درحال حاضر شرایط عوامل سریال برای شروع پیش تولید 
مهیاست. ســیروس مقدم تصمیم داشت سریال »بغض« 
را برای شــبکه نمایش خانگی تولید کند و برای ســاخت 
آن قرارداد هم بســته بود اما حالا گویا می خواهد آن را به 
زمان دیگری موکول کند و روی پایتخت متمرکز شــود. از 
طرف دیگر درحال حاضر بازی محسن تنابنده در فیلم های 
»قهرمان« به کارگردانی اصغر فرهادی و »روزی روزگاری 
آبادان« به کارگردانی حمیدرضا آذرنگ به پایان رسیده. او 
قرار بود در ســریال »زخم کاری« محمدحسین مهدویان 
حضور داشته باشد که مدیران تلویزیون با عوامل این سریال 
وارد مذاکره شده اند تا تنابنده بتواند به پایتخت برسد. با این 
حساب تنابنده هم برای تمرکز روی پایتخت آماده است. غیر 

از مقدم و تنابنده، سایر عوامل هم درحال حاضر کاملا برای 
ساخت این سریال فرصت دارند و احتمالا می توانند آن را 

برای نوروز آماده کنند.

  نامشخص بودن نویسنده همراه تنابنده
هنوز معلوم نیست محســن تنابنده برای نگارش فیلمنامه 
فصل هفتم با کدام نویســنده وارد مذاکره خواهد شــد. او 
فصل اول را به همراه زنده یاد خشــایار الوند نوشت. فصل 
دوم از کمک حسن وارسته و کوروش نریمانی برای نگارش 
سریال استفاده کرد. در فصل سوم حسن وارسته و خشایار 
الوند را کنار خودش داشــت. فصل چهارم و پنجم را همراه 
خشایار الوند نوشت و در فصل ششــم هم با آرش عباسی 
همکاری کرد. حالا خشــایار الوند از بین ما رفته. حســن 
وارسته هم درگیر نگارش فصل چهارم »بچه مهندس« است 
و همکاری اش با آرش عباســی هم به دلیل حواشی ایجاد 
شده و انتقاد از عملکردش به احتمال زیاد منتفی است. فقط 
می ماند کوروش نریمانی کــه هنوز نمی دانیم تنابنده روی 
کمک او برای نگارش فصل هفتم حساب می کند یا باز هم 

سراغ یکی از نویسنده های تئاتری می رود.

  چالش نقش سارا و نیکا
یکی از چالش های فصل هفتم حواشــی اي است که برای 
بازیگران نقش سارا و نیکا اتفاق افتاد. با توجه به فعالیت هایی 
که در شبکه های اجتماعی داشتند درگیر حواشی شدند و 
این احتمال وجود دارد که تلویزیون مانع حضورشان شود. در 
این صورت احتمالا عوامل سریال مجبور به حذف این نقش ها 
یا تغییر بازیگران شوند. البته این احتمال بعید هم وجود دارد 
که تلویزیون این بار به خاطر پایتخت اغماض کند و مشکلی 

برای حضورشان در سریال وجود نداشته باشد.

در صورت به نتیجه رسیدن مذاکره عوامل پایتخت با مدیران تلویزیون، »پایتخت7« به زودی وارد 
پیش تولید خواهد شد. با شروع تولید این سریال این احتمال وجود دارد که استراتژی تلویزیون 

برای نوروز 1400 تغییر کند

پایتخت ۷ غافلگیری  نوروز ۱۴۰۰
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يكي از پروژه هاي مهم در دســت توليد ، خائن كشي، 
به كارگرداني مسعود كيميايي است و به نظر مي رسد 
يكي از فيلم هاي خوب متاخر او لقــب بگيرد. دليل 
اين پيش بيني، قصه خاص خائن كشــي اســت كه 
چندي پيش خط كلي داستان رســانه اي شد. فيلم 
درباره مهدی بليغ، يكي از معروف ترين كلاهبرداران 
تهراني است كه زندگي دراماتيكي داشته و كيميايي 
از نزديك او را مي شناخته. كيميايي فيلم جديدش را 
با چهره هاي مطرح مي سازد؛  از جمله مهران مديري، 
امير آقايي، پانته آ بهرام، سارا بهرامي، پولاد كيميايي 
و ... خائن كشي در اوج كرونا وارد پيش توليد شد و اول 

دي ماه كليد مي خورد.

خائنكشي
مسعود كيميايي 01

تازه ترين فيلم محمدحسين مهدويان هم در گيرودار 
كرونا توليد شد. نكته جالب اين فيلم، ورود مهدويان به 
عرصه كمدي است. فيلمنامه شيشليك را اميرمهدي 
ژوله نوشته است و رضا عطاران، پژمان جمشيدی، ژاله 
صامتی، مه  لقا باقری، وحيد رهبانی، عباس جمشيدی 
و جمشيد هاشم پور در آن بازي كرده اند. گفته مي شود 
شيشليك يك كمدي متفاوت در سينماي ايران است 
و تبديل به اثري موفق شده. درباره مهدويان اين را هم 
اضافه كنيم كه او تصميم دارد اولين ســريال خانگي 
خود با نام زخم كاري را بســازد. محسن تنابنده، سارا 
بهرامی، امير جعفری و رعنا آزادی ور از جمله بازيگران 

اين پروژه هستند. 

شيشليك
محمدحسين مهدويان 03

حميد نعمت الله قاتل و وحشي را پيش از كرونا ساخت. 
فيلم به خاطر مشــکل بودجه برای مدتی متوقف شد. 
بعد از آن به دليل اختلافــات مالکيتی مجوز حضور در 
جشنواره فجر 98 را نگرفت. سرانجام فيلم چندي پيش 
با اتمام مراحل صدا و ســاخت موسيقی آماده  نمايش 
شــد. ليلا حاتمی، امين حيايی، ســتاره اسکندری، 
شهرام حقيقت دوست، عزت الله رمضانی فر، سام نوری 
و ياســمين معينی بازيگران قاتل و وحشــي هستند. 
نعمت الله اين فيلم را در ژانر وحشت ساخته است و گفته 
مي شود تبديل به فيلمي جذاب شــده. چندي پيش 
اعلام شد نعمت الله قصد ساخت چشم و ابرو را دارد؛ با 

بازي ليلا حاتمي و محمدرضا گلزار.

قاتلووحشي
حميد نعمت الله 07

فيلم جديد كمال تبريزي فرازونشيب زيادي را پشت سر 
گذاشت تا به سرانجام رسيد. ساخت اين فيلم از اواسط 
پاييز سال گذشته آغاز شده بود که در زمستان به مرحله 
فنی رســيد و مرحله فنی از ابتدای اسفند سال 98 به 
 دليل گسترش ويروس کرونا متوقف شد. بعد از حدود 
سه ماه توقف، ساخت فيلم دست انداز از سر گرفته شد، 
محمدرضا دلپاک صداگــذاری اش را انجام داد و امين 
هنرمند موسيقی فيلم را ساخت. رضا کيانيان، حبيب 
رضايی، هــدی زين العابدين، رويــا نونهالی، همايون 
ارشادی و ... بازيگران فيلم دست انداز هستند. درباره خط 
داستاني فيلم خبري منتشر نشده؛  همين قدر بدانيد كه 

فيلم جديد كمال تبريزي كمدي است.

دستانداز
05 كمال تبريزي

سه سال بعد از خوك، ماني حقيقي سراغ فيلم ديگري 
با نام تفريق رفته اســت. فيلم جديد او هم با ويروس 
كرونا همزمان شــده. ابتدا از نويد محمدزاده و پريناز 
ايزديار به عنــوان بازيگران فيلم نام برده شــد، اما به 
دليل شــرايطی که کرونا بر توليدات سينمايی حاکم 
کرد و تغيير زمان ســاخت پروژه هايی که محمدزاده 
و ايزديار متعهد به حضــور در آن بودند، ايزديار ناچار 
شد از حضور در تفريق انصراف بدهد.  بعد از آن ترانه 
عليدوستی که پيش از اين سابقه همکاری با حقيقی 
را در دو فيلم ديگر او داشته، به اين فيلم پيوست.فيلم 
هنوز به مرحله توليد نرسيده و احتمالا يك ماه ديگر 

فيلمبرداري تفريق آغاز شود.

تفريق
ماني حقيقي 09

10 ماه پيش بود كه براي نخســتين بار خبر ســاخت 
قهرمان اصغر فرهادي در شهر شيراز رسانه اي شد. بعد از 
مدتي و با اوج گرفتن كرونا،  اين پروژه متوقف شد و دوباره 
به راه افتاد. امير جديدي و محسن تنابنده بازيگران اصلي 
قهرمان هستند. اين پروژه مثل ديگر فيلم هاي فرهادي 
بدون توضيح درباره خط داستاني آن پيش رفت، اما به 
تازگي سينماايده آل اطلاعاتي درباره آن منتشر كرده 
است. بر اين اساس امير جديدي در فيلم قهرمان نقش 
يك كشتي گير را بازي كرده و محسن تنابنده نقش مربی 
او را برعهده دارد. داستان به كشمكش هاي اين قهرمان 
مي پردازد. به گفته سينماايده آل، احتمالا فيلمبرداري 

قهرمان دي ماه به پايان خواهد رسيد.

قهرمان
اصغر فرهادي 02

ديگر فيلم مهمي كه در دوران كرونا ساخته شد،  ابلق 
به كارگرداني نرگس آبيار اســت. اين فيلم ارديبهشت 
در ســكوت خبري توليد شــد و بهــرام رادان، الناز 
شاکردوست، هوتن شکيبا و گلاره عباسی بازيگران آن 
هستند. درباره خط كلي ابلق خبري منتشر نشده است، 
اما گفته مي شود تجربه ای تازه در کارنامه آبيار است و 
بخش عمده آن در يک لوکيشن در شمال تهران جلوی 
دوربين رفته. آبيار كارگردان معتبري است و بر اساس 
ســابقه او مي توان به نتيجه ابلق خوشبين بود. چندي 
پيش لاله اسكندري نكته جالبي درباره فيلم به هفت 
صبح گفت: اطلاع موثق دارم كه فيلم با حساسيت بالا 

نسبت به پروتكل ها توليد شده است.

ابلق
نرگس آبيار 04

از جمله فيلم هايي اســت كه در آســتانه شيوع كرونا، 
فيلمبرداري اش تمام شــد. فيلم جديد شهرام مكري 
تاكنون در چند جشنواره خارجي حضور داشته است و 
در هفتادوهفتمين جشنواره ونيز موفق به کسب جايزه 
بهترين فيلمنامه از منتقدان ســينمايی شد. اين فيلم 
مضمونی مرتبط با ســينما دارد و درباره تماشاگرانی 
است که قبل از شروع اکران فيلمی در سينما درباره آن 
حرف می زنند و با شروع فيلم، داستان آنها و قصه با هم 
يکی می شود. جنايت بي دقت فيلمي خاص پسند است و 
مثل ديگر ساخته هاي مكري مورد تحسين قرار گرفته. 
بابک کريمی، سياوش چراغی پور، فريبا کامران، عادل 

يراقی و ... در آن بازي كرده اند .

جنايتبيدقت
شهرام مكري 08

در آبان ماه كه سيدرضا ميركريمي مشغول پيش توليد 
فيلم جديدش با نام نگهبان شب بود، او كرونا گرفت. 
همين اتفاق پيش توليد فيلم را عقب انداخت. آن زمان 
خبري منتشر شــد كه نويد محمدزاده قرار است در 
فيلم نگهبان شب نقش اصلي را بازي كند. بااين حال 
او با تفريق ماني حقيقي قرارداد دارد كه از قضا توليد 
اين فيلم هم عقب افتاده اســت. با اين حســاب نويد 
محمدزاده عجالتا نمي تواند در نگهبان شب با سيدرضا 
ميركريمي همــكاري كند، مگر اينكــه ميركريمي 
تصميم تازه اي بگيرد و توليد اين فيلم را عقب بيندازد. 
نگهبان شــب را ميركريمي به همراه محمد داوودی 

نوشته و خودش تهيه كننده آن است.

نگهبانشب
رضا ميركريمي 06

اين فيلم پيش از فراگيري ويروس كرونا ســاخته شد و 
قرار بود در جشــنواره فجر رونمايي شــود كه اين اتفاق 
رخ نداد. درميشــيان از جمله كارگردان هايي است كه 
به شدت از داســتان فيلمش محافظت مي كند. تاكنون 
چيزي از قصه فيلم به جز اينكه داستاني اجتماعي دارد 
به بيرون درز نكرده. تصوير كودكي كه در خون است و در 
آغوش فاطمه معتمدآريا قرار گرفته نشان مي دهد اين بار 
هم رضا درميشيان سراغ سوژه داغي رفته است. تركيب 
بازيگران و نيز سابقه رضا درميشيان در فيلمسازي اين 
نويد را مي دهد كه »مجبوريم« هم اثري مهم است. فاطمه 
معتمدآريا، بهمن فرمان آرا، نگار جواهريان، پارسا پيروزفر، 

پرديس احمديه و ... از جمله بازيگران مجبوريم هستند.

مجبوريم
10 رضا درميشيان

اين فيلم هم در زمان شيوع كرونا وارد مرحله فيلمبرداري 
شد. حتي شايعه اي به رسانه ها راه يافت كه وحيد جليلوند 
به كرونا مبتلا شده است. كمي بعد اما روابط عمومي فيلم 
اين شايعه را تكذيب كرد و گفت وحيد جليلوند به دليل 
فشار کاری و طبق دستور پزشک چند روزی را در منزل به 
استراحت می پردازد. اين بار هم جليلوند به سراغ داستاني 
اجتماعي رفته كه خلاصه داستانش اين است: »زندگی 
نابينايی به نام علی با ورود نابهنگام زنی متواری، آشفته 
می شود.« نويد محمدزاده و دايانا حبيبی نقش های اول 
مرد و زن »شب، داخلی، ديوار« را ايفا می کنند. عليرضا 
کمالی، امير آقايی، سعيد داخ و دانيال خيری خواه از ديگر 

بازيگران اين فيلم هستند.

شب،داخلی،ديوار
وحيد جليلوند 11

ديگر فيلمي كه در اوج كرونا ساخته شد، گشت ارشاد 
3 اســت. بااين حال روابط عمومي فيلم به طور رسمي 
اعلام كرد به دليل رعايت دقيق پروتكل ها كسي مبتلا 
نشده. سعيد ســهيلي اين بار هم فيلمش را در فضايي 
طنز ساخته. ساعد سهيلی، پولاد کيميايی، بهنام بانی، 
ريحانه پارسا و ميرطاهر مظلومی بازيگران اصلي فيلم 
هستند. فيلم چند حاشيه داشت؛ يكي جدايي حميد 
فرخ نژاد از اين پروژه، ديگري اينكه قرار بود بخشــي از 
آن در مشهد فيلمبرداري شود كه به گفته سازندگان، 
همکاری هــای لازم انجــام نگرفت. حاشــيه ديگر به 
يادداشت ريحانه پارسا درباره مشكلات احتمالي فيلم 

به دليل مهاجرت او و پاسخ كارگردان است.

گشتارشاد3
سعيد سهيلي 13

احمــد مرادپــور كــه در كارنامــه اش فيلم هــاي 
تحسين شــده اي مثل ســجاده آتش و رنجر را دارد، 
ســال پيش ســراغ كارو رفت. او فيلم جديدش را در 
كوهستان هاي استان اردبيل ساخته و گفته مي شود 
يكي از سخت ترين توليدات جديد سينماي ايران است. 
همين اتفاق هم باعث شد فيلم به موقع آماده نشود و به 
جشنواره فجر نرسد. احمد مرادپور در اين فيلم از مريلا 
زارعی، پيمان مقدمی و حبيب پاينده استفاده كرده. 
داستان فيلم کارو درباره نوجواني کرمانشاهی است كه 
بعد از سال ها تمرين به تيم ملی کشتی دعوت می شود؛ 
اما در اين راه مشكلاتي پيش روي او قرار مي گيرد. كارو 

محصول سازمان هنری، رسانه ای اوج است.

كارو
احمد مرادپور 17

فيلم جديد روح الله حجازي از جمله پروژه هايي اســت 
كه كرونا باعــث تعطيلي موقت آن شــد. فيلمبرداري 
»روشن« بعد از مدتي به جريان افتاد و به گفته عوامل، 
خطري كســي را تهديد نكرد. غالب فيلم هاي حجازي 
كم بازيگر و با لوكيشــن هاي معدود بوده. روشن اما هم 
پربازيگر است )مثل مرگ ماهي( و هم در لوكيشن هاي 
زيادي فيلمبرداري شــده. رضا عطاران، سارا بهرامی، 
سيامک انصاری، مهدی حسينی نيا و مسعود ميرطاهری 
بازيگراني هستند كه در روشن بازي كرده اند. فيلم هاي 
جديد حجازي موفقيت آثاري مثل زندگی خصوصی آقا 
و خانم ميم و زندگی مشــترک آقای محمودی و بانو را 

نداشته اند. روشن چه سرنوشتي خواهد داشت؟

روشن
روح الله حجازي 15

بعد از تجربيات متعددي كه حميدرضا آذرنگ در تئاتر 
به عنوان كارگردان پشت سر گذاشت، تصميم گرفت 
كارگرداني در سينما را هم تجربه كند. روزي روزگاري 
آبادان نخستين تلاش او در اين عرصه است. او از فاطمه 
معتمدآريا و محسن تنابنده براي اولين فيلم خودش 
بهره گرفته و گفته مي شــود اين بازيگران نقش هاي 
متفاوتي را ارائه كرده اند. در ميان ســاخت فيلم خبر 
رسيد، تنابنده به كرونا مبتلا شده است، اما خبر تأييد 
نشد و اين بازيگر هم به كارش ادامه داد. روزی روزگاری 
آبادان به تهيه کنندگی عبدالله اسکندری و علی اوجی 
ساخته مي شود. لوكيشن هاي اين فيلم در شهر آبادان 

است و گفته مي شود فيلم فضايي جنگي دارد.

روزيروزگاريآبادان
حميدرضا آذرنگ 19

يكي از فيلم هاي پربازيگر جديد سينماست كه از قضا 
لوكيشن هاي زيادي هم داشــته، در دوران كرونا هم 
ساخته شــده و اين يعني ســازندگان چه كار سختي 
داشــته اند. آنها تاكيد داشــتند »بدون همه چيز« را 
با رعايت كامل پروتكل هاي بهداشــتي به ســرانجام 
رســانده اند. مهم ترين وسوســه براي اطلاع از نتيجه 
فيلم جديد محســن قرايي تركيب بازيگران آن است. 
پرويز پرستويی، هديه تهرانی، هادی حجازی فر، باران 
کوثری، مهتاب نصيرپور، پدرام شريفی، بابک کريمی، 
فريد سجادی حسينی و لاله مرزبان از جمله بازيگراني 
هستند كه در اين فيلم بازي كرده اند. شهاب حسيني 

هم مدتي با گروه همراه بود، اما انصراف داد. 

بدونهمهچيز
محسن قرايی 12

دومين فيلم منيــر قيدي بعــد از ويلايي هــا باز هم 
حال وهواي جنگي دارد. اين فيلم روايتی درباره حماسه 
مقاومت 34 روزه خرمشهر در دوران دفاع مقدس است. 
گفته مي شود در اين فيلم نقش دختران و زنان در دفاع 
حماسی خرمشهر در برابر ارتش عراق، برای اولين بار در 
سينمای ايران به تصوير کشيده می شود. ابتدا اعلام شد 
ليلا حاتمي نقش اصلي دسته دختران را برعهده دارد. 
مدتي بعد خبر رسيد او از شــرايط توليد به دليل كرونا 
راضي نبوده و انصراف داده اســت! حالا نيكي كريمي 
به جاي او نقش اصلــي فيلم را برعهده دارد و فرشــته 
حســيني ديگر بازيگر دسته دختران اســت. فيلم در 

شهرك دفاع مقدس ساخته مي شود.

دستهدختران
14 منير قيدي

سال پيش سازمان اوج با همكاري ارتش فيلم زندگي 
شهيد منصور ستاري را ســاخت كه البته به جشنواره 
فجر نرســيد. اين فيلم اوج 110 نام دارد و ســياوش 
سرمدی آن را ساخته اســت. اوج 110 بخش هايي از 
زندگي شهيد ستاري را دراماتيزه كرده. شهيد ستاری 
که درواقع معماری آينده نگر برای سامانه پدافند هوايی 
کشور بود، با راه اندازی تأسيسات و امکانات جديد تعمير 
و نگهداری و نيز اجرای پروژه هايی نظير پروژه اوج و نيز 
راه اندازی مرکز پژوهــش، تحقيقات و آموزش »پتا«، 
توان نگهــداری نيرو را تقويت كــرد و به چندين برابر 
قدرت قبلــی ارتقا داد. نگارش فيلمنامــه اوج 110 با 

نظارت سورنا ستاری، فرزند شهيد ستاری انجام شده.

اوج110
18 سياوش سرمدی 

نهمين فيلــم هاتف عليمرداني دو تفاوت شــاخص با 
ساخته هاي پيشين دارد. او ســتاره بازي را در آمريكا 
ساخت. نكته ديگر اينكه از بازيگران خارجي هم در فيلم 
جديدش استفاده كرده. چه بســا اين ويژگي به همراه 
بازيگران شاخص ايراني، شــاخك ها را براي تماشاي 
ســتاره بازي تيزتر كند. فرهاد اصلاني و شبنم مقدمي 
به همراه علي مصفا و مليســا ذاکری بازيگران ايراني 
ستاره بازي هستند.  مايکل مدسن در کنار ليندا جويز، 
هاوارد رسنزتين، دان ليستر، هيدی کدنبرگ، دان فورد 
و جان ويلر هم بازيگران خارجي ســتاره بازي هستند. 
سال پيش اعلام شد اين فيلم در جشنواره فجر حضور 

خواهد داشت، اما اين اتفاق رخ نداد.

ستارهبازي
هاتف عليمرداني 16

هوشنگ گلمكاني منتقد باسابقه و سردبير مجله فيلم هم 
به جرگه كارگردان هاي سينما پيوست. او پيش تر تجربه 
كارگرداني داشــته، اما آهو اولين فيلم بلند داستاني اش 
محسوب مي شود. او چندي پيش فيلم را در شمال كشور 
ساخت و حتي در خبر رسمي مربوط به فيلم اشاره شده كه 
همه پروتكل ها را رعايت كرده اند. فيلمنامه آهو با نگاهی 
به داستان »پروانه ها در برف می رقصند« )نازنين جودت( 
توسط گلمکانی و سپيده آرمان به نگارش درآمده و مدير 
فيلمبرداری اش عليرضا زرين دســت بوده است. جواد 
نوروزبيگی هم تهيه كنندگي آهــو را برعهده دارد. رضا 
کيانيان، علی مصفا، حامد کميلی، ســهيلا رضوی، رضا 

يزدانی و سپيده آرمان بازيگران اين فيلم هستند.

آهو
هوشنگ گلمكاني 20

تی تی چهارمين ســاخته آيــدا پناهنده اســت که با 
فيلمنامه اي از ارسلان اميری و خودش، زمستان سال 
گذشــته جلوی دوربين رفت. پناهنده اين بار از پارسا 
پيروزفر، الناز شاکردوست و هوتن شکيبا استفاده كرد. 
بخشــي از توليد فيلم با كرونا همزمان بود، اما نه زمان 
فيلمبرداري. حتي پس توليد؟؟؟ فيلم مدتي متوقف بود 
و بعد از آن مراحل فني تي تي انجام شد. اولين نمايش 
اين فيلم در بخــش Tokyo Premiere 2020 اين 
فستيوال ژاپنی بوده که در سه نوبت برای تماشاگران، 
رسانه ها و مطبوعات به نمايش درآمده است. با توجه به 
سابقه كارگردان و تركيب بازيگران مي توان پيش بيني 

كرد با فيلم خوبي از آيدا پناهنده مواجه خواهيم بود.

تيتي
آيدا پناهنده 21

هشت سال بعد از هيچ كجا هيچ كس ، ابراهيم شيباني 
ســراغ طلا خون رفت. اين فيلم كه ابتدا »خورشــيد 
همچنان می درخشد« نام داشــت،  در قزوين مقابل 
دوربين رفت. طلا خون زماني به مرحله فيلبمرداري 
رســيد كه هنوز خبري از كرونا در ايران نبود. از نكات 
جالب اين فيلم همكاري دوباره شــهاب حســيني با 
ابراهيم شــيباني اســت. اولين همکاری آنها در فيلم 
ســينمايی  زهرعسل  شــکل گرفت. علاوه بر شهاب 
حسينی، حسام منظور، زری خوشکام و ترنم کرمانيان 
بازيگران اصلي طلا خون هستند. درباره داستان طلا 
خون خبري منتشر نشد جز اينكه اين فيلم داستاني 

اجتماعي دارد . 

ابراهيم شيبانی 23

از جمله فيلم هايي است كه به دليل كرونا متوقف شد. 
بخش عمده ای از فيلمبرداری خوره با نام قبلی »وثيقه« 
پاييز و زمستان سال گذشته انجام شد، اما به دليل شيوع 
ويروس کرونا متوقف شد. پس از گذشت نزديک به يک 
سال، ســکانس های باقی مانده فيلم اوايل پاييز امسال 
فيلمبرداری شده اســت و حالا خوره در مراحل پس از 
توليد است. افشين هاشمی، پژمان بازغی، ميترا حجار، 
ليندا کيانی، نسيم ادبی، حميدرضا پگاه، اميد روحانی، 
سيدجواد يحيوی، مهدی پتکی، قربان نجفی و هامون 
سيدی بازيگران اين فيلم هستند. خوره داستان زندگي 
مهران اســت كه بعد از 10 ماه بازداشــت با قرار وثيقه 

شخصی به نام حديدی آزاد می شود.

حسين قاسمي جامي 27

بعد از پايان خدمت و ماهورا، »براي مرجان« سومين 
فيلم ســينمايی حميد زرگرنژاد است. ساخته هاي 
قبلي او توفيقي پيش مخاطب به دســت نياوردند 
و حالا بايد ديد اين بار نتيجه فيلم چه شــده است. 
براي مرجان هم در دوران كرونا ســاخته شد. پگاه 
آهنگرانــی، بهزاد جعفــری، برزو ارجمنــد، فريبا 
متخصص، عليرضا اســتادی، رامين راستاد، محمد 
همايون پور، اميد روحانی، مريم بوبانی و جمشــيد 
هاشم پور بازيگران اين فيلم سينمايی هستند. براي 
مرجان در تهران ســاخته شده و داستاني اجتماعي 
دارد. اين فيلم دست روی زندگی يک دختر گذاشته 

است.

حميد زرگرنژاد 25

دومين فيلم مزدك ميرعابديني بعد از رقص پا ، آخرين 
روزهاي فني را ســپري مي كند. او هلذون را در ايران و 
آمريكا ســاخته و داســتاني با محوريت مهاجرت دارد. 
هلذون داستان محمدعلی وندی، راننده 43 ساله  پيک 
ارسال غذا در اورگان آمريکا را  روايت می کند. او زندگی 
گذشته اش را پشت فرمان مرور می کند و رفت وآمدهای 
بی انتهــا و بی حاصل خــود را به ايران و آمريــکا به ياد 
می آورد. فيلم اول ميرعابديني مورد توجه قرار نگرفت، 
بايد ديد اين بار نتيجه چه مي شود. خودش مي گويد قصد 
اكران فيلم در ايران به دليل شــرايط سينماها را ندارد : 
قصدمان بيشتر حضور در جشنواره ها ازجمله جشنواره 

فيلم برلين امسال است.

مزدك ميرعابديني 29

علي عطشاني كارگرداني جاه طلب است. او كسي است 
كه بالاخره بازيگري چــون ناصر ملك مطيعي را حاضر 
مي كند بعد از ســال ها مقابل دوربين برود! اين ويژگي 
الزاما به معناي موفق بودن عطشاني نيست، اما به هرحال 
ويژگي كمي هم نيست. اين كارگردان بعد از راه افتادن 
دوباره توليدات بعد از تعطيلي به خاطر كرونا، فيلم كوسه 
را به سرانجام رساند. او از مهدی هاشمی، مهران احمدی، 
سيما تيرانداز، بهناز جعفری، ريحانه پارسا، مهران رجبی 
و پژمان جمشيدی استفاده كرده. به سراغ چند بازيگر 
شناخته شده تركي هم رفته؛  مثل آن ماری سلامه و آسيا 
تاشکين. كوسه، فضايي كمدي دارد و با توجه به تركيب 

بازيگرانش مي تواند فيلمي عامه پسند باشد.

طلاخونكوسه
علي عطشاني 22

بهمن گودرزي بار ديگر يك كمدي ساخته و اميد دارد با 
بازگشايي سينماها و از بين رفتن كرونا ،  تبديل به اثري 
پرفروش شــود. آنطور كه گودرزي گفته، فيلمبرداری 
بخش ايران اين فيلم انجام شده و بخش خارج از کشور 
باقی مانده است:» لوکيشن های مد نظر ما برای خارج از 
کشور که به لحاظ بافت هم شباهت دارند، هنگ کنگ يا 
تايلند است که به علت شيوع ويروس کرونا و صادر نشدن 
مجوز ورود به کشورها، نتوانستيم باقي فيلمبرداری را 
ادامه دهيم.« تركيب بازيگران هم منطبق بر ويژگي هاي 
يك اثر كمدي است : امير جعفری، امين حيايی، ريحانه 
پارسا و اميرحسين رســتمی از بازيگران فيلم هستند 

و قرار است از بازيگران هنگ كنگي هم استفاده شود.

بهمن گودرزي 24

حجت قاســم زاده اصل بعــد از ســال ها فعاليت در 
تلويزيون به عنوان نويســنده و كارگردان   سريال ها و 
تله فيلم ها ، امسال سراغ اولين فيلم بلند سينمايي اش 
رفت. او روز ششم كه ابتدا نيش نام داشت را با حمايت 
بنياد ســينمايی فارابی مي ســازد. خــودش درباره 
دورنمايه روز ششم گفته: اين فيلم را می توان فيلمی در 
ژانر سرقت دانست. در اين فيلم فضايی معمايی داريم 
و درصدد هستيم درامی درگيرکننده با کاراکترهايی 
جذاب برای مخاطب ســينما روايت کنيم. مصطفي 
زماني بازيگر اصلي فيلم است و از امير جعفري ، بهاره 
افشاري و جمشيد هاشم پور به عنوان ديگر بازيگران 

فيلم ياد مي شود. فيلمبرداي فيلم ادامه دارد.

حجت قاسم زاده اصل 28

تك تيرانداز با نام قبلي شكارچي، فيلمي شخصيت محور 
و با موضوع دفاع مقدس است. اين فيلم برشی کوتاه از 
حضور حماسی بهترين تک تيرانداز دوران دفاع مقدس 
را در قالب يک داستان اکشن روايت می کند. محوريت 
قصه اين فيلم درباره شهيد عبدالرسول زرين، برترين 
تک تيرانــداز دوران دفاع مقدس اســت. در اين فيلم 
سينمايی کامبيز ديرباز ايفاگر نقش شهيد عبدالرسول 
زرين، بزرگ ترين تک تيرانداز جنگ های معاصر است. 
همچنين اميررضــا دلاوری، عليرضــا کمالی و انوش 
معظمی ديگر بازيگران اين فيلم ســينمايی هستند. 
فيلمبرداري تك تيرانداز در شهرك دفاع مقدس انجام 
مي شود. اين فيلم هم خطر كرونا را در كنار خود مي بيند.

علي غفاري 26

خط فرضی اولين فيلم بلند فرنوش صمدی است كه آن 
را به تهيه کنندگی علی مصفا ساخته. اين فيلم تاكنون 
در چند جشنواره خارجي حضور داشته و جايزه بهترين 
فيلم بخش ويژه فيلم های اول و دوم کارگردان جشنواره 
بين المللی فيلم وايادوليد اسپانيا را به دست آورده است. در 
اين جشنواره ها نقدهايي هم بر خط فرضي نوشته شده كه 
برآيند آنها نشان مي دهد صمدي در اولين گام كارگرداني 
موفق عمل كرده است. داستان درباره يك معلم مدرسه 
است كه با خودكشي دانش آموزش مواجه مي شود. خط 
فرضي را مي توان از جملــه فيلم هايي با مخاطب خاص 
توصيف كرد. سحر دولتشاهی، پژمان جمشيدی، حسن 

پورشيرازی و آزيتا حاجيان بازيگران فيلم هستند.

فرنوش صمدي 30

كرونا داشت همه گير مي شد كه »راند چهارم« به پايان 
رسيد. اين فيلم دوازدهمين ساخته سينمايی عليرضا 
امينی اســت و پژمان بازغی، الهه حصاری، علی اوجی، 
آناهيتا درگاهی و جمشيد هاشم پور در آن بازي كرده اند. 
اميني اين فيلم را به تهيه كنندگي مرتضي شايســته 
ساخته و داستاني اجتماعي دارد. با توجه به ساخته هاي 
اميني مي توان حــدس زد كه اين فيلم هــم نتواند با 
استقبال گسترده مواجه شود. اميني قصد دارد به زودي 
فيلم »رقص دلفين ها« را جلوی دوربين ببرد. اين فيلم 
پيش از اين قرار بود در سال 9۶ ساخته شود و پيش توليد 
آن نيز به جريان افتاد که در نهايت توليد آن معلق ماند. 

رقص دلفين ها فيلمی جاده ای محسوب می شود.

31

ســال پيش عادل تبريزي اولين فيلم خود را ساخت؛ 
فيلمي كه به خاطر حضور چند نســل از بازيگران مورد 
توجه بوده. جمشيد هاشم پور، حامد بهداد، باران کوثری، 
سروش صحت، فرهاد آئيش، بهرنگ علوی، اميرحسين 
رستمی، نادر سليمانی، بيژن بنفشــه خواه و سياوش 
چراغی پور بازيگران اين فيلم سينمايی هستند. حسن 
رضايی و رضا صفايی پور )طوفان( پس از سال ها دوری از 
سينما با شمايل نقش های دوران سينمای قهرمان دهه 
۶0 و ۷0 در گيجگاه بازي كرده اند. چندي پيش اعلام 
شد گيجگاه متقاضي اكران آنلاين است. به نظر مي رسد 
اين گزينه منطقي ترين راه براي رساندن فيلم به دست 

مخاطب، آن هم در شرايط كرونايي است. 

33

يکی ديگر از پروژه هايی که در دوران کرونا کليد خورد و 
فيلمبرداری اش کماکان ادامه دارد، فيلم »يقه سفيدها« 
است. اين فيلم کمدی دومين تجربه کارگردانی شهرام 
مسلخی اســت که قرار اســت در آن با موضوعات روز 
سياسی جامعه شوخی شود. فعلا بيش از نيمی از فيلم 
جلوی دوربين رفته و گروه همچنان مشغول کار هستند. 
مهدی هاشمی همراه با ليلا اوتادی، مهدی کوشکی و رضا 
داوودنژاد بازيگران اصلی اين فيلم را تشکيل می دهند. با 
توجه به حال وهوای فيلم، »يقه ســفيدها« برای اکران 
ساخته شده و شانس زيادی برای حضور در جشنواره فجر 
نخواهد داشت. البته که همه چيز در شرايط فعلی منوط 

به مشخص شدن وضعيت کرونايی است.

37

صادق صادق دقيقي بعد از ساخت چندين فيلم با موضوع 
نوجوانان، اين بار سراغ فيلمي رفته كه مخاطب اصلي اش 
بزرگسالان هستند. مرده خور داستان نوجوانی است که با 
پدرش زندگی می کند و پدر بر اثر اتفاقی فوت کرده و قرار 
است قيموميت او برعهده عموها باشد. سام درخشانی، 
احمد مهرانفر، لادن مســتوفی، ليندا کيانی، سيمون 
سيمونيان، فرهانه سبحانی، پرهام دلدار، ونوس کانلی، 
جواد فولادی و جمشيد هاشــم پور بازيگران اين فيلم 
هستند. مرده خور سال پيش ساخته شد و فيلمبرداري 
آن با كرونا تداخل نداشت. بااين حال مراحل فني به خاطر 
اين ويروس مدتي عقب افتاد. فيلم هاي صادق دقيقي در 

اكران عمومي توفيقي نداشته اند. 

35

يکی از فيلم هــای متفاوت امســال »صحنه زنی«، به 
کارگردانی عليرضا صمدی است. مهمترين عاملی که 
موجب شده اين فيلم در زمان توليد در کانون توجه قرار 
بگيرد، ترکيب بازيگران آن متشکل از مهتاب کرامتی، 
سيدمجيد صالحی و بهرام افشــاری است که همگی با 
گريمی متفاوت جلوی دوربين صمدی حاضر شده اند. 
اين فيلم هــم در دوران کرونا توليدش را شــروع کرد. 
»صحنه زنی« جزو فيلم هايی است که احتمال حضورش 
در جشنواره فجر می رود. حالا بايد منتظر ماند و ديد در 
صورت برگزاری، فيلم مورد تأييــد هيأت انتخاب قرار 
می گيرد. اين فيلــم درحال حاضر مراحل پايانی فنی را 

پشت سر می گذارد و به زودی آماده نمايش می شود.

39

پاســيو اولين فيلم مريم بحرالعلومي بود كه مخاطب 
خاص خود را داشت. او سال پيش دومين فيلمش با نام 
شهربانو را كارگرداني كرد كه به جشنواره فجر نرسيد. 
فيلم در مرحله فني بود كه دفاتر سينمايي به دليل كرونا 
تعطيل شدند. حالا شهربانو آماده است و اگر اكران شود، 
اين فيلم هم مثل ســاخته قبلي بحرالعلومي مخاطب 
خاص خواهد داشــت. خودش گفته: شهربانو در ادامه 
همان فضای اجتماعی و معضلاتی است که زنان را درگير 
می کند و تنها تفاوت اين دو اثر با هم در اين است که در 
شهربانو مادرانگی به زنانگی صرف او می چربد. فرشته 
صدرعرفايی، بهناز جعفری و گلاره عباســی بازيگران 

شهربانو هستند.

32

در حال حاضر فيلم هايي با مخاطب خيلي خاص هم توليد 
مي شــوند. يكي از آنها »قاموس« است كه دومين فيلم 
بلند علی براتی بعد از ماهی و برکــه در مقام کارگردان 
اســت. به گفته علی براتــی، ژانر اين فيلم وحشــت و 
آخرالزمانی است. او گفته از فضايی بکر و متفاوت برای 
لوکيشن های قاموس در ابرکوه استان يزد، سورمق آباده 
و اقليد استان فارس بهره خواهيم برد. از اين توضيحات 
و نيز تركيب بازيگران مي تــوان حدس زد با چه فيلمي 
مواجه هستيم. تاکنون درسا بختيار، ريحانه رضی، يدالله 
شادمانی، فرشته آلوسی، نسا يوسفی و آرش برومند به 
عنوان بازيگران اين فيلم جلوی دوربين رفته اند. ماهی و 

برکه هنوز اكران عمومي نشده.

34

يکی از فيلم اولی های توليد دوران کرونا ، »آهک زنده« 
است. فيلمی که مهم ترين شاخصه اش، حضور مهران 
غفوريان به عنوان نقش اصلی آن است. البته اين شاخص 
بودن بيشتر به اين دليل است که فيلم کمدی نيست و 
غفوريان يک نقش کاملا جدی در آن بازی می کند. اين 
فيلم دومين تجربه غفوريان در ايفای يک نقش جدی 
اســت. او بيش از اين در فيلم »اراتمند، نازنين، بهاره ، 
تينا« در يک نقش غير کمدی بازی کرده بود. ديگر بازيگر 
مطرح »آهک زنده« پانته آ پناهی ها ســت که عهده دار 
يکی از نقش های اصلی فيلم است. »آهک زنده« علاوه بر 
شانس حضور در بخش اصلی، می تواند در صورت تاييد 

هيات داوران در بخش »نگاه نو« هم حاضر باشد.

38

»زالاوا« دو نکتــه مهــم دارد؛ يکی اينکه نخســتين 
تجربه کارگردانش است و جزو فيلم اولی های سال 99 
محســوب می شــود، ديگر اينکه جزو فيلم هايی است 
که کارگردانش جزو فيلمنامه نويس هــای فعال بوده 
که حالا وارد عرصه کارگردانی شــده اســت. ارسلان 
اميری که فيلمنامه آثاری چون »ناهيد«، »ويلايی ها«، 
»اسرافيل« و... را در كارنامه اش دارد، زالاوا را به عنوان 
اوليــن تجربه کارگردانــی اش در يکی از روســتاهای 
سنندج جلوی دوربين برد. او نقش اصلی زن اين فيلم 
را به هدا زين العابديــن داده و نويد پورفــرج همراه با 
پوريا رحيمی ســام ديگر بازيگران اصلی اش هســتند.  

فيلمبرداری فيلم در دوران کرونا به سرانجام رسيده .

36

بعد از اينکه اعلام شد پروژه های سينمايی و تلويزيونی 
می توانند در دوران کرونا فعاليتشــان را از سر بگيرند، 
»بعد از اتفاق« يکی از فيلم هايی بود که خيلی زود وارد 
مرحله توليد شــد. اين فيلم در ادامه ماجراجويی های 
شــهاب حســينی در عرصه تهيه کنندگــی و کار با 
کارگردانان جوان است. فيلم در يک مدت زمان محدود 
و در يک ســوله با رعايت کامل پروتکل های بهداشتی 
توليد شده است. ترکيب بازيگران اين فيلم هم جالب 
است که البته غيرمنتظره ترين بازيگر فيلم کسی نيست 
جز جواد خيابانی که در چند سکانس مهم بازی دارد. 
جواد عزتی، رضا کيانيان، گلاره عباسی، بهرام افشاری و 

نيما شعبان نژاد بازيگران اصلی فيلم هستند.

40
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اسفند سال پيش كه سالن هاي سينما به دليل ويروس كرونا 
تعطيل شدند، توليدات هم براي مدتي به تعطيلات رفتند. 

ارديبهشت ماه اعلام شد كه مي توان ساخت فيلم ها را با رعايت 
پروتكل هاي بهداشتي ادامه داد. كمي بعد پروژه هاي زيادي 

مقابل دوربين رفتند و كارگردان ها بدون توجه به تعطيلي 
سالن ها كار خودشان را كردند و مي كنند. حالا بيش از 50  فيلم 

در دست توليد هستند و به زودي پروژه هاي جديدي كليد 
خواهند خورد. در اين ميان دست كم 15 فيلم شانس گيشه دارند 

و طبعا مناسب اكران آنلاين نيستند. بيشتر فيلم ها اما حتي با 
بازگشايي سالن ها قدرت جذب مخاطب را ندارند. در گزارش 

امروز وضعيت توليدات سينما را بررسي كرده ايم. به اين فهرست 
چند فيلم ديگر را هم بايد اضافه كرد: غيبت موجه عباس رافعی، 

بی پی ام بند  فرناز امينی، آهنگ دونفره آرزو ارزانش، اتومبيل 
علی ميری رامشه، حرف آخر ابراهيم شفيعي، زمستان بود وحيد 
پرشاد، شاهين سالارطهرانی، لب خط علي جبارزاده، آفرود پناه 

پناهي و مرثيه اي براي سميرا مهدی  غفوری.

  احمد رنجبر
هفتصبح

پيشدرآمد

چشمدرچشميكويروس
وضعيت فيلم هاي مختلف در دوران كرونا چگونه بود

ســال پيش خيلي از فيلم ها تلاش داشــتند 
به جشنواره فجر برســند. برخي از آنها موفق 
نشدند و به توليد خود ادامه دادند. كمي بعد 
بحران ويروس كرونا پيــش آمد، اما توليدات 
تا اسفند كه رسما اعلام شد بايد فعاليت هاي 
سينمايي تعطيل شوند، ادامه داشت. از جمله 
فيلم هايي كه در مرحله توليد به كرونا خوردند، 
تي تي آيدا پناهنده اســت كــه كارش زود به فرجام رســيد. مراحل فني 
طلاخون ابراهيم شيبانی هم مصادف با كرونا شد. از آن طرف كرونا داشت 
همه گير مي شــد كه راند چهارم به پايان رسيد. شــهربانو، ساخته مريم 
بحرالعلومي هم در مرحله فني بود كه دفاتر سينمايي به دليل كرونا تعطيل 

شدند. اين فيلم حالا آماده نمايش است.
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ارديبهشــت ماه اعلام شــد كــه پروژه هاي 
سينمايي با رعايت پروتكل ها مي توانند آغاز 
شوند. تعداد زيادي فيلم مقابل دوربين رفته؛  از 
جمله »شب، داخلی، ديوار« وحيد جليلوند كه 
در زمان شيوع كرونا وارد مرحله فيلمبرداري 
شــد. »بدون همه چيز« محسن قرايی هم در 
دوران كرونا ساخته شــده. »گشت ارشاد 3« 
ديگر فيلمي است كه در اوج كرونا ساخته شد. »روزي روزگاري آبادان«، 
اولين ســاخته حميدرضا آذرنگ و »آهو« اولين تجربه سينمايي داستاني 
هوشنگ گلمكاني ديگر فيلم هايي هستند كه در دوران كرونا توليد شدند. 
»دسته دختران« منير قيدي هم مشــكلي با  كرونا ندارد. فيلم هاي براي 
مرجان، تك تيرانداز، روز ششم، آهک زنده و يقه سفيدها ديگر پروژه هايی اند 

که در دوران کرونا کليد خوردند.
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يكــي از پروژه هاي مهمــي كــه توليد آن 
به خاطر كرونا بــه تعويق افتــاد، »قهرمان« 
اصغر فرهادي اســت. اين فيلم حالا به توليد 
خود ادامه مي دهد. در آبان ماه كه ســيدرضا 
ميركريمي مشغول پيش توليد فيلم جديدش 
با نام نگهبان شب بود، او كرونا گرفت. همين 
اتفاق پيش توليد فيلم را عقب انداخته است. 
»تفريق« ماني حقيقي هم به خاطر كرونا دچار مشــكل شد و قرار است به  
زودي كليد بخورد. فيلم »روشن« روح الله حجازي از جمله پروژه هايي است 
كه كرونا باعث تعطيلي موقت آن شــد. فيلمبرداري روشن بعد از مدتي به 
جريان افتاد. »رقصنده« بهمن گودرزي به دليل كرونا متوقف است، چون 

عوامل نمي توانند سكانس هاي خارج از كشور را فيلمبرداري كنند. 
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خمیازه در شهر قدس
استقلال در یک نمایش کسالت بار دیگر مقابل پیکان 

به تساوی بدون گل رسید

   نکته بازی

از همان ابتدای شــروع لیگ برتر بیســتم، شــاهد 
خشــونت های کلامی و رفتاری روی نیمکت تیم ها 
بوده ايــم و »شــلوغ کاری نیمکت ها« بــه يکی از 
اصلی ترين دغدغه ها تبديل شــده و هر يک از تیم ها 
نسبت به رفتار نیمکت تیم مقابل به شدت معترض 
هستند. کار به جايی رســیده که سرمربیان، مربیان 
و بازيکنــان تیم ها دلیل رفتارهای خشــونت آمیز و 
پرخاشگرانه خود را تحريک از سوی نیمکت تیم مقابل 
می دانند و خواستار برخورد مراجع اخلاقی و انضباطی 
شده اند. به طور مثال مهدی تارتار، سرمربی تیم پیکان 
در نشست خبری اعلام کرد بســیاری از سرمربیان 
برای کسب نتیجه دســت به هر کاری می زنند و هر 
رفتاری را روی نیمکت از ســوی عوامل تیم حريف 
شاهد هســتیم و بايد برخوردهای انضباطی لازم از 
سوی مراجع ذی ربط فدراســیون فوتبال و سازمان 
لیگ در دستور کار قرار گیرد يا محمود فکری که پس 
از بازی تیمش با فولاد الفاظ زشــتی را بر زبان آورد، 
گفت کسانی که باعث شدند او لب به دشنام باز کند 
بايد عذرخواهی کنند! پیش از شیوع ويروس کرونا، 
پرخاشگری و خشونت در رويدادهای ورزشی با علل 
مختلف فضای تنش زا روی سکوها در ورزشگاه های 
ايران يکی از مهم ترين مسائلی بود که طی چند ساله 

اخیر گريبانگیر فوتبال ايران شده بود؛ اتفاقی بغرنج که 
علاوه بر ايجاد التهاب و تنش روی سکوها، بی احترامی  
به ورزشکاران يا طرفداران حريف با فحاشی و ناسزا و 
نامناسب کردن فضا برای حضور کودکان و خانواده ها 
همراه شد. شیوع ويروس کرونا اما شــرايط را برای 
فوتبال ايران تغییر داد و ديگر شاهد حضور تماشاگران 
در ورزشگاه ها نیســتیم، حال سوال مطرح شده اين 
است که تنش ها و خشونت های به وجود آمده درون 
زمین و به ويژه نیمکت تیم ها ناشی از چیست؟ ورزش 
ما در دوران گــذار قــرار دارد و از مرحله آماتوری به 
سمت فضای حرفه ای در حرکت اســت؛ هرچند با 
استانداردهای جهانی فاصله زيادی داريم. در عین حال 
ورزش ايران مصداق بارز اين جمله است که »هدف، 
وسیله را توجیه می کند« و تفکر غالب »نتیجه گرايی 
به هر قیمتی است« و با توجه به عدم ثبات مديريت در 
ورزش ايران هر يک از مسئولان ذی ربط قصد دارند به 
منظور بقای خود کسب نتیجه کنند تا بتوانند نسبت 
به کارنامه شان پاسخگو باشند اما در اين مسیر توجه 
چندانی به معیارها و شــاخص های تعريف شده در 
ورزش روز دنیا ندارند و همین رويه باعث می شود فشار 
بسیار زيادی روی نیمکت تیم ها و به ويژه سرمربیان 

و مربیان وارد شود.

روز دوشنبه کمیته انضباطی رأی خود را در خصوص 
اتفاقاتی کــه در پايان بازی اســتقلال و فولاد رخ 
داد، اعلام کرد و در کمال تعجب تنها يک جلســه 
محرومیت از همراهی تیم اســتقلال برای محمود 
فکری در نظر گرفته شــد. اين در حالی اســت که 
يحیی گل محمدی هم فقط به دلیل اعتراض به رای 
داور و شوت کردن توپ، طبق قوانین و به درستی 
يک جلســه از همراهی تیمش محروم شد. فکری 
همواره از اخلاق خوبی در فوتبال برخوردار بود اما 
از الفاظی که در پايان ديدار استقلال و فولاد به کار 
برد به سادگی نمی توان گذشت. تصور همه بر اين 
بود که کمیته انضباطی با نهايت شهامت و با رعايت 
عدالت جريمه سنگینی را برای سرمربی استقلال در 
نظر بگیرد اما متأسفانه آقايان حاضر در اين کمیته 
دست به مصلحت انديشــی زده و به دلیل ترس از 
بعضی آقايان نهايت مماشات را با محمود فکری روا 
داشتند. ما قصد اين را نداريم که اذهان مخاطبان 
عزيز را تشــويش کنیم اما بايد به ياد داشته باشیم 
به خاطر حفظ ناموس چه جوانانی را از دست داديم 
و چه مجاهدت ها انجام گرفت تا کمترين آسیب به 
نوامیس کشور وارد شود. برای شخصی مانند محمود 
فکری زيبنده نیســت که از چنین الفاظی استفاده 

کند در حالی که چشم بسیاری از طرفداران فوتبال 
به اوست و خیلی ها از او الگو می گیرند. اما حالا که 
اين اتفاق افتاده انتظار می رفت محمود فکری بهای 
ســنگینی برای اين اشــتباه خود بپردازد نه اينکه 
اين اقدام زشتش توســط آقايان حاضر در کمیته 
انضباطی ماستمالی شــود. جملات محمود فکری 
در خصوص اينکه ديگران باعث شــدند تا او چنین 
کلماتی را به زبان بیاورد اصــلا قابل پذيرش نبوده 
و شــخص محمود فکری بهتر می داند اين حرف ها 
توجیهی بیش نیست. اگر کمیته انضباطی در اين 
پرونده قاطعیت به خرج مــی داد و به خاطر بزرگ 
بودن باشگاه استقلال و زياد بودن هواداران اين تیم از 
رعايت عدالت نمی ترسید قاعدتا می شد آينده بسیار 
بهتری برای فوتبال کشور متصور باشیم اما اين رأی 
خنده دار کمیته انضباطی باعث می شود خیلی ها از 
تکرار اين کلمات ابايی نداشته باشند و يک جلسه 
محرومیت را به جان بخرند. کمیته انضباطی بايد با 
يک رأی سنگین کاری می کرد تا حساب کار دست 
فوتبالی ها بیايد و در حفظ ارزش ها بیشــتر تلاش 
کنند اما قطعاً با دسته گلی که کمیته انضباطی به 
آب داد راه برای استفاده کلمات   18+ باز خواهد شد 
و ما شاهد حرف های به مراتب بدتر نیز خواهیم بود.

شیخ دیاباته؛ 
حاضرِ همیشه غایب

چند روز پیش بود که خبر رسید شیخ دياباته در تمرين 
استقلال دچار مصدومیت شده و تمرين را نیمه کاره رها 
کرده است. در همان لحظات اولیه مشخص بود که شیخ 
بازی ديروز با پیکان را قطعا از دســت داده است. سپس 
 MRI از سوی پزشک استقلال اعلام شد که بعد از انجام
و معاينات تخصصی، مشخص شــده که عضله دوقلوی 
پای چپ اين بازيکن دچار کشیدگی شده و دياباته سه 
تا چهار هفته غايب خواهد بود! اما حالا شايعات حکايت 
از آن دارند که ممکن است دوران مصدومیت دياباته از 
اين هم طولانی تر باشد زيرا مصدومیت دوقلوی پا برای 
آن دسته از بازيکنانی 3 هفته ای خوب می شود که وزن 
ايده آلی داشته باشــند اما چون دياباته با اضافه وزن به 
استقلال برگشته است به نظر می رسد مدت دوری او از 
فوتبال طولانی تر از پیش بینی ها باشد. با اين شرايط به 
نظر می رسد دياباته در بازی های بیشتری غايب خواهد 
بود و بخش زيادی از بازی های نیم فصل اول را از دست 

می دهد.
دياباته در سه هفته ابتدايی لیگ هم ناآماده نشان داده 
بود و هنوز جمع دقايق حضور او در میدان در اين ســه 
هفته به 70 دقیقه هم نرسیده است. او در اين مدت موفق 
به گلزنی هم نشده است و اين تقريبا شبیه اتفاقی است 

که فصل گذشته برای او رخ داد. 
دياباته فصل قبل هم بعد از 3 هفته مصدوم شــد و چند 
بازی از جمله دربی رفت و برگشت را از دست داد. او در 
ادامه فصل هم چند بار ديگر مصدوم شد و در پايان فصل 
تقريبا نیمی از بازی ها را از دست داده بود اما با اين وجود 
شیخ توانست در پايان فصل آقای گل لیگ نوزدهم شود. 
نکته جالب تر دربــاره دياباته، اين بود که 
او اولیــن گلش را در هفتــه نهم مقابل 
تراکتور به ثمر رســاند و با هت تريک 
در همان بازی بود کــه توجهات را به 
خود جلب کرد و در نهايت آقای گل 

هم شد.
حالا در لیگ بیستم همان اتفاقات برای 
شیخ و اســتقلال در حال تکرار است و 
اين طور که به نظر می رسد حداقل 
تا چند هفتــه آينــده خبری از 
حضور دياباته در ترکیب استقلال 
و گلزنی هــای او نخواهد بود. حالا 
حتی ايــن نگرانــی در میان هــواداران 
استقلال وجود دارد که او باز هم مثل فصل 
گذشــته دربی رفت را از دست بدهد. اما 
واقعیت اين است که استقلالی ها بايد به 
اين وضعیت عادت کنند. دياباته نه تنها 
در اســتقلال، بلکه در فرانسه هم تقريبا 
در تمــام فصول، حداکثر بــه اندازه يک 
نیم فصل بازی کرده و نیم ديگر فصل ها را 
به دلیل مصدومیت از دست داده است. اما 
اگر قرار باشد که او مثل فصل قبل ظاهر 
شــوند، احتمالا اســتقلالی ها به همین 
حضور نصفــه و نیمه شــیخ در ترکیب 

تیم شان راضی خواهند بود. 

وز
ه  ر

هر
چ

بی احترامی
به مارادونا 
یعنی مرگ!

بعد از آنهایی که به خاطر 
گرفتن سلفی با جنازه 

مارادونا تهدید به مرگ 
شدند، حالا دختر فوتبالیست 

اسپانیایی که حاضر به 
ادای احترام به او نشده 

بود، پیام های تهدیدآمیزی 
دریافت کرده است

رونالدو خودش نخواست بازی کند!
 A کريســتیانو رونالدو در بازی ابتدای هفته يوونتوس در ســری
مقابل بنونتو که با توقف بیانکونری به پايان رســید، برای تیمش 
به میدان نرفت و اســتراحت کرد. با اين حال بر اساس ادعای اکثر 
منابع ايتالیايی او در بازی چهارشنبه شب برابر ديناموکیف در لیگ 
قهرمانان اروپا حاضر خواهد بود. در همین ارتباط نشريه ايتالیايی 
کوريره دلاسرا ادعای جالب توجه و البته عجیبی را در رابطه با فوق 
ستاره پرتغالی باشــگاه يوونتوس مطرح کرده و می گويد رونالدو 
خودش تصمیم گرفته در بازی شــنبه شــب مقابل بنونتو حضور 
نداشته باشد و استراحت کند و آندره آ پیرلو نقشی در اين موضوع 
نداشــته اســت؛ موضوعی که در صورت صحــت می تواند اقتدار 

سرمربی ايتالیايی را تا حدودی زير سوال ببرد.

یواخیم لوو رسما در نیمکت آلمان ابقا شد
تیم ملی فوتبال آلمان با هدايت يواخیم لوو در دو سال اخیر نتايج 
ناامید کننده ای به دســت آورد. ژرمن ها چند روز پیش در ديدار 
برابر اسپانیا با شش گل تن به شکست دادند. انتقادها از   لوو بسیار 
بالا گرفت و خبرهای زيادی درباره اخراج اين مربی بزرگ به گوش 
رســید اما ژرمن ها همچنان به او اعتماد کردند. فدراسیون فوتبال 
آلمان که درباره ادامه   يا قطع همکاری با يواخیم لوو تشکیل جلسه 
داد، به اين نتیجه رسید که به همکاری خود با اين مربی ادامه دهد. 
فدراسیون فوتبال آلمان اعلام کرد   يواخیم لوو تا پايان يورو 2021 
هدايت تیم را برعهده  خواهد داشــت. يواخیم لوو از سال 2006 تا 
کنون هدايت تیم ملی آلمان را برعهده دارد و سابقه قهرمانی با اين 

تیم در جام جهانی 2014 برزيل را در کارنامه دارد.

کاهش دستمزدها در بارسا؛ 122 میلیون یورو
باشگاه بارسلونا رسما از توافق بین باشگاه،بازيکنان و کارکنان بارسا 
برای کاهش دستمزدها خبر داد. بر اســاس اعلام باشگاه بارسلونا 
کاهش دســتمزدها در باشــگاه کاتالان به میــزان 122 میلیون 
يورو خواهد بود. بارســلونا امیدوار اســت در مجموع بتواند برای 
کمک به تعادل بودجه خود چیزی در حدود 190 میلیون يورو در 
هزينه هايش صرفه جويی کند. بودجه ای کــه بعد از اپیدمی کرونا 
به دلیل از دســت رفتن بخش عمده درآمدهای باشگاه به شدت با 
مشکل مواجه شده است. بارسلونا با انتشــار يک بیانیه اعلام کرد: 
»کمیسیون مديريت باشگاه به اين وسیله از فوتبالیستها، مربیان 
و کارکنان باشگاه به خاطر درک آنها، تعهدشان نسبت به باشگاه و 
کمکی که در راستای اين توافق اساسی کردند سپاسگزار است. اين 
توافق ادامه حیات مالی باشگاه را در کوتاه مدت تضمین می کند.« 
از سوی ديگر بارسلونا اعلام کرد انتخابات رياست باشگاه قطعا در 
روز 24 ژانويه برگزار خواهد شد. به اين ترتیب رئیس جديد بارسلونا 
برای استفاده از پنجره نقل و انتقالات زمستانی تنها يک هفته زمان 
خواهد داشت. اين در حالی است که لیونل مسی با توجه به اينکه 
قراردادش با باشگاه در تابستان آينده منقضی می شود اين اجازه را 

دارد که از روز اول ژانويه با باشگاه های ديگر مذاکره کند.

چلسی، مشتری پولدار و دست به نقد مسی!
گفته می شــودعلاوه بر منچسترسیتی، چلســی نیز علاقه مند به 
خريد لیونل مسی است و در تابستان سال بعد برای خريد او اقدام 
خواهد کرد. هنوز مشخص نیســت کاپیتان بارسلونا علاقه مند به 
تمديد قرارداد است يا خیر. در صورت عدم تمايل به ماندن، باشگاه 
اســپانیايی نمی تواند مانع جدايی لیونل مسی سود و طبق ادعای 
گیوم بلگه، در آن مقطع ديگر تنها منچسترســیتی مشتری مسی 
نخواهد بود و رومن آبراموويچ، مالک متمول چلسی نیز برای انتقال 
اين بازيکن وارد عمل می شود. البته انتخابات بارسلونا در پیش است 
و به نظر می رسد رئیس جديد باشگاه تاثیر زيادی در تصمیم گیری 
لیونل مسی خواهد داشت. همچنین نتايج فصل جاری و عملکرد 
رونالد کومان نیز از ديگر عوامل مهم در روشن شدن سرنوشت اين 
ستاره پرافتخار خواهد بود. ديروز خوان لاپورتا، يکی از نامزدهای 
انتخابات رياست باشگاه بارســلونا مدعی شد رابطه خوبی با لیونل 
مسی دارد و در صورت انتخاب شدن در اين پست، تلاش می کند 

کاپیتان محبوب بلوگرانا را در نیوکمپ حفظ کند.

فولاد و فقط یک برد در برابر استقلال
در حالی که به نظر می رسید فولاد با نکونام بتواند از امتیاز میزبانی 
استفاده کند و با کسب سه امتیاز بازی با آلومینیوم به بالای جدول 
برسد، ولی اين تیم در برابر دفاع خوب اراکی ها  کاری از پیش نبرد. 
در اين مســابقه که فولادی ها به دلیل مصدومیت، پاتوســی را در 
ختیار نداشــتند و اين بازيکن در 10 دقیقه پايانی به میدان آمد، در 
باز کردن دروازه حســین پورحمیدی ناکام بودند تا سومین تساوی 
شاگردان نکونام در چهارمین هفته لیگ برتر ثبت شود. در واقع تنها 
پیروزی فولاد تا به اينجای کار، همان برتری در برابر استقلال بوده 
اســت. اهوازی ها در هفته دوم در يک ديدار حاشیه ای و جنجالی از 
سد اســتقلال عبور کردند و در هفته های سوم و چهارم نیز به مانند 
بازی هفته اول به تساوی دســت يافتند. البته فولادی ها در بازی با 
گل گهر در دقیقه 95 يک ضربه پنالتی را از دســت دادند که اگر آن 
ضربه به گل تبديل می شد، شايد وضعیت اين تیم فرق می کرد. فولاد 
با 6 امتیاز از چهار بازی، در رده چهارم قرار دارد که قطعا با برگزاری 

ساير ديدارهای اين هفته، جايگاه اين تیم پايین تر خواهد رفت.

قطع همکاری پرسپولیس با معاون اقتصادی
ساعتی پس از پايان بازی تیم های پرسپولیس و شهرخودرو، باشگاه 
پرسپولیس در خبری کوتاه پايان دوران کاری رضا يلوه در اين باشگاه 
را اعلام کرد. يلوه به عنوان معاون اقتصادی حضور پرسروصدايی در 
اين باشگاه داشت اما حالا کارش را در جمع سرخ ها تمام کرده و بايد 
ديد چه کسی جايگزين او خواهد شد. پیش از اين قرمزها در معاونت 
حقوقی هم تغییراتی را ايجاد کردند و به نظر می رسد با ورود جعفر 

سمیعی، نفرات جديدی در اين باشگاه مستقر خواهند شد.

داستان 5+5 آاِک و انصاری فرد
سايت راديو ورزش يونان در مطلبی با عنوان »سريال پیروزی های  آاِک 
و انصاری فرد« نوشت: تیم آاِک آتن در حالی که کريم انصاری فرد يکی 
پس از ديگری حريفانش را قربانی می کند به دنبال شکستن رکوردی 
پنج ساله اســت. کسب ســه امتیاز اخیر آاِک برابر آستراس با گلزنی 
کريم انصاری فرد چهارمین پیروزی متوالی اين تیم بود. اگر آاِک دربی 
يکشنبه آينده برابر پاناتینايکوس را ببرد پس از پنج سال صاحب پنج 
پیروزی متوالی می شود. براساس اين گزارش، کريم انصاری فرد با باز 
کردن دروازه آستراس در هفته نهم سوپرلیگ يونان سومین پیروزی 
را برابر اين تیم در تیم هايی که بازی کرده است را رقم زد. انصاری فرد 
در سال های گذشته نیز با پیراهن پانیونیوس و المپیاکوس به آستراس 
گل زد و باعث پیروزی تیم هايش شد. انصاری فرد همچنین در دو بازی 
اخیر توانست با به ثمر رساندن گل های ارزشمندی شش امتیاز را برای 
آاِک آتن به ارمغان بیاورد. تیم آاِک آتن با 19 امتیاز رتبه سوم جدول 

سوپرلیگ يونان را به خود اختصاص داده است.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

مطابق انتظارات، استقلال بازی مقابل پیکان 
را با همان ترکیبــی آغاز کرد کــه به مصاف 
ماشین ســازی تبريز رفته بود. محمدرشــید 
مظاهری، عارف غلامی، محمدحسین مرادمند، 
وريا غفوری، محمد نادری، مسعود ريگی، سید 
احمد موســوی، هروويه میلیچ، آرش رضاوند، 
مهدی قايدی و امیرارســلان مطهری 11 مرد 
محمود فکری در اين بازی بودند. البته خود او 
به دلیل محرومیت از روی سکوها بازی را دنبال 
می کرد و اين صمد مرفاوی بود که نقش او را در 
کنار زمین به عهده گرفته بود. در تیم پیکان هم 
با تشخیص مهدی تارتار اين نفرات بازی را آغاز 
کردند: محمد دريس، میلاد شیخی سلیمانی، 
حجت حق وردی، مجید عیدی، ســید محمد 
ستاری، حسین پورامینی، محمد خدابنده لو، 
نادر محمــدی، امیر روســتايی، رضا جبیره و 

ابراهیم صالحی.

  نیمه اول؛ همان استقلال کسل کننده 
قبل

چیزی که در نیمه اول از استقلال ديديم، شبیه 
همان نمايش کســل کننده نیمه اول بازی با 
ماشین سازی بود. شــاگردان محمود فکری، 
بیشتر از حريف صاحب توپ و میدان بودند اما 
طرح و نقشه تمرين شده و خاصی در حرکات 
آنها ديده نمی شد. با وجود بازيکنان خلاقی مثل 
مهدی قايدی و وريا غفوری و در ادامه داريوش 
شــجاعیان که به جای آرش رضاوند به زمین 
آمد، اســتقلال در خلق موقعیت ناتوان بود و 
تقريبا هیچ فرصت گلزنی خوبی به دست نیاورد. 
برعکس اين پیکان بود که در معدود حملاتش، 
صاحب دو موقعیت بســیار خوب گلزنی شد و 
هر دوی آنها با خوش شانسی استقلال و البته 

عملکرد خوب مدافعان، تبديل به گل نشد.
  نیمه دوم؛ عقب نشینی عجیب پیکان 

نمايش و اســتراتژی پیکان در نیمه اول خوب 
و درســت به نظر می رســید. آنها بدون اينکه 

زياد هم عقب بــازی کنند، به خوبــی راه را بر 
حملات استقلال بسته بودند و در ضدحملات 
هم خطرناک ظاهر شــده بودند امــا در نیمه 
دوم، يک عقب نشینی عجیب و غیرمنتظره در 
بازی اين تیم ديده شــد. تقريبا از همان اولین 
دقیقه نیمه دوم، پیکان کاملا عقب نشســت و 
استقلالی ها با تعداد نفرات بیشتری به سمت 
دروازه ايــن تیم حملــه ور شــدند. در عوض 
پیکانی ها برخلاف نیمه اول، به دلیل کم تعداد 
بودن در زمین اســتقلال، نتوانستند خطری 
روی دروازه اين تیم ايجاد کنند اما استقلالی ها 
همچنان بدون طرح و برنامه حمله می کردند و 
بیشتر دل به ارسال هايی از دو جناح و ضربات 
سر امیرارسلان مطهری بسته بودند که فقط در 
يک مورد مطهری موفق به سرزنی شد که آن 
هم با واکنش خوب محمد دريس از دست رفت. 
تعويض های دو مربی در ادامــه تاثیر چندانی 
بر روند بازی نداشــت و در نهايت پیکان با ارائه 
يک بازی کاملا بســته و دفاعی و استقلال هم 
با نمايشی بی برنامه و کسل کننده در برابر هم 
به تساوی بدون گل رسیدند. بهترين موقعیت 
گلزنی استقلال هم در دقیقه 93 با ضربه قايدی 
و دفع توپ دريس از دست رفت. با اين نتیجه 
استقلال هفت امتیازی شد و با توجه به پیروزی 
نساجی بر نفت مسجدسلیمان، با يک پله سقوط 

در رده چهارم جدول قرار گرفت.

  دیگــر بازی ها؛ پیروزی ســپاهان و 
نساجی

در ديگر بازی های ديروز، ســپاهان با تک گل 
سجاد شهباززاده در دقیقه شش از سايپا پیش 

افتاده بود اما علیاری در دقیقه 83 بازی 
را به تساوی کشاند و دو امتیاز خانگی 
حساس از دست ســپاهان رفت. در 
قائمشهر هم، نســاجی با گل حامد 

شــیری از روی نقطه پنالتی در دقیقه 
82 نفت مسجدسلیمان را مغلوب کرد. 

   گزارش

پائولا داپنا فوتبالیست زن اســپانیايی پیش از 
شروع بازی تیمش وياخس انترياس درحالی که 
دو تیم در زمین صف کشــیده بودند تا به ديه گو 
مارادونا اسطوره درگذشته آرژانتینی ادای احترام 
کنند، از اين کار سر باز زد و نه تنها بر زمین نشست 
بلکه در جهت مخالف ديگر بازيکنان پشتش را به 
سمت سکوها کرد. اين بازيکن در پايان بازی علت 
کارش را اعتراض به رفتارهای مارادونا علیه زنان 
توصیف کرد و مارادونــا را تجاوزگر و آزاردهنده 
زنان دانســت. درحالی که بازيکنــان دو تیم به 
سمت سکوها صف کشیده بودند تا به ياد   مارادونا 
يک دقیقه سکوت کنند، پائولا داپنا روی زمین 
نشست و برخلاف جهت همه پشتش را به سکوها 
کرد. داپنای 24ساله در پايان بازی در توضیحاتی 
گفت علت اقدامــش وفاداری بــه ايده آل های 
فمینیســتی بوده که به آنها باور دارد. به همین 
دلیل در جريــان ادای احتــرام بازيکنان که در 
استاديوم آبگوندو شهر کرونیا انجام شده تصمیم 
گرفته اعتراضش را به اين شکل نشان دهد. او در 
اين باره گفت: »من گفتم حاضر نیستم برای يک 
ضدزن و آزاردهنده زنان يک دقیقه سکوت کنم. 
اين بود که روی زمین نشستم و پشتم را به همه 
کردم. من حاضر نیستم به جای ادای احترام به 

قربانیان به يک آزارگر ادای احترام کنم.«
پائولا داپنا فوتبالیست زن اسپانیايی که پیش از 
شــروع يک بازی در اين کشور درحالی که همه 
بازيکنان در حال اجرای يک دقیقه ســکوت به 

احترام   مارادونا بودند از اين کار ســر باز زده و به 
صحنه پشــت کرده بود می گويــد از اقدام خود 
پشــیمان نیســت اما او تايید کرد که خودش و 
هم تیمی هايش در تیم وياخــس اينتررياس با 
پیام هايی خشــونت آمیز مواجه شده و حتی به 

قتل تهديد شده اند.
داپنا اعلام کرد بــا توجه به اينکــه مارادونا در 
آرژانتین سابقه آزارگری علیه زنان و خشونت علیه 
نزديکان زنش را داشته او که خود را فمینیست 
می داند به اين نتیجه رسیده که نبايد به چنین 
کسی ادای احترام کند. اما داپنا بعد از اين ماجرا 
در گفت وگويی با روزنامه اسپانیايی آ اس مدعی 
شد که بعد از اين ماجرا به قتل تهديد شده است. 
او گفت: »علاوه بر آزار و اذيت شــديدی که در 
شبکه های اجتماعی به من شده، هم تیمی هايم 
هم مورد آزار قرار گرفته اند. گذشــته از اين آزار 
و اذيت ها من به قتل هم تهديد شده ام. خیلی ها 
برايم پیام هايی نوشته و گفته اند آدرست را پیدا 

می کنیم و قلم پاهايت را می شکنیم.«
اين دختر فوتبالیست اسپانیايی در ادامه باز هم 
تاکید کرد که از اقدام خود پشیمان نیست. او در 
اين باره به آ اس گفت: »مارادونا از نظر فوتبالی 
به نظر من مهارت هــا و ويژگی های بی نظیری 
داشت ولی از نظر انســانی کسی نبود که مردم 
بخواهند مثل او باشند. برای همین يک دقیقه 
سکوت کردن و ادای احترام به چنین شخصی 
در واقع بی احترامی به شــخصیت و باورهای 

خودم بود و نمی توانستم چنین کاری بکنم.« 
اما اين دختر فوتبالیســت اولین کسی نیست 
که بعد از مرگ او و در ارتباط با اين اتفاق تهديد 
به مرگ شده است. درست در روزی که تابوت 
مارادونا در کاخ رياست جمهوری آرژانتین در 
بوئنوس آيرس به نمايش گذاشــته شده بود، 
انتشار سلفی هايی در کنار جنازه مارادونا باعث 
بروز جنجال شــد. تابوت مارادونا در مکانی به 
نام تشییع خانه Pinier تشییع شده بود ولی 
دو نفر از کارمندان آنجا با جنازه مارادونا سلفی 
گرفتند. سپلیوس پینیر رئیس اين تشییع خانه 
هم از اخراج اين کارمندان خبر داد. اما داستان 
سلفی گرفتن اين افراد تنها به اخراج شدن آنها 
منتهی نشده است بلکه آنها به مرگ نیز تهديد 
شــده بودند. يکی از افراد حاضــر در عکس به 
روزنامه Ole گفته بود که او از ســوی افرادی 

ناشناس به مرگ تهديد شده است.
او به اين روزنامه گفته بود: »من داشتم کارهای 
تابوت مارادونا را انجام می دادم که افراد حاضر در 
آنجا من را صدا کردند و پسرم انگشت شست خود 
را بلند کرد و آنها از ما عکس گرفتند. هیچ چیز 
ديگری در میان نبود. او همچنین در ادامه تأيید 
کرد به دلیل انتشار اين ســلفی از کارش اخراج 
شده است. او گفت: آنچه من انجام دادم عمدی 
نبود، نه از طرف من و نه از طرف پسرم. آنها مرا از 
شرکت بیرون انداختند. آنها مرا به خاطر کاری که 

نکردم اخراج کردند.«

معضل »شلوغ کاری نیمکت ها« در لیگ بیستم

توهین غلیظ و فقط یک جلسه محرومیت!

بازگشت به موقع  پرسپولیس
 به اوج

نکاتی درباره پیروزی قاطع و نمایش خوب
شاگردان گل محمدی

نمايش نامطلوب در ســه ديدار نخســت و 
توقف برابر نفت مسجدسلیمان نگرانی های 
زيادی را بــرای هواداران پرســپولیس به 
وجود آورده بود اما شاگردان گل محمدی با 
عملکردی درخشان مقابل حريف مشهدی، 
اين نگرانی را از بین بردند. آنها با ثبت ســه 
گل، میانگین گلزنــی قرمزها را به يک گل 
در هر بازی رســاندند کــه  گرچه همچنان 
پايین تر از شــاخص اين تیم در ســال های 
گذشته محســوب می شــود اما نزديک به 
اســتاندارد يک تیم صدرنشــین و قهرمان 
در ايران اســت. همچنین با ايــن پیروزی 
پرسپولیس 8 امتیازی شــد و میانگین دو 
امتیاز در هر بازی را به ثبت رساند. شاگردان 
گل محمدی حالا با انگیزه به اســتقبال دو 
بازی بعدی برابر نساجی و ذوب آهن می روند 
و به خوبی می دانند که اين دو مســابقه از 
اهمیت زيادی برخوردارند. چرا که آخرين 
ديدارهای پرســپولیس پیــش از تقابل با 
اســتقلال و ســپاهان خواهند بود و کسب 
شــش امتیاز از آنها اهمیت بســیار زيادی 

خواهد داشت.

  ســیدجلال به رکورد خودش هم 
رحم نکرد!

سیدجلال حســینی کاپیتان پرسپولیس 
که حالا با جدايی شــجاع خلیــل زاده، بار 
ديگــر در ترکیــب سرخپوشــان جايگاه 
ثابتی را پیدا کرده، توانســت طلســم گل 
نزدن های تیــم يحیی در جريــان بازی را 
در لیگ بیستم ســرانجام در هفته چهارم 
بشــکند و با پیش تاختگی، جلوتر از ساير 
مهاجمان پرســپولیس، با ضربه سر دروازه 
میلاد فراهانی را باز کرد. حسینی که پیشتر 
توانســته بود عنوان مسن ترين گلزن تاريخ 

پرســپولیس در لیــگ برتــر را از آن خود 
کند، با گلزنی دوشنبه شــب خود بار ديگر 
رکوردشــکنی کرد و رکورد گذشــته خود 
را ارتقا بخشید. او توانســت بیستمین گل 
خود در لیگ برتر را به ثمر برساند که جالب 
اينجاست 15 گل او با ضربه سر وارد دروازه 
رقبا شده است؛ حسینی حالا با بهبود رکورد 
خود با 38 ســال و 10 ماه سن، مسن ترين 
گلزن پرســپولیس در تاريخ لیــگ برتر به 

شمار می آيد.

  آسمان امن با حامد لک
حامد لک در پايان چهارمین بازی در لیگ 
برتر با پیراهن اين تیم نیز بدون دريافت گل 
به کار خود پايان داد تا به اولین گلری تبديل 
شود که چهار بازی ابتدايی با اين تیم را بدون 
دريافت گل خاتمه داده است. پرسپولیس 
طی اين چهار بازی برابر سايپا، نفت آبادان، 
نفت مسجدسلیمان و شهرخودرو به میدان 
رفته و دفاع مســتحکم سرخپوشان مانع از 
شکل گیری خطری جدی روی دروازه اين 
تیم شده تا چهار کلین شــیت به نام حامد 
لک شود. بعد از اينکه طی سه بازی ابتدايی 
پرسپولیس اين تیم با کمترين خطر از سوی 
حريفــان روی دروازه اش مواجه شــد، در 
ادامه انتظار می رفت شهرخودرو کار را برای 
شاگردان گل محمدی سخت کند اما فوتبال 
مالکانه سرخپوشان در کنار استحکام بالای 
فاز دفاعی اين تیم باعث شــد تا آنها مسیر 
ايجاد خطر روی دروازه را به بهترين شکل 
پوشــش دهند. اتفاقی که باعث شده حامد 
لک اکنون با چهار کلین شــیت و بسته نگه 
داشــتن دروازه اش به مدت 360 دقیقه در 
مسیر دســتیابی به يک رکورد جالب توجه 

گام بردارد. 
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   حوادث
   خواندنی ها و سرگرمی

  چهارگوشه دنیا 

کشف لباس عروس و توپ های اسباب بازی آغشته به مخدر شیشه 
رئیس پلیس مــواد مخدر تهــران بزرگ از 
کشــف یک لباس عروس آغشــته به ماده 
مخدر شیشه خبر داد. سرهنگ عبدالوهاب 
حسنوند در حاشیه طرح ظفر که صبح دیروز، 
سه شنبه 11آذرماه در ستاد فرماندهی تهران 
بزرگ برگزار شد درباره لباس عروس آغشته 
به مواد مخدر شیشه اظهار کرد: بیش از یک 
کیلوگــرم مواد مخدر شیشــه در این لباس 
عروس با استفاده از روش های خاص آغشته 
شده است. این لباس قرار بود از طریق پست از 
کشور خارج شود اما در یک عملیات اطلاعاتی 
توسط ماموران پلیس موادمخدر شناسایی 
و ضبط شــد. جاســازی مواد مخدر در این 
لباس در یک فرآیند انجام می شــود و پس 
از اســتخراج از این لباس مورد استفاده قرار 
می گیرد. رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر 
تهران بزرگ با بیان اینکــه مقصد این مواد 
کشــورهای اروپایی بوده است تصریح کرد: 
قرار بود این محموله از طریق پســت ارسال 
شــود که در یک اقدام اطلاعاتی شناسایی و 

دو نفر نیز در همین رابطه دستگیر شده اند. 
این ماده مخدر شیشه به صورت مایع معمولا 
از کشور افغانستان وارد کشور می شود و این 
لباس عروس به آن ماده شیشه آغشته شده 
و برای قاچاق به کشورهای دیگر آماده شده 
بوده است. رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر 
پایتخت در بخش دیگــری از صحبت های 
خود با اشاره به کشف ۳۰۰ توپ پلاستیکی 
آغشته به مایع ماده مخدر شیشه اشاره کرد و 
گفت: این توپ ها از کشورهای حاشیه شرقی 
وارد کشور ما می شوند. مواد مخدری که به 
صورت مایع از نوع مواد روان گردان است در 
این بسته ها به صورت اشکال بسیار خاص و 
شکیل جاسازی می شــود و به گونه ای است 
که در ورودی مرزها و هنگام بازرســی حتی 
ســگ های موادیاب نیز نمی تواننــد آنها را 
تشخیص دهند. ما در اقدامات اطلاعاتی که 
داشتیم زمانی که این توپ ها وارد شهر تهران 
شد توانستیم این محموله را شناسایی و ۳۰۰ 
عدد توپ را کشف و ضبط کنیم. همچنین در 

این رابطه نفرات اصلی این باند نیز دستگیر 
شده اند. هشــتمین طرح ظفر پلیس مبارزه 
با مواد مخدر فاتب با کشف 2189 تن انواع 
مواد مخدر و دستگیری 1۳15 خرده فروش 
و قاچاقچی مواد مخدر به اجرا درآمد. سردار 
حسین رحیمی، رئیس پلیس تهران بزرگ 
گفت: درجریان عملیات های اطلاعاتی پلیس 
6 باند حرفه ای قاچاق مــواد مخدر منهدم و 
همچنین 74قاچاقچی عمده نیز شناسایی و 
دستگیر شدند. همچنین 76 دستگاه خودرو 
و موتورسیکلت توقیف شده و 2۰۰ عدد انواع 
آلات مصرف مواد مخــدر و 5 باب منزل که 

مرکز توزیع مواد مخدر بودند پلمب شــدند. 
در این طــرح 2 تــن و 162 کیلوگرم مواد 
کشف شده و 864 معتاد جمع آوری شده اند 
و 19 نفر از خرده فروشان که در کار مزاحمت 
نوامیس بوده و اوباش گری داشتند دستگیر 
شده اند. رئیس پلیس پایتخت همچنین به 
ارائه آماری از عملکــرد پلیس مبارزه با مواد 
مخدر از ابتدای ســال جاری تاکنون گفت: 
در این مدت ۳6 باند مــواد مخدر در تهران 
منهدم شده و بیش از 19 تن و 162 کیلوگرم 
مواد مخدر کشف و ضبط شــد که افزایشی 

18درصدی داشته است.

هروئین های جاساز در معده مرد او را راهی 
بیمارستان لقمان کرد

 فرمانده یگان انتظامی وزارت بهداشــت از دســتگیری مردی خبر داد که 85۰ 
گرم هروئین را بلعیده بود. سرهنگ سید فتاح موسوی در این باره گفت: به دنبال 
مراجعه مردی به بیمارستان لقمان  حکیم که دارای علائم دل درد شدید بود، این 
فرد وارد پروسه تشخیص قرارگرفت که درجریان آن بسته های مشکوکی در معده 
او مورد شناسایی قرار گرفت. وی با بیان اینکه تیم درمان در بررسی های بعدی 
متوجه شد که این بسته ها حاوی مواد مخدراست، گفت: به همین دلیل نیز موضوع 
به یگان انتظامی حاضر در بیمارســتان اعلام شــد و هم زمان بیمار نیز که حال 
وخیمی داشت به اتاق عمل منتقل شد که در جریان آن چندین بسته موادمخدر 
که حاوی مجموعا 85۰ گرم مخدر هروئین بود از معده این فرد خارج شد. موسوی 
با اشاره به بازگشــت این فرد به حالت عادی و بهبودی نسبی وی در بیمارستان 
گفت: ماموران در تحقیقات اولیه از این فرد متوجه شدند که او با همدستی یکی 
از دوستانش مواد مخدر را تهیه کرده و سعی در قاچاق آن به وسیله بلع داشته که 
ناگهان ازهوش رفته و در بیمارستان به هوش آمده است. فرمانده یگان انتظامی 

وزارت بهداشت گفت این متهم پس از مداوا بازداشت شد.

دستگیری قاتلان یک زن در سنندج
قاتلین زن جوانی که 2 شب پیش در یکی از روســتاهای سنندج به قتل رسید، 
در کمترین زمان پس از ارتکاب جرم، دســتگیر شدند. محمد جباری، دادستان 
عمومی و انقلاب سنندج مرکز کردستان اظهار داشت: قاتلین این زن جوان یک 
ســاعت بعد از ارتکاب قتل با سرعت عمل دســتگاه قضایی و ماموران انتظامی 
دستگیر شده و به جرم خود اعتراف کردند. وی با بیان اینکه این 2 نفر که با مقتول 
نسبت دارند، با قرار مناسب روانه زندان شدند، اضافه کرد: هنوز انگیزه قاتلین برای 
قتل این زن جوان مشخص نیست و موضوع از سوی عوامل انتظامی و قضایی در 
دست بررسی است. این قتل یکشنبه شب 9 آذرماه در یکی از روستاهای اطراف 

سنندج رخ داد.

اعتراف 2 سارق به 70 فقره زورگیری 
 سركلانتر هفتم پلیس پیشگیري تهران بزرگ از دســتگیری 2 سارق زورگیر 
در گشت زنی های انتظامی خبر داد و گفت: متهمان به 7۰ فقره سرقت اعتراف 
کردند. سرهنگ دوستعلي جلیلیان بیان داشت: ساعت هشت شب دهم آذرماه 
ماموران واحد گشــت انتظامي كلانتري 1۳۰ نازي آباد در حال گشــت زنی در 
حوالی میدان بهشــت بودند که متوجه شــدند دو مرد جوان تردد شهروندی 
را متوقف و در حال ســرقت اموال او هســتند. در نتیجه بلافاصله طرح مهار و 
دستگیری سارقان انجام و ســارقان که متوجه حضور ماموران در نزدیکی خود 
شده بودند، سوار بر خودروی سواری 4۰5 که در همان نزدیکی به صورت روشن 
متوقف بود شدند و به سرعت از محل گریختند. سرکلانتر هفتم پلیس پیشگیری  
تهران با اشــاره به اینکه  متهمان توجهی به هشــدارهای پلیسی نمی کردند، 
افزود: پس از مدتی تعقیب و گریز در نهایت خودروی سارقان با شلیک پلیس به 
لاستیک خودرو متوقف و هر دو سارق دستگیر شدند.در بازرسی از داخل خودرو 
تعدادی اموال سرقتی از قبیل تلفن همراه، ساعت مچی وجوه نقد و  غیره به ارزش 
یک میلیارد ریال کشف شد و هر دو متهم به کلانتری نازی آباد انتقال یافتند و در 
بازجویی های پلیسی به 7۰ فقره سرقت با همکاری یکدیگر و با استفاده از سلاح 

سرد و زورگیری معترف شدند.

  اخبار 

خواستگار جوان وقتی شنید دختر جوان 
و خانواده اش به سفر رفته اند، نقشه سرقت 
از خانه دختری که قبلا به خواستگاری اش 
رفته بود را کشــید و دســت به ســرقت 
میلیونی از خانه دختر جوان زد. سرهنگ 
کارآگاه علــی کنجوریان، رئیــس پایگاه 
ششــم پلیس آگاهی گفــت: ۳۰ مهرماه 
ماجرای ســرقت از منزل با شکایت خانم 
جوانی در محدوده خیابان نبرد به کلانتری 
121 ســلیمانیه اعلام شد و پرونده پس از 
تحقیقات اولیه توسط ماموران کلانتری با 

دستور قضائی برای رسیدگی تخصصی به 
پایگاه ششم پلیس آگاهی ارجاع شد. شاکی 
که خانم جوانی بود، اظهار داشــت: همراه 
خانواده ام به قصد مســافرت خانه را ترک 
کردیم و زمانی که از مســافرت بازگشتیم 
و به منزل آمدیم، متوجه شــدم سارق با 
 ورود به منــزل طلاهای مــن را به ارزش

5۰۰ میلیون تومان سرقت کرده است .

   سرقت طلاها هنگام مسافرت
رئیس پایگاه ششــم پلیس آگاهی تهران 

توضیح داد: با ثبت اظهارات شاکی، تیمی 
از کارآگاهان به محل سرقت مراجعه کردند 
که با تحقیق در صحنه جرم مشخص شد 
مجرم به محل آشنایی کامل داشته و ظن 
کارآگاهان به سمت و سوی داخلی بودن 
سرقت ســوق پیدا کرد. این مقام انتظامی 
گفت: مجددا شاکی به این یگان دعوت و در 
خصوص اینکه آیا به شخص خاصی مظنون 
یا کلید منزل را در اختیار شخص خاصی 
قرار داده اند، تحقیــق کرد که دختر جوان 
بیان کرد به خواســتگار خواهرم به اســم 

سعید که مدتی است ارتباط خانوادگی با 
ما برقرار کرده مشکوک هستم.

   سرقت خواستگار از خانه دختر جوان
سرهنگ کنجوریان با بیان اینکه در مرحله 
بعدی از تحقیقات پلیسی، ردپایی از سعید 
در ارتکاب سرقت به دســت آمد و حضور 
سعید در صحنه سرقت محرز شد، افزود: 
با هماهنگی قضائی سعید در مخفیگاهش 
دســتگیر و پس از انتقال به پایگاه ششم 
معترف شد، با استفاده از کلیدی که خواهر 
شاکی در اختیارم گذاشته بود با اطلاع از 
نبود شــاکی و خانواده او طلاها را سرقت 
کردم و بخشی از طلاها را به افراد عبوری و 
ناشناس و بخشی از طلاها را نیز به شخصی 
به نام ســیامک فروختــه ام. رئیس پایگاه 
ششم پلیس آگاهی گفت کارآگاهان موفق 
شدند خریدار اموال مســروقه را دستگیر 
كنند. دومین متهم پرونده نیز به مالخری 
از ســیامک اعتراف کرد. او در ادامه افزود: 
باتکمیل پرونده هر دو متهم با صدور قرار 
مجرمیــت در اختیار دادیاری دادســرای 

ناحیه 15 تهران قرار گرفتند.

سرقت طلا از منزل توسط 
خواستگار خواهر 

این فرد با در اختیار داشتن کلیدی که از دختر خانواده 
 گرفته بود،   هنگام مسافرت افراد خانه  دست 

به سرقت زد

فروش میلیاردی 100 فقره 
شمش  طلای تقلبی

مرد جوان شمش های طلای قلابی را 
به طلافروشی ها می فروخت. سرهنگ 

جلیل موقوفه ای، رئیس پلیس پیشگیری 
تهران گفت: 9 آذرماه صاحب طلافروشی 

در محله قلهک به کلانتری 124 مراجعه 
و اظهار کرد، چندی قبل مرد  45 ساله ای 
به مغازه طلا فروشی او مراجعه کرده و 4 
قطعه شمش طلا 24 عیار یک انسی را به 
وی فروخته است ولی بعداً متوجه شده 

که طلاها بدلی بوده و هیچ ارزشی ندارند، 
من هم دسترسی به فروشنده نداشتم و 

نتوانستم از وی شکایت کنم. اما فروشنده 
دوباره با وی تماس می گیرد و مدعی شده 
است که تعداد 36قطعه شمش طلا دیگر 

دارد که می خواهد بفروشد، طلافروش نیز 
با وی قرار می گذارد و موضوع را به پلیس 

اطلاع می دهد. با دریافت شکایت و تشکیل 
پرونده در کلانتری قلهک تیمی از ماموران 
کلانتری برای بررسی موضوع به محل طلا 

فروشی مراجعه و مراقبت های ویژه پلیسی 
را آغاز کردند تا اینکه متهم وارد مغازه 

طلافروشی شاکی شد. ماموران کلانتری 
موفق شدند در یک عملیات پلیسی متهم 

بدل انداز را دستگیر و در بررسی های 
بیشتر از وی 36 قطعه شمش طلا که قرار 
بود به طلافروش بفروشد را کشف کردند. 

این مقام انتظامی ابراز داشت : متهم 45 
ساله در بازجویی های پلیسی معترف شد، 

چندی پیش از طریق یکی از اقوامش با 
یکی از اتباع کشورهای آسیایی ساکن در 

آن کشور آشنا شده و بدین ترتیب با خرید 
طلاهای بدلی از وی و انتقال آن به کشور 

ایران، شروع به فروش آنها کرده است. 
سرهنگ موقوفه ای در ادامه گفت: متهم 

در بازجویی های تکمیلی به 100 فقره بدل 
اندازی اقرار و کارشناسان ارزش ریالی 

کلاهبرداری اخیر وی را 24میلیارد ریال 
برآورد کرده اند. رئیس پلیس پیشگیری 

تهران در پایان با بیان اینکه متهم دستگیر 
شده برابر دستور قضایی روانه زندان شده 
است،گفت: تحقیقات پلیسی برای کشف 

جزئیات پرونده ادامه دارد.
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۱۲ نشانه بیماری قلبی 
۱  درد قفسه سینه:  به گزارش بهداشت نیوز، این درد به 
دلیل انسداد شریان اســت. ممکن است در سینه تان احساس 
فشار داشــته باشــید. مردم معمولا این درد را کمی متفاوت 
توصیف می کنند. برخی می گویند احســاس می کنند حیوان 
بزرگی روی سینه شان نشسته است. برخی دیگر می گویند که 
احساس سوزش در سینه شان دارند. این درد می تواند هنگامی 
که فعال یا در حال استراحت هستید اتفاق بیفتد. اگر علائم پس 
از چند دقیقه از بین نرفت یا بدتر شد، اقدام جدی ضرورت دارد.

۲  فشار خون بالا:  اگر فشــار خون تــان را کنترل نکنید، 
ممکن است به سکته یا حمله قلبی مبتلا شوید. ورزش، کاهش 
مصرف نمک و رژیم غذایی سالم می تواند به کاهش فشار خون 

کمک کند.

3  معده درد همراه با سوء هاضمه:  طی حمله قلبی، برخی 
از افراد دچار ســو ء هاضمه، حالت تهوع یا معده درد می شوند. 
زنان در هنگام حمله قلبی بیش از مردان این علامت را دارند. 
این نشــانه به ویژه زمانی مهم است که معده درد با سایر علائم 

همراه باشد.

4  درد بازو:  درد بازوی چپ یکی از علائم حمله قلبی است. 
درد معمولًا از سینه شما به سمت خارج حرکت می کند. هرگز 

این علامت را نادیده نگیرید.

5  گیجی:  اگر ترکیبی از ســرگیجه و ناراحتی قفسه سینه 
داشته باشید، ممکن اســت دچار حمله قلبی شوید. سرگیجه 
ناشی از افت سریع فشار خون است، زیرا قلب شما به درستی 

پمپاژ نمی کند.

6  درد فک یا گلو:  درد فک یا گلو یک علامت غیرمعمول 
بیماری قلبی اســت. اما اگر درد فک یا گلو و درد قفسه سینه 

دارید، می تواند نشانگر حمله قلبی باشد.

7  خستگی ناگهانی یا مفرط:  خستگی مفرط یا ناگهانی 
یک علامت ظریف اســت که به راحتی نادیده گرفته می شود. 
اگر متوجه شدید که طی چند ماه گذشته حجم خستگی تان 
افزایش یافته، باید به پزشک مراجعه کنید. این می تواند نشانه 

اولیه بیماری قلبی باشد.

8  خروپف:  خروپف با صدای بلند، طوری که انگار نفس کم 
می آورید، می تواند نشــانه آپنه خواب باشد. آپنه خواب به این 
معنی اســت که هنگام خواب تنفس تان متوقف می شود. این 
اختلال فشار بر قلب آورده و می تواند باعث بیماری قلبی شود.

9  عرق سرد:  اینکه بــدون ورزش یا انجام کار سخت عرق 
سرد بریزید، می تواند نشانه حمله قلبی باشد. معمولًا این علامت 

همراه سایر علائم حمله قلبی ظاهر می شود.

۱0  سرفه طولانی مدت:  ممکن اســت متعجب شوید اگر 
بشنوید سرفه ای که ماه ها طول کشــیده می تواند نشانه ای از 
بیماری قلبی باشد. اگر مخاط صورتی یا سفید سرفه می کنید، 
نشانه نارسایی قلبی است. این اتفاق می افتد، زیرا در اثر مشکل 

قلبی خون به داخل ریه ها نشت می کند.

۱۱  تورم مچ یا ســاق پا:  ادِِم )تورم( یک پرچم قرمز برای 
بیماری های قلبی است. اگر ساق و مچ پا یا انگشتان تان متورم 
هســتند، قلب تان به درســتی پمپاژ نمی کند، مایعات تجمع 
می یابند و همین منجر به تورم پا می شود. بیماری قلبی باعث 
می شود کلیه ها آب و ســدیم را از بدن خارج نکنند. این دلیل 

دیگری برای ادم است.

۱۲   ضربان قلب نامنظم:  قلب همــه گاهی و معمولًا وقتی 
هیجان زده یا عصبی هستند تند می شود، اما اگر این اتفاق زیاد 

رخ دهد، می تواند نشانه ای از بیماری قلبی باشد.

  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- ســنگ ترازو- پرنده ای با پاهای بلند- 

نوعی سبک موسیقی
2- چهره پرداز- تورم

3- پاســبان قدیم- دیرینگی- رســتنی 
و نبات

4- حشــره خونخوار- افراد و اشخاص- 
اطلاعات در رایانه

5- پریشانی و آشفتگی- دو تن که به  یک 
اندازه عمر کرده باشند- حرف گزینش

6- کشــنده بی صدا- نوعی کشــتی- در 
معرض اتهام

7- بی خرد- پابرهنه- قسمتی از تریلی
8- زیباروی- پرسه زن- گریزان

9- دوســتی- نهایی ترین امتیاز در یک 
بازی- دوباره

10- طفل شــیرخوار- صاحب اثر چرند و 
پرند- مخفف شاه

11- علامت جمع فارســی- جمع دلیل- 
فیلم ترجمه شده

12- هجوم- هادی الکتریکی- سینمای 
سوخته آبادان

13- ســران و بزرگان- از رگ  های اصلی 
 بدن-  نوعی آش آرد

14- ثبت نام- کار اصلی رادارها
15- صیقل-  مخلــوط و نامنظم- چرب 

زبانی

عمودي
 1- اسب بالدار باستانی- شاهد- درد و الم

2- امیدوار کردن- باشــکوه- چگونگی 
مزاج

3- بالاترین مقام اجرایی یک شرکت- هر 
لحظه- نوعی غذا

4- چاقی- جمع شیخ- دروغ ترکی
5- دل  آزار کهنه- سالاد چینی- از وسایل 

نجاری- دوستی
6- هنر ترســیمی-  نماینــده حقوقی- 

سلطان جنگل
7- از غذاهــای ایرانــی همــراه با مرغ- 

مترسک
8- خواب کودکانه- محصل- شریک

9- انجمن و مجمع- راز پوش
10- بی ســر و پا- امتداد یافته- کنایه از 

مهربان
11- شــخص و نفــر- نوعــی آســیاب-  

سخنوران- حیوان وحشی
12- بی همتا- بسیار شــوخی کننده- از 

کلمات سوالی
13- نمایان و ظاهر- جا و محل- هر زمان

14-  خبر و اطــلاع- مقابل خرید- عنصر 
غیرفلزی جامد 

15- چربی- بــا فرهنــگ- می گویند از 
فامیل نزدیک تر است   
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واحد پول 
آمدن و مطلع و باخبر پختنى شاطردیونان بود

واردشدن عاقبت رود آرام
جوینده

استارت 
قدیمى

ا
دکوراتور
میوه اى 
 گرمسیرى

 قرض و وام
نوعى ماده 

مقوى
 مهره اى در 

 از اوراق شطرنج
بهادار آلیاژى از 

مس و نیکل
ریشه

سنگ ترازو  

بى پروایى ممکن است
خودخواه و 

مستبد
 چیزى که 

مفت به دست 
آمده باشد

 بالاپوش 
قدیمى

 توشه سفر

امانتدار

عاریتى

زن همنشین

 زبان مردم ن
ارمنستان

 فورى و 
 اسب آذرىسریع

سوداى نالهعدد ورزشى

ژاپن قدیم

 آبرو و عزت

تلاش و  باران اندك
کوشش قوى

یار شلوارسند

 دل  آزار 
کهنه

 نوعى اسلحه

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 اسکو
 اوین
 آبکم
 تولا

سگزی
 قومس

 لارا
 وغست

5 حرفي : 
 اکمام

 اهرمن
 آلبرت
 آلتون
بداهو

 بیروت
 خانکا

 دیماج 
 رامسس

 لاتون
 لائوس
 لسوتو

 مشیری
 ملکان

6 حرفي : 
 بروندی
 قندهار

 مزاوجت
 ولکانو

7 حرفي : 
خبرنامه

 کوناکری

8 حرفي : 
 از آنجا که

 تیسترنگن
 گواتمالا

نمایش سرا

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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۱ خاطرات آیت الله هاشــمی  ۸ آذر ۱۳۷۶؛ عصر 
مقداری مسابقه فوتبال تیم  ما ایران، در ملبورن استرالیا 
را تماشا کردم؛ خیلی هیجان انگیز بود. تب فوتبال، تمام 
ایران و بلکه تمام ایرانیان در سراســر جهــان را گرفته و 
اصولًا در جریان مســابقات رفت و برگشــت تیم ها، برای 
جام جهانی فوتبال در فرانســه و همه دنیا را گرفته است. 
می گویند، همین مســابقه فوتبال امروز از 90 تلویزیون 
دنیا  مستقیم پخش می شــود؛ من از ماهواره، چند شبکه 
تلویزیونی  مثل لبنان و سعودی را دیدم. به لطف خداوند 
پیروز شدیم و پس از 20 سال، یک بار دیگر به جام جهانی 
راه یافتیم. آنچنان شور و جشــنی سراسر ایران را گرفته 
که حتی از جشن های فتح خرمشــهر وسیع تر است؛ من 
هم پیام تبریک فرستادم. امروز هر کسی من را می دید، از 
اهمیت و تاریخی بودن خطبه های دیروز من در نماز جمعه 
می گفت و آن را آرامش بخــش می نامیدند. آقای خاتمی، 
]رئیس جمهور[ هم دیشب گفت، نمودی از یک حکمیت 
از موضعی بالا و خوب بود که جایش خالی بود؛ حتی بعضی 
از تحلیلگران در رادیوهای بیگانه و رادیو بی بی سی، همراه با 
شیطنت تمجید کردند و گفته شد، برخلاف نطق های آیات 
خامنه ای و یزدی که تحریک کننده بودند، این سخنرانی، 
آینده نگر و مصلحت آمیز و مناسب مقام رهبری بود؛ واضح 

است  که فتنه جویانه این را مطرح می کند.
 خاطرات آیت الله هاشــمی؛ ۱۰ آذر ۱۳۷۶: همســر 
نبیه بری، در خانه برای شــام مهمان عفت بود:ساعت ده 
و نیم صبح به دفتر کوشــک رفتم. عصــر بازدیدکاملی از 
اقامتگاه مهمانان در دست ســاخت دولت داشتم؛ خیلی 
خوب و جامع و فاخر اســت و آماده پذیــرش ۵۴ هیأت 
همزمان با ســالن ها و فضای سبز مناســب، به شکل باغ 
ایرانی - شبیه باغ شــازده کرمان- و دکورها و تجهیزات 
و تزئینات هم عمدتاً ایرانی اســت. فرش و مبلمان ها هم 
مناسب اســت؛ حیف که به خاطر دیرآماده شدن فضای 
سبز آن، برای اجلاس سران ]سازمان[ کنفرانس اسلامی 
در حد مطلوب آماده نمی شــود. تمام روز و شب، در خانه 
و دفتر به خواندن گزارش هــا و بولتن ها و نامه ها و تاریخ و 
بازبینی نهایی خاطرات سال ۱۳۶۱ گذشت. شب همسر 
نبیه بری )سیاستمدار لبنانی( و همراهانش، در خانه برای 

شام مهمان عفت بودند.
)انتخاب(

۲ آرامشی تمام نشدنی در خانه های ایرانی: تهران در 
دوره  قاجار یکی از شهرهای مهم و زیبای ایران محسوب 
می شد و تجلی کامل از یک زندگی ایرانی را در بر داشت. 
اکثر خانه ها به رغم آنکه از ســاختمان مــدرن و امروزی 
برخوردار نبودند  اما با مزین شدن به اسباب ساخت ایرانی، 
آرامش خاصی را بــه افراد منتقل می کردند:»مشــاهده 
منظره تاسف آور تهران به خصوص از خارج از شهر آن واقعاً 
غیرقابل باور بود. خیابان   ها باریــک، خانه   ها یک طبقه و 

خشت و گلی   یا از گل تنها. وقتی به منزل »سرگرد اس« 
که در خارج از شهر واقع شده بود رسیدیم، هنوز هم منظره 
خانه     های شهر از دوردست دلنشین و خوش آیند نبود  اما 
به محض ورود به شهر و مشــاهده موقعیت آن از نزدیک 
نظرمان به کلی عوض شــد. زیرا این خانه و ساختمان   ها 
با آن ســاختمان     های محقری که ما از دور دیده و درباره 
آن  ها قضاوت کرده بودیم کاملًا تفاوت داشــت. نفســی 
به راحتی کشیدیم و کم کم از آنچه   می دیدیم دچار رضای 
خاطر و لذت شــدم، در    های چوبی ضخیــم، دروازه   هاي  
قشــنگ، پنجره     هایی زیبا، به خصوص داخل اتاق  ها که از 
زیبایی فرش    های ایرانی اش جلــوه خاصی به خود گرفته 
بود. در اولین بار مشــاهده کمبود مبل و صندلی در این 
اتاق    های مجلل بــرای ما خارجی   هــا تکان دهنده توام با 
احســاس یک نوع نقص و کمبود بود. ولی رفته رفته پس 
از عادت کردن به نشستن   روی فرش    های ضخیم خوش 
نقش و تکیه دادن بر پشــتی و کوســن     های نرم و زیبای 
آن انسان احساس آرامش بیشــتری می کند و از این نوع 
زندگی استراحت زیادتری نصیبش می گردد؛ به خصوص 
اگر میزبان مهماندوست و پیشــخدمت    هایش با سلیقه و 
مهمان نواز هم باشند. همان چیزی که در حال حاضر در 
منزل سرگرد اس نصیب من شده بود، لحظه ای بعد بنا به 
سفارش ســرهنگ، چای داغ در میان فنجان     های چینی، 

همراه با قلیانی آماده در مقابلم گذاشته شد.«
  سفرنامه دکتر  چارلز ویلز )ایران در یک قرن گذشته (
)كافه تاریخ(

3  روزی که سیگار وینستون در ایران تحریم شد؛ 20 
روز پس از اشــغال ســفارت آمریکا توســط دانشجویان 
مســلمان پیرو خط امام  و بــه دنبال تحریم بســیاری از 
محصولات آمریکایی در ایران از سوی ایرانیان  که توسط 
دانشــجویان و گروه های چپ تبلیغ می شــد، شــرکت 
دخانیات ایران با توزیع پرســش نامه و نمونه یک سیگار 
جدید بین بســیاری از مصرف کنندگان سیگار خواست 
تا نظر خود را درباره سیگار جدیدی که قرار بود جانشین 
سیگار آمریکایی وینستون شود، هرچه زودتر اعلام کنند.

شــرکت دخانیات ایران در آن روزها سیگار وینستون، 
مارلبــرو، مریت، وانتــاژ و چند نوع دیگر از ســیگارهای 
آمریکایی  را تحریم و اعلام کرد موجودی این سیگارها فعلا 
در انبارها تا تعیین تکلیف نگهداری می شــود و دخانیات 

مبادرت به توزیع سیگارهای آمریکایی نخواهد کرد.
یکی از مقام های دخانیات درباره توزیع ســیگار جدید 
ایرانی به جای وینستون به خبرنگار کیهان )شنبه ۳ آذر 
۵۸( گفت: »در صورت تایید مرغوبیت، این ســیگار که از 
نظر طعم و عطر و مزه می تواند با وینســتون رقابت کند، 
توزیع می شود. شركت دخانیات همچنین از صاحب نظران 
خواســته اســت که به جای نام »وی – دی – اس«، اسم 

ایرانی مناسبی برای آن پیشنهاد کنند.« 

خرده روايت هايي خواندني از  تب فوتبال 
از  زبان  آيت الله رفسنجاني، ضيافت شام براي  

همسر نبيه بری، تحريم سيگار وينستون و...

مرتضی کلیلی ��قاب��
  قاب  تاریخ۲ با تفنگ بادي ایستاده در برابر 

سفارت آمریكا. سال ۱۳5۸)گتي ایمیجز(

  
قاب  مشاهیر ۱

مهرداد میناوند، حمید استیلی، 
علیرضا منصوریان و مجید 

نامجومطلق بعد از بازگشت از 
ملبورن استرالیا. آذر ۱۳۷۶. 

)فدراسیون تاریخ و آمار 
فوتبال ایران(

  قاب  مشاهیر ۲ 
تصویري از كودكي زنده یاد پرویز پورحسیني)تونل زمان(

  
قاب  تاریخ۱

پا ركینگ فرودگاه مهرآباد. 
سال ۱۳4۶

  قاب  تاریخ3
شهر ري، چشمه علي و فرش هاي پهن شده روي كوه. سال 

۱۳4۳)تهرانیكا(

��پزشکی

��ترند

رامش، لیگ ایتالیا، 
بازی پرسپولیس و ...

الف( ۱۰ مقاله پربازدید در ویکی پدیای فارسی در روز دهم آذر:
۱. رامش/  2. محسن فخری زاده/۳. یك مقاله غیراخلاقی

۴. وارش )مجموعه تلویزیونی(/۵. قاسم سلیمانی
۶. دیگو مارادونا/7. خانه امن )مجموعه تلویزیونی(

۸. انگاشــته )فیلم(/9. فهرست شــبکه های تلویزیونی صدا و 
سیمای جمهوری اسلامی ایران/۱0. احمد جنتی

ب( موضوعات با بیشترین میزان رشد جست وجو در چهار 
روز اخیر در گوگل: ۱. بنوتو مقابل یوونتــوس 2. بیوگرافی 
پرویز پورحسینی بازیگر ۳. شهید محسن فخری زاده ۴. مانور 
زلزله در خانه ۵. قیمت طلا ۶. فارابیکســو 7. سامانه رهگیری 
مرسولات پســتی ۸. آگاه آنلاین 9. سایت بورس ۱0. پنبه ریز 
۱۱. ایران خودرو ۱2. باشگاه فیروزه ای ۱۳. وتجارت ۱۴. مبین 

سرمایه ۱۵. تابناک 

ج( موضوعات داغ در توئیتر فارسی روز دهم آذر )تا ساعت 
۱2 ظهر( بر اساس اطلاعات سامانه صبارسانه: ۱. هشتگی 
درباره یک فرقه انحرافی مهدویت 2. شهید محسن فخری زاده، 
اخراج بازرســان آژانس،  ۳. ایران ۴. هشتگ های اپوزیسیون 
)رژیم ســابق، منافقین درباره محاکمه اســدالله اسدی، گروه 
موســوم به ری اســتارت، شــعار MIGA ترامپ، دعوت به 
اعتراض، احمدی راغب( ۵. راه میرزا ۶. هشتگ های مربوط به 

یک گروه موسیقی کره ای 7. رائفی پور

د( پنج پست پربازدید در تلگرام فارسی )بر اساس اطلاعات 
ســامانه تلگرافی( در روز دهم آذر: ۱. بازی پرسپولیس و 
شــهر خودرو)۴.29میلیون بازدید در 2۴۸ کانال(/2. قیمت 
طلا )۳.90 میلیون بازدید در 2۳ کانال(/۳. امارات ترور شهید 
فخری زاده را محکوم کرد )۳.۵۸ میلیون بازدید در 7۸7 کانال(
۴. یارانه معیشتی امشب واریز می شود )۳.۴۸ میلیون بازدید در 
۱۴7۱ کانال(/۵. زایمان های لاکچری در یک هتل بیمارستان 

)2.9۳ میلیون بازدید در ۸9۵ کانال(

   تصویری ناراحت کننده از آمدن آب به داخل خانه و زندگی مردم در اهواز. 
عکس از سید خلیل موسوی، مهر.

   خشک کردن اسناد و مدارک توسط یک خانواده در شهرک جراحی یا شهید چمران 
ماهشهر. عکس از فرشته اصلاحی، میزان.

   یادگاری از این روزهای کرونایی، وقتی که باید دوغ و خامه و سوسیس را هم بشوییم. عکس از مهدیه کرمانی، فارس. 
    تصویری از تشییع پیکر شهیدی محلاتی، رئیس سابق بنیاد شهید که دیروز از مقابل ساختمان این 

بنیاد در خیابان طالقانی تهران برگزار شد. عکس از وحید احمدی، تسنیم. 

    قابی از کنترل تردد در معابر منتهی به شهر 
ساری در استان مازندران و راننده ای که مجبور شده، 

مخدوش شدن پلاکش را تصحیح کند. عکس از 
معصومه جعفری، مهر. 

   
قابی تلخ از 

ملاقات با 
سالمندان از پشت 
شیشه در روزهای 

کرونایی، در یک 
خانه سالمندان در 

میلان. عکس از 
شاتراستاک.

   
پاییز در قم. عکس از 
محمدعلی مریزاد، تسنیم.

    تصویری هوایی از رود سونگ هوا در شمال شرق چین با 
طول ۱4۳4 کیلومتر که از اواخر ماه نوامبر تا ماه مارس یعنی حوالی 

عید، یخ زده است. عکس از مشرق به نقل از منابع خارجی.

    
بازداشت بابانوئل در 

تظاهرات ضد قرنطینه ای 
لندن. عکس از مشرق به نقل 

از منابع خارجی.

    
ملانیا ترامپ از آخرین تزئینات کریسمس در کاخ سفید بازدید می کند. 

عکس از مشرق به نقل از منابع خارجی.

    
قابی از ناو نابودشده نیروی دریایی آمریکا که چندی 
پیش  به طور مشکوکی طعمه حریق شد و حالا ارتش 
آمریکا اعلام کرده تعمیرش صرفه ندارد و می  خواهد آن 
را اوراق کند. عکس از مشرق به نقل از منابع خارجی. 
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بازگشت ترامپ برای سال 2024 که ظاهرا قرار است همین روزها اخبار رسمی آن را بشنویم، به این شکل هالیوودی تصویر شده است. 

کوشنر در خاورمیانه به دنبال چیست؟
دو تئوری در مورد سفر اخیر داماد ترامپ

1  جارد کوشنر داماد ترامپ برای آخرین بار به 
عنوان مشاور رئیس جمهور آمریکا راهی خاورمیانه 
شده است تا با مقامات کشورهای عربی به گفت وگو 
بنشیند. او در چهار سال گذشــته نقش پررنگی در 
تصمیمات پدر زنش در امور مربــوط به خاورمیانه 
داشته است. او حالا راهی منطقه است تا از عربستان 
و قطر دیــدار کرده و بــا مقامات این دو کشــور به 

گفت وگو بنشیند.
کوشنر خود را معمار گفت وگو بین برخی کشورهای 
عربی و اســرائیل می داند. او که خود یهودی است، 
در ســال های اخیر به عنوان یــک رابط جدی بین 
کاخ ســفید و تلاویو فعالیت کرده   و در پشت پرده 
نقشه های مربوط به خاورمیانه پای کوشنر همیشه 
وسط بوده است. هدف این ســفر کسب توافق های 
دیپلماتیک بیشــتر ذکر شــده. به نظر می رســد   
تیم ترامپ قصــد دارد آخرین تلاش هــای خود را 
برای اینکه سیاســت های عجیبــش در خاورمیانه 
که بر اســاس ایجاد درگیری ها و تفرقه بیشتر بین 
کشورهای منطقه و تضمین آینده اسرائیل است را به 
ثمر برساند. فرصت زیادی برای رئیس جمهور فعلی 
آمریکا باقی نمانده و او به زودی باید کاخ سفید را در 

حالی تحویل بایدن دهد که بسیاری از نقشه هایش 
نیمه کاره باقی مانده اند.

اما به نظر می رسد   این تنها دلیل سفر کوشنر نیست. 
او را برایان هــوک، رئیس قبلی اقــدام علیه ایران 
همراهی می کند و این سفر در حالی انجام می گیرد  
که دانشمند هسته ای ایرانی محسن فخری زاده ترور 
شده است.  انگشت اتهام به خاطر این ترور به سوی 
اسرائیل است و برخی کشورهای عربی به دلیل رفتار 
ضدایرانی و توافقات اخیر با تلاویو، به نوعی شریک 
جرم این اقدام غیــر قانونی به حســاب می آیند. با 
این حســاب صحبت از ایران هم احتمالا در برنامه 
کوشنر در سفرش به عربستان وجود دارد. سعودی ها 
نگرانی های زیادی بابت روی کار آمدن بایدن دارند. 
آنها در چهار سال گذشته پول زیادی   خرج کرده اند 
تا دســت ایران را در معادلات منطقه بسته و قدرت 

بیشتری پیدا کنند. 
با این حال ریاض ترس آن را دارد که بایدن با برگشت 
به توافق هسته ای و گفت وگو با ایران، رفتاری مشابه 
با اوباما از خود نشان دهد و به این ترتیب سعودی ها 
تبدیل به نیرویی در حاشــیه در خاورمیانه شــوند. 
شاید به همین دلیل است که کوشنر به ریاض رفته تا 
عربستان آخرین تلاش هایش را برای جلب حمایت 

واشنگتن در طولانی مدت  کند.
2  فرضیه بعدی که مطرح می شود، گرفتن حق 

و حساب های چهار سال اخیر است. دولت ترامپ از 
همان ابتدا مسیر خود را در مورد کشورهای ثروتمند 
عربی نشان داد و گفت   آنها را به شکل گاوی شیرده 
می بیند. به نظر می رســد   صورت حساب برخی از 
همکاری ها بین عربســتان و آمریکا هنوز پرداخت 
نشده باقی مانده اســت. در سال های گذشته برخی 
معتقد بودند   کوشــنر در ارتباط با کشورهای عربی 
تنها به دنبال اهداف سیاســی نیســت بلکه برای 
بیزینس شــخصی خود و خانواده ترامپ هم با آنها 

چانه زده و همکاری می کند.
از سوی دیگر عربستان و قطر هر دو مشکلات زیادی 
دارند. ترامپ ترجیح می داده که افتخار آشتی دادن 
این دو کشور را به نفع خود بنویسد و بعید نیست که 

این آشتی در سایه این سفر، شدنی شود.
موضوع دیگر ســفر نتانیاهو به عربســتان است. به 
نظر می رســد   بن ســلمان منتظر فرصتی است که 
بدون اینکه نظر پــدرش را مدنظر قرار دهد، فکری 
به حال صلح با رژیم صهیونیستی کند. ترامپ علاقه 
زیادی دارد که از این قضیه به عنوان دســتاوردی 
برای خود استفاده کند. برای او وضعیت کشورهای 
عربی منطقه پس از توافق برخی کشورها با اسرائیل 
اهمیتی ندارد. اما اینکه نامش به عنوان کســی که 
باعث شد اسرائیل در خاورمیانه مورد پذیرش برخی 

کشورها قرار بگیرد، او را خوشحال می کند.

  سایت نگار   

آغاز مذاکرات محرمانه ترکیه با اسرائیل، ساخت جاده در عراق از نجف تا عربستان و ...
  رهبر کره شمالی، واکسن چینی کرونا زد؛ منابع اطلاعاتی ژاپن ادعا کرده اند 
کیم جونگ اون رهبر کره شمالی به همراه اعضای خانواده اش و تنی چند از اعضای 
ارشد حزب حاکم کره شمالی در برابر بیماری کووید19 با واکسن چینی، واکسینه 

شده اند. )عصرایران به نقل از بیزینس اینسایدر(
  چین مصرف پلاســتیک را محدود می کند؛ وزارت بازرگانی چین اعلام کرده 
یک سیستم گسترده سراسری را برای گزارش مصرف پلاستیک در اختیار خرده 
فروشــان قرار می دهد. افزایش تحویل غذای خانگی باعث افزایش اســتفاده از 
محصولات پلاستیکی یک بار مصرف شده است. اتحادیه بازیافت منابع ملی چین 
اعلام کرده که این کشور در ســال 2019 حدود 63 میلیون تن پلاستیک تولید 
کرده و حدود 30 درصد آن بازیافت شده اســت. بقیه زباله ها در زمین دفن شده 

یا سوخته اند. بخش اعظم دیگری نیز رها شده اند. )عصر ایران به نقل از رویترز(
  اسلوونی حزب الله را  سازمان تروریستی اعلام کرد؛ مقام های اسلوونی طی 
بیانیه ای از تصمیم خود برای شناسایی حزب الله لبنان به عنوان سازمانی تروریستی 
خبر دادند. این دولت بدون ارائه هیچ گونه شــواهدی ادعــا کرده که فعالیت های 
حزب الله لبنان با جرایم سازمان یافته و تروریســم، فعالیت های نظامی در سطح 

جهانی مرتبط است. )ایلنا به نقل از روسیا الیوم(
  نیروهای آذربایجان پس از 28 ســال وارد لاچین شدند؛ بعد از عقب نشینی 
نیروهای ارمنی از شهر »لاچین« طبق توافق آتش بس، نیروهای ارتش جمهوری 
آذربایجان پس از 2۸ سال وارد این شهر شد. لاچین به دلیل اهمیت راهبردی راه 
موســوم به »کریدور لاچین« که تنها راه بین قره باغ و ارمنستان است، در جنگ 
1990 به صورت یکی از اولین اهداف نیروهای ارمنی درآمده بود. ارتش ارمنستان 
در 20 نوامبر )ماه گذشــته میلادی( از آغــدام و در 2۵همین مــاه نیز از کلبجر 

عقب نشینی کرد. )تسنیم(
  فرانسه از طرح جنجالی عقب نشینی کرد؛ اکثریت پارلمان فرانسه در نشست 
روز دوشنبه اعلام کردند که ماده 2۴ طرح امنیت عمومی بازنویسی کامل می شود. 
به گزارش روزنامه اوئست فرانس نوشت: بر اساس ماده جنجال برانگیز طرح امنیت 
عمومی انتشار تصاویر پلیس با هدف ســوء را ممنوع کرده و برای آن مجازات یک 

سال حبس و جریمه ۴۵ هزار یورویی تعیین شده است. )ایرنا(
  ترکیه بعد از بایدن به ســمت اسرائیل رفته اســت؛ روزنامــه صهیونیستی 
»یسرائیل هیوم« از تماس های محرمانه آنکارا و تل آویو برای بهبود روابط دوجانبه 
خبر داد و نوشت که این تماس ها به ابتکار ترکیه آغاز شــده است. به نوشته این 
روزنامه »هاکان فیدان« رئیس دستگاه اطلاعات ترکیه تا کنون حداقل یک نشست 
را با مسئولان اسرائیلی انجام داده است. محاسبات ترکیه این است که داشتن روابط 

حسنه با اسرائیل با وجود دولت بایدن، امتیازی برای آن ها خواهد بود. )فارس(
  انگلیس: مذاکرات برگزیت احتمالًا بدون توافق به پایان می رسد؛ آن طور که 
رویترز خبر داده؛ »مایکل گوو«، وزیر کابینه بریتانیا و معاون »بوریس جانسون«، 

نخست وزیر انگلیس روز سه شنبه گفت این احتمال وجود دارد که مذاکرات برگزیت 
بدون دستیابی به هیچ توافق نهایی به پایان برســد. تاکنون دو عامل کمک های 
دولتی و سهمیه ماهیگیری که اتحادیه اروپا را قادر می سازد در آب های بریتانیا به 

صید ماهی بپردازد، مانع از پیشبرد مذاکرات برگزیت بوده  است. )فارس(
  عراق استارت جاده زمینی به عربستان را زد؛ »لوی الیاسری« استاندار شهر 
نجف اشرف روز گذشته در بیانیه ای درباره این پروژه که از آن به پروژه زمینی حج 
یاد می شود، گفت: این پروژه شامل آسفالت مسیر 239 کیلومتری همراه با ایجاد 
گذرگاه های مرزی و مناطق تبادل تجاری بین عراق و عربســتان از طریق استان 
نجف اشرف است. گذرگاه »عرعر« در مرز عراق و عربستان نیز اخیرا به طور رسمی 

بعد از 30 سال بازگشایی شد. )ایرنا(
  بیکاری در ژاپن 3.1 درصد شد؛ نرخ بیکاری تنظیم شده فصلی در ژاپن در ماه 
اکتبر /10 آبان تا 10 آذر 1399/ در سطح 3.1 درصد قرار گرفت که 0.1 واحد در 
مقایسه با یک ماه قبل از آن بیشتر شده است. وزارت امور داخلی ژاپن روز سه شنبه 
اعلام کرد برای سومین ماه متوالی است که این رقم به سه درصد یا بالاتر رسیده 
است موضوعی که بیانگر تاثیر ویروس کرونا بر اقتصاد و اشتغال این کشور است. 

)ایرنا به نقل از تلویزیون ژاپن(
  جنگ یمن 233 هزار قربانی گرفته؛ دفتر کمیســاریای عالی سازمان ملل در 
امور بشردوستانه با انتشار بیانیه ای از کشته شدن 233 هزار نفر در جنگ تحمیلی 
بر یمن طی ۵ سال گذشته خبر داد. عربســتان از روز ششم فروردین سال 9۴ در 
قالب ائتلافی از چند کشور عربی و حملات گسترده ای را علیه یمن، آغاز کرد. )ایرنا(

  اقلیت ها در آمریکا بیشتر کرونا می گیرند؛ روزنامه فرانسوی »اوئست فرانس« 
نوشت: بر اســاس آمار ارائه شده از سوی مرکز کنترل و پیشــگیری از بیماری ها 
)CDC(، یک سیاهپوست آمریکایی 2.6 برابر بیشتر از یک سفیدپوست به کووید 
19 مبتلا می شــود؛ برای لاتین تبارها و هندی ها، این خطر به 2.۸  برابر می رسد. 

)ایرنا(
  رئیس جمهور برزیل در حال نابود کردن آمازون است؛ سازمان فضایی برزیل 
می گوید در حد فاصل ماه ژوئیه سال گذشته تا اوت امسال، 11 هزار و ۸۸ کیلومتر 
مربع از درختان آمازون قطع شده اســت. این رقم در سال 201۸ یعنی یک سال 
پیش از روی کار آمدن ژائیر بولســونارو، رئیس جمهوری راست گرای این کشور، 

حدود ۷،۵36 کیلومتر مربع بود. )بی.بی.سی (
  علی اف: فرانسه شهر مارسیلیا را به ارمنی ها بدهد؛ رئیس جمهوری آذربایجان 
در یک سخنرانی گفت: کشــورهایی که هزاران کیلومتر از ما دور هستند اکنون 
قوانینی را مطرح می کنند و پارلمان شان هم این مسئله را بررسی می کند، مسئله 
ما چه ربطی به پارلمان فرانسه دارد؟ اگر آنها را دوست دارید من در حین جنگ هم 
گفتم شهر مارسیلیا را به ارمنی ها بدید اسمش را هم عوض کنید دوباره کشور را از 

اول بسازید. )ایسنا، به نقل از اسپوتنیک(

در اولین جشنواره فیلم افغانستان  چه گذشت؟
نخستین جشنواره ملی فیلم 
افغانستان با نام لاجورد پس 

از 10 روز برگزاری با شناسایی 
چهره های برتر سینمایی در 

خانه علم و فرهنگ روسیه در 
کابل به کار خود پایان داد. به 

گزارش ایرنا، این جشنواره که 
با ابتکار رئیس »افغان فیلم« 

در کابل گشایش یافته بود ۵۵ فیلم سینمایی، مستند و داستانی برای کسب بهترین اثر 
سینمایی رقابت کردند. در این جشنواره شش فیلم در بخش های داستانی بلند و کوتاه، 

مستند بلند و کوتاه، مستند تلویزیونی و انیمیشن عنوان بهترین اثرهای سینمایی کشور 
افغانستان را در این جشنواره کسب کردند.فیلم بلند داستانی »سیبی از بهشت« از داود 

وهاب، مستند بلند »مرغ طوفان« از گرگ ومیش پروداکشن، مستند تلویزیونی »قندهار« 
از شبکه تلویزیونی تمدن، مستند کوتاه »شیخک« از نسیم سیامک، فیلم کوتاه »حبیبه« 

از معصومه رضایی و انیمیشن »نوارها« از لاجورد حقیقی به عنوان بهترین های سینمایی در 
جشنواره  فیلم لاجورد برگزیده شدند. گفته می شود که طی پنج دهه گذشته این نخستین 

بار است که یک جشنواره سینمایی از سوی دولت افغانستان برگزار می شود. )ایرنا(
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خوشگذرانی غیرانسانی استرالیایی ها 
در افغانستان

  حادثه روز

بخش استرالیایی 
روزنامه انگلیســی 
»گاردین« تصویری 
از یک سرباز ارشد 
اســترالیایی کــه 
هنوز هــم در حال 
خدمت است را در 
منتشر  افغانستان 
کرده که در حال نوشیدن مشروبات الکلی در پای مصنوعی به جا 
مانده از یک نیروی کشته شده طالبان در باری غیرمجاز است که 
داخل پایگاه نیروهای ویژه استرالیا در »ترین کوت« مرکز ولایت 
اروزگان افغانستان دایر شده بود. در گزارش گاردین گفته شده 
که این پای مصنوعی همیشه در آنجا بوده و سربازان گاهی از آن 
برای نوشیدن استفاده می کردند. به گفته سربازان استرالیایی 
افسران ارشد این کشور چنین اقداماتی از سوی سربازان را تحمل 
می کردند و حتی برخی از آن ها در انجام چنین اقداماتی مشارکت 

داشته اند. )فارس(

ون
و ز

یل

     
  کیوسک

وال استریت ژورنال در عکس یک 
خود تشییع شهید فخری زاده و روایت 
ترور ایشان از راه دور را که العالم و 
پرس تی وی مطرح کردند، پوشش داده 
است. 

عرب نیوز چاپ جده، عکس یک خود را به 
کریسمس در بیروت اختصاص داده و در 

تیتر یک خود از تعویق مذاکرات اسرائیل 
با لبنان بر سر مرزهای دریایی سخن گفته 

است. 

   از انتخابات آمریکا

   خبر دو 

ترکیه از دو هفته دیگر واکسیناسیون را آغاز می کند
دو سوم کل واکسنی که ترکیه می خواهد استفاده کند؛ چینی است

کشورهایی که بیشترین میزان افزایش متوفی ناشی از کرونا را داشتند )30 نوامبر( کشورهایی که بیشترین میزان افزایش مبتلا به کرونا را داشتند )30 نوامبر(

تعداد کشور تعداد کشور

1238 آمریکا 161736 آمریکا

672 ایتالیا 31219 ترکیه

482 هند 31179 هند

406 فرانسه 26338 روسیه

371 ایران 21۵38 برزیل

مهسا مژدهی  
هفتصبح

  وکیل ترامپ: هر کس بگوید تقلب نشــده 
را باید اعدام کرد؛ »جــوزف دی ژنووا«، وکیل 
ســتاد انتخاباتی دونالد ترامــپ، رئیس جمهور 
آمریــکا در مصاحبه ای ادعاهــای رئیس خود در 
خصوص سلامت انتخابات ریاست جمهوری 2020 
این کشور را تکرار کرد. به نوشــته وبگاه روزنامه 
»هافینگتون پست«، دی ژنووا با اشاره به اظهارات 
»کریس کربس«، مدیر اخراجی امنیت سایبری 
که سلامت انتخابات را تأیید کرده بود، گفت: »هر 
کســی که فکر کند این انتخابات سالم بوده، مثل 
کربسِ احمق، مدیر امنیت ســایبری، باید به دار 
آویخته شود و سحرگاهان به بیرون آورده شود و به 
او شلیک شود. این مرد یک ابله درجه یک است.« 
کریس کربس که مدیر سابق زیرساخت و فضای 
سایبری وزارت امنیت داخلی آمریکا بود، به دلیل 
گزارشی که درباره امنیت و سلامت انتخابات 202 
آمریکا ارائه داده بود، به دست دونالد ترامپ اوایل 

این ماه اخراج شد. )فارس(
  محبوبیت ترامپ کم شد؛ نظرسنجی اخیر 
گالوپ نشــان می دهد محبوبیــت دونالد ترامپ 
رئیس جمهوری مســتقر در کاخ ســفید پس از 
انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا در 13 آبان 
کاهش یافته اســت. به گزارش نشریه نیوزویک، 
محبوبیت ترامپ در مقایسه با نظرسنجی صورت 
گرفته بین 16 تا 2۷ اکتبر )2۵ مهر تا 6 آبان( که 
۴۵ درصد ارزیابی شــده بود، با 3 درصد کاهش 
به ۴2 درصد رسیده اســت. از طرف دیگر نتایج 
نظرسنجی گالوپ نشــان می دهد که محبوبیت 
جو بایدن رئیس جمهوری منتخب آمریکا از ۴9 
درصد به ۵۵ درصد رسیده اســت. براساس این 
نظرســنجی، از بین 10 جمهوری خــواه یک نفر 
نظر مساعدی را نسبت به بایدن دارد که این آمار 
از 6 درصد ماه اکتبر بــه 12 درصد افزایش یافته 
است. در مقابل نیز تنها 3 درصد دموکرات ها نظر 

مساعدی نســبت به ترامپ دارند. بایدن در میان 
افراد مستقل )بدون وابستگی به حزب دموکرات 
و جمهوری خواه( ۵۵ درصــد و ترامپ 36 درصد 

محبوبیت دارند. )ایرنا(
  اســتعفای دو مقام آمریکایی در روزهای 
پایانی دولت ترامپ؛ دو مقام آمریکایی در فاصله 
کمتر از دو مــاه مانده به پایــان کار دولت دونالد 
ترامپ، در یک شــب از مقام خود استعفا کردند. 
به گزارش شــبکه خبری ســی ان ان، کریستوفر 
مایر، رئیس گروه ویژه شکست داعش وزارت دفاع 
آمریکا به جمع مقام های ارشــدی پیوست که در 
روزهای گذشته اخراج یا مجبور به استعفا شدند. 
این اتفاق بخشی از پروژه پاکســازی کاخ سفید 
در وزارت دفاع آمریکا پس از انتخابات ریاســت 
جمهوری به شمار می آید. همچنین اسکات اتلس 
عضو کار گروه ویژه مبارزه با کرونا در کاخ سفید روز 
دوشنبه به وقت محلی آمریکا نامه استعفای خود 
را به ترامپ داده است. اتلس تصویر نامه استعفای 
خود از سمت مشــاور ویژه رئیس جمهوری را در 
صفحه توئیتر شخصی اش به اشــتراک گذاشت 
که در آن اعلام کرده بود راهنمایی وی همیشــه 
متمرکز بر کاهش آسیب های ناشی از همه گیری 
کرونا و سیاست های ســاختاری به ویژه بر طبقه 
ضعیــف و کارگر بوده اســت. دیدگاه های وی در 
مدیریت ویروس کرونا همواره با انتقاد دانشجویان 
دانشگاه استنفورد و نهادهای علمی دیگر روبه رو 

بود. )ایرنا(
  منتظر خاطرات ملانیا باشید؛ »ملانیا ترامپ« 
همسر رئیس جمهوری آمریکا، خاطرات روزهای 
اقامت خود در کاخ سفید را کتاب می کند. ملانیا 
هنوز کاخ ســفید را ترک نکرده اســت اما شایعه 
شــده وی قصد دارد یک کتاب افشــاگر درباره 
دوران اقامت خود در این کاخ بنویسد. به گزارش 
پیج سیکس از روزنامه نیویورک پست، شایعاتی 

مبنی بر آن وجــود دارد که این مدل ســابق ۵0 
ســاله در جلســات مذاکره برای امضای قرارداد 
چاپ کتاب شــرکت می کنــد. می گویند دونالد 
ترامپ که آخرین روزهای خود در کاخ ســفید را 
می گذراند، همسرش را به نوشتن کتاب خاطرات 
خود ترغیب کرده اســت. تا قبل از ســال 19۷۸ 
که کتــاب دوران زندگی من به قلــم بتی فورد، 
همسر جرالد فورد سی و هشتمین رئیس جمهور 
ایالات متحده آمریکا، به بازار عرضه شــود، چاپ 
کتاب خاطرات بانوان اول آمریکا چندان مرسوم 
نبود. از آن زمان تاکنــون، تمام بانوان اول آمریکا 
دســتکم یک کتاب درباره دوران اقامت خود در 
کاخ سفید نوشته و چاپ کرده اند. از این کتاب ها 
استقبال خوبی هم می شــود تا جایی که فروش 
کتاب خاطرات بتی فــورد، روزالین کارتر و باربارا 
بوش از فروش خاطرات همسرانشان پیشی گرفت. 
البته همانطور که در مورد میشــل و باراک اوباما 
اتفاق افتاد، نوشتن کتاب خاطرات روشی سودآور 
برای درآمدزایی پس از خروج از کاخ سفید است. 
خانواده اوباما از امضای بسته قراردادی حق چاپ 
کتاب های خاطرات شان، 60 میلیون دلار پول به 

جیب زدند. )ایرنا(
  آریزونا و ویسکانسین پیروزی بایدن در این 
ایالت را تایید کردند؛ ایالت آریزونا روز دوشــنبه 
نتیجه انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا را تأیید 
و جو بایدن را برنده رقابــت انتخاباتی در این ایالت 
اعلام کرد. بــا اتمام شــمارش آرای ایالت آریزونا، 
جو بایدن با اختلاف حدود 10 هزار رأی توانســت 
»دونالد ترامپ« رئیس جمهور مستقر در کاخ سفید 
را در این ایالت شکســت دهد. مسئولان انتخاباتی 
ایالت »ویسکانسین« هم بامداد سه شنبه و بعد از 
بازشماری آرای انتخابات ریاست جمهوری در این 
ایالت، »جو بایدن« نامزد حزب دموکرات را پیروز 
این انتخابات در ویسکانسین اعلام کردند. )فارس(

وزیر بهداشــت ترکیه از آغاز واکسیناسیون کرونا 
در کشــورش از دو هفته دیگر خبر داد.  به گزارش 
آناتولی ترکیه، فخرالدین کوجا وزیر بهداشت ترکیه 
اعلام کرد فاز نخســت واکسیناســیون سراسری 
ترکیــه از تاریخ 1۴ دســامبر )2 هفتــه دیگر( با 
واکسیناسیون کادر درمان این کشور آغاز می شود. 
وزیر بهداشت ترکیه با اشــاره به اینکه طی سه ماه 
آینده )دســامبر، ژانویه و فوریه( ۵0 میلیون دوز 
واکسن خریداری شــده از شرکت سینوواک چین 

وارد ترکیه خواهد شد، افزود در ماه دسامبر نیز یك 
میلیون دوز واکسن بایوتک آلمانی خریداری شده 
قرار است وارد ترکیه شود و مذاکرات برای خرید 2۵ 
میلیون دوز دیگر از این واکسن با شرکت آلمانی در 
جریان است. قرار است واکسیناسیون کادر درمانی 
ترکیه با واکسن آلمانی آغاز شــود. وزیر بهداشت 
ترکیه گفته است در مجموع قرار است در سال آتی 
میلادی ۷۵ میلیون دوز واکســن چینی و آلمانی 
وارد ترکیه شود و برای واکسیناسیون عمومی و بر 

اساس اولویت بندی افراد دارای ریسک بالا و دیگر 
شهروندان مورد استفاده قرار بگیرد. وزیر بهداشت 
ترکیــه همچنین گفتــه طبــق برنامه ریزی های 
وزارت بهداشــت، تولید انبوه واکسن تولید داخل 
ترکیه نیز از ماه آوریل سال 2021 آغاز خواهد شد 
و این واکســن نیز در روند واکسیناسیون عمومی 
شهروندان مورد استفاده قرار خواهد گرفت. دولت 
ترکیه اعلام کرده واکسیناسیون کووید19 در این 

کشور رایگان خواهد بود.



  خبر یک

رســانه های آلمانی از ورود یک خودرو به محل عبور عابران 
پیاده در شــهر تریر  ایالت راینلندفالتــس آلمان خبر دادند. 
تارنمای تاگس شاو وابســته به شبکه یک تلویزیون آلمان در 
این رابطه نوشــت: یک خودرو با ســرعت زیاد به محل عبور 

عابران پیاده در تریر وارد شــد. طبق گفتــه مقامات پلیس ، 
دو نفر در این حادثه جان خود را از دســت داده اند و راننده 
دستگیر شده است. هنوز مشخص نیســت انگیزه این فرد از 
این اقدام چه بوده است. همچنین شــاهدان عینی به شبکه 
رادیویی SWR گفتند که راننده این خودرو با ســرعت زیاد 
وارد منطقه عابر پیاده شده و عمدا با مردم برخورد کرده است. 

»ولفرام لیبه« شهردار تریر از این حمله به عنوان اقدامی جنون 
آمیز یاد کرد. وی با این حال از ارائــه آمار قربانیان این حمله 
خودداری کرد. شــاهد دیگری به روزنامه محلی »تریریشه 
فولکس فرویند« گفت که یک خودروی خاکســتری تیره با 
سرعت زیاد به داخل جمعیت رانده شده و با برخورد شدید به 

عابران شماری از آنها را به هوا پرتاب کرده است.

حمله به عابران پیاده درآلمان
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400  ر و ز  بعد
  درمان رايگان و واريز 
ماهانه يك میلیون تومان 

به مبتلايان ايدز 
  ديگر كسي از رستوران و 
نانوايي روستا خريد نكرد

»چراغ مركز بهداشت دوباره روشن شده، بهيار 
جديد آورده اند، داروهــا را رايگان مي دهند 
و ماهي يك ميليون تومــان واريز مي كنند و 
دندانپزشــك هر چند روز يك بار به ما  ســر 
مي زند.« اين خدماتي است كه پس از يك سال 
و دو ماه براي روســتاييان اهل چنارمحمودي 
ارائه مي شود. روستايي از توابع لردگان در 160 
كيلومتري چهارمحال و بختياري كه گفته شده 
بيش از 100 نفر از آنها اوايل سال پيش به ويروس 
اچ آي وي مبتلا شــدند. ماجراي پيچيده اي كه 
مشخص نشــد علت اصلي آن چه بوده اما همه 
روستاييان معتقد بودند كه مامور به ورز شبكه 
بهداشتي وزارت بهداشــت، عامل انتقال آن به 
روستاييان بوده اســت؛ ادعايي كه البته هيچ 
وقت ثابت نشد و حتی رد شد و فرضيات ديگری 
مطرح شــد.  حالا پس از گذشت 400 روز از آن 
حادثه نگاه دوباره اي به اين روستا كه روزي مركز 
حادثه و اخبار كل كشور شده بود انداخته ايم تا 
ببينيم در اين مدت آنها چه خدماتي گرفته اند يا 

آموزش هايي ديده اند. 
س.محمودي، ســال پيش با احســاس درد و 
خستگي زياد در بيمارستاني در بروجن و سپس 
در شهركرد بستري شــد. در نهايت بعد از چند 
روز سردرگمي جواب آزمايشش مشخص كرد 
كه او به ايدز مبتلا شده است. اين ماجرا آن ماه 
براي چند نفر ديگر هم تكرار شــد. يكي يكي 
با بدن درد شديد بيمارســتان رفتند و متوجه 
بيماري خود شدند. او به هفت صبح مي گويد   دو 
ماه است براي 160 نفر از اهالي روستا كه مبتلا به 
ايدز شده بودند ماهي يك ميليون تومان واريز 
كرده اند. البته اضافه می کند مبلغ اين ماه هنوز 
به حسابشان نيامده. مركز بهداشت كه سال پيش 
مورد حمله قرار گرفته بود  و در آن بسته شده 
بود، امسال چراغ خودش را روشن كرده و بهيار 
جديد در آن رفت و آمد مي كند. آنها همچنين 
داروهاي شــان را از لردگان به صورت رايگان 

دريافت مي كنند. 
دولت خانه جديدي هم به يك دندانپزشــك و 
پزشك عمومي اختصاص داده كه هر چند روز 
يك بار دندانپزشــك دندان هاي شان را معاينه 
مي كند. البته نه اينكه اين اتفاق ها از خستگي 
پاها و كوفتگي بدن بيماران كم كند  اما فقط ديگر 
مي توانند از جايشان راحت تر بلند شوند و رفت و 
آمد كنند.كوچك تر يــن فرزند س.محمودي،  
11  ســال و بزرگ ترين فرزندش 20 سال دارد و 
از خانواده آنها فقط او به اين بيماري مبتلا شده 
است. آنها ســال پيش عكس هاي بار ميوه هاي 
خشك  و له  شده شــان را فرســتاده بودند و 
مي گفتند به خاطر اين بيماري ديگر كسي از اين 
روستا محصولي نخريده؛ اما امسال   اين مشكل 
حل شده و توانسته   اند ميوه و سبزيجات شان را 
بفروشند.  البته همه خانواده هاي روستا به اين 
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وكلا در حال گذراندن یکی از سخت ترین دوران های کاری 
خود هستند. هر ســه قوه، با دلایلی متفاوت به فعالیت آنها 
حمله کردند و درآمد و نیز شأنی که آنها برای کار خود قائل 

بودند را به چالش کشیدند. با هم ببینیم چه شده است:
1  در دولت، سازمان امور مالیاتی محور حمله به وکلاست؛ 
البته دست در دست قوه قضائیه. وکلا همیشه متهم بودند که 
دو نوع قرارداد دارند. یک قرارداد که به دادگاه ارائه می کنند 
و بر اســاس آن تمبر باطل می کنند و به عبارت ساده مالیات 
می پردازند و دیگری قرارداد واقعی که با موکل می بندند و بر 
اساس آن درآمد دارند. بر اساس قانون برنامه توسعه، قرار بوده 
که سامانه ای تهیه شود که وکلا نتوانند چنین کاری کنند و 
حالا از ابتدای آذرماه این ســامانه اجرایی شده است. بر این 
اساس تنها وکالت وکیلی پذیرفته می شود که قراردادش را در 
یک سامانه ثبت کرده باشد. گام بعدی احتمالا این است که 
یک حساب بانکی به سامانه متصل شود و پرداخت از طریق آن 
صورت گیرد. مثل کاری که الان در مورد دفاتر اسناد رسمی 
صورت می گیرد. بنابراین پرداخت مالیات به شــکل واقعی 

اولین چالش آنها در این روزهاست. 
2  در مجلس، طرحی برای اصلاح یک قانون درخصوص 
اصل 44 دنبال می شــود که خیلی مفصل است و ما به طور 
خلاصه بــه آن پرداخته ایــم. در این قانون یــک نهاد ایجاد 
می شود که می تواند تشخیص بدهد آیا بازار یک کسب وکار، 
اشباع شده است یا نه و اگر اشباع نشده بود، مجوز بدهد که 
افراد بیشــتری بتوانند آن کار را انجام دهند. این موضوع در 
مشــاغلی مثل داروخانه، دفاتر خدمــات الکترونیک، دفاتر 
اسناد رسمی و ... که نیاز به مجوز خاص دارند، اهمیت دارد. 
وکلا که از قبل می گفتند بازار ما اشباع است و برای همین هر 
سال، در کانون وکلا تعداد نفرات محدودی را جذب کار خود 
می کردند، معترضند که چرا شــامل این قانون شده اند. آنها 
می گویند ما اصلا کاسبی و شغل نیستیم و این توهین است 
به ما که ما را شغل حساب کنید. مجلسی ها اما، می گویند نه 
شما شغل هستید و تاکنون هم انحصارگرا بودید و حالا باید 
انحصارتان را بشکنیم؛ انحصاری که البته قبلا یک بار با ایجاد 
مرکز وکلا در قوه قضائیه هم شکسته شده بود، ولی حالا قرار 

است کاملا از بین برود.  
3  موضوع سوم هم در این چند روز به وجود آمده و از جانب 
قوه قضائیه است. قوه قضائیه مرکزی تشکیل داده برای نظارت 
بر وکلا. در بندهای نظارتی آن مواردی جنجالی مثل حجاب 
و التزام بــه ولایت فقیه و کنترل فعالیــت در فضای مجازی 
هم هست. وکلا چند روز اســت که دارند اعتراض می کنند 
و می گویند این کار استقلال وکیل و کانون وکلا و در نتیجه 
عدالت قضایی را زیر سوال می برد، ولی بعید است قوه قضائیه 
کوتاه بیاید، چراکه رئیس آن چندوقتی اســت در بسیاری از 
سخنرانی های خود از عملکرد وکلا ناراضی است. جالب است 
که در این چند روز، اعتراض وکلا هم چندان عمومی نشــده 
و در لایه های نخبگانی باقی مانده است. شاید نشانه ای دیگر 
بر اینکه این قشر به خاطر نوع عملکرد مادی گرایانه برخی از 
اعضای این صنف، چندان هم پیش مردم محبوب نیســت. 
درســت مثل وضعیتی که پزشــکان قبل از کرونا داشتند. 
خلاصه که این روزها حال وروز وکلا، خیلی خوب نیست. اگر 

در آشنایانتان وکیل دارید، کمی رعایت حالشان را بکنید. 

دعوای کوچولوهای   ادکلن   زده  اروپایی
فولکس واگن گلف GTI مدل 2018 و آلفارومئو جولیتا مدل 2017 دو  مدل از لاکچری ترين 

هاچ بک های حاضر در بازار ايران اند که با قیمتی میلیاردی در بازار به فروش می رسند  صفحه 05 را بخوانید

حملهسهجانبهبهوکیلها
دولت مالیات می خواهد، مجلس می گويد انحصار شغلتان را برمی داريم و قوه قضائیه 

می خواهد بر آنها نظارت کند؛ روزگار وکلا سخت تر و سخت تر می شود

داستان یک نشان تقدیر 
 حاشیه های جديد از ماجرای ترور دانشمند هسته ای

  نقل قول همسر شهید رضايی نژاد از همسر  شهید 
فخری زاده از لحظه ترور در آبسرد

مسئله ترور شهید دکتر محسن فخری زاده هنوز به شکل رازآلودی 
مبهم باقی مانده.  دیروز هم چند خبر و خرده روایت دیگر درباره روز 
حادثه آبسرد و مسائل سیاسی مرتبط  با این ماجرا منتشر شد که در 

ادامه یکبار این خبرها را مرور می کنیم. گفتنی است یکی از مسائلی که 
در مورد این حادثه اخیر به چشم می آید ...  صفحه 03 را بخوانيد

انتخاب بهترین تلویزیون 
از میان گزینه های محدود

بررسی ويژگی های انواع تلويزيون موجود 
در بازار بین 6 تا190میلیون تومان   صفحه 06

پاس گل بهارستان به  دلار
همزمان با طرح توقف اجرای تعهدات در 

معاهده NPT، ارز و طلا گران شدند ...   صفحه  06

بذله گویی غیرمنتظره 
حریرچی و حدادعادل

درباره سه ويدئو از شبکه های تلويزيونی   صفحه03

نقش  ویژه کارتن خواب ها 
در اقتصاد ایران!

مرور ردپای بی بضاعت هايی که حتی جای 
خواب ندارند  در پرونده های فساد مالی  صفحه03

در 20 سال اخیر تعداد فقرا در جهان چه تغییری کرده 
است؟ الف. دوبرابر شده اســت. ب. تقریبا یکسان مانده 
است. ج. تقریبا نصف شده است. پاسخ شما به این پرسش 
ســه گزینه ای احتمالا پاسخی غلط باشــد. دقیقا مثل 
پاسخی که به این پرســش خواهید داد: میانگین دمای 
هوا در صد سال آینده چه خواهد شد؟ الف. بیشتر خواهد 
شد. ب. یکسان خواهد ماند. ج. کمتر خواهد شد. هنس 
روسلینگ چندین پرسش از این نوع مطرح می کند که 
مطمئن باشید به اکثر آنها اشــتباه پاسخ خواهید داد. 
چون پاسخ ســوال اول و دوم، هر دو گزینه »ج« است. 
اما پرسش اصلی این است که چرا؟ چرا ذهنمان عادت 
کرده به سمت ترسیم جهانی ترسناک تر حرکت کند؟ 
چرا گمان می کنیم آینده شــالوده ای وحشــتناک تر از 
آنچه هســت به ما عرضه خواهد کرد؟ درست است که 
در بازه های زمانی مختلف، جهان درگیر جنگ، بلایای 
طبیعی یــا اپیدمی ها و پاندمی هایی نظیر کرونا شــده 
است، اما اینها فقط بخش هایی از تاریخ زندگی بشر روی 
کره زمین است؛ درحالی که ذهن ما این بخش ها را جدا 
می کند و آن را کل واقعیت می انگارد: »اشتباه برداشت 
نکنید، حرف از آن خبرهای پیش پاافتاده  مثبتی نیست 
که برای خنثی کردن اثر اخبار منفی می گویند؛ منظورم 
پیشرفت های مهمی اســت که می توانند دنیا را تغییر 
دهند، اما به قدری آهسته و خردخرد اتفاق می افتند که 
نمی شود ذره ذره شان را به عنوان خبر اعلام کرد. حقایق 
پایه ای مربوط به پیشرفت دنیا آنقدر ناشناخته است که 
از من دعوت می کنند در کنفرانس ها و جلسات گروهی 
در سرتاسر جهان درباره شــان صحبت کنم.« )ص 49( 
در کتاب »واقع نگری« نوشته هنس روسلینگ دقیقا از 
این وقایع به همراه آمار و ارقام صحبت می شود. درواقع 
کتاب نقدی کارشناســانه، همراه با دلایل و مستندات 
علیه این گزاره اســت: »اوضاع خیلی بــده«! گاهی هم 
اطلاعاتی ارائه داده می شود که احتمالا خیلی از ما خلاف 
آن فکر می کنیم! مثــلا هیچ می دانســتید مرگ ومیر 
انسان ها در جنگ در 20 سال گذشته رو به کاهش رفته؟ 
مرگ ومیر کودکان دنیا هم به همین شکل بوده. در 60 
ســال گذشــته وضعیت کودکان کار، 10 درصد پایین 
آمده، گرسنگی 11 درصد کاهش داشته و وضعیت نازک 
شدن لایه ازن روندی بســیار خوش بین کننده داشته. 
وضعیت دموکراسی نسبت به دو قرن گذشته، 56 درصد 
بهبود یافته، حق رأی زنان به شــدت بهتر شده، سطح 
سواد 76 درصد رشد داشــته، نجات کودکان از سرطان 
به مراتب بیشــتر همراه با موفقیت بــوده و برخورداری 
مردم از آب، تلفن همراه و اینترنت قابل مقایسه با چند 
دهه پیش نیست. روســلینگ در این کتاب گاهی حتي 
سراغ آمارهایی رفته که به شــدت جزئی نگرانه است و 
نشان دهنده پیشرفت سطح رفاه. مثلا اشاره ای دارد به 
سرانه گیتار؛ اینکه در سال 1962 به ازای هر یك میلیون 
نفر، فقط 200 نفر گیتار داشــتند اما این آمار در سال 
2016، به ازای همان تعداد به 11 هزار نفر رسیده. در این 
شرایط که همه گمان می کنیم جهان رو به تباهی می رود، 
مطالعه کتاب »واقع نگری« از استرس های بیهوده شما 
خواهد کاســت. این کتاب با ترجمه عاطفه هاشــمی و 
سیدحسن رضوی به همت انتشــارات »میلکان« چاپ 

شده است.

سؤالاتی که همه غلط
جواب می دهند!

ستونچهارشنبه
یاسر نوروزی

بازگشت به 
تنظیمات کارخانه 

استقلال در تساوی 
مقابل پیکان

قابل پیش بینی و 
سنگین بود  صفحه 12

نگين باقري  
هفتصبح

  عکس یک

   تصويری از بزرگداشت ميرزا کوچک خان جنگلی در روزی که در تقويم، شهادت او 
نامگذاری شده است. عکس از مجتبی محمودی، ايرنا. 

  انفجار يک منزل مسکونی در خرم آباد تاکنون به فوت يک نفر و زخمی 
شدن 10 نفر منجر شده است. عکس از علی حسينی، مهر. 

گزارشی از همه 
پروژه های در دست 

ساخت سینمای ايران 
آن هم در اوج کرونا 

صفحات 10 و 11
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پاسخ به ترور با حداکثر درد برای   یک روز با سیاستمداران 
جنایتکاران خواهد بود

سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان تأکید 
کرد: عاملان، آمران و طراحان ترور مذبوحانه 

شهید فخری زاده حتما و یقینا مجازات می شوند 
و دستگاه های مسئول پیگیر این موضوع هستند 

و دولت نیز در کنار تمام ارکان حاکمیتی این امر 
را ضروری و قطعی می داند. وی همچنین به سفر 
اخیر خود به افغانستان و دیدارهایش با مقامات 
این کشور اشاره و گزارشی از این سفر ارائه کرد 

و بر اهمیت پیوست قوی مردمی و رسانه ای 
دو کشور تاکید کرد. وي در پاسخ به سوالی در 

ارتباط با مجازات عوامل ترور شهید محسن 
فخری زاده و نگاه دولت به این موضوع گفت: 

قطعا پاسخ این ترور داده می شود و همان طور 
که اشاره کردم، عاملان، آمران و طراحان این 
ترور یقینا و حتما مجازات می شوند و مسئله 

مهم این است که ما در این ارتباط نباید در دام 
طراحی های رسانه ای، کارزار ضداطلاعاتی و 

جریان سازی های مجعول و هدفمند که سر در 
تل آویو، آلبانی و واشنگتن دارند بیفتیم. وی 

ادامه داد: قطعا و یقینا هر کسی که این طراحی 
را کرده است پاسخ خود را خواهد گرفت. این 

صدای ملت ایران است و ما با آرامش و طمأنینه، 
ولی با اقتدار در این زمینه اقدام می کنیم. 

خطیب زاده گفت: در مورد برخی از کشورها در 
راستای حصول مطالبات کشور مذاکرات آشکار 

نیست و در مورد عراق و کره نیز همان طور که 
پیش از این گفته ام، این موضوعات مسیر خود 

را پیگیری می کند. سخنگوی وزارت خارجه در 
ادامه گفت وگوی خود با خبرنگاران در ارتباط 

با پیگیری های وزارت خارجه در ارتباط با ترور 
شهید محسن فخری زاده، دانشمند هسته ای 
و دفاعی کشورمان گفت: دقایقی بعد از تأیید 
خبر ترور و شهادت دکتر فخری زاده، وزارت 

خارجه به این موضوع واکنش نشان داد و وزیر 
خارجه کشورمان در توئیتی ضمن اینکه اعلام 

کردند ردپای جدی از رژیم صهیونیستی در این 
ترور مشخص است، انتظارات ایران از جامعه 

بین المللی در محکومیت این ترور را نیز تشریح 
کردند. سخنگوی وزارت خارجه همچنین در 

پاسخ به سوال دیگری در مورد تبادل زندانیان 
بین ایران و برخی از کشورها و اینکه آیا ممکن 

است این موضوع در ارتباط با خانم نازنین زاغری 
نیز اتفاق بیفتد، گفت: در تمامی این موارد 

قوه قضائیه حرف اول و آخر را می زند و پرونده  
بسیاری از محکومان، در دادگاه صالحه مراحل 
قضایی را طی کرده است و در تصمیم مستقل 

قاضی و دادگاه این تبادلات انجام می شود. 
خطیب زاده در مورد پرونده زاغری نیز گفت: 
ایشان حکم قضایی از دادگاه صالحه دارند و 

پرونده ایشان مسیر قانونی و قضایی خود را طی 
می کند که شما می توانید اطلاعات مربوط به آن 

را از قوه قضائیه و سخنگوی آن پیگیری کنید.

سی
لما

دیپ

رئیس جمهور گفت: تحريم های دشــمن اگرچه بدون آسیب 
و اخلال در اقتصاد کشــور و زندگی و معیشــت مردم نبوده 
اما دشــمن به هدف اصلی ترسیم شــده برای تحريم  و جنگ 
اقتصادی که فروپاشــی اقتصاد ايران بوده دســت نیافت و با 
قدرت می توانیم اذعان کنیم که آثار تحريم ها خنثی شده است.

از جمله اهداف مهم دشمن در اين جنگ اقتصادی بر هم 
زدن آرامش جامعه و امنیت خاطر مردم بوده اما دولت با همه 
ســختی ها، تمامی تلاش خود را به کار گرفته تا مانع نا امنی 

روانی و جلوگیری از بی ثباتی فضای اقتصادی کشور شود.
آنها که در طول دو و نیم سال اجرای سیاست ضد ايرانی 

فشار حداکثری نتوانســتند به هدف متوقف کردن اقتصاد 
ايران برســند امروز از آرامش و روند بهبود در اقتصاد ايران 
عصبانی اند و می خواهند در اين چنــد هفته امواج منفی به 

اقتصاد بفرستند.
مردم اطمینان دارند که مقاومت اقتصادی نتیجه داده و 
تحريم کنندگان ناچارند از راه خود برگردند به همین جهت 
پیش بینی ها نسبت به آينده مثبت شده و رفتارهای اقتصادی 

در بازارهای مختلف همین را نشان می دهد.
اگر چه اين سختی ها و مشقات در دوره شیوع کرونا مسیر 
را برای دولت ناهموارتر می کرد اما نسبتا توانسته اين موضوع 

را نیز خنثی کند و از اين نظر همه می بايست مراقب اقدامات 
و اظهارات خود باشــند که آرامش فضای اقتصادی کشور و 

امنیت خاطر مردم مورد خدشه قرار نگیرد.
لايحه بودجه ســال 1400، راه را برای تحرک کشور در 

مسیر پیشرفت و توسعه زيرساخت ها باز می کند.
حفظ و تقويت روند توسعه کشــور و همزمان حمايت از 
قشــرهای ضعیف مبنای اصلی تدوين بودجه در سال آينده 
بوده و بــا تلاش های صــورت گرفتــه در ســال جاری و 
ريل گذاری های انجام شده می توانیم افق پیش روی اقتصاد 
کشور و معیشت مردم را روشن تر و رو به بهبود ترسیم کنیم.

امیدواريم با برطرف شــدن برخی تنگناها، مسیر توسعه 
کشور در سال آينده آهنگ پرشتاب تری به خود گیرد.

متکی نبودن به نفت در بودجه جاری سال آينده از ديگر 
متغیرهای مثبت اين بودجه است. دولت با محاسبات دقیق 
و با توجه به تجارب به دســت آمــده در فرآينــد مقابله با 
تحريم های ســخت اقتصادی تحمیل شــده به کشــور، 
برنامه ريزی هــای لازم را انجام داده  که اين امر دســتاورد 

بزرگی است.

دشمن از نرسیدن به هدف خود در توقف 
اقتصاد ایران عصبانی است

توضیحات رئیس جمهور در مورد بودجه 1400

  خبر دو  میدان مشق

شرحبیل الغريب در المیادين نوشت: سیاست 
ترور دانشــمندان يک سیاســت قديمی و 
درعین حال جديد اســت که رژيم اشغالگر 
آن را در شرايط مشــخصی به کار می گیرد؛ 
يا برای تحقق يک هدف يــا برای برهم زدن 
محاســبات. پیگیری حوادث مربوط به ترور 
دانشــمند ايرانی نشــان می دهد که ردپای 
موساد اسرائیل در اين ماجرا ديده می شود، 
چراکه صهیونیســت ها از هــر فرصتی برای 
تحريک علیه جمهوری اســلامی اســتفاده 
می کنند و آخرين آن، ديدار ســه جانبه بین 
وزير خارجه آمريکا، نخســت وزير اسرائیل و 
ولیعهد سعودی اســت. اما امروز، دلیل ترور 
فخری زاده در زمان حاضــر و اهداف و دلايل 
آن چیست؟ کسی که به دقت تحولات منطقه 
را در نظر داشته باشد، درمی يابد که اتفاقاتی 
در راه است و اين ســناريو با خروج ترامپ از 
کاخ سفید و ورود جو بايدن به آن، ديدار های 
سه جانبه اخیر و زمان باقی مانده برای ترامپ، 

تقويت می شود.
حالت خوشحالی نخست وزير اسرائیل نیز در 
همین رابطه قابل توجیه بوده و تا حد زيادی 
به مســئولیت اســرائیل با نیرو های وابسته 
به آن، بــرای انجام ترور فخــری زاده مربوط 

می شود.
ترور فخــری زاده منافعی را بــرای ترامپ و 
نتانیاهو محقق کرد، ترامپی که چهار ســال 
در رأس قدرت در آمريکا بود و اکنون نزديک 

به پايان يافتن رياستش در کاخ سفید است، 
به دنبال دســتاوردی است تا حیات سیاسی 
خود را به آن ختم کنــد. اما نتانیاهو در وهله 
اول پرش به جلو و خروج از بحران های داخلی 
را هدف گرفته اســت و آنچــه جريان دارد، 
دســتاورد ويژه ای برای نخست وزير اسرائیل 
اســت، به اين دلیل که حکومــت نتانیاهو 
سست و شکننده بوده و در معرض فروپاشی 
قــرار دارد، اما با اين جنايــت می تواند زمان 
بیشتری برای خود بخرد و از اين حادثه برای 
قدرت نمايی خود و تشکیل ائتلاف های جديد 
استفاده کند. آنچه به وقوع پیوست، مستلزم 
پاســخ و واکنش ايران اســت، اما همزمان، 
ايران نبايد به ســرعت به نبردی وارد شود تا 
خواسته های ترامپ را در وقت اضافه محقق 
کند. زمان فعلی، نیازمند حکمت و استفاده از 
زبان عقل، به دور از عاطفه، واکنش فوری و در 

نظر گرفتن متغیر های منطقه است.
شــهادت دانشــمند برجســته، محســن 
فخری زاده، باعث می شــود ايــران به عنوان 
يک دولت رهبرِ محور مقاومت، به برنامه های 
هسته ای خود تعهد بیشــتری داشته باشد، 
به اين دلیل که حق اســتفاده از قدرت برای 
تحقق پیروزی علیه رژيم اشغالگر را دارد. اما 
عربستان ســعودی که معاملات سری برای 
خريد سلاح با موافقت اســرائیل انجام داده 
است، جز شکســت و عقب نشینی به چیزی 

دست پیدا نمی کند.

ســخنگوی دولت با بیان اينکــه تصمیم گیری 
درباره برجام و فعالیت های هسته ای از اختیارات 
شورای عالی امنیت ملی است و مجلس حق ورود 
ندارد، اظهــار امیدواری کرد که اين مســئله در 
بررســی مصوبه )سه شــنبه( مجلس در شورای 

نگهبان مورد توجه قرار گیرد.
قطعا تروريســت ها به اهداف خــود نخواهند 
رسید. دانش هســته ای - دفاعی ما ترورشدنی و 
برگشت پذير نیســت. مردم ما هم نه تنها متاثر از 
عملیــات روانی اين تــرور قرار نگرفتنــد، بلکه 
هوشمندتر و متحدتر نســبت به منافع ملی و در 

برابر دشمنان واقعی ملت ما شده اند.
برخلاف آنچه گاهــی در رســانه های بیگانه 
شنیده می شود، در اين مورد خاص، سازمان های 
جاسوسی و تروريستی به رغم همه ادعاهای زياد 
خود، زير پوشش ما قرار داشــتند و محل وقوع و 
هدف ترور پیش بینی شــده بود و با کمی دقت و 
رعايت پروتکل های حفاظتی می توانســتیم اين 
جنايــت را نــاکام بگذاريــم. درهمین حــال، 
دستگاه های امنیتی مثل همیشــه، برای بهبود 
هرچه بیشتر رويه های امنیتی و اطمینان از عدم 
تکرار اين اتفاق های ناگــوار تمام تلاش خود را به 

کار خواهند گرفت.
آنچه در عنوان طرح نمايندگان محترم آمده، 
برداشتن تحريم هاست. انباشت اورانیوم با غنای 
20 درصد و همینطور عدم اجرای پروتکل الحاقی 
منجر به دائمی شــدن تحريم ها می شود، در اين 
صورت به مذاکرات هســته ای و برجــام نیازی 

نمی بود. ما قبل از برجام، پروتکل الحاقی را اجرا 
نمی کرديم و صدها کیلوگرم اورانیوم با غنای 20 
درصــد در اختیار داشــتیم، امــا همچنان ذيل 
سخت ترين تحريم های چندجانبه شورای امنیت 
ســازمان ملل متحد بوديم. بنابراين اگر هدف از 
طرح آنطور که در عنوان آن آمده، اقدام راهبردی 
برای لغو تحريم ها باشــد، بر اســاس تجربه های 
پیشین، اين طرح کمکی به لغو تحريم ها نمی کند.

مطالب مربوط به اظهارات آقای شمخانی را از 
دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی پیگیری کنید. 
بنابر بر گزارش مطرح شــده در دولت، در جريان 
حادثه شهادت شهید گرانقدر، فخری زاده، وزارت 
اطلاعات با اشرافی که داشــته، از چند ماه قبل و 
حتی چند روز قبل از حادثه، اطلاعات لازم را در 
قالب »هشدار انجام عملیات تروريستی« به صورت 
دقیق، با جزئیــات و ذکر مکان هــای احتمالی و 
اهداف عملیات در اختیار ســازمان ها و نهادهای 

حفاظتی مربوطه قرار داده بود.
همانطور که پیش از اين مســئولان سازمان 
انرژی اتمی رســما گفته اند، شــهید فخری زاده 
هیچگاه با هیچ مقامی از آژانس بین المللی انرژی 
هســته ای ديدار و مذاکره نکرده اســت. شهید 
فخری زاده از ابتــدای دهــه 1380 و در جريان 
مذاکرات هسته ای با سه کشور اروپايی به نوعی در 
مذاکرات شرکت داشت و چهره ای شناخته شده 
بود. سوءاستفاده سیاسی از شهدا و آغشته کردن 
نام آنها به دروغ و تهمت با انگیزه های سیاســی 

نگران کننده است و نوعی جفا در حق آنهاست.

المیادین: هدف از ترور فخری زاده، وادار کردن 
ایران به مقابله نظامی با اسرائیل است

سخنگوی دولت: مجلس نمی تواند 
در موضوع برجام وارد شود

هراس در حاشیه خلیج فارس
عربستان هم ترور شهید فخری زاده را محکوم کرد

روند تحولات منطقه ای بعد از ترور شهید محسن فخری زاده، روندی 
غیرطبیعی بوده است. بیايید با هم چند واقعه را مرور کنیم. 

1. برخی اتفاقــات در اين چند روز از ديد ما پنهان مانده اســت. 
انفجار در يک رستوران در رياض بعد از ترور که طبق گفته منابع 
عربستانی مربوط به انفجار يک کپسول گاز بوده است، مرگ يک 
نظامی آمريکايی در يک پايگاه نظامی آمريکا در امارات که گفته 
شده علت آن غیرنظامی بوده است، حمله نیروهای يمنی به جلسه 
فرماندهان ائتلاف سعودی در منطقه مارب که گفته شده حدود 
13 نظامی ارشد در آن کشته شــدند و البته يک خبر که شامگاه 
دوشنبه در خصوص حمله به دو میدان نفتی اماراتی منتشر شد 

که البته دروغین بود ولی به هر حال آدرسی به مخاطب می داد. 
2. مسئله بعدی محکومیت ترور اين شــهید از سوی کشورهای 
همسايه ما در خلیج فارس است. امارات با لحنی تند اين ترور را 
محکوم کرده اســت. بحرين هم همین طور. کويت هم به همین 
شــکل که البته از اين کشــور انتظار می رفت. ديــروز نماينده 
عربستان در سازمان ملل هم اين ترور را محکوم کرده است. اين 
محکومیت ها در اوج اختلاف ايران با اين کشــورها، جای تعجب 

دارد. 
3. حالا به اين خبر توجه کنید: يــک منبع بلند پايه در امارات به 
میدل ايست آی گفت که ايران مستقیما با محمد بن زايد ولیعهد 
امارات تمــاس گرفته و تهديد به ضربه به اين کشــور در صورت 
هرگونه حمله آمريکا به ايران، کرده اســت. اين منبع گفت: اين 
تهديد را بن زايد مستقیما از سوی ايران دريافت کرد و پای هیچ 
واسطه ای در میان نبود. به گفته اين منبع، ايران به بن زايد گفته 
است: »ما شما را مســئول ترور فخری زاده می دانیم.« اين منبع 
گفت که تماس ايران با بن زايد چندين ساعت قبل از بیانیه امارات 

در محکومیت ترور فخری زاده بود.
4. نبايد از اين مسئله هم بگذريم که روز دوشنبه در مناطق اشغالی 
فلسطین و لبنان نیز شــاهد برخی اتفاقات عجیب از نظر امنیتی 
بوديم. در تمام روز دوشــنبه، جنگنده های رژيم صهیونیستی بر 
فراز آسمان لبنان پرواز کردند و حتی تا بیروت هم رفتند. از آن سو 
در ساعات ابتدايی روز سه شــنبه خبر آمد که برخی از پروازهای 
فرودگاه بن گوريون نیز کنسل شده است. اين خبر ساعتی بعد از 
خبر نصب سامانه دفاع ضدموشــکی در اطراف شهر حیفا منتشر 

شد. 
5. به نظر می رسد که ايران در اين مرحله در راستای سیاست صبر 
استراتژيک خود قصدی برای پاسخگويی فوری به اقدامات صورت 
گرفته را ندارد اما در پس پرده پیغام هايی در منطقه تبادل شده 
که برخی از کشورها را کمی به فکر فرو برده است. کشورهايی که 
نشان دادند حتی در برابر حملات انتقامجويانه انصارالله نیز ايمن 
نیستند و اقتصاد مبتنی بر نفت و سرمايه گذاری خارجی شان در 
شرايط يک حمله انتقامجويانه شکننده است. سوال اين است که 
آيا اين پیغام ها خواهد توانست بازيگر خبیث اصلی را از اقدامات 
احتمالی آتی خود منصرف کند؟ پاسخ مشخص نیست ولی دست 
کم متحدان جديدش در منطقه خلیج را کمی بر ســر جای خود 
خواهد نشاند کما اينکه خبر فعلا غیرموثقی منتشر شده که نشان 
می دهد عربســتان از تصمیم خود بــرای در اختیار دادن فضای 
هوايی کشورش برای پروازهای اسرائیلی، عقب نشینی کرده است. 

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

  حناچی نامگذاری یک خیابان به نام استاد شجریان را اجرا 
کند؛ حمیدرضا نوربخش، مديرعامل خانه موسیقی ايران، گفت: 19 
مهرماه توسط رياســت شورای شــهر تهران نامگذاری خیابان استاد 
شجريان برای اجرايی شدن به شهرداری تهران ابلاغ شده است. تاکنون 
منتظر بوديم که تابلوی خیابان قرار داده شود، ولی متاسفانه تا امروز 
اجرايی نشده است و اين برای ما جای سوال دارد. انتظار داريم آقای دکتر 
حناچی، شهردار محترم تهران که اهتمام خاصی به مسائل فرهنگی و 
هنری دارند، اين مسئله را هرچه زودتر اجرايی کنند. ما منتظر هستیم 
که نامگذاری صورت بگیرد و اين مطالبه را پیگیری خواهیم کرد. )ايسنا(

دعا کنیم ترامپ برگردد؛ عباس عبدی، تحلیلگر اصلاح طلب در حساب 
کاربری خود در توئیتر نوشت: با اين رفتاری که از جناح اصولگرا در اين 
يکی، دو روز می بینیم بايد دعا کرد، ترامپ برگردد چون کارهايی که 
انجام می دهند تا تحريم ها باقی بماند ناشی از عصبی شدن از شکست 

ترامپ است و خطرش برای ايران بیشتر از وجود ترامپ است.
انتقاد تند از اظهارنظرهای رادیکال بعد از ترور شــهید 

فخری زاده؛ مســیح مهاجری در روزنامه جمهوری اسلامی نوشت: 
يادمان نرفته که مسئولان رژيم صهیونیستی از شعارهای تند رئیس 
دولت های نهم و دهم چگونه با خوشــحالی اســتقبال می کردند و با 
صراحت می گفتند شعارهای تند چنین شخصی که در بالاترين منصب 
اجرائی ايران قرار دارد به نفع اسرائیل است. قطعنامه های شورای امنیت 
سازمان ملل علیه کشورمان را در همان ســال ها کاغذپاره دانستند و 
ديديم که همان به اصطلاح کاغذپاره ها چــه به روز مردم ما آوردند. به 
تحلیل های عناصر مشکوک عمل کردند و برای آنها رديف بودجه در نظر 
گرفتند و کشور را با همان تحلیل ها در باتلاق تحريم ها فرو بردند. و حالا 
همنوايان همان جريان انحرافی در مجلس و بعضی رســانه ها و ساير 
مراکز، بار ديگر بر طبل جنگ می کوبند و داد سخن از حمله نظامی به 
فلان منطقه می دهند و طرح خروج از برجام را مطرح می کنند. اينان آيا 
نمی دانند با اين کارها در حال بازی کردن در زمین دشمن هستند و با 

اين اقدامات و اين پیشنهادها فقط تیغ دشمن را تیزتر می کنند؟
انصاری: برخی اظهارنظرها هماهنگ با اهداف ترور است؛ 

مجید انصاری، عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظــام، درباره برخی 
اظهارنظرهای سیاسی بعد از ترور شهید فخری زاده، اينگونه رفتارهای 
تاســف بار را در خوشــبینانه ترين فرض، غلیان احساســات همراه با 
کوته نظری و تسويه حساب های سیاسی و جناحی يا اهداف انتخاباتی 
خواند و خاطرنشان کرد: به اعتقاد من ماموريت بخشی از نیروهای نفوذ 
به عنوان مکمل حلقه ترور سامان دهندگان اين جريان، اسرائیلی است 
و پشت صحنه با فضاسازی رســانه ای و القاي تحلیل های هماهنگ با 
اهداف ترور و با سوار شدن بر موج تاثر عمومی و استفاده از زمینه های 
تفرقه آمیز پیش ساخته، عده ای از افراد ســاده لوح و بی غرض را عامل 
اجرای نیات خود می کنند. چگونه می تــوان از کنار هماهنگی کامل 
ترامپ و رژيم صهیونیستی  و ... در مخالفت جدی با برجام و بازگشت 
آمريکا به آن، با جريان به ظاهر انقلابی اين روزها که ترور را نتیجه برجام 
دانسته و در روزنامه ها و رسانه های خود، فرمان حمله به اين شهر و آن 

کشور و کشتن اين و آن می دهند گذشت؟ )ايرنا(
فتاح نســبتی با اصلاح طلبان ندارد؛ جواد امام در واکنش به 

اظهارات حمید ترقی مبنی بر تماس پرويز فتاح با خاتمی، تصريح کرد: 
اينکه ترقی مدعی اســت فتاح با خاتمی ديداری داشته است، تکذيب 
می شــود. او افزود: اگر اصولگرايان ملاحظاتی دارنــد مبنی بر اينکه 
می خواهند فتاح را حذف کنند، ارتباطی به جريان اصلاحات ندارد. فتاح 
هیچ نسبتی با جريان اصلاحات نداشته و ندارد. مديرعامل بنیاد باران 
عنوان کرد: بنابراين ديداری بین خاتمی و فتاح صورت نگرفته است، 
ازاين رو بهتر اســت اصولگرايان تسويه حساب های داخلی خودشان را 
روشــن تر بیان کنند و اين موضوع را با اين توهمات خودشان مرتبط 
نسازند. جواد امام در پاســخ به اين ســوال که آيا تماس تلفنی برای 
عذرخواهی صورت گرفته يا خیر؟ نیز گفت: تا جايی که بنده اطلاع دارم، 
چنین اتفاقاتی رخ نداده، اما به هرحال فتاح نیز هیچ گاه چنین ادعايی 
نداشته اســت. اگر فتاح صحبت کرده، خودش بايد نفیا يا اثباتا، اين 
موضوع را اعلام کند. او در پاسخ به اين سوال که آيا خاتمی دراين باره 
چیزی گفته است، اظهار کرد: ما هیچ  چیزی در اين باره نشنیده ايم، ضمن 
اينکه فتاح هم که در آن زمان عذرخواهی کرده بود، در صحبت هايش، 
هیچ اشاره ای به اين بخش نکرد. ما توضیح داديم که اتفاقات مربوط به 
آن ساختمان، ربطی به دوره فتاح نداشته و او بی جهت اين اظهارات را 

مطرح کرد، اما او در هیچ جا از خاتمی و دفتر ســابق وی که متعلق به 
موسسه نشــر آثار حضرت امام بود، عذرخواهی نکرده، درحالی که از 
نهادهای ديگر عذرخواهی کرد. حال ترقی اين سخنان را از کجا آورده، 

به نظر می رسد بايد شخص فتاح پاسخ بدهد. )برنا(
دفاع زیباکلام از خضریان؛ صادق زيباکلام درباره تلفظ غلط يک 
کلمه انگلیسی، درباره خضريان، نماينده مجلس در توئیتی نوشت: ظرف 
2 روز گذشــته بیش از پنجاه بار فايل علی خضريان برايم ارسال شد و 
خیلی ها صف بستند تا از خطای او بهره برداری کرده و تمسخرش نمايند. 
من بارها با او مناظره داشته ام، اتفاقا يکی از چهره های فهمیده و باسواد 
اصولگرايان اســت چرا اين قدر بی اخلاق، فرصت طلب، بی گذشــت و 

بی رحم و آبروبر شده ايم.
ادامه برخورد با فســاد در قوه قضائیه؛ روزنامه فرهیختگان 
نوشت: در ادامه اين برخورد با فساد، دو نفر ديگر از مسئولان قوه قضائیه 
نیز دستگیر شده اند. »م.ش« قاضی بازنشسته و »ا.ض« رئیس اسبق 
حفاظت اطلاعات دادگستری استان های سمنان و تهران به همراه چند 
تن ديگر از معاونان حفاظت اطلاعات دادگستری تهران و برخی وکلای 
دادگستری به اتهام تشکیل شبکه ارتشا و اعمال نفوذ دستگیر شده اند.

دو انتقاد تند از اظهارنظر اصولگرایان بعد از ترور شهید فخری زاده، دفاع زیباکلام از خضریان و ...

  قانون روز  خبر روز  تکذیب روز  نقل قول روز

سه توصیه موسویان به بایدن
سیدحسین موسويان، ديپلمات سابق و تحلیلگر مسائل بین الملل، مقاله ای در 
نشريه میدل ايست آی نوشته در پاسخ به اين پرسش که بايدن چگونه می تواند 
از تله مخالفان برجام عبور کند. در بخشی از اين مقاله، توصیه هايی خطاب به 

بايدن شده است که آنها را مي خوانید:
اول: بايدن نبايد در مدت باقیمانده دولت روحانی، برای بازگشت به برجام شرط 
و پیش شرط تعیین کرده و به دنبال گســترش موضوعات مورد گفت وگو با ايران 
باشد. چنین خواسته ای موجب شکست پروســه احیاي برجام خواهد شد، زيرا 
احساسات ضدآمريکايی مردم ايران، به ويژه بعد از ترور سردار سلیمانی و فخری زاده 
را نمی توان ناديده گرفت. دوم: برجام بايد کامل و يکپارچه اجرا شود. وقتی اجرای 
برجام آغاز شــد، اجرای کامل آن به خاطر تحريم های اولیه آمريکا )تحريم های 
ماقبل برجام( ممکن نشد و ايران نتوانست از منافع اقتصادی کامل برخوردار شود. 
بنابراين آمريکا بايد تحريم های اولیه را تعلیــق کند تا همه امضاکنندگان برجام 
بتوانند اين توافق را درست و کامل اجرا کنند. ســوم: مسائل منطقه ای همچون 
تسلیحات متعارف و غیرمتعارف بايد به طور منطقه ای، جامع و از طريق ديپلماسی 
چندجانبه حل شود. عربستان موشک های چینی با برد 5000 کیلومتر همراه با 
برنامه مخفی هسته ای دارد. اسرائیل موشک های جريکو با 5000 کیلومتر برد و 
با قابلیت حمل کلاهک هسته ای دارد و علاوه برآن صدها بمب هسته ای هم دارد. 
با اين وجود، تمام جیغ و فريادهای غربی ها در مورد توان موشکی ايران است که 

حداکثر 2000 کیلومتر برد دارد و بمب هسته ای ندارد. )ايسنا(

دو تکذیب در یک روز 
سايت نورنیوز در دو خبر مجزا نوشت: يک منبع آگاه شايعه هدف قرار گرفتن 
يک فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در مرز سوريه و عراق را تکذيب کرد. 
شب گذشته شبکه خبری المیادين نیز اين شــايعه را رد کرده بود. رسانه های 
وابسته به رژيم سعودی، رژيم صهیونیستی و شــبکه های اجتماعی وابسته به 
مرکز اعتدال عربستان پس از ماجرای ترور شهید محسن فخری زاده، دانشمند 
هسته ای ايران، به دنبال فضاســازی و عملیات روانی به منظور تحريک افکار 
عمومی بوده و شايعاتی را منتشر کرده اند که اين موضوع يکی از آنها بوده است.

اين خبر توسط رسانه های عربستان مثل الحدث، الشرق الاوسط و العربیه منتشر 
شده بود و البته بعد از آن رســانه های ديگری مثل الجزيره و راشاتودی نیز آن 
را منتشــر کرده بودند و محتوای آن اين بود که يکی از فرماندهان سپاه به نام 
مسلم شهدان را با ســه نیروی حفاظتی در مرز عراق و سوريه و در بدو ورود به 
سوريه هدف قرار داده اند. در اين خبر ادعا شده بود که اين ترور توسط يک پهپاد 
بدون سرنشین که البته گفته نشده که مالکیت آن برای چه کشوری است، انجام 
شده است. از سوی ديگر يک منبع آگاه در گفت وگو با »نورنیوز« ادعای روزنامه 
کويتی الجريده درخصوص نقش پهپادهای اسرائیلی در ترور شهید فخری زاده 
را تکذيب کرد. روزنامه کويتی الجريده ادعا کرده بود: دو پهپاد ارتش اسرائیل که 
در میانه جنگ قره باغ از جمهوری  آذربايجان برخاسته و از مرز دريای کاسپین 
گذشته و در ايران پنهان  شده  بودند، در عملیات ترور محسن  فخری زاده شرکت 

کرده اند. الجريده معمولا به انتشار اخبار جنجالی و فاقد صحت مشهور است. 

اختلاف جدید مجلس و دولت بر سر سیستان
طرحی برای تفکیک استان سیســتان و بلوچستان به چهار اســتان از سوی 49 
نماينده امضا و مطرح شده است. در مقدمه و دلايل توجیهی اين طرح آمده است:  
استان سیستان و بلوچستان به تنهايی 11 درصد کشور را به خود اختصاص داده 
و دارای 1600 کیلومتر مرز  می باشد و فاصله 2 شهر آن چابهار و زابل با هم بیش از 
900 کیلومتر است. بر اساس نظر اکثر متخصصین و صاحبنظران تقسیم استانی 
محروم با وسعت زياد به عنوان يک ظرفیت مورد تاکید است و تمرکززدايی جهت 
کاهش مسافت و تسلط بهتر مسئولین محلی از جمله استانداری در پیشرفت استان 
ضرورت دارد و تجربه تفکیک استان ها در جهت سیاســی، اقتصادی و فرهنگی، 
اجتماعی، امنیتی موثر بوده اســت.  بااين حال زهرا احمدی، مديرکل تقسیمات 
کشوری وزارت کشور، در واکنش به انتشار اخباری درخصوص طرح تقسیم استان 
سیستان و بلوچستان، اظهار داشت: ضروری است مباحث مرتبط با تقسیم استان ها، 
همراه با مطالعات کارشناســی از مجرای مبادی اصلی تخصصی مطرح و پیگیری 
شود. درحال حاضر دولت برنامه ای برای تقسیم اين استان و ايجاد استان های جديد 
ندارد. او ضمن »غیرکارشناسی و چالش برانگیز« توصیف کردن طرح، اعلام کرد: 
اين طرح بدون توجه به شرايط و پیچیدگی های خاص اين استان در ابعاد اجتماعی، 
سیاسی، امنیتی و اقتصادی مطرح شــده؛ بنابراين پرداختن به آن بدون توجه به 
اين ابعاد، قطعا اجماع عمومی را به همراه نخواهد داشت و چه بسا موجب پسرفت 
توسعه ای منطقه شود. احمدی گفت: حجم و گستردگی اين نوع مباحث تخصصی، 

به ويژه در اين استان، نیازمند مطالعات گسترده و چندوجهی است. 

طرح جنجالی در مجلس تصویب شد
نمايندگان مجلس ديروز کلیات طرح اقدام راهبردی برای لغو تحريم ها را با 248 
رای موافق تصويب کردند. دوفوريت اين طرح روز يکشنبه به تصويب رسیده بود.

اين طرح 2 ماده کلیدی دارد. 
ماده 1: سازمان انرژی اتمی ايران موظف است ظرف مدت دو ماه پس از تصويب 
اين قانون، ســالانه به میزان حداقل 120 کیلوگرم اورانیوم با غنای 20 درصد 

در تاسیسات شهید علی محمدی فردو تولید و در داخل کشور ذخیره کند ...
ماده 6: دولت جمهوری اسلامی ايران موظف است بر اساس بند های 36 و 3۷ 
برجام، ظرف مدت 2 ماه از تصويب اين قانون، دسترســی های نظارتی فراتر از 

پروتکل الحاقی بر اساس برجام را متوقف کند. 
اما ماده 6 به اين شکل تصويب نشد. درواقع در مجلس نظر برخی بر اين بود که 
توقف اجرای دسترســی نظارتی فراتر از پروتکل الحاقی به شکل فوری صورت 
گیرد، اما ظاهرا در شــامگاه روز دوشنبه، نظر کمیســیون اين شده بود که 2 
ماه فرصت بدهــد و همین موضوع موجب نقد برخی از اصولگرايان شــده بود، 
به خصوص از رئیس مجلس. اما ديروز در نهايت با پیشنهاد نادران، مهلت مقرر 

در اين ماده، به يک ماه تبديل شد. 
البته ديروز دو سخنگوی دولت و وزارت خارجه با اين طرح مخالفت کردند و يک 
نماينده هم در مجلس تذکر داد که اين مسائل در حوزه صلاحیت شورای عالی 
امنیت ملی است، اما قالیباف اين تذکر را نپذيرفت و گفت: مجلسی که در رأس 

امور بوده برای هر موضوعی حق دارد دخالت کرده و تصمیم بگیرد.



پرونده  روز
 روزنامه صبح ايران  سال دهم  شماره 2814  چهارشنبه  12 آذر  1399

روستاي چنارمحمودي ،  400 روز بعد
درمان رايگان و واريز ماهانه يك ميليون تومان به مبتلايان ايدز 

ديگر كسي از رستوران و نانوايي روستا خريد نكرد
ادامه ازصفحه   اول

مثلا آقاي محمودي نانوا بعد از مبتلا شدن شــاطرش ديگر هيچ فروشي نداشته و مغازه اش را 
تعطيل و مي گويد شغلش را عوض كرده اســت. كنار دست او هم يك غذاخوري بود كه با مبتلا 
شدن صاحب مغازه، فروش به صفر رسيد و مغازه بســته شد. تنها خبر خوب براي آنها اين بوده 
كه به تعداد مبتلايان ايدز اضافه نشده و به جز يك نفر، كسي كرونا نگرفته است.  سال پيش بعد 
از آرام شدن فضا در روستا تيم هاي آموزشــي مختلفي به روستا رفتند تا آموزش هاي لازم را به 
خانواده هاي مبتلا و غير مبتلاي روستا بدهند. بنا بر گزارش وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی با انجام آزمايش از يک هزار و 3۰۰ نفر از جمعيت روستای لردگان، کمتر از ۵ درصد مردم 

اين روستا مبتلا به ويروس HIV هستند و تحت مشاوره و درمان قرار گرفته اند. 

   شانس آورديم زنده مانديم
روز گذشته معاون وزير بهداشت گفت   تخمين مي زند در كشور ما 6۰ هزار بيمار مبتلا به ايدز 
وجود دارد كه از اين تعداد 22 هزار نفر شناسايي شــده است. عليرضا رئيسي آمارهاي ديگري 
از   ايدز در كشورمان داد و به ماجراي روستاي چنارمحمودي هم اشاره هايي داشت كه آن را به 

صورت خلاصه در پايين آورده ايم:
- 82  درصد مبتلايان اچ آی وی مردان و 18 درصد زنان هستند. 

انتقال از اعتياد تزريقی ۵9.2 درصد اســت  اما بحث انتقال از طريق جنسی نسبت به سال های 
قبل افزايش يافته و به 23 درصد رسيده است، انتقال از مادر به کودک نيز 1.۷ درصد و انتقال از 

طريق خون و فرآورده های خونی ۰.2 درصد است.
در سال 138۵ فقط 9 درصد از طريق رابطه جنسی آلوده می شدند و ۷۵ درصد موارد از طريق 
اعتياد تزريقی بود. بحث اين نيســت که رابطه خيلی بيشتر شده بلکه اقدام درخشانی در حوزه 
کنترل معتادان تزريقی انجام شد و خدمات مناسبی در DIC ها ارائه شد و با در اختيار گذاشتن 

لوازم، سرنگ و... توانستيم آمار انتقال از طريق اعتياد تزريقی را کاهش دهيم.
اکنون بيماريابی کمتر از 4۰ درصد اســت و پرونده های فعال ۷۰ درصد؛ اما درمان در حد 9۷ 
درصدی ارائه می شود. دست هايی در جاهای مختلف در کار است که نمی گذارند ما بيماريابی 
کنيم. در لردگان برخی به ما حمله کردند و شانس آورديم زنده مانديم. تمام مراحل شناسايی 

بيمار محرمانه است.

 دو
یتر

ت

     حاشیه روز      گزارش روز

     اتفاق روز 

پاتک رسانه ای تیم دولت به مخالفان
نقل قول همسر شهید رضایی نژاد از همسر شهید فخری زاده از لحظه ترور در آبسرد

 وقتی شهید فخری زاده از رئیس جمهور نشان خدمت دریافت کرد

بذله گویی غیرمنتظره 
حریرچی و حدادعادل

درباره سه ویدئو که روز گذشته در شبکه های اجتماعی 
هم بازتاب داشتند

پایان ماجراجویی موتور سوارهای صورتی 
با توافق موتور سوارها و اسنپ نرخ کرایه پایه افزایش یافت

مسئله ترور شهيد دکتر محسن فخری زاده هنوز به شکل رازآلودی 
مبهم باقی مانده. ديروز هم چند خبــر و خرده روايت ديگر درباره 
روز حادثه آبسرد و مسائل سياسی مرتبط با اين ماجرا منتشر شد 
که در ادامه يکبار اين خبرها را مرور می کنيم. گفتنی است يکی از 
مسائلی که در مورد اين حادثه اخير به چشم می آيد، پراکنده گويی 
و ضعف اطلاع رســانی واحد در مورد اين ماجراست که هم باعث 
سردرگمی افکار عمومی شــده و هم می تواند تبعات نامطلوبی در 

تعقيب و مجازات مجرمان داشته باشد. 
1.برنامه زنده جهان آرا که از شــبکه افق سيما پخش می شود، به 
صورت تلفنی گفت وگويی داشت با شــهره پيرانی، همسر شهيد 
رضايی نژاد )از شهدای هسته ای(. در اين برنامه مجری از همسر 
اين شهيد خواســت با توجه به اينکه با همسر شهيد فخری زاده 
ديدار داشــته، ماجرای ترور را روی آنتن زنده روايت کند. همسر 
شــهيد رضايی نژاد در اظهارات خود ماجرا را اينطور توصيف کرد 
که در زمان حادثه خود شهيد فخری زاده در حال رانندگی بوده و 
ابتدا دو گلوله به سمت او شــليک می شود که به خطا می رود. )از 
اين جمله اينطور برمی آيد که خودرو ضدگلوله نبوده( بعد شهيد 
فخری زاده از خودرو خارج می شود تا به خودروی محافظان نزديک 
شود که مجددا تيراندازی صورت می گيرد. در اين برنامه از عروس 
شهيد فخری زاده هم نقل قول شــد که محافظ شهيد فخری زاده 
بدن خود را حائل کــرده بوده که پای او را نشــانه می روند و از 4 
گلوله که به او اصابت کرده، دو گلولــه از بدنش عبور می کند و به 
شهيد فخری زاده هم اصابت می کند. بعد از اينکه فرد محافظ کنار 
می رود، تيرهای بعدی اصابت می کند و منجر به شــهادت دکتر 
فخری زاده می شود. در ادامه هم خودروی نيسان منفجر می شود 
که آثار براده های چوب حاصل از اين انفجار روی صورت همســر 
شهيد فخری زاده بوده، چون او هم از خودرو خارج شده و در کنار 

شهيد حضور داشته. 
2.علی ربيعی، ســخنگوی دولت هم ديروز پيش از شروع نشست 
خبری خود در اظهاراتی مشــابه بــا آنچه علی شــمخانی، دبير 
شورای عالی امنيت ملی روز قبل تر گفته بود، توضيح داد که »در 
مورد اين ترور، برخلاف آنچه در رســانه های خارجی مطرح شده، 

سازمان های جاسوسی زير پوشش ما قرار داشتند و محل وقوع ترور 
پيش بينی شده بود و کمی با دقت و رعايت پروتکل های امنيتی، 
می توانستيم اين جنايت را ناکام بگذاريم. دستگاه های امنيتی برای 

عدم تکرار وقوع اين اتفاقات تمام تلاش خود را به کار می گيرند«.
3.کميل خجسته، مديرعامل تبيان يادداشتی در کانال تلگرامی 
خود منتشر کرده که روی وب سايت مشرق نيوز هم منعکس شده. 
در بخشی از اين يادداشت آمده: »آنی که ترور را طراحی می کند 
فقط به يک عمليات نقطه ای بســنده نمی کنــد. چند روز قبلش 
صفحه انگليسی ويکی پديای شــهيد فخري زاده را ايجاد می کند 
تا رســانه های بين المللی به روايت مطلوب آنها برسند. پمپئو در 
هشت روز 13 شــهر منطقه را طی می کند. امارات ناگهان اعلام 
می کند که ويزای ايرانی ها را صادر نمی کند. درحالی که چند روز 
قبلش خبر از اعطای ويزای طلايی برای نخبگان ايرانی داده بود. 
آلمانی ها به اتباع خود اعلام می کنند که از سفر به ايران حذر کنند 
و ... اين اتفاقات باربط و بی ربط در منطقه، آن پيش رخدادهای ترور، 
آن سبک عمليات حتما نشان می دهد که تروريست ها برای بعد از 
عملياتشان هم برنامه داشته اند... اينکه نيسان، آبی بود و مسلسل، 
فلان بود و سرنشين بهمان، اينها جذاب هستند، اما مسئله اصلی 
روايت نيستند. بازی در زمين تروريســت ها است که پازل ترور را 
تکميل می کند. دعوای داخلی می سازد و مکمل پروژه نااميدسازی 
تبليغاتی مردم است. چون هرچقدر در پاسخ چگونگی غرق شوند، 

در قدرت دشمن که به اين کار موفق شده اغراق می شود«.
4.ديــروز خبرگــزاری دولتی ايرنــا در اقدامی معنادار درســت 
چندساعت بعد از مصوبه مجلس درباره پروتکل الحاقی و اظهارات 
بعضی نمايندگان اصولگرا درباره ارتباط ترور شهيد فخری زاده و 
برجام، تصاويری منتشر کرد از اهدای نشان درجه دو خدمت توسط 
رئيس جمهور به شهيد فخری زاده به دليل برجام. اين تصاوير برای 
اولين بار در رسانه ها منتشر شــد و نشان می دهد روحانی و شهيد 
فخری زاده در حال گفت وگو هستند و دريافت اين نشان به دليل 
برجام هم پيام مهمی دارد. اين اقــدام را می توانيم به نوعی پاتک 
رســانه ای دولت به منتقدانش بدانيم. ايــن تصاوير قبلا به خاطر 

مسائل امنيتی منتشر نشده بود. 

 ديروز سه ويدئوی کوتاه در شبکه های اجتماعی وايرال شد که هر سه مورد هم از 
روی برنامه های تلويزيونی ضبط شــده بود. دو مورد مربوط به برنامه های صداوسيما 
می شد و يکی هم بخشی از اخبار ورزشی شــبکه ماهواره ای ايران اينترنشنال بود. از 
آخری شــروع کنيم که هم خيلی عجيب بود و هم خيلی مضحک. گوينده خبرهای 
ورزشی شبکه ايران اينترنشنال وقتی داشت اشاره می کرد که تيم بسکتبال عربستان 
ســعودی در بازی قبلی به تيم ايران باخته، ناگهان يادش افتاد که ای داد بيداد اجازه 
ندارد بگويد عربستان در يک رقابت ورزشــی به ايران باخته. در نتيجه جمله ای که تا 
وســط ادا کرده بود را ناگهان با دو تپــق تغيير داد و گفت: تيم  ايــران در بازی قبلی 
عربستان سعودی را برنده شــده بود مقابل اين تيم! يعنی انگار مجری های اين شبکه 
اجازه ندارند از کلمه شکست و عربستان در يک جمله استفاده کنند، حتی در بيان يک 
خبر ورزشی. اين سانسور عجيب تأييد ديگری بود بر فرضيه هايی که از ابتدا در مورد 
وابسته بودن اين شبکه به عربستان سعودی مطرح می شد و خب اوايل بعضی فعالان 
خارج از کشور مصرانه آن را تکذيب می کردند.  *اتفاق بامزه بعدی روی آنتن زنده شبکه 
شما و در برنامه ای با حضور ايرج حريرچی رخ داد. معاون کل وزير بهداشت که ديگر به 
يکی از چهره های ثابت برنامه های تلويزيونی تبديل شــده و تقريبا روزی نيست که 
مهمان يکی از شبکه ها نباشد، در اين برنامه هم مشغول اطلاع رسانی و گفت وگو درباره 
کرونا بود. مجری برنامه اما سعی کرد با يک بازيگوشی بی خطر فضای برنامه را عوض 
کند و گفت: »آقای دکتر من عروس کرونايی هســتم، کی کرونا تمام می شــود، من 
عروسی بگيرم؟ آرزوی پوشيدن لباس عروس به دلم مانده!« حريرچی هم شوخ طبعی 
خود را به رخ کشــيد و جواب داد: با اين وضع من فکر می کنم با حضور فرزندتان بايد 
عروسی بگيريد. جواب نااميدکننده و تلخی بود که يعنی به اين زودی ها نبايد منتظر 
واکسن در ايران باشيم، اما موقعيت خنده داری در اين برنامه خلق شد و مجری برنامه 
که بنده خدا خودش از خنده کبود شده بود.  *ويدئوی سوم هم مربوط می شد به حضور 
دکتر حدادعادل در يک برنامه از شبکه پنج ســيما. مجری برنامه از او پرسيد شما در 
فضای مجازی فعال هستيد؟ حدادعادل پاسخ داد که اينستاگرام ندارم، اما در توئيتر 
گاهی چيزهايی می نويسم. مجری اما با سوال قبلی می خواست زمينه سازی کند که 
اين سوال را بپرسد: آيا از شــوخی هايی که در اين فضا با شما می شود باخبر هستيد؟ 
رئيس فرهنگستان زبان و ادب فارسی هم با گشاده رويی از اين سوال استقبال کرد و 
مثال زد که به من می گويند »آهنگر دادگر«. اين کلمه به نوعی معادل فارسی همان 
حدادعادل است و با اين شوخی بحث به اين سمت رفت که در زبان فارسی خيلی لغات 
از قبل وارد شده و حدادعادل مثال زد که بعضی کلمات مثل خانم و آقا مغولی هستند. 

از روز شنبه موتورهاي صورتي اسنپ فود در اعتصاب و اعتراض خاموش به سر مي بردند. آنها بعد از چهار روز دست آخر روز 
گذشته در كانال تلگرامي خود خبر افزايش كرايه پايه را منتشر كردند؛ خبري كه درواقع يكي از اهداف آنها از اين اعتصاب 
بود و براي شان يك دستاورد حساب مي آيد. اگرچه هنوز شركت اسنپ فود اين خبر را تاييد نكرده اما آنها مي گويند   كرايه 
سفارش ها با مسافت تا 2.۵ و 2.۵ الی 3.۵ کيلومتر هزار تومان نسبت به سال گذشته افزايش داده شده است. البته بر اساس 
زمزمه هاي انتشاريافته،  قيمت سفارش هايي كه آنها به 3.۵ تا 4.۵ کيلومتر دورتر مي فرستند، بدون تغيير باقي مانده است. 
روز دوشنبه در صفحه سوم روزنامه هفت صبح گزارشي درباره دليل اعتصاب آنها كار كرديم و توضيح داديم كه علت اعتراض 
اين موتورهاي صورتي در شهر تهران چه بود. آنها از شنبه دست از كار كشيدند و دو خواسته داشتند كه اولا کرايه پايه شان 
به بالای 1۰هزار تومان برسد و دوما ديگر سفارش های اپليکيشن اسنپ فود به اسنپ باکس و ماشين اکو ارسال نشود. قيمت 
پايه جابه جا کردن غذا برای شان تا امروز حداقل هشت هزار تومان در مي آمد و در تمام سال هاي فعاليت اين شركت فقط دو 
بار افزايش قيمت داده شده بود. راننده ها همچنين مي گويند  کف کرايه های اسنپ باکس، هزار تومان بيشتر از موتورهاي 

اسنپ فود و حداقل کرايه اسنپ ماشين هم 13 هزار تومان است. استدلال شان اين است كه اسنپ فود به خاطر چند درصد 
كميسيوني كه از اكسپرس دريافت مي كند، مي خواهد سود بيشتري از جابه جايي غذا، وسايل سوپرماركت و ميوه ببرد. 

روابط  عمومي اسنپ فود: درآمد پیک ها بین ۶ تا ۱۲ میلیون تومان است
روز گذشته روابط عمومي اين شركت در پاسخ به برخي از ســوال هاي هفت صبح توضيح داد: »در ماه های اخير و با 
محدوديت های کرونايی، تعداد سفارش های اسنپ فود در ساعات اوج سفارش از ظرفيت تحويل اکسپرس فراتر رفته 
است. پيک های اسنپ باکس به واقع همکار و کمک پيک های اکسپرس برای تحويل سفارش ها محسوب می شوند 
و حضور آنها به منزله کاهش درآمد يا کاهش سفرهای پيک اکســپرس نيست.« روابط عمومي اسنپ فود در سوال 
ديگري جواب مي دهد: »ماهانه بيش از دو ميليون سفر موفق با پيک های اکســپرس انجام و در چنين ابعادی بروز 
مشکلات صنفی گاهي اجتناب ناپذير می شود. خواسته پيک های اکسپرس اسنپ فود شامل طيفی از مسائل صنفی 
است و اختلاف  نظرها در زمينه مسائل پرداختی يکی از دغدغه های آنهاست.« اين شركت مي گويد اين بار اولی نيست 
که آنها به اختلاف نظر خورده اند. پيش از اين موتورهاي باربري اسنپ در اعتراض به قيمت ها دست از كار كشيده بودند. 
آنها همچنين درباره درآمد موتورهاي اكسپرس توضيح مي دهد: »در حال حاضر، ميانگين درآمد ماهانه پيک های 

اکسپرس بسته به ميزان فعاليت شان بين 6 تا 12 ميليون تومان است.«

    افشاگرام

رضا شیری و نیلی افشار؟ هرگز! 
رضا شيری خواننده پاپ چند روز پيش به شکل غيرمنتظره ای از 

ايران خارج شد. برای هميشه يا به طور موقت؟ 
هنوز مشخص نيســت. خودش می گويد شرايط مشــخص می کند که چه تصميمی در آينده 
می گيرد. چيزی که ما تا الان می دانيم اين اســت که او وارد ترکيه شده و با بعضی خوانندگان 
خارج از کشور ديدار داشته. ابتدا حتی شايعه شد که او با شخصی به نام نيلی افشار مراوده دارد 
که تا چندي پيش همســر پويان مختاری از اعضای حلقه گردانندگان سايت های شرط  بندی 
بود )يا حداقل برای جذب فالوئر اينطور وانمود می کردند کــه ازدواج کردند(. يعنی اين تصور 
پيش آمد که رضا شيری هم مثل مهراد جم با يک واسطه جذب گروه تحت هدايت اميرشقاقی و 
سايت های بت شده است. روز گذشته اما رضا شيری در يک لايو اينستاگرامی با مسعود صادقلو 
اين موضوع را تکذيب کرد. او توضيح داد که پايبند به شــئونات و مسائل اخلاقی است و چون 
با پويان مختاری دوست است اصلا مطرح کردن چنين فرضيه هايی درست نيست. شيری در 
همين لايو اينستاگرامی اين را هم تکذيب کرد که به دليل فشارهای وزارت ارشاد يا مسائلی مثل 
ممنوع الکاری از ايران تصميم به مهاجرت گرفته. بنابراين از همين نقطه مسير سياسی شدن 
قضيه را هم بست. هرچند که او در اواسط دهه 8۰ و دوره اول شروع فعاليت هنری خود به مدت 
4 سال ممنوع الکار بود. رضا شيری هم نســل خوانندگانی مثل فرزاد فرزين و مرتضی پاشايی 
است که با فاصله اندکی بعد از چاوشــی و يگانه و رضا صادقی مشهور شدند اما رضا شيری بعد 
از يک آلبوم موفق برای دوره ای چند ساله مهجور ماند و مجوز اجرا نگرفت تا سال 96 که برای 
اولين بار در سالن ميلاد نمايشگاه روی صحنه رفت. شايد سرنوشت او خيلی شبيه يکی ديگر از 
خوانندگان پاپ هم دوره او به نام مهدی مدرس باشد که او هم يک ماه پيش تصميم به مهاجرت 
از کشور گرفت. رضا شيری فرزند مرتضی شيری قهرمان المپيکی بوکس ايران است که مدتی 
هم رياست هيات بوکس استان تهران را برعهده داشت. چند ماه قبل هم اسم رضا شيری با يک 
کليپ دوربين مخفی ســر زبان ها افتاده بود. قصه اين بود که در آرايشگاهی،  پسر رضا شيری، 
موی او را)پدرش را !( هنگام اصلاح به طور ناگهانی تراشيد که باعث عصبانيت اين خواننده پاپ 
شد و با پسرش و عوامل دوربين مخفی برخورد فيزيکی کرد. حالا ماجرا کلا سناريو بود يا واقعی 
هرچه بود حاصل کار کليپ بامزه ای شــده بود. رضا شيری متولد 1362 است و دو فرزند دارد. 
صفحه اينستاگرام او در حال حاضر يک ميليون فالوئر دارد و با حواشی اخير احتمالا در روزهای 

آينده بر اين تعداد افزوده هم می شود. 

يک نفر آدم مگر چقدر می تواند تسهيلات و امکانات 
مالی با اسم ورســم خودش دريافت کنــد؟ آن هم 
در شرايطی که نســخه دولت و تصميم گيرها برای 
جلوگيری از اختلال در بازار، تعيين ســقف معامله 
برای افراد است؛ سياستی که باعث شده در چندسال 
اخير اســم گروهی از مردم در پرونده های مختلف 
مالی شنيده شــود که قبلا اسمشان را در طرح های 
ساماندهی و توســعه گرمخانه ها می شنيديم؛ يعنی 

کارتن خواب ها. 

  بیزينس من بی سرپناه
اگر طی يکی، دو ســال گذشــته دنبال پول مفت 
بوده باشــيد يا خبرهای مربوط به تخلفات مالی را 
دنبال کرده باشــيد، حتما عبارت »کارت بازرگانی 
اجاره ای« به گوشتان خورده اســت. به اين صورت 
که شــما اقدام به گرفتن کارت بازرگانی می کنيد و 
بعد آن را به کســی که کار صادرات و واردات انجام 

می دهد، در ازای گرفتن مبلغی اجاره می دهيد، چون 
جناب تاجر با اســتفاده از کارت بازرگانی خودش با 
يکسری محدوديت ها روبه روست و هرچه کارت های 
بازرگانی بيشتری داشــته باشيد، می تواند معاملات 
بزرگی انجام دهد و طبيعتا تســهيلات بيشتری هم 
دريافت کند. البته حالا که يک ماهی است دادستان 
کل کشــور گفته اين کار يک جور معاونت در قاچاق 
محسوب می شود و حتما با آن برخورد خواهد شد، اما 
تا قبل از آن گويا گرفتن کارت بازرگانی اين و آن کار 
رايجی بوده است، مخصوصا استفاده از کارت بازرگانی 
کسانی که به هيچ وجه احتمال اينکه حوصله، سواد و 
زور پيگيری ماجرا را ندارند و نمی توانند سهم زيادی 
از کســی که کارت بازرگانی شــان اجاره می کند،  
بگيرند؛ يعنی کارتن خواب ها. اخيرا رئيس کل بانک 
مرکزی اعلام کرد که در دو ســال گذشته، پرونده 
2۵۰ نفر به قوه قضائيه ارجاع شده است که اين افراد 
مجموعا با حدود ۷ ميليــارد دلار بدهی، حتی يک 

دلار ارز حاصل از صادرات را به کشور بازنگردانده اند 
و بر اساس آخرين اعلام وزارت اطلاعات، ۷۰ نفر از 
افراد بازداشتی اساسا نه تنها توليدکننده نبوده، بلکه 
از اقشــار ضعيف جامعه و »کارتن خواب« بوده اند و 
درواقع ۷ ميليارد دلار از کالاهای صادراتی از طريق 
کارت بازرگانی يکبارمصرف از کشــور خارج شــده 

است.

  صاحبان بی سرپناه حساب های میلیاردی
اصلا اسم کارتن  خواب ها در عرصه اقتصاد اولين بار در 
پرونده اقتصادی تهيه کننده معروف سريال شهرزاد 
شنيده شــد و از آنجا بود که کم کم با نقش کليدی 
کارتن خواب ها در ســاير حوزه های اقتصادی آشنا 
شــديم. در دادگاه محمد امامی و ســاير چهره های 
درگير در پرونــده بانک ســرمايه و صندوق ذخيره 
فرهنگيان چندين بار اسم کارتن خواب ها مطرح شد، 
مثلا يک بار نماينده دادســتان گفت: »شرکت های 
زيادی تسهيلات دريافت کرده و اسمشان در پرونده 
بود، اما وقتی به ســراغ مديران شــرکت ها رفتيم، 
ديديم افرادی هســتند با دمپايی که يا معتاد بودند 
يا وضعيتی اســفناک داشــتند. نکته جالب اين بود 
که گــزارش اعتباری پرونده های اين پنج شــرکت 
کارتن خواب اصــلا وجود خارجی نداشــت؛ يعنی 
کارشناسی هم نشــده بود. آنها اين افراد را از شمال 
به تهران می آوردند و حتی سوار بی ام و می کردند و 
می بينيم در برخی موارد اين کارتن خواب ها در يک 
روز درخواست تســهيلات می دادند و همان روز با 
تسهيلات آنها موافقت می شد. اين افراد را از شهرهای 
بابلسر و قائمشهر و اطراف اين شهرها شناسايی کرده 
و به آنان وعده پرداخت وام يا اقساطشان را می دادند 
و می گفتند که شــما را به عنوان مديرعامل انتخاب 

می کنيم.« 
اينطور که نماينده دادستان گفت، مثلا در يک نوبت 
به کارتن خواب ها 11۰ ميليارد تومان تسهيلات داده 
می شده است. تقريبا از اين غائله به بعد بود که اسم 
کارتن خواب هــا در پرونده های مختلف ديده شــد،  
بلافاصله خبر آمــد که اجاره دادن شماره حســاب 
کلا يکی از کارهايی است که چندان عجيب نيست 
و افتتاح حســاب به اســم کارتن خواب هــا و افراد 
بی بضاعت ايده ای است که به ذهن خيلی های ديگر 

هم رسيده بوده.

  کارتن خواب اما خوش شانس
يکی ديگــر از عرصه هايی که اســم کارتن خواب ها 
مطرح شــده، اما اين بار نه به صورت رســمی، ثبت 
نام پيش خريد خــودرو  بوده اســت. اينجا هم رد 
سقف نام نويســی ديده می شــود به اين صورت که 
ثبت نام کننده در قرعه کشــی ماشــين های اين دو 
شرکت نبايد پلاک فعال داشته باشد و دو سال هم از 
آخرين خريدش از شرکت های خودروسازی گذشته 
باشد،  خب چه کسی بهتر از کسانی که تمکن مالی 
چندانی ندارند و در صورتی که خوش شانس باشند و 
اسمشان هم دربيايد، توان کافی برای اينکه دبه کنند 
ندارند. فقط يک محدوديت وجود دارد؛ کارتن خواب 
محترم در اين فقره بايد گواهينامه داشــته باشد که 
در اين صــورت همه چيز برای معامله آماده اســت. 
اينطور که در شبکه های اجتماعی می شنويم، برخی 
کارتن خواب ها با چشمداشــت مالی بســيار اندک 
حاضرند وارد چنين معامله ای شوند، اما در صورتی 
که اسمشان دربيايد، تا سه ميليون تومان شيرينی 
می گيرند، البته مبلغ کلانی سفته می دهند که خطر 

پيچاندن طرف مقابل را تهديد نکند. 

مرور ردپای بی بضاعت هايی که حتی جای خواب ندارند
 در پرونده های فساد مالی

نقش کارتن خواب ها 
در اقتصاد ایران

اولين کارگاه آموزشی مبارزه با بيماری های رفتاری در لردگان
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بهترین ها ی 2020  و پدر پیر فیلم جدایی 
سه تا خرده یادداشت نه چندان مرتبط

  سایت نگار

آناناس، الیزابت، سیامک، ژسوس و عروس آمریکایی
   محمد تقی فهیم منتقد ســینما به خبرآنلاین می گوید: حیفِ آقای سیامک 
انصاری که متاسفانه هر شبکه ای که می زنیم ایشان را می بینیم و حتی سوار تاکسی هم 
که می شویم صدایش را می شنویم و اگر بخواهیم ارزیابی کنیم همین کار تبلیغاتی که 
می کند از سریالش جذاب تر است. در مجموع سریال »صفر ۲۱« نتوانست در حد انتظار 

مخاطب ظاهر شود.

  )The Crown(»وزیر فرهنگ بریتانیا می گوید سازندگان سریال پربیننده »تاج   
که درباره زندگی ملکه الیزابت و دیگر اعضای خانواده سلطنتی بریتانیا ساخته شده، باید 

به بینندگان بگویند که ماجراهایی که می بینند، الزاماً واقعیت نبوده و داستان  است.
»اولیور دَودن« روز یکشنبه گفت که ســریال محبوب »تاج« محصول نتفلیکس باید 
در ابتدای هر قسمت سلب مسئولیت داشته باشد و توضیح دهد که این فیلم بر اساس 
واقعیت نیست. این نمایش بر اساس زندگی خانواده سلطنتی انگلیس ساخته شده است، 
اما آخرین فصل آن در دهه ۱۹۸۰ اتفاق می افتد و بسیاری از شخصیت های اصلی هنوز 

زنده هستند.
فصل چهارم سریال پربیننده تاج )TheCrown( به تازگی در شبکه ویدئویی نتفلیکس 

قرار گرفته است.

   هُدی زرباف، هنرمند مجسمه ساز و چند 
رسانه ای به علت بیماری در سن 38 سالگی 
از دنیا رفت. به گزارش ایســنا، حساب رسمی 
سایت »گالری اینفو« و »بهرنگ صمدزادگان« ـ 
نقاش و عضو انجمن هنرمندان نقاش ایران ـ خبر 

درگذشت این هنرمند را اعلام کرده اند.
گالری اینفو درباره این هنرمند نوشته اســت: »زرباف لیسانس نقاشی و فوق لیسانس 
انیمیشن را از دانشگاه تهران اخذ کرد و چند سال پس از آن ۱۳۸۷ لیسانس هنرهای زیبا 

را از دانشگاه وینزر کانادا دریافت کرد.
وی نخستین نمایشگاه انفرادی خود را در سال ۱۳۸۹ و در گالری آرت لیبل کانادا برگزار 

کرد و پس از آن با دیگر گالری ها در کشورهای آلمان و کانادا همکاری داشت.

   وکیل محمد امامی در پاسخ به این پرسش که اتهام هایی که به محمد امامی درباره 
نحوه  خرج کردن پول ها در سینما و پرداخت یکســری مبالغ خارج از قرارداد به برخی 
هنرمندان زده شده است، چیست؟ گفت: از سال ۹۴ تا الان این پرونده مطرح است. اوایل 
می گفتند تمام پول های بانک سرمایه را بردند توی سینما. بعد در جلسه دادگاه می گویند 
ما رسیدیم به این نکته که ۵ درصد از این پول در سینما خرج شده است. ۵ درصد از چه 
رقمی؟ ابتدا می گفتند مبلغ تسهیلات دریافتی ۱۸۰ میلیارد تومان است و الان رسیدند 
به مبلغ ۱۳۵ میلیارد تومان. تا امروز یک کار کارشناسی صورت نگرفته است که مشخص 
بشود واقعا پولی از طریق موکل من و از محل تسهیلات دریافتی وارد سینما شده است یا 
نه. موکل من به دادگاه گفت که من کارشناس گرفتم تا برآورد کند از محل تولید سریال 
شهرزاد پولی برگشته است یا نه. این در حالی است که به تازگی می گویند تنها ۵درصد 
از پول داخل سینما رفته است، و ای کاش تمام پول خرج سینما می شد. من حرفم این 
است که ما نباید اول به آدم ها اتهام بزنیم و آبرویشان را ببریم و مورد هجمه  رسانه ای قرار 
بدهیم و بگوییم که  ای وای امامی تمام پول فرهنگیان را برده و شهرزاد را ساخته است. 
در صورتی که هنوز هم این موضوع ثابت نشده است. در طول این شش سال که پرونده در 
جریان است، حتی یک کارشناسی نسبت به پروژه شهرزاد و چگونگی تولید و خرج کردن 
در آن انجام نشده است. امامی در جلسه دادگاه می گوید من شهرزاد را با خون دل و با زجر 

کشیدن ساختم، چرا آن را منتسب می کنید به بانک سرمایه؟ )ایلنا(

   مهرداد خدیر در حاشیه مصاحبه جنجالی سید مهدی نصیری  با احمدی نژاد 
متن بلندی نوشته که در بخش هایی ازآن آمده:

آقای احمدی نژاد البته همان است که بود و در واقع از سال ۹۰ به این طرف شاهدیم نه 
آن اصولگرایی که اصولگرایان برکشیدند و به امام زمان نســبت دادند و از بام تا شام در 

تریبون  ها می ستودند و قرار بود پرونده هسته ای را ببندد و عدالت را جاری کند.
آقای نصیری هم با چهره ای که چندی است از او می شناسیم و اهل مدارا و تحمل شده 
و دریافته تحقق آرمان های او به آن سادگی ها که تصور می کرده نیست و واقع گرا شده و 

حالا از ستایش مهندس بازرگان هم ابایی ندارد.
نصیری نه روزنامه نگاری با بیش از ۳۰ سال سابقه است نه یک متفکر و خود البته توضیح 
داده که قصد چالش نداشته و می خواسته باب گفت وگو ) به مفهوم گفت و گو و نه مصاحبه 
رسانه ای( را باز کند و لابد با احمدی نژاد شروع کرده تا اگر فردا پس فردا سراغ سید محمد 
خاتمی رفت بر او خُرده نگیرند.وجه جالب برای منِ روزنامه نگار و روزنامه خوان اما این بود 

که مصاحبه در سال ۱۳۹۹ را در سال ۱۳6۹ تصور کردم.
 ۳۰ سال پیش مهدی نصیری ۲۷ ساله بود و در مقام سردبیر کیهان از موضع حقیقت 
محض با آدم هایی مانند احســان نراقیگفــت و گو می کرد. اگــر نگوییم جاهایی به 
بازجویی تنه یا طعنه می زد مانند کسی بود که خود را حق مطلق می داند و دارد با یک 
گمراه صحبت می کند. مثل حالتی که سعید جلیلی در گفت و گوهای هسته ای داشت 
و خود را ابلاغ کننده می دانست و به تعبیر دکتر ولایتی فلسفه می بافت نه این که بر 
سر منافع ملی چانه بزند. موقعیتی که ناشی از خود حقیقت پنداری و گمراه و منحرف 
و نادان انگاری دیگران است. اگر به فضای سال 6۹ برگردیم احمدی نژاد هم قطعا این 
حرف ها را نمی زد و در دنیای اوهام خودش سیر می کرد هر چند همواره به دنبال کسب 
قدرت واقعی بوده و با این که در مقاطعی مانند طبرزدی فکر می کرد ولی راه متفاوتی در 

پیش گرفت که به ریاست جمهوری انجامید.

   مسعود کیمیایی در بخش هایی از گفت و گوی تازه اش با مجله اندیشه پویا 
درباره مسایل مختلف سینما و جامعه گفت: یک لباس فروشی در کلن آلمان بود 
که همیشه ویترین آن را نگاه می کردم. یک دست کت و شلوار با رنگ قهوه ای، دو سال 
بعد و دو سال دیگر  در ویترین این فروشگاه بزرگ لباس بود. در این مدت قیمت آن هیچ 
تغییری نمی کرد. در سرزمین خودم قیمتی نیست که دو هفته دوام بیاورد، روزنامه ای 
نیست که د و هفته یک عقیده را داشته باشد، در تلویزیون به سرعت عقیده ها در سریال ها 
جا به جا می شود. در سینما یک فیلم را سه کمیسیون دید، صحنه ای را یک کمیسیون رد 
کرد، همان صحنه را کمیسیون بعدی چقدر خوش آب و هوا دید... آثار و تبعات مخرب 
اقتصادی، انسانی، روحی و روانی و فرهنگی این وضعیت هولناک را چه کسی جوابگوست؟ 
از خدای خودت می  پرسی اینجا کجاســت که من دارم زندگی می کنم؟ میان این همه 
نازیبایی و این همه زشتی، من چگونه زیبایی بسازم، زیبایی بیافرینم؟ حافظ می خوانی  
می بینی این واژه ها چرا غریبه شده اند؟ واژه هایی که تو در بیست سال پیش یک حس 

عاشقانه به آن ها داشتی الان اصلا آن را نمی شناسی.

   قیمت هر عدد آناناس در بازار تجریش بین 170 تا 200 هزار تومان است.آقا رضا 
یکی از میوه فروش های قدیمی بازار تجریش است، او می گوید: میوه های که در سال های 
گذشته نهایتا تا ۳۰ هزار تومان در همین بازار به فروش می رسید الان چند برابر شده و 
تا ۲۰۰ هزار تومان معامله می شود. به گفته او یک کارتن ۹ عددی آناناس که وارد کشور 
می شــود بین یک تا دو میلیون تومان قیمت دارد. این در حالی است که در سال های 

گذشته هر کارتن ۹ عددی نهایتا ۲۵۰ هزار تومان قیمت داشت.

چند قدم آنطرف تر به یکی دیگر از میوه فروشی های این بازار در قلب تهران رفتم. میوه 
فروشی که حتی نام برخی از این لاکچری ها خوش رنگ را نمی دانست. او می گوید: مردم 
به دنبال میوه های خارجی هستند و طرفداران زیادی دارند، ما هم، چون نمی خواهیم 
مشتری هایمان را از دســت بدهیم مجبوریم همه نوع میوه خارجی وارد کنیم. چیکو، 
آووکادو، فیسالیس، پشن فروت، گواوا، انبه، نارگیل، فوجی، آناناس، فالسا و میوه اژد ها تنها 
بخشی از میوه های گران قیمتی است که در این بازار دیده می شود.)باشگاه خبرنگاران (

   در پی انتقاد های شدید از »ایوانکا ترامپ«، دختر رئیس جمهور آمریکا به خاطر عدم 
جلوگیری از پیشبرد سیاست های جنجالی پدرش، از جمله جدا کردن کودکان از مادران 
و پدران مهاجر در مرز آمریکا، پوستر هایی در ســطح »منهتن« نیویورک؛ زادگاه وی 
پخش شده است که ظاهراً نشان می دهد از بازگشت او به این شهر بعد از ترک واشنگتن 

استقبالی نخواهد شد.
به گزارش فارس، این پوستر ها حاوی عکسی از ایوانکا ترامپ است که روی آن نوشته شده 

»از ایوانکا ترامپ در شهر نیویورک استقبال نمی شود.«
روزنامه »ایندیپندنت« در این خصوص نوشته با این وجود ایوانکا ترامپ نباید انتظار یک 
استقبال گرم در نیویورک را داشته باشد. این روزنامه بریتانیایی بر اساس گزارش هایی 
همچنین نوشت »جرد کوشنر«، همسر ایوانکا که به او نیز انتقاد هایی وارد شده در نظر 
دارد به نیویورک باز نگردد و احتمالا به ایالت هایی، چون »نیوجرسی« یا »فلوریدا« نقل 
مکان کند. یکی از دوستان سابق ایوانکا نیز گفته که در صورت بازگشت وی به منهتن، 

نخبگان اجتماعی این شهر او را طرد خواهند کرد.
ایوانکا ترامپ در منهتن نیویورک به دنیا آمد و تا ۱۵ سالگی در این شهر ماند و سپس به 

ایالت کنتیکت نقل مکان کرد.

   سایت اصولگرای مشرق نیوز نوشت: روز جمعه خبر ترور دانشمندی ایرانی در 
صدر اخبار رسانه ها منتشر شد. شهید محسن فخری زاده، دانشمند صنایع دفاعی ایرانی 

به دست عناصر دشمن در دماوند ترور و به شهادت رسید.
صفحه اینستاگرامی رسانه معاند ایران اینترنشنال، این خبر را در قالب پستی منتشر کرد. 
پس از انتشار این خبر، الیزابت امینی بازیگر سینما و تلویزیون، ضمن لایک کردن این 

پست، کامنتی زیر این پست نوشت و به مقام شهید فخری زاده هتاکی کرد.
امینی در بخشی از کامنت خود نوشت:

» کدوم شیر پاک خورده ای اینکار رو انجام داد؟ «
این اقدام هتاکانه، با موجی از اعتراضات کاربران در شــبکه های اجتماعی رو به رو شد. 
کاربران خشم خود را نسبت به این اقدام با هشتگ #الیزابت_امینی در توئیتر به اشتراک 

گذاشتند.

   کانال تلگرامی شبکه بی بی سی فارسی شب گذشته از معاون حقوقی رئیس جمهور 
ایران خبری منتشر کرد اما نام این حقوقدان را به جای لعیا جنیدی به اشتباه لعیا زنگنه، 

بازیگر مطرح و سرشناس سینما و تلویزیون ایران نوشت.

   یک عروس آمریکایی با پیشنهاد عجیب خود به مهمانان حاضر در جشن 
عروسی اش مورد توجه کاربران شبکه های اجتماعی قرار گرفت. این عروس جوان 
که هویتش اعلام نشده در مراسم عروسی خود از مهمانان خواسته بود که با تلفن های 
همراهخود، عکس های مراسم عروســی را تهیه کنند. او هدف خود از این درخواست را 

کاستن از هزینه های جشن عروسی اعلام کرد.
این دختر در جشن عروسی اعلام کرده بود که بهترین و باکیفیت ترین تصاویر را به عنوان 
تصاویر بهترین روز زندگی خود و همسرش انتخاب کرده و به عکاس برتر جایزه خواهد 
داد. به همین دلیل بسیاری از مهمانان از ابتدای جشن عروسی تا پایان آن به جای لذت 

بردن از مراسم سرگرم تهیه عکس از این عروس و داماد بودند.

   دنیای  اقتصاد نوشت: » هشــت آذر داستانی اســت که برنــده و بازنده آن را رها 
نمی کنند. در ایران پرداختن به بازی با استرالیا و صعود حماسی تیم ملی به جام  جهانی 
۹۸ فرانسه بعد از ۲۳ سال حمل بر عقب افتادگی و فقر در تولید خاطرات جدید می شود اما 

جالب است بدانید استرالیایی ها هم هنوز آن کابوس را فراموش نکرده اند.
صفحه اینستاگرام فدراســیون فوتبال این کشور که به مناسبت ســالروز بازی رفت با 
هری کیول مصاحبه کرده بود، همزمان با بازی برگشت هم سراغ مارک بوسنیچ رفت؛ 
دروازه بان خوش چهره استرالیایی که تصویر مقهور شدنش روی ضربه خداداد عزیزی 
تا ابد از حافظه فوتبال ایران پاک نخواهد شد. بوسنیچ که سابقه بازی در باشگاه بزرگ 
منچستریونایتد را هم در کارنامه دارد، در بخشی از مصاحبه اش گفته: »من فکر می کنم 
باید این اتفاق می افتاد. شاید به این دلیل که بعضی از بازیکنان ما دیگر داشتند به فرانسه 
فکر می کردند؛ چراکه فقط ۱۵ دقیقه به پایان بازی باقی مانده بود. این چیزی بود که باعث 
شد ما تمرکزمان را از دست بدهیم؛ جشن گرفتن زودهنگام. اگر نظر خدا به این باشد که 
شما برای دریافت چیزی آماده هستید آن چیز نصیب شما خواهد شد اما من فکر می کنم 

که ما آن روز این آمادگی را نداشتیم، پس صعود برای ما اتفاق نیفتاد.«
در کنار همه اینها اما، مشــکل اینجاست که بوســنیچ »عابدزاده« نبود. همه چیز در 
مهارت های فنی خلاصه نمی شــود که البته دروازه بان ایران از این نظر هم چیزی کم 
نداشت. عابدزاده بمب روحیه بود؛ تنها کسی که توانست سطح روحی و انگیزشی بازیکنان 
را در آن میدان سخت حفظ کند. بی خود نیست که تری ونبلز، سرمربی استرالیا در پایان 

مسابقه خیلی کوتاه گفت: »به دروازه بان شان باختیم. دروازه بان شان...«
امسال همزمان با هشتم آذر ویدئویی منتشر شد که عابدزاده ۵۳ ساله را نشان می داد؛ 
مردی که در حال تماشای بازی در یک سالن بدنسازی، لبخند به لب داشت و مثل جوانان 

۲۰ ساله وزنه می زد! او خیلی خیلی متفاوت است.«

   خبرگزاری آناتولی به نقل از محمد ذکی آدلی، مدیر کل ثبت اسناد و کاداستر 
ترکیه نوشت: استقبال شهروندان خارجی از خرید مسکن در ترکیه ادامه دارد و تاکنون 
۱۵ هزار و ۸۱۴ قطعه زمین و ۲۱۳ هزار و ۳۰۸ واحد مسکونی به اتباع خارجی فروخته 
شده است. وی با بیان اینکه ایرانیان در صدر خریداران ملک در ترکیه قرار دارند، افزود: 
تاکنون به ارزش 6۷ میلیارد و ۲۳۸ میلیون و ۱۰۰ هزار و ۲۵ لیر املاک و مستغلات به 

اتباع خارجی به فروش رسیده است.
اتباع ایرانی ۵ هزار و ۹۳۹ واحد مسکونی، عراقی ها ۵ هزار و ۳۱۵، روس ها دو هزار و ۴۰۸، 

اتباع افغانستان ۱۷۹۱ و آلمانی ها ۱۱۱۱ واحد مسکونی در ترکیه خریداری کرده اند.

   ژسوس سرمربی بنفیکا در نشست خبری روز گذشته خود گفت:» الان دو فوق 
ستاره داریم که از دیگران متمایزند. لیونل مسی و کریستیانو رونالدو. از بین این دو، رونالدو 
کمی به فوتبال علاقه دارد و لیونل مسی اصلا. در او هیچ عشقی به فوتبال نمی بینم. مسی 
فوتبالیست بزرگی است ولی در مورد چیزی به نام زندگی و احساس حرف می زنیم. عشق 
به فوتبال و بازی برای این عشق. چنین چیزی در لیونل مسی نیست ولی مارادونا زاییده 
شده بود تا به فوتبال عشق بورزد. او با تمام وجودش بازی می کرد و همین او را نسبت به 
دیگران برجسته می کند.« دیه گو بزرگترین فوتبالیست تاریخ است. اینجا پله را هم داریم 
که خوشبختانه زنده است. دیه گو از پله هم بزرگتر بود نه فقط برای نبوغش و به عنوان 
یک فوق ستاره بلکه به خاطر شکل ارائه دادن فوتبال و عشق درونی اش در میدان بود که 

تفاوت ها را رقم می زد.«

1    همین دیروز پریروز بود که داشــتم حسرت 
می خوردم که هیچ خبری از فصل جوایزسینمایی و 
معرفی بهترین های سال نیست. خب تایم صدای ما 
را شنید و یک لیســت از بهترین های ۲۰۲۰ بیرون 

داده است.
به گزارش ایســنا، مجلــه »تایم« پس از انتشــار 
فهرست ۱۰۰ چهره منتخب ســال فهرستی از  ۱۰ 
نقش آفرینی و ۱۰فیلم برتر سال ۲۰۲۰ منتشر کرد.

در بخش برترین نقش آفرینی های سال ۲۰۲۰ این 
مجله نام »چادویک بوزمن« برای بازی در دو فیلم 
»پنج هم خون« و »ریشه سیاه مارینی«، »داین لین« 
برای نقش آفرینی در فیلم »بگــذار برود«، »کایل 
چندلر« برای بازی در »آسمان نیمه شب«، »آماندا 
سیفرید« برای بازی در »منک«، »جان کارول لینچ« 
برای ایفای نقش در »دادگاه شیکاگو هفت«، »جولیا 
گارنر« برای بازی در »دستیار«، »لزلی ادوم« برای 
بازی در »همیلتون«، »نیکول بهاری« برای »خانم 
جونتینس«، »پیرفرانچسکو فاوینو« برای بازی در 
»خیانتکار« و »ویولا دیویس« برای بازی در »ریشه 

سیاه مارینی« به چشــم می خورد. در رتبه نخست 
برترین فیلم سال ۲۰۲۰ به انتخاب مجله »تایم« نیز 
فیلم »نخستین گاو« به کارگردانی »کلی رایکارد« 

قرار گرفته است.
»کالکتیو« به کارگردانی »الکساندر نانائو«، »دادگاه 
شــیکاگو۷« اثر »آروت ســورکین«، »آرمان شهر 
آمریکایی« به کارگردانی »اســپایک لی«، »لاورز 
راک« اثر »اســتیو مک کوئین«، »امِــا« اثر »آتم د 
وایلد«، »صاحبــان گرگ ها« اثر »تــام مور و راس 
استوارت«، »سرزمین کوچ نشینان« به کارگردانی 
»کلویی ژائــو«، »خانم جونتینــس« اثر »چنینگ 
گادفــری پیوپلز« و »بیل و تد با موســیقی آشــنا 
می شوند« اثر »دین پاریزو« به ترتیب در رتبه های 

دوم تا دهم فهرست قرار دارند.
2   چینی ها رســما اعلام کردند که ۵۰ هزار تن 
از مبتلایان خفیف کرونا با کمک طب سنتی چین 
درمان شــده اند. با غرور اســم داروهایشــان را نیز 
اعلام کرده اند. هیچ دوقطبی نحســی هم بین طب 
تکنولوژیک و طب سنتی در آنجا گزارش نشده است.

در انگلیس و آلمان هم قبلا شنیده ایم که برای درمان 
سرماخوردگی ها از داروهای طبیعی مثل عسل و ایمو 
استفاده می کنند. نیاز به تعصب نیست. طب سنتی 
می تواند در مراحل خفیف هر بیماری کمک بزرگی 
باشد . بی خود شمشیر برای طب سنتی نبندید. در 
آلمان و اســکاتلند و آمریکا درباره فواید سیاه دانه ، 
 انار ،  زنجبیل و لیمو و یا قرقره آب نمک در مبارزه با 
کرونا مقالات علمی متعددی نوشته شده است . چرا 
انتظار دارید ایران به پشتوانه طولانی طب سنتی اش 
پشت کند و آن راکنار بگذارد؟ طب سنتی می تواند در 
مراحل اولیه کرونا ،  در بیماران و مبتلایان خفیف این 
بیماری کمک رسان باشد. دست از تعصب بردارید. 

3   علی اصغر شــهبازی بازیگر کهنسال سینما 
درگذشت. شهبازی در نقش پدر پیمان معادی در 
جدایی نادر از سیمین ظاهر شده بود و با همان نقش 
در ذهن ها ماندگار شد اما سینما را با فیلم زیر درخت 
هلو ساخته ایرج طهماسب شروع کرده بود. شهبازی 
به هنگام بازی در فیلم جدایی نادر از ســیمین ۸۹ 

ساله بود. او دیروز در ۹۸سالگی درگذشت. 

نوشــته بود هیچ فرمول جادویی ای برای برعکس 
حرکت کردن زمان وجود ندارد و نمی شود جلوی 
پیر شدن انســان را گرفت، فقط می شود آن را به 
تعویق انداخت. مقاله ای درباره پوســت و چروک و 
پیری و این جور چیزها بود و نویسنده مثل کسی که 
برای اولین بار پرسشی مهم ذهنش را درگیر کرده 
پرسیده بود »آیا می دانید چرا پیشانی دچار چروک 
می شود؟« بعد تند تند جواب های تکراری که همه 
خواننده های پا به سن گذاشته بلدند را یکبار دیگر 
پشــت هم ردیف کرده بود. کم آبی، استرس، نور 
خورشید، سیگار کشــیدن، خوابیدن روی شکم و 

صورت، و بالاخره بالا رفتن سن!
آدم ها از یک جایی به بعد تصمیم می گیرند خواننده 
این جور مقالات باشند و بیشتر آب بنوشند و درست 
و به موقع بخوابند و رژیم ســالمی داشــته باشند. 
»آیا می دانید دقیقــاً از کجا؟!« درســت از روزی 
که احســاس می کنند دیگر به انــدازه دیروز و ماه 
پیش جوان نیستند و متوجه تغییراتی در بدنشان 
می شوند. مثلًا یک روز صبح بعد از شستن صورت، 

متوجه تار موی سفید کلفتی می شوند که به شکلی 
خودنمایانه از وســط کله بیرون زده. یا چشم شان 
به خطی می افتد که موقع خندیدن کنار دهانشان 
عمیق می شــود. یا می فهمند دیگر میلی به شب 
بیــداری و ضیافت های کــش دار ندارند و ترجیح 
می دهند خیلی زودتر از سابق راهی تختخواب امن 
و عزیزشان شوند و پتو را روی سر بکشند و به خوابی 
عمیق فرو روند. یا متوجه دردهای بی توجیه کمر و 
زانو می شوند و می فهمند دیگر نمی توانند مثل قبل 

بپرند و بدوند و جست و خیز کنند.
معمولًا کســی در ۱۵ ســالگی به خوردن به موقع 
ویتامین ها و مالیدن انواع کرم و روغن ها به اقصی نقاط 
بدن و خوردن سبزیجات بیشتر و نمک و چربی کمتر 
فکر نمی کند و موقع برداشتن چیزی از روی زمین، 
به جای خم شدن، روی زانوهایش نمی نشیند. آدم ها 
در ۱۵ سالگی فکر می کنند برای یکی دو قرن دیگر 
نوجوان و جوان خواهند بود و تنــد تند چیزبرگرها 
را گاز می زننــد و از بالای دیوارهــا پایین می پرند و 
مسیرهای طولانی را می دوند و  می توانند ۴۸ ساعت 

بدون دقیقه ای خواب روی پاهایشان سوار باشند و با 
صدایی کر کننده موزیک گوش کنند.  زمان برای ۱۵ 
ساله ها خیلی آهسته و کش دارتر می گذرد. به چشم 
آنها ۳ سال آینده )که ۱۸ ســاله خواهند شد و برای 
زندگی کردن دیگر نیازی به رضایت نامه والدین شان 
نخواهند داشــت( خیلی دور و دست نیافتنی است. 
در حالی که برای آنهایی کــه فهمیده اند قصه  پیری 
و تغییر بدن و روحیات جدی جــدی حقیقت دارد، 
۳ سال در سه چشم بر هم زدن خواهد گذشت. برای 
۱۵ ساله ها اهمیتی ندارد که چرا پیشانی دچار خط و 
چروک می شود. این حرف ها برای پوست جوان و زنده 

آنها بی معنی و کسل کننده است. 
آدم ها معمولًا از جایی حقیقت گذشــت عمر و پیر 
شدن را باور می کنند که آن را با چشم های خودشان 
می بینند. بعد به پیشــانی می کوبند و با دلخوری 
می گویند: »لعنتی! حتی من هم دارم پیر می شم!« 
آنجاســت که می فهمند زندگیِ خائن به آنها هم 
خیانت کرده و استثنایی در کار نیست. و چه بد که 

استثنایی در کار نیست!

  ستون فقرات

متاسفانه/خوشبختانه حتی شما هم پیر خواهید شد
آنالی اکبری

 واگویه های انتظار
ای نام تو تغزل دیرینم،  در باران!

یک شب هوای گریه / یک شب هوای فریاد
امشب دلم هوای تو را کرده است . . .

 دستور زبان عشق
شنیده ام که درخت از درخت با خبر است

و من گمان دارم / که سنگ هم از سنگ / و ذره ذره عالم که عاشقان همند
حسین منزویمگر دل تو که بیگانه است با دل من هوشنگ ابتهاج
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بگذارید از فضای سیاســت کمی خلاص شــویم و 
برویم به ســمت طرب و موســیقی و دریغ. در دهه 
بیســت رادیو به مخزن انتشار موســیقی بدل شده 
بود .آوازه خوانان به مشــاهیر فرهنــگ ایرانی های 
شهرنشین. اولین سلبریتی های ما در دهه بیست این 
گونه متولد شدند وروی فرهنگ پاپ اوج گرفتند و 
گاه سقوط کردند. یکی از شگفت انگیزترین صعودها 
و سقوط ها به داریوش رفیعی مربوط است. خواننده 
جوانی که در دهه بیست و دهه سی به شدت محبوب 
بود و طرفداران بی شــماری در میان بانوان جوان و 
نوجوان داشــت. تخصص او عاشــقانه خواندن بود. 
عاشقانه های پرسوز و گداز با چاشنی کمی شیطنت ! 
بگذارید کمی به عقب تر برگردم. او متولد  ۱۳۰6 در 
بم بود و پدرش نماینده مجلس. در جوانی با بدیع زاده 
خواننده مشهور آن دوران روبه رو می شود)بدیع زاده 
بیســت و پنج ســال از رفیعی بزرگ تر بود و اولین 
خواننده مردی اســت که صدایش روی صفحه های 
گرامافون بین مردم محبوبیت یافت( و هموست که 
راه رفیعی را برای تبدیل شدن به چهره ای مشهور و 
مردم پسند باز می کند. رفیعی با چهره جذاب و قد 
و قامت متناســب و ترانه های عاشقانه اش به شکلی 
ناگهانی در  انتهای دهه بیست مشهور شد در حالیکه 
۲۲ یا ۲۳ سال بیشتر نداشت.  امین الله رشید درباره 
رفیعی می گویــد:» هم جوان بــود و صدای گرمی 
داشت ، هم عاشــق و هم از نظر زیبایی و خوشتیپی 
در مضیقه نبــود، چهره خوبی داشــت و همین هم 
می توانســت موجب توجه به او شــود. خودش هم 
خیلی به این مســئله دقت داشت و هر جا می رفتیم 
در حال درست کردن زلفش و دقت به ظاهرش بود... 
خواننده ای معمولی بود که نیمه سنتی می خواند. اما 

با همه معمولی بودنش صدای گرمی داشت.« 
این روایت هــم از نواب صفا درباره او جالب اســت: 
»چهره اش مصداق سبزه کشمیر بود که صدها دل را 
به زنجیر عشق کشیده بود. با لهجه غلیظ و شیرین 
کرمانی سخن می گفت و صداقت و پاکی در کلامش 
تبلور داشــت. تازگی به تهران آمده بود و کســی او 
را نمی شــناخت. در حرکاتش تصنع و تکلف دیده 
نمی شد. در ســال های ۱۳۲6 و ۱۳۲۷ خیابان های 
استانبول، نادری و لاله زار مجلل ترین و آراسته ترین 
خیابان های تهران بود. آن جوان ســبزه رو و پرشور 
کرمانی ماشین قرمز رنگی داشت و گاه از ساعت ۱۰ 
بامداد که گردش یا خرید یا استراحت در خیابان های 
لاله زار، اســتانبول و نادری آغاز می شد، با اتومبیل 

زیبای خود در آن خیابان ها جولان می داد.«
کمتر کسی او را می شناخت ولی بعد از سال ۱۳۲۷ 

تا ۱۳۲۹ که بعضی شــب ها در رادیو آواز می خواند، 
مردم به تدریج با نام داریوش رفیعی آشنا شدند.در 
آن سال ها هنوز در دبیرستان دارایی درس می خواند 

اما به شهرت که رسید درس و مشق را رها کرد.
کوروس سرهنگ زاده دیگر همدوره او می گوید که 

داریوش رفیعی بوکسور و ورزشکار هم بود. 
به هرحال ترانه های گلنار و زهــره  که هنوز هم در 
منتخب های موسیقی قدیمی ایران در خانه ها پیدا 
می شود، رفیعی را به تک ستاره موسیقی پاپ ایران 
در آن سال ها بدل ســاخت. در بازار موسیقی عامه 
پســند او دو رقیب دیگر در آن سال ها داشت: احمد 
ابراهیمی و منوچهر همایون پور. اما شــهرت و همه 

گیری ترانه های رفیعی بسیار بیشتر از آنها بود.
و خب داســتان این خواننده  بد تمام می شود. عاشق 
می شود هرچند هیچکدام از همدوره ای هایش رغبتی 
به بازگویی جزئیات این عاشقی ندارند  و بعد اعتیادش 
به مواد مخدر بالا می گیرد و عاقبت بر اثر تزریق آلوده 
به بیماری کزاز مبتلا می شود: در دوم بهمن ماه پرویز 
یاحقی به سراغ نواب صفا در میانه یک مهمانی می آید 
و به آنها خبر بیماری سخت داریوش را می دهد.  نواب 
صفا به اتفاق پرویز یاحقی به همراه گلسرخی و آقای 
دکتر »ژ«، مدیر کل بازرســی وزارت بهداری ساعت 
حدود ۹ شــب به  منزل رفیعی می رونــد: »وقتی به 
خانه رفیعی رســیدیم، زیر کرسی نشســته بود و از 
شدت درد کمر، بی تاب بود...« دکتری که همراهشان 
بود)دکتر ژ(، بیماری او را قولنج تشــخیص می دهد 

و فوراً نســخه ای می نویســد و آن را به پرویز یاحقی 
می دهد. او هم به سرعت به  ســمت دواخانه می رود، 
آقای لاریجانی، مدیر دواخانه عدالت که از وضع اعتیاد 
داریوش باخبر بود مي گوید گویا رفیعی کزاز گرفته و 
تأکید می کند باید واکسن ضد کزاز بزند اما آقای دکتر، 
نظر دیگری دارد. باز هم خطای پزشکی رخ می دهد. 
شاید اگر آن شب آقای دکتر نمی آمد، تراژدی مرگ 

داریوش رفیعی نوشته نمی شد...
۱۳ سال بعد از مرگ داریوش ، در سال ۱۳۵۰مادرش 
بدرالســادات رفیعی در گفت و گو بــا مجله جوانان، 
مرگ بر اثر کزاز را تایید می  کنــد اما روایتش کمی 
متفاوت اســت:  بعد از ظهر، داریــوش در خانه بود. 
داشــتیم حرف می زدیــم. زیاده از حد خوشــحال 
بود و داشــتیم گل می گفتیم و گل می شــنیدیم...  
ناگهان نشست و به من خیره شد و دستش را پشتش 
گذاشت. حالت درد شدیدی را در قلبش احساس کرد 
و در حال فریاد و ناله گفت: تمام شــد ... خداحافظ. 
به  سرعت و با زحمت او را به بیمارستان رساندیم. به 
من گفتند کزاز گرفته. داریوش رفیعی، داریوش من، 
آدمی که صدایش آتش بر جان ها می زد، کزاز گرفته 

بود. آن سوزن لعنتی.... 
داریوش رفیعی در اوج شهرت در روز دوم بهمن ماه 
۱۳۳۷ در سن سی ویک سالگی بر اثر ابتلا به بیماری 
کزاز در بیمارســتان هــزار تخت خوابــی تهران - 
بیمارســتان خمینی - درگذشــت و در گورستان 

ظهیرالدوله به خاک سپرده شد.

بازنشر مطالب روزنامه هفت صبح صرفا با 
اجازه کتبی مجاز است، در غیر این صورت 
ممنوع و قابل پیگیری قانونی است

شبی از شب های زمستان سی و هفت
داستان هایی از پشت صحنه سیاست و فرهنگ و اقتصاد ایران در قرن گذشته

آرش خوشخو  صد سال، صد قصه- 39 
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قیمت جدید ماسک اعلام شد
 سازمان حمایت، حداکثر قیمت مصرف کننده انواع ماسک 
سه لایه پزشکی استاندارد مورد تایید سازمان غذا و دارو را 

اعلام کرد. به این ترتیب حداکثر نرخ فروش این محصول هزار 
تومان خواهد بود. همچنین واحدهای تولیدی باید ماسک را به 
مراکز درمانی و شرکت های پخش با قیمت ۸۰۰تومان عرضه 

کنند. کلیه مراکز عرضه از جمله داروخانه ها، فروشگاه های 
زنجیره ای و اینترنتی و... مکلف به رعایت حداکثر نرخ مصوب 

تعیین شده هستند. قیمت ماسک سه لایه تا هفته های پایانی مهر 
۱۵۰۰تومان بود، اما قیمت مصوب آن ابتدا به ۱۳۰۰تومان 

کاهش پیدا کرد و حالا ۳۰۰تومان دیگر افت کرده.

افزایش قیمت هر شانه تخم مرغ
 قیمت هر شانه تخم مرغ ۳۰عددی دیروز به ۴۰هزار 

تومان نزدیک شد تا بعد از آرام گرفتن قیمت مرغ در بازار، 
این بار نوبت تخم مرغ برسد که با قیمت های خود بازار را 
شگفت زده کند. قیمت مصوب هرکیلوگرم تخم مرغ فله 
۱۴هزار و ۵۰۰تومان است و به این ترتیب قیمت هر شانه 

تخم مرغ باید حدود 27 تا 2۸ هزار تومان باشد، اما در بازار 
هر شانه تخم مرغ را فعلا بین ۳۵ هزار تومان تا ۳۸هزار 

تومان می فروشند که حدود ۱۰هزار تومان بالاتر از قیمت 
مصوب است. برخی شرکت ها هم برای تخم مرغ 2۰عددی 

بسته بندی شده ۳۸هزار تومان قیمت تعیین کرده اند.
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 شاخص کل بورس در پایان معاملات روز سه شنبه با 
افزایش هفت هزار و 7۳۰واحدی روبه رو شد و تا ارتفاع 

یک میلیون و ۴7۳ هزار و 7۰6 واحد بالا آمد. در این 
روز بیش از ۱۳.7 میلیارد سهم و انواع اوراق مالی در 

قالب دو میلیون نوبت معامله دست به دست شد تا ارزش 
روز بازار به بیش از هفت هزار و ۴۱۸میلیارد تومان 

برسد. نمادهای هلدینگ نفت و گاز تاپیکو، پتروشیمی 
خلیج فارس، پالایش نفت اصفهان، فولاد مبارکه، 

گسترش نفت و گاز پارسیان و پالایش نفت بندرعباس 
بیشترین اثر افزایشی را روی شاخص بورس داشتند.
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1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

14میلیون و 100هزار

11میلیون و 700هزار

11میلیون

12میلیون و 500هزار

13میلیون و 400هزار

12میلیون و 500هزار

12میلیون و 900هزار

12میلیون و 400هزار

11میلیون و 400هزار

10میلیون

قیمت پرفروش ترین لباسشویی های هشت کیلویی

اسنوا

پاکشوما

کروپ

کرال

پاکشوما

پاکشوما

دوو

جی پلاس

جی پلاس

ایکس ویژن

SWM-84516

TFU-84401

WFT-28417

TFW-28415

TFI-84405

TFU-84407

DWK-8143

GWM-K846S

GWM-K844W

TM84-BWBL

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمت انواع فلش مموری  128گیگابایتی

ای دیتا

ای دیتا

سن دیسک

سن دیسک

کینگستون

ایکس انرژی

ویکومن

کوئین تک

هوکو

توشیبا

S102 Pro

UV128

Ultra Dual Drive M3

Ultra Fit

DT100 G3

JET-C

VC371

Rapid

UD2

U365

530هزار

430هزار

500هزار

440هزار

520هزار

500هزار

370هزار

400هزار

560هزار

540هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

فروش 26هزار و 400

31هزار و 660

35هزار و 230

هفت هزار و 185

سه هزار و 360

12میلیون و 400هزار

11میلیون و 400هزار

شش میلیون و 100هزار

چهار میلیون و 100هزار

یک میلیون و 113هزار

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

یورو

پوند

درهم امارات

لیر ترکیه

تمام سکه جدید

تمام سکه قدیم

نیم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18 عیار

خرید 26هزار 300

31هزار و 510

35هزار و 30

هفت هزار و 165

سه هزار و 340

12میلیون

10میلیون و 900هزار

پنج میلیون و 750هزار

سه میلیون و 800هزار

---

بررسی ها از ظهور نشانه های کاهش قیمت  پیشنهادی فروش 
مسکن شــهر تهران در هفته اول آذرماه نسبت به هفته آخر 
آبان خبر می دهد. ســامانه کلید، میزان اين کاهش قیمت را 
تا 11درصد برآورد کرده است. اين گزارش نشان می دهد در 
تازه ترين آگهی های منتشر شده روی سامانه کلید، نرخ های 
پیشــنهادی فروش ملک در هفت روز ابتدايی آذر ماه نسبت 
به هفته پايانی آبان ماه در منطقه يک 4.۷درصد، در منطقه 
دو 11درصد، در منطقه چهار معادل چهار درصد، در منطقه 
هفت 1.4درصد، در منطقه هشــت 3.3درصد، در منطقه 9 
معادل ۵.۵درصد، در منطقه 10 معادل سه دهم درصد و در 

منطقه 22 بالغ بر هشت درصد کاهش داشته است.
از سوی ديگر در تازه ترين آگهی های منتشر شده، قیمت های 
پیشنهادی در منطقه پنج معادل 1.۵درصد و در منطقه شش 
معادل چهار درصد افزايش پیدا کرده است اما اگر بخواهیم 
به طور کلی نرخ های پیشنهادی در جديدترين آگهی ها را مرور 
کنیم، متوجه می شويم در هفته اول آذرماه، در مقايسه با هفته 
آخر آبان قیمت های پیشنهادی برای فروش خانه 2.2درصد 

کاهش داشته است.
تغییر تعداد آگهی های منتشر شــده را هم می توان به عنوان 
افزايش يا کاهش میل فروشــندگان در بخش عرضه قلمداد 
کرد. اعداد اين بخش نشــان می دهنــد در هفته اول آذرماه 
نســبت به هفته پايانی آبان ماه، تعــداد آگهی های فروش 
ملک در منطقه يک معادل 10درصــد، در منطقه دو معادل 
33درصد، در منطقه هشــت معادل سه درصد، در منطقه 9 

معادل 12درصد و در منطقه 22 بالغ بر دو درصد بیشتر شده 
است. در عوض تعداد آگهی ها در منطقه سه معادل دو درصد، 
در منطقه چهار معادل هشــت درصد، در منطقه پنج چیزی 
در حدود 13درصد، در منطقه شــش معادل پنج درصد، در 
منطقه هفت معادل ۵۵درصــد و در منطقه 10 حدود هفت 
درصد کاهش پیدا کرده است که روی هم رفته می توان نتیجه 
گرفت تمايل برای فروش مســکن در کل شهر تهران چهار 
درصد افزايش پیدا کرده اســت. در ماه گذشته نیز مقايسه 
تعداد آگهی های آبان نســبت به آگهی های مهرماه افزايش 

2۵درصدی را نشان می داد.
کاهش يک تا 11درصدی نرخ هــا در روزهای اخیر در حالی 
اتفاق افتاد که در نیمه دوم آبان مــاه نیز قیمت ها در بعضی 

مناطق تا 10درصد پايین آمده بود. 
گزارش اخیر بانک مرکزی می گويد آبان امســال متوســط 
قیمت هر مترمربع مســکن شــهر در تهران تهــران بالغ بر 
2۷میلیون و 100هــزار تومان بوده که نســبت به ماه قبل 
1.8درصد و نسبت به ماه مشــابه سال قبل 118درصد رشد 
کرده اســت. اين کمترين میزان افزايــش ماهانه قیمت از 
ارديبهشت ســال جاری تا کنون بوده است. معاملات نیز در 
هشتمین ماه از ســال جاری به طور محسوسی کاهش پیدا 
کرده است. در آبان امسال تعداد چهار هزار و 4۶۶فقره معامله 
مسکن در شهر تهران به امضا رسید که در مقايسه با ماه قبل 
48درصد کاهش پیدا کرده اما نسبت به ماه مشابه سال قبل 

1.8درصد بیشتر است.

   مسکن

وضعیت بازار مسکن در هفته اول آذر

قیمت بیت کوين در معاملات 24ساعت گذشته رکورد تاريخی 
خود را که سه سال پیش به ثبت رسیده بود شکست و تا 19هزار 
و 8۵0دلار پیشــروی کرد. اگرچه در ادامه بــه 19میلیون و 
۵00هزار دلار عقب نشست. رکورد قبلی 19هزار ۶۶8دلار بود 
که سه سال پیش ثبت شده اما به اشتباه از آن به عنوان رکورد 

20هزار دلاری ياد می کنند. 
۱     قیمت بیت کوين از ماه مارس يعنی اســفند پارسال 
تاکنون 200درصد رشد کرده اســت. آخرين بار در دسامبر 
201۷ قیمت بیت کوين رقم بالای 19هزار را تجربه کرده بود. 
با اين حال هفته  گذشــته بیت کوين با روندی نوسانی  روبه رو 
و پنجشنبه هفته گذشته ناگهان ســه هزار دلار ارزان شد و به 

1۶هزار و 200دلار کاهش پیدا کرد.
2    شیوع  ويروس کرونا به خصوص در آمريکا باعث شده 
بود که قیمت بیت کوين برای مدتی حتی بــه زير چهار هزار 
دلار برسد اما از آن زمان به بعد به صورت مداوم در حال گران 

شدن است.
۳    تقاضا برای ارزهای مجازی پس از ماندگاری ويرس کرونا 
در جهان افزايش پیدا کرد. ديگر ارزهای مجازی مهم هم که 
به طور معمول روند قیمت بیت کويــن را تعقیب می کنند، در 
24ساعت گذشته شاهد رشــد قیمت بودند. بررسی ها نشان 
می دهد اتريوم و ريپل هر کدام رشــد شش درصدی قیمت را 

تجربه می کنند و لايت کوين 11درصد گران شده است.
۴    بازار ارزهــای ديجیتال ايران که فعــلا معاملات آن 

به صورت غیررســمی و پرريســک دنبال می شــود، قیمت 
هر بیت کويــن را حدود ۵00میلیون تومــان اعلام می کند. 
همچنین ارزش ريپل حدود 1۷هزار و ۵00تومان، تتر حدود 
2۶هزار تومان، ترون 800تومان، اســتلار حدود پنج هزار و 
300تومان، اتريوم بین 1۵ تــا 1۶میلیون تومان، بیت کوين 
کش حدود هشت میلیون و 200هزار تومان، دش حدود سه 
میلیون تومان و EOS حدود 8۶هزار تومان اســت. در ايران 
روزانه رقمی بین 400 تا ۵00میلیــارد تومان ارز ديجیتال 

خريد و فروش می شود.
۵    ارزش بیت کوين از ابتدای امسال تاکنون تقريبا سه برابر 
شده است. شايد به همین خاطر بیت کوين يکی از داغ ترين 
موضوعات توئیتری اين روزها به حساب می آيد. در ماه نوامبر 
به طور متوســط روزانه بیش از ۶0هزار توئیت در خصوص 
بیت کوين منتشر می شد که البته اين رقم هنوز با رکورد روزانه 

100هزار توئیت در دسامبر 201۷ فاصله زيادی دارد.
6    میزان جست وجوی کلمه بیت کوين در نیجريه بیش از 
هر جای ديگری در جهان است. در مقايسه با چهار سال پیش، 
ارزش پول ملی اين کشور در مقابل دلار نصف شده و به همین 

دلیل مردم اين کشور به خريد بیت کوين تمايل دارند.
7    تعداد بیت کوين هايی که می توانند استخراج شوند 
محدود است؛ به همین دلیل انتظار می رود به مرور زمان و 
با حفظ تقاضا در سطح کنونی ارزش بیت کوين همچنان 

رشد کند. 

   ارز دیجیتال

بیت کوین دوباره شگفتی ساز شد

  طلا و ارز

پاس گل بهارستان برای دلار
همزمان با رای مثبت نمایندگان مجلس به طرح توقف اجرای تعهدات 

ایران در معاهده NPT، ارز و طلا گران شدند
قیمت دلار ديروز همزمان بــا تصويب طرح توقف اجرای 
تعهــدات ايران در پروتــکل الحاقی آژانــس بین المللی 
انرژی اتمی، توسط نمايندگان دوباره افزايش پیدا کرد و 
درحالی که به کف کانال 24هزار تومان نزديک می شد، در 
پايان روز روی پله 2۶هزار و 400تومان ايستاد. نمايندگان 
مجلس ديروز طرحی ارائه کردنــد که برمبنای آن دولت 
بايد ظرف مدت يک ماه اجرای داوطلبانه تعهدات خود در 
پروتکل الحاقی را متوقف کند. علیرضا زاکانی که رئیس 
مرکز پژوهش های مجلس هم به  حساب می آيد، در توضیح 
اين طرح گفته فرصت يک ماهه برای توقف پروتکل الحاقی 

اين امکان را به ما می دهد تا بتوانیــم در رفع تحريم ها و 
مشکلات بانکی و نفتی راستی آزمايی کنیم. 

   قیمت دلار در روز سه شنبه، ۱۱آذر 
ترور شــهید محســن فخری زاده روز جمعه اتفاق افتاد. 
واکنش بازار ارز به اين عمل شــنیع تروريستی هیجانی 
بود، اما تنها ظرف چندســاعت بازار آرام گرفت و شاهد 
بوديم که دلار دوباره کانال 2۵هزار تومان را ترک کرد و به 
سمت کف کانال 24هزار تومان عقب  نشست. روز يکشنبه 
زمزمه هايی به  گوش می رسید که تعدادی از نمايندگان 

مجلس قصد دارند طرحی را بــه صحن علنی بیاورند و بر 
اساس آن دولت را به توقف اجرای تعهدات ايران در پروتکل 
الحاقی و حتی برخی توافقات قیدشــده در برجام مکلف 
کنند. از همان روز دلار در مســیر معکوس حرکت کرد و 
گران شد. طرح اين نمايندگان سه شنبه به رای گذاشته 
شد و به تصويب رســید. واکنش به اين اتفاق از آنچه در 
فردای روز ترور شــاهد بوديم بدتر بود. دلار با سرعت باد 
کانال 2۵هزار تومان را پشت سر گذاشت و بعد شروع کرد 
به پیشــروی در کانال 2۶هزار تومان. در پايان روز، دلار 
روی عدد 2۶هزار و 400تومان متوقف شد که 8۵0تومان 
بیشتر از قیمت پايانی روز دوشــنبه و هزار و ۵00تومان 

بالاتر از قیمت پايانی روز شنبه، هشتم آذر است.

   قیمت سکه و طلا در روز سه شنبه، ۱۱آذر
درهم امــارات که می گوينــد از نظر اقتصــادی ارتباط 

مســتقیمی با قیمــت دلار دارد، روز دوشــنبه با قیمت 
شش هزار و 9۵۵تومان به کار خود پايان داده بود. ديروز 
سه شــنبه قیمت اين ارز هم 230تومان رشد کرد. تداوم 
کاهش قیمت درهم و سقوط آن به زير هفت هزار تومان 
يکی از نشــانه های جدی برای تحقق پیش بینی سقوط 
دلار به  حســاب می آمد. با صعودی شــدن دوباره قیمت 
دلار در بازار طلا هم شــاهد گرانی ســکه بوديم. بررسی 
قیمت ها در بازار آزاد کــه به خاطر اعمال محدوديت های 
کرونايي به شکل غیررسمی اعلام می شود نشان می دهد 
قیمت پايانی سکه تمام بهار آزادی طرح جديد که همین 
چند روز پیش در میانه کانال 10میلیون تومان دست وپا 
می زد، با رشدی جهشی به 12میلیون  و400هزار تومان 
رســید. بااين حال آنهايی که می خواهند ســکه خود را 
بفروشند پیشنهادی بهتر از 12میلیون تومان پیش روی 
خود نمی بینند. بازار ديروز در حالــی به خواب فرورفت 

که قیمت ســکه تمام بهار آزادی طرح قديم 11میلیون و 
400هزار تومان بود. برای خريد و فروش نیم ســکه بهار 
آزادی به ترتیب پنج میلیون و ۷۵0هزار تومان و شــش 
میلیون و 100هزار تومان قیمت تعیین شــده است. نرخ 
ربع سکه بهار آزادی را هم چهار میلیون و 100هزار تومان 
عنوان کرده اند، درحالی که ارزش هرگرم طلای 18عیار 
هم کمی بیش از يک میلیون و 113هزار تومان اســت. با 
توجه به کاهش ارزش جهانی انس، در صورتی که ديروز 
دلار گران نمی شــد، به احتمال زياد می توانستیم پس از 
مدت ها شاهد افت قیمت هر گرم طلای 18عیار به زير يک 

میلیون تومان باشیم.

   پیش بینی قیمت دلار و سکه در روز چهارشنبه، 
۱2آذر

افزايش نرخ دلار در بازار آزاد، ديــروز بانک مرکزی را 

وادار کرد برخلاف روند معمول خود در میانه  روز قیمت 
دلار صرافی های ملی را بالا ببــرد و اختلاف قیمت ارز 
رسمی و بازار آزاد را کم کند. در صورتی که فاصله اين 
دو نرخ افزايش پیدا کند، دلال ها خرسند خواهند شد، 
چون می توانند با ايستادن در صف، با سهمیه ارز دولتی 
بگیرند و آن را در بازار آزاد با سود بالا بفروشند. فعالان 
بازار می گويند قیمت دلار امروز چهارشنبه با دو چشم 
باز به تحولات سیاسی داخلی و خارجی خیره شده است 
و اگر خبرهای مثبتی درباره برجام و ساير چالش های 
سیاسی دريافت نکند، همچنان به روند افزايشی خود 
ادامه خواهد داد. در صورت رشد بیشتر قیمت دلار، بايد 
منتظر گران شدن سکه هم باشــیم، چون سکه بدون 
توجه به تغییرات بازارهای جهانی، غلام حلقه به گوش 
 دلار اســت و هرجايی می رود کــه بــازار ارز تعیین 

کند.

4K قیمت انواع تلویزیون های   
باکیفیت ترين انواع تلويزيون های موجود در بازار 
از نظر وضوح تصوير، تلويزيون های 4K هســتند. 
کیفیت تصوير در تلويزيون هــای 4K چهار برابر 
تلويزيون هــای Full HD يا همــان تمام اچ دی 
اســت و رزولوشــن آنها 21۶0 در 3840 پیکسل 
است. فناوری 4K صرفا در تلويزيون های بزرگ تر 
از 49 يا ۵0 اينچ بــه کار گرفته می شــود و بعید 
اســت تلويزيون های 32 يا 43اينچــی با کیفیت 
تصوير 4K پیدا کنید. چراکه در ابعاد کوچک اين 
تلويزيون ها تصاوير Full HD هم کیفیت خوبی 
دارند. هرچند تلويزيون هــای 43اينچی ال جی و 
سامسونگ هم با کیفیت 4K عرضه شده اند. قیمت 
آنها در محــدوده 1۵ تا 18میلیون تومان اســت. 
تلويزيون های 49اينچی 4K برندهای داخلی در 
بازار حداقل 9میلیون تومــان قیمت دارد و نهايتا 
به 11میلیون تومان می رســد امــا تلويزيون های 

49اينچ 4K ال جی و سامسونگ حداقل 20میلیون 
تومان قیمــت دارند. طبیعتا هرچــه ابعاد صفحه 
بزرگ تر شــود، قیمت تلويزيون هم بالاتر می رود. 
برای مثال تلويزيون های ۵۵اينچی که بیشــترين 
طرفدار را در بازار دارند، با کیفیت تصوير 4K بین 
11 تا 13میلیون تومان فروخته می شوند و قیمت 
مدل های کره ای از 2۵میلیون تومان شروع می شود 
و در برخــی موارد به 40میلیون تومان می رســد. 
تلويزيون هــای 4K با ابعاد 65اينــچ از برندهای 
ايرانی حداقل 1۷میلیون تومان قیمت دارند و پیدا 
کردنشــان چندان کار راحتی نیســت. مدل های 
خارجی ســخت تر از آنها در بازار پیدا می شــوند 
و قیمت شــان حداقل 40میلیون تومان اســت. 
بزرگ ترين  تلويزيون های موجود در بازار ۷۵اينچی 
 4K هســتند و برندهای ايرانی اين تلويزيون های
را بین 30 تا 3۵میلیون تومان می فروشــند. اين 
تلويزيون ها در حال حاضر گران تر مدل های ايرانی 

موجود در بازار هستند. مدل های کره ای تلويزيون 
۷۵اينچی 4K حداقل 80میلیــون تومان قیمت 
دارند و بعضــا قیمت آنها بــه 18۵میلیون تومان 

می رسد.
Full HD قیمت انواع تلویزیون های   

تلويزيون هــای Full HD رزولوشــن 1080 در 
1920 دارند. بزرگ ترين تلويزيون هايی که با اين 
کیفیت تصوير به بازار عرضه شــده اند، ۵۵اينچی 
هســتند و بعید اســت بتوان تلويزيون بزرگ تر از 
Full HD پیدا کرد. چراکه کیفیت پايین تصوير 
در تلويزيون های بزرگ بیشتر به چشم می آيد. برای 
همین برندهای کره های اين نــوع تلويزيون ها را 
نهايتا در ابعاد 49اينچی تولید می کنند و برای انواع 
بزرگ تر از کیفیت تصوير 4K اســتفاده می کنند. 
قیمت اين سری تلويزيون ها حداقل پنج میلیون و 
۶00هزار تومان است که مربوط به يک تلويزيون 
40اينچی است. قیمت تلويزيون های 43اينچی با 

کیفیت Full HD از شــش میلیون تومان شروع 
می شــود و به هفــت میلیون و ۵00هــزار تومان 
می رسد. اين تلويزيون ها حدود سه میلیون تومان از 
مدل های مشابه 4K ارزان تر هستند. تلويزيون های 
43اينچی با کیفیت Full HD برندهای خارجی 
در محدوده 12میلیون تومان فروخته می شــوند. 
 Full HD مدل هــای 49اينچی تلويزيون هــای
برندهای ايرانی از حدود هشت میلیون تومان شروع 
می شود و گران ترين شان 10میلیون تومان قیمت 
دارد. قیمت همین مدل تلويزيون های 49اينچی 
Full HD از برندهای کره ای بعضا به 20میلیون 
تومان می رســد و دو برابر گران تريــن مدل های 
داخلی قیمــت دارند.  بزرگ تريــن تلويزيون ها با 
کیفیت تصوير Full HD ابعــاد ۵۵اينچی دارند. 
اين تلويزيون ها به سختی در بازار پیدا می شوند و 
مشتری چندانی ندارند چراکه اين کیفیت تصوير 
برای ابعاد ۵۵اينچی خیلی پايین به نظر می رسد. 

تلويزيون های ۵۵اينچی Full HD در محدوده 10 
تا 11میلیون تومان فروخته می شوند. 
HD قیمت انواع تلویزیون های   

کوچک ترين تلويزيون ها با ابعاد 24 و 32اينچی که 
عموما به درد محیط های کوچک می خورد، عموما 
کیفیت تصوير HD دارند. رزولوشن آنها ۷20 در 
1280 اســت و در حال حاضر پايین  ترين کیفیت 
تصوير در بین تلويزيون ها به حساب می آيد. برای 
همین قیمت اين مدل ها بسیار پايین است و برای 
کسانی که به فکر خريد تلويزيون با کمترين هزينه 
هستند، می تواند يکی از گزينه ها باشد. مدل های 
32اينچی ايــن تلويزيون ها حدود ســه تا چهار 
میلیون تومان و مدل هــای کوچک تر 24اينچی، 

حدود دو تا سه میلیون تومان قیمت دارند.
   قیمت انواع تلویزیون های خمیده

برندهای کره ای قبل خروج شــان از بــازار لوازم 
خانگی ايران، يادگاری به نام تلويزيون های خمیده 

از خودشان به جا گذاشتند. برندهای ايرانی هنوز 
سراغ اين مدل تلويزيون ها نرفته اند و برای همین 
پیدا کردن شــان در بازار لوازم خانگی چندان کار 
ســاده ای نیســت. حتی اگر بتوانیــد بازماندگان 
ال جی و سامســونگ را پیدا کنید، احتمالا هزينه 
زيادی برای خريد آنها بايد بپردازيد. هرچند بعضی 
فروشگاه ها اين تلويزيون ها را از طريق قاچاق وارد 
و می فروشند. ارزان ترين تلويزيون های خمیده در 
حال حاضر حداقل 1۶میلیون تومان قیمت دارند. 
اين قیمت مربوط به يک مدل تلويزيون 49اينچی 
سامســونگ با کیفیت تصوير Full HD است که 
نســبت به نمونه مشــابه تخت آن چهار میلیون 
تومان گران تر است. قیمت تلويزيون های خمیده 
۵۵اينچی سامسونگ در برخی فروشگاه ها حداقل 
2۶میلیون تومان اســت و برای برخی مدل ها به 
3۶میلیون تومان می رسد. اين تلويزيون ها نسبت 
به مدل های مشــابه تخت تقريبا هفــت میلیون 

تومان گران تر هســتند. اين رقم، هزينه ای است 
که شــما برای خمیده بودن صفحــه نمايش تان 
پرداخت می کنیــد. بزرگ تريــن  تلويزيون های 
خمیده کــه همچنان می توان بعد از گذشــت دو 
ســال از خروج برندهای کره ای، رد و نشان شان را 
در برخی فروشگاه ها پیدا کرد، ۶۵اينچی هستند و 
قیمت آنها از ۶0میلیون تومان شروع می شود و به 

۷۵میلیون تومان می رسد. 
   قیمت انواع تلویزیون 55اینچ

پرطرفدارترين تلويزيون های موجود در بازار، انواع 
۵۵اينچ هستند. اغلب مشتريان بازار لوازم خانگی 
بهترين گزينه را تلويزيون های ۵۵اينچی می دانند 
و از نظر آنها تلويزيون های کوچک تر ارزش خريد 
نــدارد و تلويزيون هــای بزرگ تــر بودجه خیلی 
بیشتری لازم دارند. قیمت اين مدل تلويزيون ها از 
برندهای داخلی بین 10 تا 14میلیون تومان است 
و اگر بخواهید ســراغ بازماندگان برندهای کره ای 
برويد، حداقل 2۵میلیون تومان بودجه لازم داريد. 

   قیمت انواع تلویزیون های هوشمند
رابط هوشــمند می تواند تلويزيون شما را به يک 
تبلت بزرگ اندرويدی تبديل کند. تلويزيون های 
هوشــمند قابلیت اتصــال به اينترنــت از طريق 
wifi دارند و با اين کار می توانید اپلیکیشــن های 
مخصــوص تلويزيــون را روی آنها نصــب کنید. 
هوشــمند بودن يــک تلويزيون بــرای خیلی از 
خريداران قابلیت کلیدی محســوب می شود و به 
آن مثل يک مرز بین نســل امروزی تلويزيون ها و 
مدل هاي قديمی نگاه می کننــد. چراکه اگر يک 
تلويزيون رابط هوشمند نداشــته باشد، نمی توان 
از آنها انتظاری جز تماشــای فیلــم و اجرای فايل 
از روی فلش مموری و هارد اکســترنال داشــت. 
رابط هوشــمند به کاربر اين امکان را می دهد تا با 
اتصال ماوس و کیبورد بی سیم، در تلويزيون خود 
وب گردی کند. هرچند حافظــه پايین آنها، باعث 
شده چنین قابلیتی چندان کارايی نداشته باشد و 
صرفا برای تماشای فیلم از تلويزيون های اينترنتی 
به کمک تان خواهد آمد. شايد همین موضوع باعث 
می شود بعضی مشــتريان بازار لوازم خانگی قید 
هوشمند بودن تلويزيون را بزنند و با هزينه کمتر 
سراغ مدل های غیرهوشمند بروند. برای مثال در 
بین تلويزيون های 43اينچی، ارزان ترين مدل های 
هوشمند حداقل هفت میلیون تومان قیمت دارند 
اما تلويزيون های غیرهوشمند را می توان با بودجه 
شش میلیون خريد. ارزان ترين تلويزيون های 49 
يا ۵0 اينچی که رابط هوشمند ندارند حدود هشت 
میلیون تومان فروخته می شــوند اما اگر بخواهید 
يک تلويزيون هوشــمند در اين ابعاد بخريد، بايد 
بیشتر از 9میلیون تومان بودجه کنار بگذاريد. در 
بین تلويزيون های ۵۵اينچی اختلاف تلويزيون های 

هوشــمند و غیرهوشــمند همچنان يک میلیون 
تومان اســت. طوری که ارزان ترين تلويزيون های 
۵۵اينچی 10میلیون تومان قیمت دارند و قیمت 
ارزان ترين مدل های هوشمند از 11میلیون تومان 
شروع می شود. برای همین بعضا ترجیح می دهند به 
جای خريد يک تلويزيون هوشمند، سراغ مدل های 
غیرهوشــمند بروند و با يک میلیــون تومانی که 
صرفه جويی کرده اند يــک اندرويدباکس بخرند و 

تلويزيون شان را هوشمند کنند.
QLED قیمت انواع تلویزیون های   

تلويزيون هــای QLED از جديدتريــن فناوری 
در تولیــد پنل ها اســتفاده می کننــد. اين مدل 
تلويزيون ها نسبت به انواع OLED رنگ واضح تری 
دارند و بــرای همیــن تصاوير واقعی تــری را به 
 QLED نمايش می گذارنــد. خريد تلويزيون های
سامسونگ حداقل 40میلیون تومان بودجه لازم 
دارد. اين رقم مربوط به يــک تلويزيون ۵۵اينچی 
اســت. قیمت يک تلويزيــون QLED در برخی 
موارد ممکن اســت به 190میلیون تومان برسد 
که در حال حاضر يکی از گران ترين تلويزيون های 
موجود در بازار اســت. در بین ايرانی ها، تنها يکی 
از برندهــا دو مدل تلويزيــون QLED روانه بازار 
 QLED کرده اســت. قیمت تلويزيون ۷۵اينچی
اين برند 33میلیون تومان اســت. مدل ۵۵اينچی 
اين تلويزيون OLED در فروشگاه اصلی اين برند 
ناموجود است و در ديگر فروشگاه ها هم نمی توان 

آن را پیدا کرد.  
OLED قیمت انواع تلویزیون های   

تلويزيون های OLED نســل جديدتر پنل های 
LED هستند. اگر درباره تفاوت شان بپرسید، بايد 
بگويیم پیکسل های تلويزيون OLED هر کدام 
به طور جداگانه روشــن و خاموش می شوند و به 
طور مستقل رنگ مخصوص خودشان را دارد. اين 
مورد باعث می شود کنتراست تصوير افزايش پیدا 
کند. همچنین تلويزيون های OLED پاسخگويی 
سريع تری نســبت به تلويزيون های LED دارند. 
برای مثال موقع تماشــای فوتبــال وقتی توپ با 
ســرعت زياد حرکت می کند، در تلويزيون های 
 OLED تار می شــود و در تلويزيون های LED
به وضوح قابل مشــاهده اســت. اين تلويزيون ها 
می تواننــد رنگ مشــکی مطلق نشــان دهند و 
اين مورد امتیــاز برتری آنهــا در برابر پنل های 
QLED اســت. در بازار ايران به سختی می توان 
تلويزيون OLED پیدا کرد و گزينه ها محدود به 
مدل های باقی مانده بعد از خروج برندهای کره ای 
اســت. تلويزيون های ۵۵اينچی OLED ال جی 
بین 30 تا 40میلیــون تومــان و تلويزيون های 
۶۵اينچــی OLED ال جی حداقــل ۶0میلیون 

تومان فروخته می شوند. 

راهنمای انتخاب 
بهترین تلویزیون از میان 

گزینه های محدود
بررسی ویژگی های مختلف انواع تلویزیون موجود در بازار 

که قیمت آنها از شش میلیون تومان شروع می شود 
و تا190میلیون تومان افزایش پیدا می کند

گروه بازار|  خرید تلویزیون حداقل 10میلیون تومان بودجه لازم دارد. با بودجه های کمتر می توان 
تلویزیون پیدا کرد اما این مدل ها یا خیلی کوچک هستند یا کیفیت تصویر پاییني دارند یا رابط 
هوشمند ندارند. هر کدام از این موارد می تواند تاثیر زیادی در انتخاب بهترین تلویزیون بگذارد. 
هرچند در حال حاضر تنوع تلویزیون های موجود در بازار لوازم خانگی آنقدری بالا نیســت که 
انتخاب را برای مشتری سخت کند. برای همین است که می گوییم برای خرید یک تلویزیون خوب 
حداقل 10میلیون تومان بودجه لازم دارید. این قیمت ها سقف ندارد. مثلا ممکن است با گشتن بین 
مدل های مختلف، با یک تلویزیون 190میلیون تومانی مواجه شوید! تلویزیونی که خرید آن به اندازه 
یک سمند ال ایکس بودجه لازم دارد. در بازار کم تنوع تلویزیون، پیدا کردن خیلی از مدل ها چندان 
کار ساده ای نیست. مثلا پیدا کردن تلویزیون خمیده حالا تبدیل به یک ماموریت غیرممکن شده. 
چراکه برندهای ایرانی چنین تلویزیون هایی به بازار عرضه نکرده اند و صرفا باقی مانده محصولات 
برندهای کره ای در ایران این ویژگی را دارند. یکی از برندها دو مدل تلویزیون QLED روانه بازار 
کرده و تلویزیون OLED محدود به محصولات ال جی است. در شرایطی فعلی تنها می توانیم برای 

ابعاد تلویزیون، کیفیت تصویر 4K یا Full HD و رابط هوشمند حق انتخاب داشته باشیم.
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     خرده روایت هایی از فرنگ 

نگین توکلی| در مناطق کوهستانی تبت، نپال و بوتان، محلی ها 
از نوشیدن يک نوشیدنی ويژه به نام »پو چا« يا چای کَره ای لذت 
می برند که به صورت سنتی با برگ های چای، کره گاومیش، آب و 
نمک درست می شود؛ اگرچه امروز بیشتر از کره گاو برای تهیه اين 
چای استفاده می شود، زيرا شیر گاو ارزان تر و در دسترس تر است. 
خاستگاه چای کره ای به احتمال زياد به مناطق هیمالیايی در میان 
مرزهای تبت قديم و شبه قاره هند برمی گردد. برای درست کردن 
اين چای، برگ های چای برای ساعت ها در آب جوشانده و سپس 

کره و نمک به چای افزوده می شوند.
کوهنوردان در مسیر »مدار آناپورنا«  و منطقه اورست معمولا شب را 

در چايخانه هايی سپری می کنند که در کنار مسیرهای کوهنوردی 
محبوب بنا شده اند و در آنجا چای کره ای می نوشند. در واقع، چای 
کره ای به اين ترتیب در میان غربی ها به شهرت و محبوبیت رسید. 
چای کره ای به کوهنوردان کمک می کند تا بدن خود را در دمای 
زير صفر مناطق هیمالیا گرم نگه دارند. اين چای فقط به گرم شدن 
بدن کمک نمی  کند؛ بلکه کالری و انرژی لازم برای طی کردن مسیر 

را نیز به کوهنوردان می دهد.
درســت کردن چــای کره ای بســیار آســان اســت و تجربه ای 
منحصربه فرد را به شــما ارائه می کند. چای کره ای، نقشی مهم در 
زندگی تبتیان بازی می کند و معمولا در صبحگاه، قبل از کار، يا برای 

مهمانان به عنوان نمادی از مهمان نوازی ســرو می شود. در ضمن، 
تبتی ها چای کره ای را معمولا همراه با پودر جوی تست شده و شیر 
لخته شده سرو می کنند. از فوايد مهم چای کره  ای می توان به گرم 
شدن بدن، رفع گرسنگی، کمک به هضم غذا، بهبود سیستم قلبی 
عروقی، پاک کردن بدن از اسیدلاکتیک انباشته، بازگرداندن قدرت 
و توان داخلی و قوی کردن بنیه اشاره کرد. انواع مختلف قوری چای 
و فنجان، اســتاندارد زندگی هر خانواده را در تبت نشان می دهد. 
قوری های ســرامیکی، رايج ترين قوری های مورد استفاده در تبت 
هستند؛ در حالی که قوری های مسی و برنزی به خانواده های متمول 

و دارای سطح بالاتری از زندگی اختصاص دارند.

چای کره ای؛ چای باستانی تبت با قدمتی هزار ساله

ذوب آهن اصفهان در مسیر افزایش تولید و صادرات
منصور   - اصفهان 
ذوب  مدیرعامل  زاده  یزدی 
آهن اصفهان با اشاره به آغاز 
پیش گرم کوره بلند شماره 
یک این شرکت گفت : این 
مجتمع عظیم صنعتی در تلاش است تا 23 دی ماه که سالروز 
تاسیس ذوب آهن اصفهان و طلیعه صنعت فولاد کشور است ، 
کوره بلند شماره یک این شرکت با حضور مسئولین کشور راه 
اندازی شود. وی افزود : با راه اندازی کوره شماره یک 800 هزار 
افزوده می شود و ذوب آهن اصفهان  تن به تولید این شرکت 
می تواند اهداف تولیدی خود را محقق سازد . مدیرعامل ذوب 
آهن اصفهان با بیان این مطلب که این شرکت به سمت تولید 
محصولات صنعتی رفته است افزود : این مجتمع عظیم صنعتی به 
دنبال این است که در سال جاری با وجود محدودیت ها، صادرات 
خود را حفظ کند ، چرا که در شرایط کنونی ، کشور نیاز بسیار 
به ارز دارد .  مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان همچنین در 
خصوص اثرات شیوه نامه ساماندهی عرضه و تقاضای زنجیره فولاد 
بر این شرکت  گفت: با عنایت به اینکه محصولات این شرکت به 
صورت سلف تا سه ماهه در بورس کالای ایران تا پایان بهمن ماه 
سال جاری عرضه شده است، کاهش قیمت پایه عرضه شمش 
در بورس کالای ایران از ۹۵ درصد قیمت فوب صادراتی ایران به 
80 درصد قیمت فوب منطقه CIS )در صورت سرکوب قیمتها 
و پیشگیری از رقابت در تابلوی بورس کالا (، منجر به کاهش 
درآمد حاصل از فروش اسفندماه خواهد شد. وی افزود: علاوه بر 
آن مشخص نبودن نحوه قیمت گذاری سنگ آهن و اثرات آن بر 
قیمت مواد اولیه و نحوه تخصیص سهمیه به شرکت های تولیدی، 
شرایط عرضه در بورس کالا و تغییرات احتمالی آن در مقادیر و 
نرخ نسبت به توافق های فعلی امکان پیش بینی اثرات شیوه نامه 
بالا بر عملکرد مالی شرکت به طور قابل اتکاء در حال حاضر قابل 

اندازه گیری نیست. 

رفع تصرف ۲۰۱ هزار مترمربع از اراضی ملی در استان 
گلستان

دستگیری  به  اشاره  با  گلستان  انتظامی  فرمانده   - گرگان 
۴۵ زمین خوار در استان گفت: بیش از 20۱ هزار مترمربع از 
اراضی ملی رفع تصرف شده که ارزش آن بیشتر از ۱۵8 میلیارد 
تومان است.سرهنگ فاضل دادگر با بیان اینکه پلیس قاطعانه با 
کسانی که آرامش و نظم جامعه را برهم بزنند، برخورد می کند، 
اظهار داشت: با شکل گیری پلیس امنیت اقتصادی در استان، 
پرونده های جرایم و فساد اقتصادی به طور ویژه در دستور کار 
قرار گرفته است و در همین 8 ماهه ابتدای امسال یکهزار و ۴۴۴ 
فقره پرونده در زمینه قاچاق کالا و ارز در استان تشکیل شده 
است.وی ارزش کالاهای قاچاق کشف شده در استان را بیش از 
انتظامی  اعلام کرد.فرمانده  تومان  2۹ میلیارد و 300 میلیون 
استان برخورد با دست اندازان و متجاوزان به عرصه های ملی را 
از دیگر مأموریت های پلیس امنیت اقتصادی برشمرد و گفت: 
از ابتدای امسال 27 فقره زمین خواری در استان کشف و 20۱ 
هزار و ۹8۹ مترمربع از اراضی ملی رفع تصرف شده است.وی 
توضیح داد در این پرونده ها ۴۵ زمین خوار دستگیر شدند ضمن 
اینکه کارشناسان ارزش ریالی این عرصه های رفع تصرف شده 
را ۱۵8 میلیارد و 6۴8 میلیون تومان اعلام کردند.دادگر با اشاره 
به کشف 38 میلیارد و 760 میلیون تومان کالای احتکار شده 
در استان بیان داشت: در همین مدت ۴8 فقره احتکار در استان 
شناسایی و ۴0 نفر هم دستگیر شدند.وی در ادامه به افزایش 
۴0 درصدی کشفیات موادمخدر در استان اشاره کرد و افزود: 
از ابتدای امسال تا کنون 8 و نیم تن انواع مواد مخدر در استان 

کشف شده است. 

پی  در  قم  استان  امداد  کمیته  مدیرکل  تسلیت  پیام 
شهادت شهید محسن فخری زاده

قم - در پی شهادت شهید سرافراز دکتر محسن فخری زاده، 
مدیرکل کمیته امداد استان قم، پیامی به این شرح صادر کرد:

بسم الله الرحمن الرحیم
َ عَلیَْهِ ۖ. فَمِنْهُم مَّن قَضَیٰ  مِّنَ المُْؤْمِنِینَ رجَِالٌ صَدَقُوا مَا عَاهَدُوا اللهَّ

لوُا تبَْدِیلًا  نحَْبَهُ وَمِنْهُم مَّن ینَتَظِرُ ۖ. وَمَا بدََّ
دشمنان قسم خورده اسلام و قرآن و در رأس آنها آمریکای 
حقارت  و  ضعف  دیگر  بار  خونخوار،  صهیونیست  و  جنایتکار 
خود را در آغشته کردن دستان ناپاک خود به خون پاک فرزند 
راستین ایران اسلامی نشان دادند و با اقدامی ددمنشانه، در حمله 
تروریستی، دانشمند بزرگ هسته ای و چهره سرشناس بین المللی 
در برنامه های هسته ای و تحقیقات امنیتی و دفاعی میهن عزیزمان 
دکتر حاج محسن فخری زاده که سالها مجاهدت در راه خدا و 
خدمت به اسلام و ایران گوشه ای از خدمات وصف ناپذیر اوست، 
را به فیض عظیم شهادت نائل کردند. اگرچه در فرهنگ عاشورایی 
ملت انقلابی ما شهادت، هنر مردان خداست و آرزوی دیرینه این 
فرزند برومند استان مقدس قم هم بوده است ولی دشمنان زبون 
ملت ایران و دست نشاندگان خائن آنها در منطقه که اقتدار و 
عزت ما، خار چشمشان شده، لکه ننگ و جنایت وقیحانه دیگری 
را در کارنامه همیشه سیاه خود ثبت کردند که نشان از عمق کینه 
توزی و نهایت عجز آنها در برابر اسلام ناب محمدی، قرآن و ایران 
همیشه سرافراز است.  اکنون که روح بلند این بزرگ مرد از آغوش 
ملت شهید پرور ایران سربلند بسوی عرش پروردگار، پرواز کرده 
است، طبق نص صریح قرآن و لا تحسبن الذین قتلوا فی سبیل 
الله امواتا بل احیاء عند ربهم یرزقون بر خوان واسعه الهی غرق در 
روزی و مغفرت است ولی ایادی استکبار و رژیم پلید صهیونیستی 
بدانند که با رفتن یک دانشمند وارسته، استادی فرهیخته و مدیری 
خدمتگزار، کوچکترین خللی در تولید علم و دانش و فنآوری این 
مرز و بوم ایجاد نخواهد شد بلکه قطار شتابان پیشرفت علمی و 
توسعه کشور با سرعتی مضاعف به حرکت خود برای رسیدن به 
قله های عدالت و پیشرفت ادامه خواهد داد. اینجانب این ضایعه 
ی بزرگ و جبران نشدنی را به محضر امام زمان )عج(، مقام معظم 
رهبری و  ملت شریف ایران و نیز خانواده معزّز و مکرم آن شهید 
والامقام و تمام دوستداران و همکاران ایشان تبریک و تسلیت 
عرض نموده و   از درگاه خداوند مهربان می خواهم که خون پر 
فروغش را در کنار خون سایر شهدای اسلام و قرآن و شهدای 
راه استقلال و  سرافرازی میهن عزیزمان همچون سردار بزرگ و 
پرافتخار اسلام، شهید حاج قاسم سلیمانی، مایه دوام و قوام و کمال 
و تعالی روزافزون درخت تنومند انقلاب اسلامی ایران قرار دهد 
تا زمینه ساز برچیده شدن نظام سلطه و جنایت، خصوصا دولت 
جنایتکار آمریکا و رژیم منحوس صهیونیستی و استقرار دولت 
کریمه و حکومت جهانی عدل صاحب دین و زمان، حضرت بقیه 

الله الاعظم ارواحنا فداه باشد.
و السلام علی عبادالله الصالحین
اکبر میرشکار

نشت یابی بالغ بر 3 هزار و پانصد کیلومتر از خطوط 
گاز در گیلان 

رشت - شرکت گاز استان گیلان با استفاده  از سیستم های 
نوین نشت یابی و همچنین پیمانکاران باتجربه توانسته است در 
بالغ بر ۱۴ درصد از خطوط گاز در استان را مورد  آبان امسال 
بازرسی و نشت یابی قرار دهد. حسین اکبر مدیرعامل شرکت گاز 
استان گیلان با اشاره به اهمیت موضوع بازرسی و نگهداری خطوط 
گاز اظهار داشت: این شرکت در آبان ماه امسال بیش از 3 هزار و 
پانصد کیلومتر از خطوط را نشت یابی کرده است.حسین اکبر با 
اعلام این خبر بیان کرد: این میزان نشت یابی نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته  بیش از 32 درصد افزایش داشته است و در 

نوع خود یک رکورد محسوب می شود.وی با بیان به این موضوع که 
نشت یابی صورت گرفته درآبان ماه امسال در ۹ شهر استان صورت 
گرفته است، عنوان کرد: این میزان معادل ۱۴ درصد خطوط گاز 
در استان می باشد.مدیرعامل شرکت گاز استان گیلان در ادامه با 
اشاره به اینکه این شرکت از روش های نوین در قالب نشت یابی 
آنلاین و براساس برنامه تعیین شده اقدام به بازرسی خطوط می 
نماید، اظهار داشت: در آبان ماه امسال علاوه بر نشت یابی گسترده 
از شبکه های گاز، با استفاده از فناوری و سیستم های جدید بیش 
از 80 هزار انشعاب و ۱7۹ ایستگاه گاز نشت یابی شده اند.حسین 
اکبر در خاتمه با اشاره به گسترش شبکه تغذیه و توزیع گاز در 
استان گیلان بر کنترل و بازرسی نظام مند، مستمر و دقیق تر 

تاسیسات و خطوط گاز تاکید کرد

تقدیر معاونت مالی و امور پشتیبانی برق منطقه ای 
خوزستان از رئیس سازمان آتش نشانی اهواز

مالی  معاونت   - اهواز 
شرکت  پشتیبانی  امور  و 
برق منطقه ای خوزستان از 
آتش  همکاری  و  ها  تلاش 
نشانی اهواز در اطفای حریق 
ساختمان مرکزی این شرکت، تشکر و قدردانی کرد. مهدی باسطی 
نیا معاون امور مالی و پشتیبانی به همراه مدیر روابط عمومی، 
مدیر امور حمل و نقل و مدیر امور مهندسی و خدمات عمومی 
شرکت برق منطقه ای خوزستان با حضور در سازمان آتش نشانی 
این  رئیس  قنبری  ابراهیم  از  اهواز،  ایمنی شهرداری  و خدمات 
مجموعه  پرسنل آتش نشانی به پاس همکاری های صورت گرفته 
در خاموشی آتش سوزی ساختمان مرکزی این شرکت، با اهدای 
لوح و اهدای هدایایی تقدیر قدردانی کردند. مهرماه سال جاری 
بود که یونولیت های طبقه اول ساختمان مرکزی در حال ساخت 
شرکت برق منطقه ای خوزستان دچار حریق شد که با همکاری 
نیروهای آتش نشانی برق منطقه ای خوزستان و سازمان آتش نشانی 

شهرداری اهواز بلافاصله خاموش شد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان:
آب 4۰ درصد مشترکان شهر ایلام از چشمه گل گل 

تامین مي شود
ایلام - مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان ایلام گفت: 
آب شرب ۴0 درصد مشترکان سطح شهر ایلام )2۹ هزار خانوار( از 
چشمه آب گل گل تامین می شود. ،نورالله تیموری اظهار داشت : 
به دنبال بارندگی های شب گذشته کدورت آب چشمه گل گل بالا 
می رود و این امر سبب قطعی یا افت فشار آب مشترکین می شود.

وی افزود: در پی بارندگی ها و بالا آمدن آب چشمه گل گل باعث 
قطعی آب در برخی مناطق شهر ایلام شد که با تلاش نیروهای 
این شرکت این مشکل به زودی مرتفع می شود.مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب استان ایلام تاکید کرد: طرح بهسازی چشمه گل 
گل و خطوط انتقال آن از جمله طرح های فعال شرکت است که 
عملیات اجرایی آن آغاز و امسال به بهره برداری می رسد.به گفته 
تیموری، با تکمیل و بهره برداری از اجرای این طرح، شاهد بهبود 
کمی و کیفی چشمه آب گل گل خواهیم بود.تیموری ادامه داد: این 
طرح شامل بهسازی چشمه، جابجای بخشی از خط انتقال بطول 3 
کیلومتر در منطقه بانبرز و تعویض و اصلاح مسیر ۱۵00 متر خط 
انتقال چشمه در محدوده چشمه و روستای چاویز است. مدیرعامل 
شرکت آبفای ایلام اضافه کرد: با ایجاد دیوار حائل در مجاورت 
چشمه گل گل مشکل کدورت برای همیشه حل شده و در هنگام 
بارندگی شاهد قطع آب نخواهیم بود.به گفته تیموری، در حال 
حاضر 7۵ هزار مشترک در سطح شهر ایلام از خدمات این شرکت 
بهره مند هستند.۱۹۵ هزار مشترک تحت پوشش خدمات شرکت 

آب و فاضلاب شهری استان ایلام هستند.

از خبرها

چقدر ماهی؟ چقدر مرغ؟ چقدر گوشت؟
برای ســوال اين هفته از دوستانم پرســیدم: میزان مصرف متعارف مرغ،ماهی و 
گوشت قرمز در منزلشان چقدر است و در شش ماه گذشته چه تغییری داشته. با 
توجه به نوسان قیمت پروتئین در شش ماه گذشته که رشد باورنکردنی را تجربه 
کرده است و همچنین درگیری مردم با پاندمی کوويد 19 نتايج غیر قابل باور و دور 
از انتظار نبود. دوست داشتم تحلیل خودم را از نتايج بنويسم.اما سکوت می کنم که 
سرشار از ناگفته هاست. اما بسیار امیدوارم که مسئولی دست اندرکار حداقل اين 

نتايج را مطالعه کند و برای بهبود وضعیت اقدام نمايد.
چند توئیت منتخب از دوستانم:

  نظاره گر: ماهی از سبد غذايی حذف شده، از وقتی قیمت مرغ افزايش داشته 
ترجیح دادم از گوشت آبگوشتی اســتفاده کنم، مصرف گوشت خورشتی نصفه 
شــده، اما روغن دنبه رو چون از خونه مادرم تهیه می کنم تغییری توی مصرفش 

اعمال نشده.
  بازارف:   برای دو نفر: گوشت قرمز حدود 2 کیلو، مرغ حدود ۵ کیلو، ماهی 

حدود 2 کیلوبه صورت وعده خوراکی:  
مرغ حدودا 3 تا 4 وعده در هفته، گوشت قرمز 2 تا سه وعده در هفته، ماهی حداقل 

يک روز در هفته 
از شش ماه پیش تغییری نکرده.

  فصول بی پایان سال:   مصرف مرغ از ماهی 2۰ کیلو به 4 کیلو 
گوشــت قرمز کمتر از ۵ کیلو و ماهی هم بیشتر تفريحی شــايد يک يا دوبار در 

شش ماه !
  Marjannsh:   من کیلويی نمیدونم ولی مصرف گوشــتو خیلی کم کردم 
غذاهايی مثل کوکو پوره سیب زمینی خوراک لوبیا و آش و سوپ رو بیشتر کردم و 
تخم مرغ ربی يا نیمرو هم که غذای اصلی همسر و پسرمه. رستوران و غذای بیرونم 

کم کردم و سعی می کنم کمتر اصراف کنم.
  Navid mighaddam:   همینقدر عرض کنم ديگه می خوايیم همديگه 
رو صدا کنیم صدای قدقد می ديم .ماهی و گوشــت قرمز هم اگه کرم دولت باشه 

کارانه ای چیزی بريزه وگرنه تعطیله.
  آبجی پابلو اسکوبار:   گوشت چرخ کرده مون بوقلمون هستش گوشت قرمز 

هفته ای دوبار مرغ هم هفته ای يکبار روزايی رو هم بدون گوشت.
  ناقا بالیخ:   مقدار نمی تونم بگم مرغ تقريبا نصف شده مصرفش.

گوشت از نصف هم کمتر،مصرف تخم مرغ بیشتر شده.
  گلرخ محمدیان:   قبلا ســی روز در ماه حداقل روزی يک، ده روز در ماه دو 

وعده، الان به سختی 2۰ روز در ماه يک وعده در روز.
  شیلون:   قبلنا اغلب ناهارا گوشت بود،شايد هفته ای يکی دو بار چیزی مثل 
خوراک لوبیا يا کوکو ...الان فکر کنم يک روز درمیون گوشته،البته مصرف مرغمون 

بیشتر شده وزمستونا،ماهی بیشتر می خوريم.
همینجوری قیمتا بره بالا،شانس حذف گوشت قرمز بیشتره .هم به خاطر گرونیش 

هم سن و سال مامانم.
  Sara mpj:   سربسته بگم،طی چندين سال اخیر فرقی نکرده، چون نبوده.

  خودمم:   تاحالاحسابشــونکردم میزان مصرف ماهیانــه رو، ولی يه زمانی 
می رفتیم قصابی،يه شــقه می گرفتیم،هرچندوقت يه بارم،يه گوسفندزنده.الان 
درکل بیشترگوشت ســفیدمصرف می کنیم.بسته های گوشــت هم تقريبانصف 

میزان قديم شده.
  ریچل:   قبلا هفته ای چندبار خورشــت با گوشــت قرمز داشتیم الان شايد 
ماهی چندبار بشــه علت بی کیفیت و گران بودن گوشــت قرمز) مزه بدی میدن 
جديدا(،ماهی هم معمولا 2،3بار در ماه)شیر حلوا هامور(،باقی وعده ها اکثرا با انواع 
مرغ) چرخ شده سوخاری آبپز گريل جوجه(،جگر 2بار در ماه کله پاچه ماهی يکبار.

  حامدطرماح:   با سلام. برای يک خانواده 3 نفره ماهیانه:
حدود 4 کیلو گوشت گوسفندی

حدود ۷ تا 8 کیلو مرغ
حدود 2 کیلو ماهی

که در ماه های گذشته مصرف مرغ و ماهی به حدود نصف رسیده.
  امیر:   به دلیل اينکه به خاطر کرونا خیلی هزينه هــای ديگه از جمله لباس 
خريدن و تفريح کمتر شده پس روی خوراکمون خیلی تاثیر نداشته ولی قطعا بعد 

از کرونا و برگشتن اين هزينه ها به روال سابق تاثیر زيادی میزاره.
  Sima pashaei:   ماهی کمتر چون اون ماهی که می خواهیم با کلی دردسر 
بايد از جنوب سفارش بديم تا دستمون برسه اما گوشت گوسفندی و مرغ فراوان 

هرچند من اصلا نمی خورم مخصوصا مرغ...حالمو بهم میزنه.
  نسرین:   قبلا هر ماه 2 تا ماهی قزل آلای متوســط، نیم کیلو گوشت چرخ 
کرده، 1 کیلو فیله  مرغ و هر 2 ماه نیم کیلو گوشــت قرمز خورشــتی. توی ۶ ماه 

گذشته کلا يه دونه تن ماهی، 4 تا رون مرغ، يه دونه سینه مرغ.
  زنِ مردِ رویِ مبل:   يک وعده در روز، بیشتر مرغ، گوشت گوساله و ماهی. در 

شش ماه گذشته ماهی های گرونتر حذف شده اند و قزل آلا خورده ايم.
  Mahta Bazrafkan:     تغییری نکرده، ولی مصرف سبزيجات مون بیشتر 

شده.
  FariwithGrace:   برای يک خانواده سه نفره ماهی يك کیلو گوشت قرمز، 
يك کیلو مرغ و يك کیلو ماهی. در مدت اين ۶ ماه گوشت گوسفند به گوساله تبديل 

شده و ماهی هم کلا حذف شده.
  دختر پرتقال:   ماهی دريايی، میگو، بلدرچین کامل حذف شده. 

بوقلمون خیلی کمتر شده.
گوشت را هر دو ماهی يک ران گوسفند و يک کیلو گوساله می گرفتیم. اما الان به 
خاطر قیمت مرغ و کاهش زياد کیفیتش، مصرف گوشت بیشتر شده. اينجا قیمتش 

تغییر چندانی نسبت به قبل نکرده.
مصرف حبوبات خیلی بیشتر شده.

  الاسوسو :   در طول ماه اخیر خريد نکردم چون از خريد قبل داشتیم.
ولی ديروز با ديدن قیمت يه بسته مرغ توی فروشــگاه واقعا جا خوردم. قیمت ها 
باورنکردنی شده و فکر می کنم تاثیر بلندمدتش روی خانواده ها فاجعه خواهد بود.

  Nox:   ماهی دو سه بار جوجه کباب می خورديم که توی شش ماه اخیر شده 
هر دو ماه يک بار، مرغ آب پز/سرخ شده من نمی خورم اما برای بچه هفته ای دو بار 
درست می کرديم که شــده هفته ای يک بار، ماهی نمی خورم اما برای بچه هر دو 
هفته يک بار درست می کنیم، گوشت قرمز مصرفش کم شده، تخم مرغ مصرفش 

زيادتر شده.
  Masii:   ما هر روز گوشت قرمز يا مرغ يا بوقلمون می خوريم.

در طول ماه 3_2 وعده غیرگوشتی می خوريم.
ماهی سالی 3_4 بار.

ما به اين برنامه عادت داريم و شش ماه گذشته تغییری نداشته.
هرچند میدونم تايید شده نیست.

  ELHAM:   مصرف قبل از گراني: ماهي صفر- گوشت قرمز هفته اي دو روز- 
مرغ هفته اي ٣ روز مابقي هفته سبزيجات و حبوبات و انواع خوراك- مصرف بعد 
از گراني : ماهي صفر- گوشت قرمز هفته اي يك روز- مرغ هفته اي ٢ روز و مابقي 

هفته سبزيجات و حبوبات و انواع خوراك.
  یک عدد نگار:   ماهی که کلا حذف، گوشت قرمز کلا کم می خورديم، ماهی 

دوبار کباب بود که حذف شد، مصرف مرغ تقريبا يک سوم گذشته!
  گلپر:   مصرف ماهانمون تا دو ماه قبل يک کیلو گوشت خورشتی،يک کیلو 

چرخ شده و دوتا مرغ...ماهی هم نهايتا دوبار در ماه...
طی دوماه گذشته کمتر شده...و قصد داريم باز هم کمترش کنیم. 

  شهرزاد:   بچه های من متاسفانه خیلی بدغذا هستن و خورشت خور نیستن . 
مصرف  مرغ به صورت جوجه و شنیسل بالاست . مصرف گوشت هم کم نشده ولی 

هزينش دوبل شده . ماهی نمی خوريم . دوست ندارن.

توئيتست
آرش غفاری

  کره ملی چه شد؟
تابستان وقتی کره اول ناياب و بعد هم گران شد، عبارت »تولید 
کره ملی« از گوشه وکنار به گوش رسید؛ عبارتی که به تولید 
کره توسط شرکت های وطنی اشاره داشت و پروژه ای بود که 
گويا از يک سال قبل شروع شــده بود، به اين صورت که سال 
گذشته واردات کره ممنوع شد و پروژه کره ملی کلید خورد، 
چون با توجه به اينکه کره سالانه 4۰۰ میلیون دلار )به گفته 
دبیر انجمن صنايع فرآورده های لبنی( از ايران ارزبری می کرده، 
واردات آن به صرفه نبوده است. به اين ترتیب شرکت های لبنی 
با تسهیلات دولتی شروع به واردات دســتگاه های پیشرفته 
تولید کره کردنــد و از آن طرف هم وزارت جهاد کشــاورزی 
اختصاص ارز دولتی به کــره را متوقف کرد و عملا واردات آن 
ممنوع شــد. قرار بوده در اين مدتی که کره وارد نمی شــود و 
کارخانه های لبنی هم خودشان را برای ساخت کره ملی آماده 
می کنند، کره های دپوشده از واردات سال گذشته مصرف شود 
و شــرکت ها در همکاری با دولت قیمت آن را افزايش ندهند، 
اما انگار يک هفته مانده به عرضه کره ملی، ناگهان اين تفاهم 
به هم خورده و نه تنها برای ۵ روز کره در بازار کمیاب شده، بلکه 
بعد از آن با قیمت های بالا عرضه می شــود. دلیلش هم انگار 
پايان تفاهم دولت و لبنی ها برای فروش کره با قیمت مناسب 

بود و شــرکت های لبنیاتی هم تصمیم گرفتند که قیمت کره 
را هم مثل هر چیز ديگری افزايش دهند؛ اقدامی که نه تنها با 
آن مخالفت نشد، بلکه مدتی بعد ستاد تنظیم بازار قیمت کره 
داخلی 1۰۰ گرمی را 8 هزار تومان اعــلام کرد، به اين ترتیب 
وعده تولید کره ملی نه تنها به کمک جیب من و شــما نیامد، 
بلکه صرفا منجر به صرفه جويی ارزی برای دولت شد.  حالا وقت 
پرسیدن اين سوال اســت که چرا با وجود همراهی نهادهايی 
مثل ســتاد تنظیم بازار با تولیدکننده هايی که می خواستند 
تولید کره برايشــان صرفه اقتصادی داشــته باشــد و تعیین 
قیمت 8 هزار تومان، باز هم شاهد افزايش قیمت اين خوراکی 
بوده ايم، تــا جايی کــه الان 1۰ هزار تومان و بیشــتر قیمت 
خورده است؟ جواب اين سوال را می شــود در مصوبه جديد 
ســتاد تنظیم بازار ديد که چند روز پیش اعلام کرد چون کره 
ديگر به هیچ عنوان از ارز دولتی اســتفاده نمی کند و کره هايی 
که با نرخ دولتی وارد شــده بودند تمام شده اند، مقرر شده که 
واحدهای تولیدکننده کره اقدام کنند، تولیدکننده ها هم انگار 

روی قیمت جديد توافق کرده اند. 

  متهم جدید
روايتی که چند خط بالاتر درباره دلايل گرانی کره خوانديد، 

روايتی است که منطقی به نظر می رسد، مخصوصا وقتی بدانیم 
مشکل نهاده های دامی يا همان خوراک دام حل نشده، قیمت 
محصولات لبنی بالا رفته و طبیعتا کره که دست حمايت دولت 
هم از پشتش برداشته شده گران شده است، اما اين تنها روايت 
موجود نیست. بعضی ها می گويند میزان افزايش قیمت کره 
منطقی و منطبق بر الگوی افزايش قیمت ســاير محصولات 
لبنی نیست، مثلا شیر خام پرچرب که اصلی ترين ماده مورد 
نیاز برای تولید کره اســت، طی چهار ماه گذشته 3۰ درصد 
افزايش قیمت داشــته، پس چرا کره بايد بیشتر از ۶۰ درصد 
گران شود؟ کسانی که اين سوال را می پرسند فقط پرسشگری 
نمی کنند، بلکه يک دلیل پشت پرده هم برای اين ماجرا اعلام 
می کنند. يکی از اعضای هیأت مديره انجمن صنايع لبنی به 
هفت صبح می گويد اين ادعا که تمام کره های وارداتی موجود 
در انبارها تمام شده صحت ندارد و هنوز مقداری کره وارداتی 
در انبارهای گمرک باقی  مانده که دولت ارز آن را تامین نکرده 
است و بايد با ارز آزاد ترخیص شوند. آن هم درحالی که بازار 
داخلی توسط کارخانه ها تامین می شــود و عملا نیاز به کره 
وارداتی احساس نمی شود. دولت طبق قولی که داده بود عمل 

نکرده و ارز واردکننــدگان را نپرداخته، آن هم به بهانه اينکه 
کره ديگر جزو کالاهای اساســی وارداتی محسوب نمی شود 
و تولید داخل مناســب است، درحالی که ســازوکار واردات 
اين کره ها قبلا طی شــده بود يا به هر نحــوی واردکننده ها 

توانسته اند برخی مراحل را رد کنند. 
گويا حالا واردکننده ها دو پیشنهاد به دولت داده اند: يک، 
عرضه با نرخ ارز آزاد در بازار داخلــی که قیمت هرکیلوی 
آن حول وحــوش 1۵۰ هــزار تومان تمام می شــود و دو، 
بســته بندی و عرضه آن به بازار عراق، اما هنوز دولت هیچ 

پاسخی نداده است.
حالا اين موضوع چطور به افزايش شــديد قیمت کره ربط 
پیدا می کند؟ اينطور که اگر قیمت کره بالا نگه داشته شود 
و حتی بالاتر از اين هم برود، شــايد دولــت برای ترخیص 
کره های باقی مانــده در گمرک همکاری کنــد تا با تزريق 
آنها به بازار قیمت تا اندازه ای تعديل شود. طبق اين تئوری 
قیمت کره 1۰۰ گرمی تا 12 هزار تومان بالا خواهد رفت و 
بعد از اينکه مشکلات واردکننده ها حل شد، شايد دوباره به 

8 هزار تومان برگردد.

حرکت چراغ خاموش کره
یکی از تئوری های پشت پرده افزایش قیمت کره 

را بررسی کرده ایم

بحران کره تابستان امسال شروع شد. کره 100 گرمی که قبل از آن حدود 4 هزار تومان قیمت داشت تا هشت هزار 
تومان بالا کشید و راهش را به رسانه ها، شبکه های اجتماعی و حتی دورهمی های عادی باز کرد، بعد هم دولت به 
ماجرا ورود کرد، تولیدکننده های داخلی مثل قهرمان های ملی وسط آمدند و گفتند نیاز داخل را خودشان تامین 
خواهند کرد،  کم کم خبرهای مربوط به قیمت کره فروکش کــرد. فکر می کنید بعد از همه اینها قیمت کره پایین 
آمد؟ اگر اینطور فکر می کنید سخت در اشتباهید، چون همین الان که اینجا را می خوانید، یک قالب کره حیوانی 

100 گرمی تقریبا 10 هزار تومان است؛ یعنی حتی دو هزار تومان بیشتر از تابستان!

   از خبر ها

انتشار فراخوان بهره برداری از 
دومین نیروگاه بیوگاز مشهد

سرپرست معاونت اقتصادی شهرداری مشــهد گفت: فراخوان پروژه ساخت و 
بهره برداری از دومین نیروگاه بیوگاز مشهد واقع در جاده میامی با حجم سرمایه 

گذاری۴۰۰میلیارد ریال و ظرفیت ۶۰۰ کیلو وات در ساعت منتشر شد.
به گزارش روابط عمومی معاونت اقتصادی شــهرداری مشهد، مهدی حاتمی 
عنوان کرد: بــا توجه به اینکه موضوع پســماند یکــی از دغدغه های مدیریت 
شهری بوده است، فراخوان پروژه استحصال بیوگاز از لندفیل میامی و احداث 
و بهره برداری نیروگاه بیوگازسوز توسط معاونت اقتصادی شهرداری و با هدف 
تحقق اقتصاد چرخشی، بازیافت مواد و تولید انرژی با مشارکت بخش خصوصی 

منتشر شد.
وی ضمن اشاره به اینکه پس از نیروگاه بیوگاز طرق این دومین نیروگاه بیوگاز 
در مشهد خواهد بود، افزود: در این راستا با هماهنگی سازمان مدیریت پسماند 
و به لحاظ تجارب موفق شهرداری مشهد در استخراج گاز حاصل از مراکز دفن 
زباله نسبت به امکانسنجی اقتصادی پروژه احداث نیروگاه بیوگاز)تولید انرژی 
الکتریکی از گاز لندفیل ایستگاه شماره ۲پســماند( منطبق بر مطالعات فنی 

سازمان مدیریت پسماند اقدامات لازم انجام شده است.
سرپرست معاونت اقتصادی شهرداری مشهد بیان کرد: با دفن سالیانه زباله در 
محل های منتخب، انفعالات شــیمیایی عظیمی صورت می گیرد که نتیجه آن 
تولید گاز متان اســت. این با حفر ۷۰۰چاه و در فرآیند لوله گذاری به کارخانه 

بیوگاز منتقل و پس از سوزاندن گاز متان منجر به تبدیل برق می گردد.
وی افزود: این پروژه تاثیر بســزایی در جلوگیری از انتشار آلایندگی در محیط 

زیست، کاهش مصرف انرژی فسیلی و ایجاد انرژی الکتریسیته خواهد داشت.
حاتمی در خاتمه خاطرنشان کرد: حجم سرمايه گذاری اين پروژه4۰۰میلیارد 
ريال و ظرفیت کارخانه۶۰۰ کیلووات در ساعت است، همچنین اطلاعات مربوط 
به نحوه مشارکت بخش خصوصی فعال در حوزه مربوطه در قالب فراخوان منتشر 
 www. Eco.mashhad.ir شده است که از طريق سايت معاونت به آدرس

قابل دسترسی می  باشد.
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   توئیت بازی
خبرهای خوش درباره پایتخت

کامنت ها

توافق با مثلث الهام غفوری، ســیروس مقدم و محســن تنابنده 
برای تولید فصل هفتم ســریال پایتخت اگر صحت داشته باشد، 
برای تلویزیون یک حرکت رو به جلو اســت. این توافق برای هر 
زمانی كه باشد، برای تلویزیون خوب است. طبق خبر اعلام شده 
در رسانه سینمادیلی، یکی از چالش های اصلی برای شروع فصل 
جدید پایتخت، قراردادهای عوامل اصلی از جمله سیروس مقدم و 
محسن تنابنده با پروژه های دیگر است. مقدم در حال پیش تولید 
سریالی با عنوان »بغض« برای شبکه خانگی است و محسن تنابنده 
هم قرار است در سریال محمدحسین مهدویان با نام »زخم کاری« 
بازی کند. این یعنی عملا این دو حداقل تا اوایل تابســتان سال 
آینده درگیر این پروژه ها هستند و عملا پایتخت 7 به آنتن نوروز و 
حتی رمضان هم نمی رسد. ضمن اینکه اگر آنها به خاطر پایتخت 
قراردادهایشان را لغو کنند، باز هم با توجه به زمان اندک باقی مانده 
تا نوروز 1400، رسیدن پایتخت 7 به آنتن تقریبا غیرممکن است، 
بنابراین فعلا باید به همین توافق دلخوش باشیم و مطمئن باشیم 

که تولید این برند محبوب قرار نیست متوقف شود.

  وحید سعیدی: تلویزیون در شرایط فعلی توانایی خلق برند 
تازه ای در حوزه نمایشی را ندارد، بنابراین باید قدر برندهایش 
را بداند و به راحتی از دستشــان ندهد، به خصوص برندی مثل 
»پایتخت« که حالا تبدیل به دلخوشی مردم شده است. قطعا 
توافق با عوامل پایتخت بــرای تولید فصل جدید یک گام رو به 

جلو برای مسئولان تلویزیون محسوب می شود.

  احمد رنجبر: ســوء تفاهم، آفت همكاري هاست. این بلا 
دامن سازندگان پایتخت را در نوروز امسال گرفت و چه خوب كه 
حالا مدیران تلویزیون و پایتختي ها كدورت را كنار گذاشته اند. 

این به نفع طرفین و مخاطبان است.

  مرجان فاطمی:  تلویزیون مگر چند برند درست و حسابی 
دارد که بتواند با آنها دل مخاطبانش را به دست بیاورد؟ بعد از 
یک سال سخت، طبیعتا فقط پایتخت می تواند در نوروز 1400  
مخاطبان را سرحال بیاورد. بالاخره تلویزیون یک اقدام موثر 
انجام داد و به موقع آستین بالا زد و سر بزنگاه  با عوامل پایتخت 

مذاکره کرد تا بلکه مخاطبان نوروزی اش را از دست ندهد.

   آنالیز    رصد خانه

انتخاب محمدرضا احمدی به عنوان مجری ثابت برنامه های پخش مستقیم »فوتبال برتر«، 
شبکه سه را وارد یک چالش جدید کرد. در این فرایند احمدی به دلیل حضور در استودیو 
و اجرای برنامه امکان حضور در استادیوم آزادی و گزارش بازی ها را عملا از دست می داد. با 
توجه به کمبود گزارشگر و همچنین عملکرد ضعیف خیابانی و یوسفی، از دست دادن احمدی 
اتفاق خوبی برای گروه ورزش شبکه سه نبود، آنها یا باید برای روزهایی که احمدی به عنوان 
گزارشگر انتخاب می شــد، مجری برنامه را تغییر می دادند که این یعنی یک گام به عقب و 
بازگشت به دورانی که مجری فوتبال برتر گردشی بود. شیوه دوم که در بازی پرسپولیس و 
شهر خودرو اجرا شد،  یعنی احمدی برخلاف دیگر گزارشگرها که با حضور در استادیوم بازی ها 
را گزارش می کنند، به شیوه فوتبال های خارجی از داخل استودیو برنامه بازی را گزارش کند.

دوشنبه شب ششمین قسمت سریال شرم در حالی روی آنتن رفت که اواخر سریال، شاهد یک 
جابه جایی در ترکیب بازیگرانش بودیم، اما این اولین تغییر سریال شرم نبود. این سریال بعد از 
پخش قسمت سوم دستخوش اولین تغییر خود شد. از قسمت چهارم، سریال »شرم« با تیتراژ 
متفاوتی نسبت به سه قسمت قبل روی آنتن رفت. بازسازی فضای راهرو هتل به شکل انیمیشن 
و درج اسامی روی این تصاویر شاکله تیتراژ اولیه سریال را شکل می داد. در تیتراژ جدید کلا این 
فضا تغییر کرده و تلفیقی از عکس بازیگران و کارهای گرافیکی فضای کلی را شکل می دهند. 
همچنین در تیتراژ اولیه ابتدا اســم فاطمه گودرزی حک می شد و نام ابوالفضل پورعرب زیر 
اسم این بازیگر می آمد، اما در تیتراژ جدید نام پورعرب همراه با عکسش روی تصویر با عنوان: 

»ابوالفضل پورعرب در شرم« حک می شود و بعد از آن نام فاطمه گودرزی می آید.

برنامه »ترانه باران« دوشنبه شــب در یکــی از بخش هایش، ترانه پایانی تیتراژ ســریال 
»ساختمان پزشکان« را پخش کرد. این ترانه یکی از کارهای معروف سیروان خسروی است 
که محبوبیت زیادی هم در بین مردم دارد. پیــش از پخش این ترانه، مجری برنامه درباره 
خود سریال حرف زد و اینکه جزئی از خاطرات مردم شده. با توجه به توضیحات مجری توقع 
می رفت ترانه ساختمان پزشکان با تصاویری از ســریال روی آنتن برود. درواقع مخاطبان 
منتظر بودند تا شاهد یک ویدئوکلیپ از سریال باشند، اما این ترانه با همراهی یکسری تصویر 
بی ربط از کوه و جنگل و رودخانه پخش شد؛ تصاویری که البته مربوط به طبیعت ایران هم 
نبود. ای کاش عوامل برنامه »ترانه باران« کمی سلیقه به خرج می دادند و حداقل حالا که 

بی خیال استفاده از تصاویر سریال شده بودند، از تصاویر مرتبط تری استفاده می کردند.

ترفند روز       دورکاری برای جلوگیری از حذف احمدی

تغییر روز      تغییر تیتراژ شرم با جابه جایی اسامی بازیگرها

بی سلیقگی روز      ترانه ساختمان پزشکان با تصاویری از دشت و دمن

برنامه »اینجا تهرانه« 
مدت هاست از شبکه پنج 

روی آنتن می رود. اساس این 
برنامه معرفی شهرستان  ها و 

روستاهای اطراف تهران به 
همراه مجموعه های فرهنگی، 

ورزشی، آثار تاریخی و ... است. 
نگاهی داریم بر چهار قسمت 

اخیر این برنامه.

در هر قسمت از برنامه، روی بخش خاصی از استان تهران تمرکز می شود. مثلا در قسمتی           منظر اول| محتوا
که روز اول آذر روی آنتن رفت، برنامه به روســتاهای اطراف و مراکز فرهنگی و آثار تاریخی شهرری اختصاص 
داشت. در قسمت سوم آذر، عوامل برنامه به ورامین رفتند و به چند مرکز مهم صنعتی سر زدند و از مسجدجامع 
و مراکز فرهنگی و ... گزاش تهیه کردند. روز هشتم آذر موضوع برنامه به دماوند اختصاص داشت و در قسمتی 
که روز دهم آذر روی آنتن رفت هم سفری به پاکدشت ورامین داشتند. »اینجا تهرانه« به طورکلی برنامه مفرحی 
است، اما اطلاعات چندان زیادی درباره  این شهرستان ها در اختیار مخاطبانش قرار نمی دهد. هربار فقط دست 
روی چند بخش کوچک از یک شهرســتان می گذارد، درحالی کــه این امکان وجود دارد کــه هرکدام از این 

شهرستان ها خیلی جزئی تر مورد بررسی قرار بگیرد. 

         منظر دوم| اجرا برنامه »اینجا تهرانه« شباهت زیادی به یک مستند دارد؛ مستندی که هربار به معرفی یکی 
از شهرستان ها اختصاص پیدا می کند، اما عوامل برنامه تصمیم گرفته اند به جای پخش آن به صورت مستند، برای 
آن مجری در نظر بگیرند. یکی از نقاط ضعف برنامه به همین شیوه اجرا برمی گردد. مجری برنامه مقابل میکروفن 
می ایستد و طوری که انگار مشغول اجرای یک برنامه رادیویی است با مخاطبانش صحبت می کند. گهگاه تصاویری 
از رادیوهای قدیمی هم پخش می شود که شیوه اجرای مجری منطق داشته باشد. مجری با هیجان صحبت می کند 
و مدام در تلاش است که با صحبت هایش برنامه را شاد جلوه دهد و مخاطبان را بخنداند، درحالی که نه تنها لحن 
اجرا و شوخی های او خنده دار نیست که اصلا ارتباطی با بستر این برنامه ندارد. طبیعتا صحبت های مجری برنامه 

می بایست حکم یک مکمل را برای اطلاعات داخل آن داشته باشد، اما عملا اینطور نیست.

»اسرار سطح: چشم انداز ریاضی مریم میرزاخانی«، مســتندی تحقیقی، پژوهشی است درباره زندگی و 
فعالیت های مریم میرزاخانی، نابغه ریاضی و اولین زن و اولین ایرانی که در سال 2014 مدال فیلدز، بالاترین 
جایزه ریاضیات را دریافت کرده است. این مستند در کانادا، ایران و آمریکا فیلمبرداری شده است. در این 
مستند همکاران ریاضی دان میرزاخانی از سراسر جهان و همچنین معلمان، همکلاسی ها و دانشجویان 
ســابق امروز او در ایران، از ســبک زندگی و رفتار، آگاهی ها و موفقیت های او صحبت کرده اند و از تأثیر 
عمیقی كه از او گرفته اند گفته اند. مسیر تحصیلات، موفقیت در تیم المپیاد ریاضی ایران و کار درخشان 
او، میرزاخانی را به الگویی ایده آل برای دخترانی تبدیل کرده است که به دنبال مشاغل علمی و ریاضیاتی 
هستند. مریم میرزاخانی در مه سال 201۶ به عضویت در آکادمی ملی علوم برگزیده شد. او نخستین زن 
ایرانی است که به عضویت این آکادمی رسید. مریم میرزاخانی، در 2۳ تیر 1۳۹۶ در 40 سالگی به خاطر ابتلا 

به بیماری سرطان در بیمارستانی در کالیفرنیا درگذشت.
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 شبکه سه چند شبی است پخش 
تیزرهای برنامه »گزارش ورزشی« 

را شروع کرده. در تیزرهای این 
برنامه، گزارشگرانی که بازی ها 

را گزارش می کنند همراه با 
رضا جاودانی، به معرفی برنامه 

می پردازند. در بخش هایی از این 
تیزر، لحظاتی از پشت صحنه 

گزارش بازی ها هم مورد استفاده 
قرار گرفته است.

 محمدرضا ورزی که آخرین 
ساخته اش با عنوان »ایراندخت« 

از شبکه یک پخش شد، قصد 
دارد سریال تاریخی دیگری با 
عنوان »سرزمین پریزاد« را به 
زودی جلوی دوربین ببرد. این 

سریال قرار است در 30 قسمت 
50 دقیقه ای در مرکز سیمافیلم 

و به تهیه کنندگی مسعود عجمی 
ساخته شود.

اينجا تهرانه

ساعتشبکهقالببرنامه

نمایش1۳فیلم ایرانیسفر جادویی
آی فیلم21سریال ایرانیپایتخت ۳

چهار1۹مجله علمیچرخ

تماشا2۳سریال خارجی آن شرلی

 شبکه سه2۳:۳0لیگ قهرمانان اروپامنچستر یونایتد – پاری سن ژرمن 

 ورزش2۳:۳0لیگ قهرمانان اروپادورتموند- لاتزیو 

مرجان فاطمي  
هفتصبح

عوامل سریال »پایتخت« این روزها درحال مذاکره با 
مدیران تلویزیون هستند تا در صورت به نتیجه رسیدن 
مذاکرات، فصل هفتم این سریال را کلید بزنند. شواهد 
نشان می دهد مشکلاتی که بر سر راه تولید این پروژه 
وجود داشت تا حدودی رفع شده و این احتمال وجود 
دارد که »پایتخت7« برای نوروز 1400 آماده شود. 
البته عوامل سریال »پایتخت« برای ساخت فصل هفتم 
درگیر چالش های فراوانی هستند اما در صورتی که 
این سریال برای نوروز آماده شود، استراتژی تلویزیون 

برای این مناسبت تغییر خواهد کرد. 

  احتمال نوروزی شدن پایتخت 7 
سال گذشته طبق برنامه ریزی قرار بود »پایتخت ۶« نوروز 
۹۹ از شبکه یک پخش شــود و »نون.خ2« برای مناسبت 
رمضــان در کنداکتور قرار بگیرد. به دلیل شــیوع ویروس 

کرونا، »پایتخت۶« نیمه کاره ماند و »نون.خ2« هم که قرار 
بود برای 25 قسمت ساخته شود، فقط در 1۶ قسمت ساخته 
شد و پیش از شــروع ماه رمضان روی آنتن رفت. تا پیش از 
شروع مذاکرات برای ســاخت »پایتخت7«، تصمیم بر این 
بود که نوروز 1400 سریال »نون.خ۳« روی آنتن باشد. حالا 
اما در صورت به جریان افتادن این پــروژه، احتمال تغییر 
وضعیت وجود دارد. تجربه تولید »پایتخت4« برای مناسبت 
رمضان، چندان خوشایند نبود و همان زمان این هشدار را به 
مدیران داد که »پایتخت« سریالی مناسب نوروز است و بالا 
بردن تعداد قسمت های آن برای پخش در ماه رمضان چندان 
جواب نمی دهد. البته خود سیروس مقدم هم  در مصاحبه ای 
اعلام کرده بود که پایتخت بیشتر مناسب نوروز  است. حالا 
با این پیش فرض، در صورت به جریان افتادن پروژه احتمالا 
»پایتخت7« در کنداکتور نوروز قرار می گیرد و این احتمال 
هم وجود دارد که »نون.خ۳« سریال رمضانی این شبکه باشد

  سرعت عمل سیروس مقدم
تصویربرداری »نون.خ۳« از بیســتم مهر شــروع شده و از 
این جهت کاملا نســبت به »پایتخت7« جلو اســت. اما با 

شناختی که از سیروس مقدم داریم اگر شرایط مهیا باشد 
می تواند از پس ساخت سریال در مدت زمان کوتاه بربیاید. 
او پیش تر هم نشان داده که استاد ساخت سریال در مدت 
زمان کوتاه است و این مسئله مشکلی در کیفیت آثارش به 

وجود نمی آورد.

  آزاد بودن عوامل پایتخت
درحال حاضر شرایط عوامل سریال برای شروع پیش تولید 
مهیاست. ســیروس مقدم تصمیم داشت سریال »بغض« 
را برای شــبکه نمایش خانگی تولید کند و برای ســاخت 
آن قرارداد هم بســته بود اما حالا گویا می خواهد آن را به 
زمان دیگری موکول کند و روی پایتخت متمرکز شــود. از 
طرف دیگر درحال حاضر بازی محسن تنابنده در فیلم های 
»قهرمان« به کارگردانی اصغر فرهادی و »روزی روزگاری 
آبادان« به کارگردانی حمیدرضا آذرنگ به پایان رسیده. او 
قرار بود در ســریال »زخم کاری« محمدحسین مهدویان 
حضور داشته باشد که مدیران تلویزیون با عوامل این سریال 
وارد مذاکره شده اند تا تنابنده بتواند به پایتخت برسد. با این 
حساب تنابنده هم برای تمرکز روی پایتخت آماده است. غیر 

از مقدم و تنابنده، سایر عوامل هم درحال حاضر کاملا برای 
ساخت این سریال فرصت دارند و احتمالا می توانند آن را 

برای نوروز آماده کنند.

  نامشخص بودن نویسنده همراه تنابنده
هنوز معلوم نیست محســن تنابنده برای نگارش فیلمنامه 
فصل هفتم با کدام نویســنده وارد مذاکره خواهد شــد. او 
فصل اول را به همراه زنده یاد خشــایار الوند نوشت. فصل 
دوم از کمک حسن وارسته و کوروش نریمانی برای نگارش 
سریال استفاده کرد. در فصل سوم حسن وارسته و خشایار 
الوند را کنار خودش داشــت. فصل چهارم و پنجم را همراه 
خشایار الوند نوشت و در فصل ششــم هم با آرش عباسی 
همکاری کرد. حالا خشــایار الوند از بین ما رفته. حســن 
وارسته هم درگیر نگارش فصل چهارم »بچه مهندس« است 
و همکاری اش با آرش عباســی هم به دلیل حواشی ایجاد 
شده و انتقاد از عملکردش به احتمال زیاد منتفی است. فقط 
می ماند کوروش نریمانی کــه هنوز نمی دانیم تنابنده روی 
کمک او برای نگارش فصل هفتم حساب می کند یا باز هم 

سراغ یکی از نویسنده های تئاتری می رود.

  چالش نقش سارا و نیکا
یکی از چالش های فصل هفتم حواشــی اي است که برای 
بازیگران نقش سارا و نیکا اتفاق افتاد. با توجه به فعالیت هایی 
که در شبکه های اجتماعی داشتند درگیر حواشی شدند و 
این احتمال وجود دارد که تلویزیون مانع حضورشان شود. در 
این صورت احتمالا عوامل سریال مجبور به حذف این نقش ها 
یا تغییر بازیگران شوند. البته این احتمال بعید هم وجود دارد 
که تلویزیون این بار به خاطر پایتخت اغماض کند و مشکلی 

برای حضورشان در سریال وجود نداشته باشد.

در صورت به نتیجه رسیدن مذاکره عوامل پایتخت با مدیران تلویزیون، »پایتخت7« به زودی وارد 
پیش تولید خواهد شد. با شروع تولید این سریال این احتمال وجود دارد که استراتژی تلویزیون 

برای نوروز 1400 تغییر کند

پایتخت ۷ غافلگیری  نوروز ۱۴۰۰
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يكي از پروژه هاي مهم در دســت توليد ، خائن كشي، 
به كارگرداني مسعود كيميايي است و به نظر مي رسد 
يكي از فيلم هاي خوب متاخر او لقــب بگيرد. دليل 
اين پيش بيني، قصه خاص خائن كشــي اســت كه 
چندي پيش خط كلي داستان رســانه اي شد. فيلم 
درباره مهدی بليغ، يكي از معروف ترين كلاهبرداران 
تهراني است كه زندگي دراماتيكي داشته و كيميايي 
از نزديك او را مي شناخته. كيميايي فيلم جديدش را 
با چهره هاي مطرح مي سازد؛  از جمله مهران مديري، 
امير آقايي، پانته آ بهرام، سارا بهرامي، پولاد كيميايي 
و ... خائن كشي در اوج كرونا وارد پيش توليد شد و اول 

دي ماه كليد مي خورد.

خائنكشي
مسعود كيميايي 01

تازه ترين فيلم محمدحسين مهدويان هم در گيرودار 
كرونا توليد شد. نكته جالب اين فيلم، ورود مهدويان به 
عرصه كمدي است. فيلمنامه شيشليك را اميرمهدي 
ژوله نوشته است و رضا عطاران، پژمان جمشيدی، ژاله 
صامتی، مه  لقا باقری، وحيد رهبانی، عباس جمشيدی 
و جمشيد هاشم پور در آن بازي كرده اند. گفته مي شود 
شيشليك يك كمدي متفاوت در سينماي ايران است 
و تبديل به اثري موفق شده. درباره مهدويان اين را هم 
اضافه كنيم كه او تصميم دارد اولين ســريال خانگي 
خود با نام زخم كاري را بســازد. محسن تنابنده، سارا 
بهرامی، امير جعفری و رعنا آزادی ور از جمله بازيگران 

اين پروژه هستند. 

شيشليك
محمدحسين مهدويان 03

حميد نعمت الله قاتل و وحشي را پيش از كرونا ساخت. 
فيلم به خاطر مشــکل بودجه برای مدتی متوقف شد. 
بعد از آن به دليل اختلافــات مالکيتی مجوز حضور در 
جشنواره فجر 98 را نگرفت. سرانجام فيلم چندي پيش 
با اتمام مراحل صدا و ســاخت موسيقی آماده  نمايش 
شــد. ليلا حاتمی، امين حيايی، ســتاره اسکندری، 
شهرام حقيقت دوست، عزت الله رمضانی فر، سام نوری 
و ياســمين معينی بازيگران قاتل و وحشــي هستند. 
نعمت الله اين فيلم را در ژانر وحشت ساخته است و گفته 
مي شود تبديل به فيلمي جذاب شــده. چندي پيش 
اعلام شد نعمت الله قصد ساخت چشم و ابرو را دارد؛ با 

بازي ليلا حاتمي و محمدرضا گلزار.

قاتلووحشي
حميد نعمت الله 07

فيلم جديد كمال تبريزي فرازونشيب زيادي را پشت سر 
گذاشت تا به سرانجام رسيد. ساخت اين فيلم از اواسط 
پاييز سال گذشته آغاز شده بود که در زمستان به مرحله 
فنی رســيد و مرحله فنی از ابتدای اسفند سال 98 به 
 دليل گسترش ويروس کرونا متوقف شد. بعد از حدود 
سه ماه توقف، ساخت فيلم دست انداز از سر گرفته شد، 
محمدرضا دلپاک صداگــذاری اش را انجام داد و امين 
هنرمند موسيقی فيلم را ساخت. رضا کيانيان، حبيب 
رضايی، هــدی زين العابدين، رويــا نونهالی، همايون 
ارشادی و ... بازيگران فيلم دست انداز هستند. درباره خط 
داستاني فيلم خبري منتشر نشده؛  همين قدر بدانيد كه 

فيلم جديد كمال تبريزي كمدي است.

دستانداز
05 كمال تبريزي

سه سال بعد از خوك، ماني حقيقي سراغ فيلم ديگري 
با نام تفريق رفته اســت. فيلم جديد او هم با ويروس 
كرونا همزمان شــده. ابتدا از نويد محمدزاده و پريناز 
ايزديار به عنــوان بازيگران فيلم نام برده شــد، اما به 
دليل شــرايطی که کرونا بر توليدات سينمايی حاکم 
کرد و تغيير زمان ســاخت پروژه هايی که محمدزاده 
و ايزديار متعهد به حضــور در آن بودند، ايزديار ناچار 
شد از حضور در تفريق انصراف بدهد.  بعد از آن ترانه 
عليدوستی که پيش از اين سابقه همکاری با حقيقی 
را در دو فيلم ديگر او داشته، به اين فيلم پيوست.فيلم 
هنوز به مرحله توليد نرسيده و احتمالا يك ماه ديگر 

فيلمبرداري تفريق آغاز شود.

تفريق
ماني حقيقي 09

10 ماه پيش بود كه براي نخســتين بار خبر ســاخت 
قهرمان اصغر فرهادي در شهر شيراز رسانه اي شد. بعد از 
مدتي و با اوج گرفتن كرونا،  اين پروژه متوقف شد و دوباره 
به راه افتاد. امير جديدي و محسن تنابنده بازيگران اصلي 
قهرمان هستند. اين پروژه مثل ديگر فيلم هاي فرهادي 
بدون توضيح درباره خط داستاني آن پيش رفت، اما به 
تازگي سينماايده آل اطلاعاتي درباره آن منتشر كرده 
است. بر اين اساس امير جديدي در فيلم قهرمان نقش 
يك كشتي گير را بازي كرده و محسن تنابنده نقش مربی 
او را برعهده دارد. داستان به كشمكش هاي اين قهرمان 
مي پردازد. به گفته سينماايده آل، احتمالا فيلمبرداري 

قهرمان دي ماه به پايان خواهد رسيد.

قهرمان
اصغر فرهادي 02

ديگر فيلم مهمي كه در دوران كرونا ساخته شد،  ابلق 
به كارگرداني نرگس آبيار اســت. اين فيلم ارديبهشت 
در ســكوت خبري توليد شــد و بهــرام رادان، الناز 
شاکردوست، هوتن شکيبا و گلاره عباسی بازيگران آن 
هستند. درباره خط كلي ابلق خبري منتشر نشده است، 
اما گفته مي شود تجربه ای تازه در کارنامه آبيار است و 
بخش عمده آن در يک لوکيشن در شمال تهران جلوی 
دوربين رفته. آبيار كارگردان معتبري است و بر اساس 
ســابقه او مي توان به نتيجه ابلق خوشبين بود. چندي 
پيش لاله اسكندري نكته جالبي درباره فيلم به هفت 
صبح گفت: اطلاع موثق دارم كه فيلم با حساسيت بالا 

نسبت به پروتكل ها توليد شده است.

ابلق
نرگس آبيار 04

از جمله فيلم هايي اســت كه در آســتانه شيوع كرونا، 
فيلمبرداري اش تمام شــد. فيلم جديد شهرام مكري 
تاكنون در چند جشنواره خارجي حضور داشته است و 
در هفتادوهفتمين جشنواره ونيز موفق به کسب جايزه 
بهترين فيلمنامه از منتقدان ســينمايی شد. اين فيلم 
مضمونی مرتبط با ســينما دارد و درباره تماشاگرانی 
است که قبل از شروع اکران فيلمی در سينما درباره آن 
حرف می زنند و با شروع فيلم، داستان آنها و قصه با هم 
يکی می شود. جنايت بي دقت فيلمي خاص پسند است و 
مثل ديگر ساخته هاي مكري مورد تحسين قرار گرفته. 
بابک کريمی، سياوش چراغی پور، فريبا کامران، عادل 

يراقی و ... در آن بازي كرده اند .

جنايتبيدقت
شهرام مكري 08

در آبان ماه كه سيدرضا ميركريمي مشغول پيش توليد 
فيلم جديدش با نام نگهبان شب بود، او كرونا گرفت. 
همين اتفاق پيش توليد فيلم را عقب انداخت. آن زمان 
خبري منتشر شــد كه نويد محمدزاده قرار است در 
فيلم نگهبان شب نقش اصلي را بازي كند. بااين حال 
او با تفريق ماني حقيقي قرارداد دارد كه از قضا توليد 
اين فيلم هم عقب افتاده اســت. با اين حســاب نويد 
محمدزاده عجالتا نمي تواند در نگهبان شب با سيدرضا 
ميركريمي همــكاري كند، مگر اينكــه ميركريمي 
تصميم تازه اي بگيرد و توليد اين فيلم را عقب بيندازد. 
نگهبان شــب را ميركريمي به همراه محمد داوودی 

نوشته و خودش تهيه كننده آن است.

نگهبانشب
رضا ميركريمي 06

اين فيلم پيش از فراگيري ويروس كرونا ســاخته شد و 
قرار بود در جشــنواره فجر رونمايي شــود كه اين اتفاق 
رخ نداد. درميشــيان از جمله كارگردان هايي است كه 
به شدت از داســتان فيلمش محافظت مي كند. تاكنون 
چيزي از قصه فيلم به جز اينكه داستاني اجتماعي دارد 
به بيرون درز نكرده. تصوير كودكي كه در خون است و در 
آغوش فاطمه معتمدآريا قرار گرفته نشان مي دهد اين بار 
هم رضا درميشيان سراغ سوژه داغي رفته است. تركيب 
بازيگران و نيز سابقه رضا درميشيان در فيلمسازي اين 
نويد را مي دهد كه »مجبوريم« هم اثري مهم است. فاطمه 
معتمدآريا، بهمن فرمان آرا، نگار جواهريان، پارسا پيروزفر، 

پرديس احمديه و ... از جمله بازيگران مجبوريم هستند.

مجبوريم
10 رضا درميشيان

اين فيلم هم در زمان شيوع كرونا وارد مرحله فيلمبرداري 
شد. حتي شايعه اي به رسانه ها راه يافت كه وحيد جليلوند 
به كرونا مبتلا شده است. كمي بعد اما روابط عمومي فيلم 
اين شايعه را تكذيب كرد و گفت وحيد جليلوند به دليل 
فشار کاری و طبق دستور پزشک چند روزی را در منزل به 
استراحت می پردازد. اين بار هم جليلوند به سراغ داستاني 
اجتماعي رفته كه خلاصه داستانش اين است: »زندگی 
نابينايی به نام علی با ورود نابهنگام زنی متواری، آشفته 
می شود.« نويد محمدزاده و دايانا حبيبی نقش های اول 
مرد و زن »شب، داخلی، ديوار« را ايفا می کنند. عليرضا 
کمالی، امير آقايی، سعيد داخ و دانيال خيری خواه از ديگر 

بازيگران اين فيلم هستند.

شب،داخلی،ديوار
وحيد جليلوند 11

ديگر فيلمي كه در اوج كرونا ساخته شد، گشت ارشاد 
3 اســت. بااين حال روابط عمومي فيلم به طور رسمي 
اعلام كرد به دليل رعايت دقيق پروتكل ها كسي مبتلا 
نشده. سعيد ســهيلي اين بار هم فيلمش را در فضايي 
طنز ساخته. ساعد سهيلی، پولاد کيميايی، بهنام بانی، 
ريحانه پارسا و ميرطاهر مظلومی بازيگران اصلي فيلم 
هستند. فيلم چند حاشيه داشت؛ يكي جدايي حميد 
فرخ نژاد از اين پروژه، ديگري اينكه قرار بود بخشــي از 
آن در مشهد فيلمبرداري شود كه به گفته سازندگان، 
همکاری هــای لازم انجــام نگرفت. حاشــيه ديگر به 
يادداشت ريحانه پارسا درباره مشكلات احتمالي فيلم 

به دليل مهاجرت او و پاسخ كارگردان است.

گشتارشاد3
سعيد سهيلي 13

احمــد مرادپــور كــه در كارنامــه اش فيلم هــاي 
تحسين شــده اي مثل ســجاده آتش و رنجر را دارد، 
ســال پيش ســراغ كارو رفت. او فيلم جديدش را در 
كوهستان هاي استان اردبيل ساخته و گفته مي شود 
يكي از سخت ترين توليدات جديد سينماي ايران است. 
همين اتفاق هم باعث شد فيلم به موقع آماده نشود و به 
جشنواره فجر نرسد. احمد مرادپور در اين فيلم از مريلا 
زارعی، پيمان مقدمی و حبيب پاينده استفاده كرده. 
داستان فيلم کارو درباره نوجواني کرمانشاهی است كه 
بعد از سال ها تمرين به تيم ملی کشتی دعوت می شود؛ 
اما در اين راه مشكلاتي پيش روي او قرار مي گيرد. كارو 

محصول سازمان هنری، رسانه ای اوج است.

كارو
احمد مرادپور 17

فيلم جديد روح الله حجازي از جمله پروژه هايي اســت 
كه كرونا باعــث تعطيلي موقت آن شــد. فيلمبرداري 
»روشن« بعد از مدتي به جريان افتاد و به گفته عوامل، 
خطري كســي را تهديد نكرد. غالب فيلم هاي حجازي 
كم بازيگر و با لوكيشــن هاي معدود بوده. روشن اما هم 
پربازيگر است )مثل مرگ ماهي( و هم در لوكيشن هاي 
زيادي فيلمبرداري شــده. رضا عطاران، سارا بهرامی، 
سيامک انصاری، مهدی حسينی نيا و مسعود ميرطاهری 
بازيگراني هستند كه در روشن بازي كرده اند. فيلم هاي 
جديد حجازي موفقيت آثاري مثل زندگی خصوصی آقا 
و خانم ميم و زندگی مشــترک آقای محمودی و بانو را 

نداشته اند. روشن چه سرنوشتي خواهد داشت؟

روشن
روح الله حجازي 15

بعد از تجربيات متعددي كه حميدرضا آذرنگ در تئاتر 
به عنوان كارگردان پشت سر گذاشت، تصميم گرفت 
كارگرداني در سينما را هم تجربه كند. روزي روزگاري 
آبادان نخستين تلاش او در اين عرصه است. او از فاطمه 
معتمدآريا و محسن تنابنده براي اولين فيلم خودش 
بهره گرفته و گفته مي شــود اين بازيگران نقش هاي 
متفاوتي را ارائه كرده اند. در ميان ســاخت فيلم خبر 
رسيد، تنابنده به كرونا مبتلا شده است، اما خبر تأييد 
نشد و اين بازيگر هم به كارش ادامه داد. روزی روزگاری 
آبادان به تهيه کنندگی عبدالله اسکندری و علی اوجی 
ساخته مي شود. لوكيشن هاي اين فيلم در شهر آبادان 

است و گفته مي شود فيلم فضايي جنگي دارد.

روزيروزگاريآبادان
حميدرضا آذرنگ 19

يكي از فيلم هاي پربازيگر جديد سينماست كه از قضا 
لوكيشن هاي زيادي هم داشــته، در دوران كرونا هم 
ساخته شــده و اين يعني ســازندگان چه كار سختي 
داشــته اند. آنها تاكيد داشــتند »بدون همه چيز« را 
با رعايت كامل پروتكل هاي بهداشــتي به ســرانجام 
رســانده اند. مهم ترين وسوســه براي اطلاع از نتيجه 
فيلم جديد محســن قرايي تركيب بازيگران آن است. 
پرويز پرستويی، هديه تهرانی، هادی حجازی فر، باران 
کوثری، مهتاب نصيرپور، پدرام شريفی، بابک کريمی، 
فريد سجادی حسينی و لاله مرزبان از جمله بازيگراني 
هستند كه در اين فيلم بازي كرده اند. شهاب حسيني 

هم مدتي با گروه همراه بود، اما انصراف داد. 

بدونهمهچيز
محسن قرايی 12

دومين فيلم منيــر قيدي بعــد از ويلايي هــا باز هم 
حال وهواي جنگي دارد. اين فيلم روايتی درباره حماسه 
مقاومت 34 روزه خرمشهر در دوران دفاع مقدس است. 
گفته مي شود در اين فيلم نقش دختران و زنان در دفاع 
حماسی خرمشهر در برابر ارتش عراق، برای اولين بار در 
سينمای ايران به تصوير کشيده می شود. ابتدا اعلام شد 
ليلا حاتمي نقش اصلي دسته دختران را برعهده دارد. 
مدتي بعد خبر رسيد او از شــرايط توليد به دليل كرونا 
راضي نبوده و انصراف داده اســت! حالا نيكي كريمي 
به جاي او نقش اصلــي فيلم را برعهده دارد و فرشــته 
حســيني ديگر بازيگر دسته دختران اســت. فيلم در 

شهرك دفاع مقدس ساخته مي شود.

دستهدختران
14 منير قيدي

سال پيش سازمان اوج با همكاري ارتش فيلم زندگي 
شهيد منصور ستاري را ســاخت كه البته به جشنواره 
فجر نرســيد. اين فيلم اوج 110 نام دارد و ســياوش 
سرمدی آن را ساخته اســت. اوج 110 بخش هايي از 
زندگي شهيد ستاري را دراماتيزه كرده. شهيد ستاری 
که درواقع معماری آينده نگر برای سامانه پدافند هوايی 
کشور بود، با راه اندازی تأسيسات و امکانات جديد تعمير 
و نگهداری و نيز اجرای پروژه هايی نظير پروژه اوج و نيز 
راه اندازی مرکز پژوهــش، تحقيقات و آموزش »پتا«، 
توان نگهــداری نيرو را تقويت كــرد و به چندين برابر 
قدرت قبلــی ارتقا داد. نگارش فيلمنامــه اوج 110 با 

نظارت سورنا ستاری، فرزند شهيد ستاری انجام شده.

اوج110
18 سياوش سرمدی 

نهمين فيلــم هاتف عليمرداني دو تفاوت شــاخص با 
ساخته هاي پيشين دارد. او ســتاره بازي را در آمريكا 
ساخت. نكته ديگر اينكه از بازيگران خارجي هم در فيلم 
جديدش استفاده كرده. چه بســا اين ويژگي به همراه 
بازيگران شاخص ايراني، شــاخك ها را براي تماشاي 
ســتاره بازي تيزتر كند. فرهاد اصلاني و شبنم مقدمي 
به همراه علي مصفا و مليســا ذاکری بازيگران ايراني 
ستاره بازي هستند.  مايکل مدسن در کنار ليندا جويز، 
هاوارد رسنزتين، دان ليستر، هيدی کدنبرگ، دان فورد 
و جان ويلر هم بازيگران خارجي ســتاره بازي هستند. 
سال پيش اعلام شد اين فيلم در جشنواره فجر حضور 

خواهد داشت، اما اين اتفاق رخ نداد.

ستارهبازي
هاتف عليمرداني 16

هوشنگ گلمكاني منتقد باسابقه و سردبير مجله فيلم هم 
به جرگه كارگردان هاي سينما پيوست. او پيش تر تجربه 
كارگرداني داشــته، اما آهو اولين فيلم بلند داستاني اش 
محسوب مي شود. او چندي پيش فيلم را در شمال كشور 
ساخت و حتي در خبر رسمي مربوط به فيلم اشاره شده كه 
همه پروتكل ها را رعايت كرده اند. فيلمنامه آهو با نگاهی 
به داستان »پروانه ها در برف می رقصند« )نازنين جودت( 
توسط گلمکانی و سپيده آرمان به نگارش درآمده و مدير 
فيلمبرداری اش عليرضا زرين دســت بوده است. جواد 
نوروزبيگی هم تهيه كنندگي آهــو را برعهده دارد. رضا 
کيانيان، علی مصفا، حامد کميلی، ســهيلا رضوی، رضا 

يزدانی و سپيده آرمان بازيگران اين فيلم هستند.

آهو
هوشنگ گلمكاني 20

تی تی چهارمين ســاخته آيــدا پناهنده اســت که با 
فيلمنامه اي از ارسلان اميری و خودش، زمستان سال 
گذشــته جلوی دوربين رفت. پناهنده اين بار از پارسا 
پيروزفر، الناز شاکردوست و هوتن شکيبا استفاده كرد. 
بخشــي از توليد فيلم با كرونا همزمان بود، اما نه زمان 
فيلمبرداري. حتي پس توليد؟؟؟ فيلم مدتي متوقف بود 
و بعد از آن مراحل فني تي تي انجام شد. اولين نمايش 
اين فيلم در بخــش Tokyo Premiere 2020 اين 
فستيوال ژاپنی بوده که در سه نوبت برای تماشاگران، 
رسانه ها و مطبوعات به نمايش درآمده است. با توجه به 
سابقه كارگردان و تركيب بازيگران مي توان پيش بيني 

كرد با فيلم خوبي از آيدا پناهنده مواجه خواهيم بود.

تيتي
آيدا پناهنده 21

هشت سال بعد از هيچ كجا هيچ كس ، ابراهيم شيباني 
ســراغ طلا خون رفت. اين فيلم كه ابتدا »خورشــيد 
همچنان می درخشد« نام داشــت،  در قزوين مقابل 
دوربين رفت. طلا خون زماني به مرحله فيلبمرداري 
رســيد كه هنوز خبري از كرونا در ايران نبود. از نكات 
جالب اين فيلم همكاري دوباره شــهاب حســيني با 
ابراهيم شــيباني اســت. اولين همکاری آنها در فيلم 
ســينمايی  زهرعسل  شــکل گرفت. علاوه بر شهاب 
حسينی، حسام منظور، زری خوشکام و ترنم کرمانيان 
بازيگران اصلي طلا خون هستند. درباره داستان طلا 
خون خبري منتشر نشد جز اينكه اين فيلم داستاني 

اجتماعي دارد . 

ابراهيم شيبانی 23

از جمله فيلم هايي است كه به دليل كرونا متوقف شد. 
بخش عمده ای از فيلمبرداری خوره با نام قبلی »وثيقه« 
پاييز و زمستان سال گذشته انجام شد، اما به دليل شيوع 
ويروس کرونا متوقف شد. پس از گذشت نزديک به يک 
سال، ســکانس های باقی مانده فيلم اوايل پاييز امسال 
فيلمبرداری شده اســت و حالا خوره در مراحل پس از 
توليد است. افشين هاشمی، پژمان بازغی، ميترا حجار، 
ليندا کيانی، نسيم ادبی، حميدرضا پگاه، اميد روحانی، 
سيدجواد يحيوی، مهدی پتکی، قربان نجفی و هامون 
سيدی بازيگران اين فيلم هستند. خوره داستان زندگي 
مهران اســت كه بعد از 10 ماه بازداشــت با قرار وثيقه 

شخصی به نام حديدی آزاد می شود.

حسين قاسمي جامي 27

بعد از پايان خدمت و ماهورا، »براي مرجان« سومين 
فيلم ســينمايی حميد زرگرنژاد است. ساخته هاي 
قبلي او توفيقي پيش مخاطب به دســت نياوردند 
و حالا بايد ديد اين بار نتيجه فيلم چه شــده است. 
براي مرجان هم در دوران كرونا ســاخته شد. پگاه 
آهنگرانــی، بهزاد جعفــری، برزو ارجمنــد، فريبا 
متخصص، عليرضا اســتادی، رامين راستاد، محمد 
همايون پور، اميد روحانی، مريم بوبانی و جمشــيد 
هاشم پور بازيگران اين فيلم سينمايی هستند. براي 
مرجان در تهران ســاخته شده و داستاني اجتماعي 
دارد. اين فيلم دست روی زندگی يک دختر گذاشته 

است.

حميد زرگرنژاد 25

دومين فيلم مزدك ميرعابديني بعد از رقص پا ، آخرين 
روزهاي فني را ســپري مي كند. او هلذون را در ايران و 
آمريكا ســاخته و داســتاني با محوريت مهاجرت دارد. 
هلذون داستان محمدعلی وندی، راننده 43 ساله  پيک 
ارسال غذا در اورگان آمريکا را  روايت می کند. او زندگی 
گذشته اش را پشت فرمان مرور می کند و رفت وآمدهای 
بی انتهــا و بی حاصل خــود را به ايران و آمريــکا به ياد 
می آورد. فيلم اول ميرعابديني مورد توجه قرار نگرفت، 
بايد ديد اين بار نتيجه چه مي شود. خودش مي گويد قصد 
اكران فيلم در ايران به دليل شــرايط سينماها را ندارد : 
قصدمان بيشتر حضور در جشنواره ها ازجمله جشنواره 

فيلم برلين امسال است.

مزدك ميرعابديني 29

علي عطشاني كارگرداني جاه طلب است. او كسي است 
كه بالاخره بازيگري چــون ناصر ملك مطيعي را حاضر 
مي كند بعد از ســال ها مقابل دوربين برود! اين ويژگي 
الزاما به معناي موفق بودن عطشاني نيست، اما به هرحال 
ويژگي كمي هم نيست. اين كارگردان بعد از راه افتادن 
دوباره توليدات بعد از تعطيلي به خاطر كرونا، فيلم كوسه 
را به سرانجام رساند. او از مهدی هاشمی، مهران احمدی، 
سيما تيرانداز، بهناز جعفری، ريحانه پارسا، مهران رجبی 
و پژمان جمشيدی استفاده كرده. به سراغ چند بازيگر 
شناخته شده تركي هم رفته؛  مثل آن ماری سلامه و آسيا 
تاشکين. كوسه، فضايي كمدي دارد و با توجه به تركيب 

بازيگرانش مي تواند فيلمي عامه پسند باشد.

طلاخونكوسه
علي عطشاني 22

بهمن گودرزي بار ديگر يك كمدي ساخته و اميد دارد با 
بازگشايي سينماها و از بين رفتن كرونا ،  تبديل به اثري 
پرفروش شــود. آنطور كه گودرزي گفته، فيلمبرداری 
بخش ايران اين فيلم انجام شده و بخش خارج از کشور 
باقی مانده است:» لوکيشن های مد نظر ما برای خارج از 
کشور که به لحاظ بافت هم شباهت دارند، هنگ کنگ يا 
تايلند است که به علت شيوع ويروس کرونا و صادر نشدن 
مجوز ورود به کشورها، نتوانستيم باقي فيلمبرداری را 
ادامه دهيم.« تركيب بازيگران هم منطبق بر ويژگي هاي 
يك اثر كمدي است : امير جعفری، امين حيايی، ريحانه 
پارسا و اميرحسين رســتمی از بازيگران فيلم هستند 

و قرار است از بازيگران هنگ كنگي هم استفاده شود.

بهمن گودرزي 24

حجت قاســم زاده اصل بعــد از ســال ها فعاليت در 
تلويزيون به عنوان نويســنده و كارگردان   سريال ها و 
تله فيلم ها ، امسال سراغ اولين فيلم بلند سينمايي اش 
رفت. او روز ششم كه ابتدا نيش نام داشت را با حمايت 
بنياد ســينمايی فارابی مي ســازد. خــودش درباره 
دورنمايه روز ششم گفته: اين فيلم را می توان فيلمی در 
ژانر سرقت دانست. در اين فيلم فضايی معمايی داريم 
و درصدد هستيم درامی درگيرکننده با کاراکترهايی 
جذاب برای مخاطب ســينما روايت کنيم. مصطفي 
زماني بازيگر اصلي فيلم است و از امير جعفري ، بهاره 
افشاري و جمشيد هاشم پور به عنوان ديگر بازيگران 

فيلم ياد مي شود. فيلمبرداي فيلم ادامه دارد.

حجت قاسم زاده اصل 28

تك تيرانداز با نام قبلي شكارچي، فيلمي شخصيت محور 
و با موضوع دفاع مقدس است. اين فيلم برشی کوتاه از 
حضور حماسی بهترين تک تيرانداز دوران دفاع مقدس 
را در قالب يک داستان اکشن روايت می کند. محوريت 
قصه اين فيلم درباره شهيد عبدالرسول زرين، برترين 
تک تيرانــداز دوران دفاع مقدس اســت. در اين فيلم 
سينمايی کامبيز ديرباز ايفاگر نقش شهيد عبدالرسول 
زرين، بزرگ ترين تک تيرانداز جنگ های معاصر است. 
همچنين اميررضــا دلاوری، عليرضــا کمالی و انوش 
معظمی ديگر بازيگران اين فيلم ســينمايی هستند. 
فيلمبرداري تك تيرانداز در شهرك دفاع مقدس انجام 
مي شود. اين فيلم هم خطر كرونا را در كنار خود مي بيند.

علي غفاري 26

خط فرضی اولين فيلم بلند فرنوش صمدی است كه آن 
را به تهيه کنندگی علی مصفا ساخته. اين فيلم تاكنون 
در چند جشنواره خارجي حضور داشته و جايزه بهترين 
فيلم بخش ويژه فيلم های اول و دوم کارگردان جشنواره 
بين المللی فيلم وايادوليد اسپانيا را به دست آورده است. در 
اين جشنواره ها نقدهايي هم بر خط فرضي نوشته شده كه 
برآيند آنها نشان مي دهد صمدي در اولين گام كارگرداني 
موفق عمل كرده است. داستان درباره يك معلم مدرسه 
است كه با خودكشي دانش آموزش مواجه مي شود. خط 
فرضي را مي توان از جملــه فيلم هايي با مخاطب خاص 
توصيف كرد. سحر دولتشاهی، پژمان جمشيدی، حسن 

پورشيرازی و آزيتا حاجيان بازيگران فيلم هستند.

فرنوش صمدي 30

كرونا داشت همه گير مي شد كه »راند چهارم« به پايان 
رسيد. اين فيلم دوازدهمين ساخته سينمايی عليرضا 
امينی اســت و پژمان بازغی، الهه حصاری، علی اوجی، 
آناهيتا درگاهی و جمشيد هاشم پور در آن بازي كرده اند. 
اميني اين فيلم را به تهيه كنندگي مرتضي شايســته 
ساخته و داستاني اجتماعي دارد. با توجه به ساخته هاي 
اميني مي توان حــدس زد كه اين فيلم هــم نتواند با 
استقبال گسترده مواجه شود. اميني قصد دارد به زودي 
فيلم »رقص دلفين ها« را جلوی دوربين ببرد. اين فيلم 
پيش از اين قرار بود در سال 9۶ ساخته شود و پيش توليد 
آن نيز به جريان افتاد که در نهايت توليد آن معلق ماند. 

رقص دلفين ها فيلمی جاده ای محسوب می شود.

31

ســال پيش عادل تبريزي اولين فيلم خود را ساخت؛ 
فيلمي كه به خاطر حضور چند نســل از بازيگران مورد 
توجه بوده. جمشيد هاشم پور، حامد بهداد، باران کوثری، 
سروش صحت، فرهاد آئيش، بهرنگ علوی، اميرحسين 
رستمی، نادر سليمانی، بيژن بنفشــه خواه و سياوش 
چراغی پور بازيگران اين فيلم سينمايی هستند. حسن 
رضايی و رضا صفايی پور )طوفان( پس از سال ها دوری از 
سينما با شمايل نقش های دوران سينمای قهرمان دهه 
۶0 و ۷0 در گيجگاه بازي كرده اند. چندي پيش اعلام 
شد گيجگاه متقاضي اكران آنلاين است. به نظر مي رسد 
اين گزينه منطقي ترين راه براي رساندن فيلم به دست 

مخاطب، آن هم در شرايط كرونايي است. 

33

يکی ديگر از پروژه هايی که در دوران کرونا کليد خورد و 
فيلمبرداری اش کماکان ادامه دارد، فيلم »يقه سفيدها« 
است. اين فيلم کمدی دومين تجربه کارگردانی شهرام 
مسلخی اســت که قرار اســت در آن با موضوعات روز 
سياسی جامعه شوخی شود. فعلا بيش از نيمی از فيلم 
جلوی دوربين رفته و گروه همچنان مشغول کار هستند. 
مهدی هاشمی همراه با ليلا اوتادی، مهدی کوشکی و رضا 
داوودنژاد بازيگران اصلی اين فيلم را تشکيل می دهند. با 
توجه به حال وهوای فيلم، »يقه ســفيدها« برای اکران 
ساخته شده و شانس زيادی برای حضور در جشنواره فجر 
نخواهد داشت. البته که همه چيز در شرايط فعلی منوط 

به مشخص شدن وضعيت کرونايی است.

37

صادق صادق دقيقي بعد از ساخت چندين فيلم با موضوع 
نوجوانان، اين بار سراغ فيلمي رفته كه مخاطب اصلي اش 
بزرگسالان هستند. مرده خور داستان نوجوانی است که با 
پدرش زندگی می کند و پدر بر اثر اتفاقی فوت کرده و قرار 
است قيموميت او برعهده عموها باشد. سام درخشانی، 
احمد مهرانفر، لادن مســتوفی، ليندا کيانی، سيمون 
سيمونيان، فرهانه سبحانی، پرهام دلدار، ونوس کانلی، 
جواد فولادی و جمشيد هاشــم پور بازيگران اين فيلم 
هستند. مرده خور سال پيش ساخته شد و فيلمبرداري 
آن با كرونا تداخل نداشت. بااين حال مراحل فني به خاطر 
اين ويروس مدتي عقب افتاد. فيلم هاي صادق دقيقي در 

اكران عمومي توفيقي نداشته اند. 

35

يکی از فيلم هــای متفاوت امســال »صحنه زنی«، به 
کارگردانی عليرضا صمدی است. مهمترين عاملی که 
موجب شده اين فيلم در زمان توليد در کانون توجه قرار 
بگيرد، ترکيب بازيگران آن متشکل از مهتاب کرامتی، 
سيدمجيد صالحی و بهرام افشــاری است که همگی با 
گريمی متفاوت جلوی دوربين صمدی حاضر شده اند. 
اين فيلم هــم در دوران کرونا توليدش را شــروع کرد. 
»صحنه زنی« جزو فيلم هايی است که احتمال حضورش 
در جشنواره فجر می رود. حالا بايد منتظر ماند و ديد در 
صورت برگزاری، فيلم مورد تأييــد هيأت انتخاب قرار 
می گيرد. اين فيلــم درحال حاضر مراحل پايانی فنی را 

پشت سر می گذارد و به زودی آماده نمايش می شود.

39

پاســيو اولين فيلم مريم بحرالعلومي بود كه مخاطب 
خاص خود را داشت. او سال پيش دومين فيلمش با نام 
شهربانو را كارگرداني كرد كه به جشنواره فجر نرسيد. 
فيلم در مرحله فني بود كه دفاتر سينمايي به دليل كرونا 
تعطيل شدند. حالا شهربانو آماده است و اگر اكران شود، 
اين فيلم هم مثل ســاخته قبلي بحرالعلومي مخاطب 
خاص خواهد داشــت. خودش گفته: شهربانو در ادامه 
همان فضای اجتماعی و معضلاتی است که زنان را درگير 
می کند و تنها تفاوت اين دو اثر با هم در اين است که در 
شهربانو مادرانگی به زنانگی صرف او می چربد. فرشته 
صدرعرفايی، بهناز جعفری و گلاره عباســی بازيگران 

شهربانو هستند.

32

در حال حاضر فيلم هايي با مخاطب خيلي خاص هم توليد 
مي شــوند. يكي از آنها »قاموس« است كه دومين فيلم 
بلند علی براتی بعد از ماهی و برکــه در مقام کارگردان 
اســت. به گفته علی براتــی، ژانر اين فيلم وحشــت و 
آخرالزمانی است. او گفته از فضايی بکر و متفاوت برای 
لوکيشن های قاموس در ابرکوه استان يزد، سورمق آباده 
و اقليد استان فارس بهره خواهيم برد. از اين توضيحات 
و نيز تركيب بازيگران مي تــوان حدس زد با چه فيلمي 
مواجه هستيم. تاکنون درسا بختيار، ريحانه رضی، يدالله 
شادمانی، فرشته آلوسی، نسا يوسفی و آرش برومند به 
عنوان بازيگران اين فيلم جلوی دوربين رفته اند. ماهی و 

برکه هنوز اكران عمومي نشده.

34

يکی از فيلم اولی های توليد دوران کرونا ، »آهک زنده« 
است. فيلمی که مهم ترين شاخصه اش، حضور مهران 
غفوريان به عنوان نقش اصلی آن است. البته اين شاخص 
بودن بيشتر به اين دليل است که فيلم کمدی نيست و 
غفوريان يک نقش کاملا جدی در آن بازی می کند. اين 
فيلم دومين تجربه غفوريان در ايفای يک نقش جدی 
اســت. او بيش از اين در فيلم »اراتمند، نازنين، بهاره ، 
تينا« در يک نقش غير کمدی بازی کرده بود. ديگر بازيگر 
مطرح »آهک زنده« پانته آ پناهی ها ســت که عهده دار 
يکی از نقش های اصلی فيلم است. »آهک زنده« علاوه بر 
شانس حضور در بخش اصلی، می تواند در صورت تاييد 

هيات داوران در بخش »نگاه نو« هم حاضر باشد.

38

»زالاوا« دو نکتــه مهــم دارد؛ يکی اينکه نخســتين 
تجربه کارگردانش است و جزو فيلم اولی های سال 99 
محســوب می شــود، ديگر اينکه جزو فيلم هايی است 
که کارگردانش جزو فيلمنامه نويس هــای فعال بوده 
که حالا وارد عرصه کارگردانی شــده اســت. ارسلان 
اميری که فيلمنامه آثاری چون »ناهيد«، »ويلايی ها«، 
»اسرافيل« و... را در كارنامه اش دارد، زالاوا را به عنوان 
اوليــن تجربه کارگردانــی اش در يکی از روســتاهای 
سنندج جلوی دوربين برد. او نقش اصلی زن اين فيلم 
را به هدا زين العابديــن داده و نويد پورفــرج همراه با 
پوريا رحيمی ســام ديگر بازيگران اصلی اش هســتند.  

فيلمبرداری فيلم در دوران کرونا به سرانجام رسيده .

36

بعد از اينکه اعلام شد پروژه های سينمايی و تلويزيونی 
می توانند در دوران کرونا فعاليتشــان را از سر بگيرند، 
»بعد از اتفاق« يکی از فيلم هايی بود که خيلی زود وارد 
مرحله توليد شــد. اين فيلم در ادامه ماجراجويی های 
شــهاب حســينی در عرصه تهيه کنندگــی و کار با 
کارگردانان جوان است. فيلم در يک مدت زمان محدود 
و در يک ســوله با رعايت کامل پروتکل های بهداشتی 
توليد شده است. ترکيب بازيگران اين فيلم هم جالب 
است که البته غيرمنتظره ترين بازيگر فيلم کسی نيست 
جز جواد خيابانی که در چند سکانس مهم بازی دارد. 
جواد عزتی، رضا کيانيان، گلاره عباسی، بهرام افشاری و 

نيما شعبان نژاد بازيگران اصلی فيلم هستند.

40
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اسفند سال پيش كه سالن هاي سينما به دليل ويروس كرونا 
تعطيل شدند، توليدات هم براي مدتي به تعطيلات رفتند. 

ارديبهشت ماه اعلام شد كه مي توان ساخت فيلم ها را با رعايت 
پروتكل هاي بهداشتي ادامه داد. كمي بعد پروژه هاي زيادي 

مقابل دوربين رفتند و كارگردان ها بدون توجه به تعطيلي 
سالن ها كار خودشان را كردند و مي كنند. حالا بيش از 50  فيلم 

در دست توليد هستند و به زودي پروژه هاي جديدي كليد 
خواهند خورد. در اين ميان دست كم 15 فيلم شانس گيشه دارند 

و طبعا مناسب اكران آنلاين نيستند. بيشتر فيلم ها اما حتي با 
بازگشايي سالن ها قدرت جذب مخاطب را ندارند. در گزارش 

امروز وضعيت توليدات سينما را بررسي كرده ايم. به اين فهرست 
چند فيلم ديگر را هم بايد اضافه كرد: غيبت موجه عباس رافعی، 

بی پی ام بند  فرناز امينی، آهنگ دونفره آرزو ارزانش، اتومبيل 
علی ميری رامشه، حرف آخر ابراهيم شفيعي، زمستان بود وحيد 
پرشاد، شاهين سالارطهرانی، لب خط علي جبارزاده، آفرود پناه 

پناهي و مرثيه اي براي سميرا مهدی  غفوری.

  احمد رنجبر
هفتصبح

پيشدرآمد

چشمدرچشميكويروس
وضعيت فيلم هاي مختلف در دوران كرونا چگونه بود

ســال پيش خيلي از فيلم ها تلاش داشــتند 
به جشنواره فجر برســند. برخي از آنها موفق 
نشدند و به توليد خود ادامه دادند. كمي بعد 
بحران ويروس كرونا پيــش آمد، اما توليدات 
تا اسفند كه رسما اعلام شد بايد فعاليت هاي 
سينمايي تعطيل شوند، ادامه داشت. از جمله 
فيلم هايي كه در مرحله توليد به كرونا خوردند، 
تي تي آيدا پناهنده اســت كــه كارش زود به فرجام رســيد. مراحل فني 
طلاخون ابراهيم شيبانی هم مصادف با كرونا شد. از آن طرف كرونا داشت 
همه گير مي شــد كه راند چهارم به پايان رسيد. شــهربانو، ساخته مريم 
بحرالعلومي هم در مرحله فني بود كه دفاتر سينمايي به دليل كرونا تعطيل 

شدند. اين فيلم حالا آماده نمايش است.
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ارديبهشــت ماه اعلام شــد كــه پروژه هاي 
سينمايي با رعايت پروتكل ها مي توانند آغاز 
شوند. تعداد زيادي فيلم مقابل دوربين رفته؛  از 
جمله »شب، داخلی، ديوار« وحيد جليلوند كه 
در زمان شيوع كرونا وارد مرحله فيلمبرداري 
شــد. »بدون همه چيز« محسن قرايی هم در 
دوران كرونا ساخته شــده. »گشت ارشاد 3« 
ديگر فيلمي است كه در اوج كرونا ساخته شد. »روزي روزگاري آبادان«، 
اولين ســاخته حميدرضا آذرنگ و »آهو« اولين تجربه سينمايي داستاني 
هوشنگ گلمكاني ديگر فيلم هايي هستند كه در دوران كرونا توليد شدند. 
»دسته دختران« منير قيدي هم مشــكلي با  كرونا ندارد. فيلم هاي براي 
مرجان، تك تيرانداز، روز ششم، آهک زنده و يقه سفيدها ديگر پروژه هايی اند 

که در دوران کرونا کليد خوردند.
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يكــي از پروژه هاي مهمــي كــه توليد آن 
به خاطر كرونا بــه تعويق افتــاد، »قهرمان« 
اصغر فرهادي اســت. اين فيلم حالا به توليد 
خود ادامه مي دهد. در آبان ماه كه ســيدرضا 
ميركريمي مشغول پيش توليد فيلم جديدش 
با نام نگهبان شب بود، او كرونا گرفت. همين 
اتفاق پيش توليد فيلم را عقب انداخته است. 
»تفريق« ماني حقيقي هم به خاطر كرونا دچار مشــكل شد و قرار است به  
زودي كليد بخورد. فيلم »روشن« روح الله حجازي از جمله پروژه هايي است 
كه كرونا باعث تعطيلي موقت آن شــد. فيلمبرداري روشن بعد از مدتي به 
جريان افتاد. »رقصنده« بهمن گودرزي به دليل كرونا متوقف است، چون 

عوامل نمي توانند سكانس هاي خارج از كشور را فيلمبرداري كنند. 
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خمیازه در شهر قدس
استقلال در یک نمایش کسالت بار دیگر مقابل پیکان 

به تساوی بدون گل رسید

   نکته بازی

از همان ابتدای شــروع لیگ برتر بیســتم، شــاهد 
خشــونت های کلامی و رفتاری روی نیمکت تیم ها 
بوده ايــم و »شــلوغ کاری نیمکت ها« بــه يکی از 
اصلی ترين دغدغه ها تبديل شــده و هر يک از تیم ها 
نسبت به رفتار نیمکت تیم مقابل به شدت معترض 
هستند. کار به جايی رســیده که سرمربیان، مربیان 
و بازيکنــان تیم ها دلیل رفتارهای خشــونت آمیز و 
پرخاشگرانه خود را تحريک از سوی نیمکت تیم مقابل 
می دانند و خواستار برخورد مراجع اخلاقی و انضباطی 
شده اند. به طور مثال مهدی تارتار، سرمربی تیم پیکان 
در نشست خبری اعلام کرد بســیاری از سرمربیان 
برای کسب نتیجه دســت به هر کاری می زنند و هر 
رفتاری را روی نیمکت از ســوی عوامل تیم حريف 
شاهد هســتیم و بايد برخوردهای انضباطی لازم از 
سوی مراجع ذی ربط فدراســیون فوتبال و سازمان 
لیگ در دستور کار قرار گیرد يا محمود فکری که پس 
از بازی تیمش با فولاد الفاظ زشــتی را بر زبان آورد، 
گفت کسانی که باعث شدند او لب به دشنام باز کند 
بايد عذرخواهی کنند! پیش از شیوع ويروس کرونا، 
پرخاشگری و خشونت در رويدادهای ورزشی با علل 
مختلف فضای تنش زا روی سکوها در ورزشگاه های 
ايران يکی از مهم ترين مسائلی بود که طی چند ساله 

اخیر گريبانگیر فوتبال ايران شده بود؛ اتفاقی بغرنج که 
علاوه بر ايجاد التهاب و تنش روی سکوها، بی احترامی  
به ورزشکاران يا طرفداران حريف با فحاشی و ناسزا و 
نامناسب کردن فضا برای حضور کودکان و خانواده ها 
همراه شد. شیوع ويروس کرونا اما شــرايط را برای 
فوتبال ايران تغییر داد و ديگر شاهد حضور تماشاگران 
در ورزشگاه ها نیســتیم، حال سوال مطرح شده اين 
است که تنش ها و خشونت های به وجود آمده درون 
زمین و به ويژه نیمکت تیم ها ناشی از چیست؟ ورزش 
ما در دوران گــذار قــرار دارد و از مرحله آماتوری به 
سمت فضای حرفه ای در حرکت اســت؛ هرچند با 
استانداردهای جهانی فاصله زيادی داريم. در عین حال 
ورزش ايران مصداق بارز اين جمله است که »هدف، 
وسیله را توجیه می کند« و تفکر غالب »نتیجه گرايی 
به هر قیمتی است« و با توجه به عدم ثبات مديريت در 
ورزش ايران هر يک از مسئولان ذی ربط قصد دارند به 
منظور بقای خود کسب نتیجه کنند تا بتوانند نسبت 
به کارنامه شان پاسخگو باشند اما در اين مسیر توجه 
چندانی به معیارها و شــاخص های تعريف شده در 
ورزش روز دنیا ندارند و همین رويه باعث می شود فشار 
بسیار زيادی روی نیمکت تیم ها و به ويژه سرمربیان 

و مربیان وارد شود.

روز دوشنبه کمیته انضباطی رأی خود را در خصوص 
اتفاقاتی کــه در پايان بازی اســتقلال و فولاد رخ 
داد، اعلام کرد و در کمال تعجب تنها يک جلســه 
محرومیت از همراهی تیم اســتقلال برای محمود 
فکری در نظر گرفته شــد. اين در حالی اســت که 
يحیی گل محمدی هم فقط به دلیل اعتراض به رای 
داور و شوت کردن توپ، طبق قوانین و به درستی 
يک جلســه از همراهی تیمش محروم شد. فکری 
همواره از اخلاق خوبی در فوتبال برخوردار بود اما 
از الفاظی که در پايان ديدار استقلال و فولاد به کار 
برد به سادگی نمی توان گذشت. تصور همه بر اين 
بود که کمیته انضباطی با نهايت شهامت و با رعايت 
عدالت جريمه سنگینی را برای سرمربی استقلال در 
نظر بگیرد اما متأسفانه آقايان حاضر در اين کمیته 
دست به مصلحت انديشــی زده و به دلیل ترس از 
بعضی آقايان نهايت مماشات را با محمود فکری روا 
داشتند. ما قصد اين را نداريم که اذهان مخاطبان 
عزيز را تشــويش کنیم اما بايد به ياد داشته باشیم 
به خاطر حفظ ناموس چه جوانانی را از دست داديم 
و چه مجاهدت ها انجام گرفت تا کمترين آسیب به 
نوامیس کشور وارد شود. برای شخصی مانند محمود 
فکری زيبنده نیســت که از چنین الفاظی استفاده 

کند در حالی که چشم بسیاری از طرفداران فوتبال 
به اوست و خیلی ها از او الگو می گیرند. اما حالا که 
اين اتفاق افتاده انتظار می رفت محمود فکری بهای 
ســنگینی برای اين اشــتباه خود بپردازد نه اينکه 
اين اقدام زشتش توســط آقايان حاضر در کمیته 
انضباطی ماستمالی شــود. جملات محمود فکری 
در خصوص اينکه ديگران باعث شــدند تا او چنین 
کلماتی را به زبان بیاورد اصــلا قابل پذيرش نبوده 
و شــخص محمود فکری بهتر می داند اين حرف ها 
توجیهی بیش نیست. اگر کمیته انضباطی در اين 
پرونده قاطعیت به خرج مــی داد و به خاطر بزرگ 
بودن باشگاه استقلال و زياد بودن هواداران اين تیم از 
رعايت عدالت نمی ترسید قاعدتا می شد آينده بسیار 
بهتری برای فوتبال کشور متصور باشیم اما اين رأی 
خنده دار کمیته انضباطی باعث می شود خیلی ها از 
تکرار اين کلمات ابايی نداشته باشند و يک جلسه 
محرومیت را به جان بخرند. کمیته انضباطی بايد با 
يک رأی سنگین کاری می کرد تا حساب کار دست 
فوتبالی ها بیايد و در حفظ ارزش ها بیشــتر تلاش 
کنند اما قطعاً با دسته گلی که کمیته انضباطی به 
آب داد راه برای استفاده کلمات   18+ باز خواهد شد 
و ما شاهد حرف های به مراتب بدتر نیز خواهیم بود.

شیخ دیاباته؛ 
حاضرِ همیشه غایب

چند روز پیش بود که خبر رسید شیخ دياباته در تمرين 
استقلال دچار مصدومیت شده و تمرين را نیمه کاره رها 
کرده است. در همان لحظات اولیه مشخص بود که شیخ 
بازی ديروز با پیکان را قطعا از دســت داده است. سپس 
 MRI از سوی پزشک استقلال اعلام شد که بعد از انجام
و معاينات تخصصی، مشخص شــده که عضله دوقلوی 
پای چپ اين بازيکن دچار کشیدگی شده و دياباته سه 
تا چهار هفته غايب خواهد بود! اما حالا شايعات حکايت 
از آن دارند که ممکن است دوران مصدومیت دياباته از 
اين هم طولانی تر باشد زيرا مصدومیت دوقلوی پا برای 
آن دسته از بازيکنانی 3 هفته ای خوب می شود که وزن 
ايده آلی داشته باشــند اما چون دياباته با اضافه وزن به 
استقلال برگشته است به نظر می رسد مدت دوری او از 
فوتبال طولانی تر از پیش بینی ها باشد. با اين شرايط به 
نظر می رسد دياباته در بازی های بیشتری غايب خواهد 
بود و بخش زيادی از بازی های نیم فصل اول را از دست 

می دهد.
دياباته در سه هفته ابتدايی لیگ هم ناآماده نشان داده 
بود و هنوز جمع دقايق حضور او در میدان در اين ســه 
هفته به 70 دقیقه هم نرسیده است. او در اين مدت موفق 
به گلزنی هم نشده است و اين تقريبا شبیه اتفاقی است 

که فصل گذشته برای او رخ داد. 
دياباته فصل قبل هم بعد از 3 هفته مصدوم شــد و چند 
بازی از جمله دربی رفت و برگشت را از دست داد. او در 
ادامه فصل هم چند بار ديگر مصدوم شد و در پايان فصل 
تقريبا نیمی از بازی ها را از دست داده بود اما با اين وجود 
شیخ توانست در پايان فصل آقای گل لیگ نوزدهم شود. 
نکته جالب تر دربــاره دياباته، اين بود که 
او اولیــن گلش را در هفتــه نهم مقابل 
تراکتور به ثمر رســاند و با هت تريک 
در همان بازی بود کــه توجهات را به 
خود جلب کرد و در نهايت آقای گل 

هم شد.
حالا در لیگ بیستم همان اتفاقات برای 
شیخ و اســتقلال در حال تکرار است و 
اين طور که به نظر می رسد حداقل 
تا چند هفتــه آينــده خبری از 
حضور دياباته در ترکیب استقلال 
و گلزنی هــای او نخواهد بود. حالا 
حتی ايــن نگرانــی در میان هــواداران 
استقلال وجود دارد که او باز هم مثل فصل 
گذشــته دربی رفت را از دست بدهد. اما 
واقعیت اين است که استقلالی ها بايد به 
اين وضعیت عادت کنند. دياباته نه تنها 
در اســتقلال، بلکه در فرانسه هم تقريبا 
در تمــام فصول، حداکثر بــه اندازه يک 
نیم فصل بازی کرده و نیم ديگر فصل ها را 
به دلیل مصدومیت از دست داده است. اما 
اگر قرار باشد که او مثل فصل قبل ظاهر 
شــوند، احتمالا اســتقلالی ها به همین 
حضور نصفــه و نیمه شــیخ در ترکیب 

تیم شان راضی خواهند بود. 
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بی احترامی
به مارادونا 
یعنی مرگ!

بعد از آنهایی که به خاطر 
گرفتن سلفی با جنازه 

مارادونا تهدید به مرگ 
شدند، حالا دختر فوتبالیست 

اسپانیایی که حاضر به 
ادای احترام به او نشده 

بود، پیام های تهدیدآمیزی 
دریافت کرده است

رونالدو خودش نخواست بازی کند!
 A کريســتیانو رونالدو در بازی ابتدای هفته يوونتوس در ســری
مقابل بنونتو که با توقف بیانکونری به پايان رســید، برای تیمش 
به میدان نرفت و اســتراحت کرد. با اين حال بر اساس ادعای اکثر 
منابع ايتالیايی او در بازی چهارشنبه شب برابر ديناموکیف در لیگ 
قهرمانان اروپا حاضر خواهد بود. در همین ارتباط نشريه ايتالیايی 
کوريره دلاسرا ادعای جالب توجه و البته عجیبی را در رابطه با فوق 
ستاره پرتغالی باشــگاه يوونتوس مطرح کرده و می گويد رونالدو 
خودش تصمیم گرفته در بازی شــنبه شــب مقابل بنونتو حضور 
نداشته باشد و استراحت کند و آندره آ پیرلو نقشی در اين موضوع 
نداشــته اســت؛ موضوعی که در صورت صحــت می تواند اقتدار 

سرمربی ايتالیايی را تا حدودی زير سوال ببرد.

یواخیم لوو رسما در نیمکت آلمان ابقا شد
تیم ملی فوتبال آلمان با هدايت يواخیم لوو در دو سال اخیر نتايج 
ناامید کننده ای به دســت آورد. ژرمن ها چند روز پیش در ديدار 
برابر اسپانیا با شش گل تن به شکست دادند. انتقادها از   لوو بسیار 
بالا گرفت و خبرهای زيادی درباره اخراج اين مربی بزرگ به گوش 
رســید اما ژرمن ها همچنان به او اعتماد کردند. فدراسیون فوتبال 
آلمان که درباره ادامه   يا قطع همکاری با يواخیم لوو تشکیل جلسه 
داد، به اين نتیجه رسید که به همکاری خود با اين مربی ادامه دهد. 
فدراسیون فوتبال آلمان اعلام کرد   يواخیم لوو تا پايان يورو 2021 
هدايت تیم را برعهده  خواهد داشــت. يواخیم لوو از سال 2006 تا 
کنون هدايت تیم ملی آلمان را برعهده دارد و سابقه قهرمانی با اين 

تیم در جام جهانی 2014 برزيل را در کارنامه دارد.

کاهش دستمزدها در بارسا؛ 122 میلیون یورو
باشگاه بارسلونا رسما از توافق بین باشگاه،بازيکنان و کارکنان بارسا 
برای کاهش دستمزدها خبر داد. بر اســاس اعلام باشگاه بارسلونا 
کاهش دســتمزدها در باشــگاه کاتالان به میــزان 122 میلیون 
يورو خواهد بود. بارســلونا امیدوار اســت در مجموع بتواند برای 
کمک به تعادل بودجه خود چیزی در حدود 190 میلیون يورو در 
هزينه هايش صرفه جويی کند. بودجه ای کــه بعد از اپیدمی کرونا 
به دلیل از دســت رفتن بخش عمده درآمدهای باشگاه به شدت با 
مشکل مواجه شده است. بارسلونا با انتشــار يک بیانیه اعلام کرد: 
»کمیسیون مديريت باشگاه به اين وسیله از فوتبالیستها، مربیان 
و کارکنان باشگاه به خاطر درک آنها، تعهدشان نسبت به باشگاه و 
کمکی که در راستای اين توافق اساسی کردند سپاسگزار است. اين 
توافق ادامه حیات مالی باشگاه را در کوتاه مدت تضمین می کند.« 
از سوی ديگر بارسلونا اعلام کرد انتخابات رياست باشگاه قطعا در 
روز 24 ژانويه برگزار خواهد شد. به اين ترتیب رئیس جديد بارسلونا 
برای استفاده از پنجره نقل و انتقالات زمستانی تنها يک هفته زمان 
خواهد داشت. اين در حالی است که لیونل مسی با توجه به اينکه 
قراردادش با باشگاه در تابستان آينده منقضی می شود اين اجازه را 

دارد که از روز اول ژانويه با باشگاه های ديگر مذاکره کند.

چلسی، مشتری پولدار و دست به نقد مسی!
گفته می شــودعلاوه بر منچسترسیتی، چلســی نیز علاقه مند به 
خريد لیونل مسی است و در تابستان سال بعد برای خريد او اقدام 
خواهد کرد. هنوز مشخص نیســت کاپیتان بارسلونا علاقه مند به 
تمديد قرارداد است يا خیر. در صورت عدم تمايل به ماندن، باشگاه 
اســپانیايی نمی تواند مانع جدايی لیونل مسی سود و طبق ادعای 
گیوم بلگه، در آن مقطع ديگر تنها منچسترســیتی مشتری مسی 
نخواهد بود و رومن آبراموويچ، مالک متمول چلسی نیز برای انتقال 
اين بازيکن وارد عمل می شود. البته انتخابات بارسلونا در پیش است 
و به نظر می رسد رئیس جديد باشگاه تاثیر زيادی در تصمیم گیری 
لیونل مسی خواهد داشت. همچنین نتايج فصل جاری و عملکرد 
رونالد کومان نیز از ديگر عوامل مهم در روشن شدن سرنوشت اين 
ستاره پرافتخار خواهد بود. ديروز خوان لاپورتا، يکی از نامزدهای 
انتخابات رياست باشگاه بارســلونا مدعی شد رابطه خوبی با لیونل 
مسی دارد و در صورت انتخاب شدن در اين پست، تلاش می کند 

کاپیتان محبوب بلوگرانا را در نیوکمپ حفظ کند.

فولاد و فقط یک برد در برابر استقلال
در حالی که به نظر می رسید فولاد با نکونام بتواند از امتیاز میزبانی 
استفاده کند و با کسب سه امتیاز بازی با آلومینیوم به بالای جدول 
برسد، ولی اين تیم در برابر دفاع خوب اراکی ها  کاری از پیش نبرد. 
در اين مســابقه که فولادی ها به دلیل مصدومیت، پاتوســی را در 
ختیار نداشــتند و اين بازيکن در 10 دقیقه پايانی به میدان آمد، در 
باز کردن دروازه حســین پورحمیدی ناکام بودند تا سومین تساوی 
شاگردان نکونام در چهارمین هفته لیگ برتر ثبت شود. در واقع تنها 
پیروزی فولاد تا به اينجای کار، همان برتری در برابر استقلال بوده 
اســت. اهوازی ها در هفته دوم در يک ديدار حاشیه ای و جنجالی از 
سد اســتقلال عبور کردند و در هفته های سوم و چهارم نیز به مانند 
بازی هفته اول به تساوی دســت يافتند. البته فولادی ها در بازی با 
گل گهر در دقیقه 95 يک ضربه پنالتی را از دســت دادند که اگر آن 
ضربه به گل تبديل می شد، شايد وضعیت اين تیم فرق می کرد. فولاد 
با 6 امتیاز از چهار بازی، در رده چهارم قرار دارد که قطعا با برگزاری 

ساير ديدارهای اين هفته، جايگاه اين تیم پايین تر خواهد رفت.

قطع همکاری پرسپولیس با معاون اقتصادی
ساعتی پس از پايان بازی تیم های پرسپولیس و شهرخودرو، باشگاه 
پرسپولیس در خبری کوتاه پايان دوران کاری رضا يلوه در اين باشگاه 
را اعلام کرد. يلوه به عنوان معاون اقتصادی حضور پرسروصدايی در 
اين باشگاه داشت اما حالا کارش را در جمع سرخ ها تمام کرده و بايد 
ديد چه کسی جايگزين او خواهد شد. پیش از اين قرمزها در معاونت 
حقوقی هم تغییراتی را ايجاد کردند و به نظر می رسد با ورود جعفر 

سمیعی، نفرات جديدی در اين باشگاه مستقر خواهند شد.

داستان 5+5 آاِک و انصاری فرد
سايت راديو ورزش يونان در مطلبی با عنوان »سريال پیروزی های  آاِک 
و انصاری فرد« نوشت: تیم آاِک آتن در حالی که کريم انصاری فرد يکی 
پس از ديگری حريفانش را قربانی می کند به دنبال شکستن رکوردی 
پنج ساله اســت. کسب ســه امتیاز اخیر آاِک برابر آستراس با گلزنی 
کريم انصاری فرد چهارمین پیروزی متوالی اين تیم بود. اگر آاِک دربی 
يکشنبه آينده برابر پاناتینايکوس را ببرد پس از پنج سال صاحب پنج 
پیروزی متوالی می شود. براساس اين گزارش، کريم انصاری فرد با باز 
کردن دروازه آستراس در هفته نهم سوپرلیگ يونان سومین پیروزی 
را برابر اين تیم در تیم هايی که بازی کرده است را رقم زد. انصاری فرد 
در سال های گذشته نیز با پیراهن پانیونیوس و المپیاکوس به آستراس 
گل زد و باعث پیروزی تیم هايش شد. انصاری فرد همچنین در دو بازی 
اخیر توانست با به ثمر رساندن گل های ارزشمندی شش امتیاز را برای 
آاِک آتن به ارمغان بیاورد. تیم آاِک آتن با 19 امتیاز رتبه سوم جدول 

سوپرلیگ يونان را به خود اختصاص داده است.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

مطابق انتظارات، استقلال بازی مقابل پیکان 
را با همان ترکیبــی آغاز کرد کــه به مصاف 
ماشین ســازی تبريز رفته بود. محمدرشــید 
مظاهری، عارف غلامی، محمدحسین مرادمند، 
وريا غفوری، محمد نادری، مسعود ريگی، سید 
احمد موســوی، هروويه میلیچ، آرش رضاوند، 
مهدی قايدی و امیرارســلان مطهری 11 مرد 
محمود فکری در اين بازی بودند. البته خود او 
به دلیل محرومیت از روی سکوها بازی را دنبال 
می کرد و اين صمد مرفاوی بود که نقش او را در 
کنار زمین به عهده گرفته بود. در تیم پیکان هم 
با تشخیص مهدی تارتار اين نفرات بازی را آغاز 
کردند: محمد دريس، میلاد شیخی سلیمانی، 
حجت حق وردی، مجید عیدی، ســید محمد 
ستاری، حسین پورامینی، محمد خدابنده لو، 
نادر محمــدی، امیر روســتايی، رضا جبیره و 

ابراهیم صالحی.

  نیمه اول؛ همان استقلال کسل کننده 
قبل

چیزی که در نیمه اول از استقلال ديديم، شبیه 
همان نمايش کســل کننده نیمه اول بازی با 
ماشین سازی بود. شــاگردان محمود فکری، 
بیشتر از حريف صاحب توپ و میدان بودند اما 
طرح و نقشه تمرين شده و خاصی در حرکات 
آنها ديده نمی شد. با وجود بازيکنان خلاقی مثل 
مهدی قايدی و وريا غفوری و در ادامه داريوش 
شــجاعیان که به جای آرش رضاوند به زمین 
آمد، اســتقلال در خلق موقعیت ناتوان بود و 
تقريبا هیچ فرصت گلزنی خوبی به دست نیاورد. 
برعکس اين پیکان بود که در معدود حملاتش، 
صاحب دو موقعیت بســیار خوب گلزنی شد و 
هر دوی آنها با خوش شانسی استقلال و البته 

عملکرد خوب مدافعان، تبديل به گل نشد.
  نیمه دوم؛ عقب نشینی عجیب پیکان 

نمايش و اســتراتژی پیکان در نیمه اول خوب 
و درســت به نظر می رســید. آنها بدون اينکه 

زياد هم عقب بــازی کنند، به خوبــی راه را بر 
حملات استقلال بسته بودند و در ضدحملات 
هم خطرناک ظاهر شــده بودند امــا در نیمه 
دوم، يک عقب نشینی عجیب و غیرمنتظره در 
بازی اين تیم ديده شــد. تقريبا از همان اولین 
دقیقه نیمه دوم، پیکان کاملا عقب نشســت و 
استقلالی ها با تعداد نفرات بیشتری به سمت 
دروازه ايــن تیم حملــه ور شــدند. در عوض 
پیکانی ها برخلاف نیمه اول، به دلیل کم تعداد 
بودن در زمین اســتقلال، نتوانستند خطری 
روی دروازه اين تیم ايجاد کنند اما استقلالی ها 
همچنان بدون طرح و برنامه حمله می کردند و 
بیشتر دل به ارسال هايی از دو جناح و ضربات 
سر امیرارسلان مطهری بسته بودند که فقط در 
يک مورد مطهری موفق به سرزنی شد که آن 
هم با واکنش خوب محمد دريس از دست رفت. 
تعويض های دو مربی در ادامــه تاثیر چندانی 
بر روند بازی نداشــت و در نهايت پیکان با ارائه 
يک بازی کاملا بســته و دفاعی و استقلال هم 
با نمايشی بی برنامه و کسل کننده در برابر هم 
به تساوی بدون گل رسیدند. بهترين موقعیت 
گلزنی استقلال هم در دقیقه 93 با ضربه قايدی 
و دفع توپ دريس از دست رفت. با اين نتیجه 
استقلال هفت امتیازی شد و با توجه به پیروزی 
نساجی بر نفت مسجدسلیمان، با يک پله سقوط 

در رده چهارم جدول قرار گرفت.

  دیگــر بازی ها؛ پیروزی ســپاهان و 
نساجی

در ديگر بازی های ديروز، ســپاهان با تک گل 
سجاد شهباززاده در دقیقه شش از سايپا پیش 

افتاده بود اما علیاری در دقیقه 83 بازی 
را به تساوی کشاند و دو امتیاز خانگی 
حساس از دست ســپاهان رفت. در 
قائمشهر هم، نســاجی با گل حامد 

شــیری از روی نقطه پنالتی در دقیقه 
82 نفت مسجدسلیمان را مغلوب کرد. 

   گزارش

پائولا داپنا فوتبالیست زن اســپانیايی پیش از 
شروع بازی تیمش وياخس انترياس درحالی که 
دو تیم در زمین صف کشــیده بودند تا به ديه گو 
مارادونا اسطوره درگذشته آرژانتینی ادای احترام 
کنند، از اين کار سر باز زد و نه تنها بر زمین نشست 
بلکه در جهت مخالف ديگر بازيکنان پشتش را به 
سمت سکوها کرد. اين بازيکن در پايان بازی علت 
کارش را اعتراض به رفتارهای مارادونا علیه زنان 
توصیف کرد و مارادونــا را تجاوزگر و آزاردهنده 
زنان دانســت. درحالی که بازيکنــان دو تیم به 
سمت سکوها صف کشیده بودند تا به ياد   مارادونا 
يک دقیقه سکوت کنند، پائولا داپنا روی زمین 
نشست و برخلاف جهت همه پشتش را به سکوها 
کرد. داپنای 24ساله در پايان بازی در توضیحاتی 
گفت علت اقدامــش وفاداری بــه ايده آل های 
فمینیســتی بوده که به آنها باور دارد. به همین 
دلیل در جريــان ادای احتــرام بازيکنان که در 
استاديوم آبگوندو شهر کرونیا انجام شده تصمیم 
گرفته اعتراضش را به اين شکل نشان دهد. او در 
اين باره گفت: »من گفتم حاضر نیستم برای يک 
ضدزن و آزاردهنده زنان يک دقیقه سکوت کنم. 
اين بود که روی زمین نشستم و پشتم را به همه 
کردم. من حاضر نیستم به جای ادای احترام به 

قربانیان به يک آزارگر ادای احترام کنم.«
پائولا داپنا فوتبالیست زن اسپانیايی که پیش از 
شــروع يک بازی در اين کشور درحالی که همه 
بازيکنان در حال اجرای يک دقیقه ســکوت به 

احترام   مارادونا بودند از اين کار ســر باز زده و به 
صحنه پشــت کرده بود می گويــد از اقدام خود 
پشــیمان نیســت اما او تايید کرد که خودش و 
هم تیمی هايش در تیم وياخــس اينتررياس با 
پیام هايی خشــونت آمیز مواجه شده و حتی به 

قتل تهديد شده اند.
داپنا اعلام کرد بــا توجه به اينکــه مارادونا در 
آرژانتین سابقه آزارگری علیه زنان و خشونت علیه 
نزديکان زنش را داشته او که خود را فمینیست 
می داند به اين نتیجه رسیده که نبايد به چنین 
کسی ادای احترام کند. اما داپنا بعد از اين ماجرا 
در گفت وگويی با روزنامه اسپانیايی آ اس مدعی 
شد که بعد از اين ماجرا به قتل تهديد شده است. 
او گفت: »علاوه بر آزار و اذيت شــديدی که در 
شبکه های اجتماعی به من شده، هم تیمی هايم 
هم مورد آزار قرار گرفته اند. گذشــته از اين آزار 
و اذيت ها من به قتل هم تهديد شده ام. خیلی ها 
برايم پیام هايی نوشته و گفته اند آدرست را پیدا 

می کنیم و قلم پاهايت را می شکنیم.«
اين دختر فوتبالیست اسپانیايی در ادامه باز هم 
تاکید کرد که از اقدام خود پشیمان نیست. او در 
اين باره به آ اس گفت: »مارادونا از نظر فوتبالی 
به نظر من مهارت هــا و ويژگی های بی نظیری 
داشت ولی از نظر انســانی کسی نبود که مردم 
بخواهند مثل او باشند. برای همین يک دقیقه 
سکوت کردن و ادای احترام به چنین شخصی 
در واقع بی احترامی به شــخصیت و باورهای 

خودم بود و نمی توانستم چنین کاری بکنم.« 
اما اين دختر فوتبالیســت اولین کسی نیست 
که بعد از مرگ او و در ارتباط با اين اتفاق تهديد 
به مرگ شده است. درست در روزی که تابوت 
مارادونا در کاخ رياست جمهوری آرژانتین در 
بوئنوس آيرس به نمايش گذاشــته شده بود، 
انتشار سلفی هايی در کنار جنازه مارادونا باعث 
بروز جنجال شــد. تابوت مارادونا در مکانی به 
نام تشییع خانه Pinier تشییع شده بود ولی 
دو نفر از کارمندان آنجا با جنازه مارادونا سلفی 
گرفتند. سپلیوس پینیر رئیس اين تشییع خانه 
هم از اخراج اين کارمندان خبر داد. اما داستان 
سلفی گرفتن اين افراد تنها به اخراج شدن آنها 
منتهی نشده است بلکه آنها به مرگ نیز تهديد 
شــده بودند. يکی از افراد حاضــر در عکس به 
روزنامه Ole گفته بود که او از ســوی افرادی 

ناشناس به مرگ تهديد شده است.
او به اين روزنامه گفته بود: »من داشتم کارهای 
تابوت مارادونا را انجام می دادم که افراد حاضر در 
آنجا من را صدا کردند و پسرم انگشت شست خود 
را بلند کرد و آنها از ما عکس گرفتند. هیچ چیز 
ديگری در میان نبود. او همچنین در ادامه تأيید 
کرد به دلیل انتشار اين ســلفی از کارش اخراج 
شده است. او گفت: آنچه من انجام دادم عمدی 
نبود، نه از طرف من و نه از طرف پسرم. آنها مرا از 
شرکت بیرون انداختند. آنها مرا به خاطر کاری که 

نکردم اخراج کردند.«

معضل »شلوغ کاری نیمکت ها« در لیگ بیستم

توهین غلیظ و فقط یک جلسه محرومیت!

بازگشت به موقع  پرسپولیس
 به اوج

نکاتی درباره پیروزی قاطع و نمایش خوب
شاگردان گل محمدی

نمايش نامطلوب در ســه ديدار نخســت و 
توقف برابر نفت مسجدسلیمان نگرانی های 
زيادی را بــرای هواداران پرســپولیس به 
وجود آورده بود اما شاگردان گل محمدی با 
عملکردی درخشان مقابل حريف مشهدی، 
اين نگرانی را از بین بردند. آنها با ثبت ســه 
گل، میانگین گلزنــی قرمزها را به يک گل 
در هر بازی رســاندند کــه  گرچه همچنان 
پايین تر از شــاخص اين تیم در ســال های 
گذشته محســوب می شــود اما نزديک به 
اســتاندارد يک تیم صدرنشــین و قهرمان 
در ايران اســت. همچنین با ايــن پیروزی 
پرسپولیس 8 امتیازی شــد و میانگین دو 
امتیاز در هر بازی را به ثبت رساند. شاگردان 
گل محمدی حالا با انگیزه به اســتقبال دو 
بازی بعدی برابر نساجی و ذوب آهن می روند 
و به خوبی می دانند که اين دو مســابقه از 
اهمیت زيادی برخوردارند. چرا که آخرين 
ديدارهای پرســپولیس پیــش از تقابل با 
اســتقلال و ســپاهان خواهند بود و کسب 
شــش امتیاز از آنها اهمیت بســیار زيادی 

خواهد داشت.

  ســیدجلال به رکورد خودش هم 
رحم نکرد!

سیدجلال حســینی کاپیتان پرسپولیس 
که حالا با جدايی شــجاع خلیــل زاده، بار 
ديگــر در ترکیــب سرخپوشــان جايگاه 
ثابتی را پیدا کرده، توانســت طلســم گل 
نزدن های تیــم يحیی در جريــان بازی را 
در لیگ بیستم ســرانجام در هفته چهارم 
بشــکند و با پیش تاختگی، جلوتر از ساير 
مهاجمان پرســپولیس، با ضربه سر دروازه 
میلاد فراهانی را باز کرد. حسینی که پیشتر 
توانســته بود عنوان مسن ترين گلزن تاريخ 

پرســپولیس در لیــگ برتــر را از آن خود 
کند، با گلزنی دوشنبه شــب خود بار ديگر 
رکوردشــکنی کرد و رکورد گذشــته خود 
را ارتقا بخشید. او توانســت بیستمین گل 
خود در لیگ برتر را به ثمر برساند که جالب 
اينجاست 15 گل او با ضربه سر وارد دروازه 
رقبا شده است؛ حسینی حالا با بهبود رکورد 
خود با 38 ســال و 10 ماه سن، مسن ترين 
گلزن پرســپولیس در تاريخ لیــگ برتر به 

شمار می آيد.

  آسمان امن با حامد لک
حامد لک در پايان چهارمین بازی در لیگ 
برتر با پیراهن اين تیم نیز بدون دريافت گل 
به کار خود پايان داد تا به اولین گلری تبديل 
شود که چهار بازی ابتدايی با اين تیم را بدون 
دريافت گل خاتمه داده است. پرسپولیس 
طی اين چهار بازی برابر سايپا، نفت آبادان، 
نفت مسجدسلیمان و شهرخودرو به میدان 
رفته و دفاع مســتحکم سرخپوشان مانع از 
شکل گیری خطری جدی روی دروازه اين 
تیم شده تا چهار کلین شــیت به نام حامد 
لک شود. بعد از اينکه طی سه بازی ابتدايی 
پرسپولیس اين تیم با کمترين خطر از سوی 
حريفــان روی دروازه اش مواجه شــد، در 
ادامه انتظار می رفت شهرخودرو کار را برای 
شاگردان گل محمدی سخت کند اما فوتبال 
مالکانه سرخپوشان در کنار استحکام بالای 
فاز دفاعی اين تیم باعث شــد تا آنها مسیر 
ايجاد خطر روی دروازه را به بهترين شکل 
پوشــش دهند. اتفاقی که باعث شده حامد 
لک اکنون با چهار کلین شــیت و بسته نگه 
داشــتن دروازه اش به مدت 360 دقیقه در 
مسیر دســتیابی به يک رکورد جالب توجه 

گام بردارد. 
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   حوادث
   خواندنی ها و سرگرمی

  چهارگوشه دنیا 

کشف لباس عروس و توپ های اسباب بازی آغشته به مخدر شیشه 
رئیس پلیس مــواد مخدر تهــران بزرگ از 
کشــف یک لباس عروس آغشــته به ماده 
مخدر شیشه خبر داد. سرهنگ عبدالوهاب 
حسنوند در حاشیه طرح ظفر که صبح دیروز، 
سه شنبه 11آذرماه در ستاد فرماندهی تهران 
بزرگ برگزار شد درباره لباس عروس آغشته 
به مواد مخدر شیشه اظهار کرد: بیش از یک 
کیلوگــرم مواد مخدر شیشــه در این لباس 
عروس با استفاده از روش های خاص آغشته 
شده است. این لباس قرار بود از طریق پست از 
کشور خارج شود اما در یک عملیات اطلاعاتی 
توسط ماموران پلیس موادمخدر شناسایی 
و ضبط شــد. جاســازی مواد مخدر در این 
لباس در یک فرآیند انجام می شــود و پس 
از اســتخراج از این لباس مورد استفاده قرار 
می گیرد. رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر 
تهران بزرگ با بیان اینکــه مقصد این مواد 
کشــورهای اروپایی بوده است تصریح کرد: 
قرار بود این محموله از طریق پســت ارسال 
شــود که در یک اقدام اطلاعاتی شناسایی و 

دو نفر نیز در همین رابطه دستگیر شده اند. 
این ماده مخدر شیشه به صورت مایع معمولا 
از کشور افغانستان وارد کشور می شود و این 
لباس عروس به آن ماده شیشه آغشته شده 
و برای قاچاق به کشورهای دیگر آماده شده 
بوده است. رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر 
پایتخت در بخش دیگــری از صحبت های 
خود با اشاره به کشف ۳۰۰ توپ پلاستیکی 
آغشته به مایع ماده مخدر شیشه اشاره کرد و 
گفت: این توپ ها از کشورهای حاشیه شرقی 
وارد کشور ما می شوند. مواد مخدری که به 
صورت مایع از نوع مواد روان گردان است در 
این بسته ها به صورت اشکال بسیار خاص و 
شکیل جاسازی می شــود و به گونه ای است 
که در ورودی مرزها و هنگام بازرســی حتی 
ســگ های موادیاب نیز نمی تواننــد آنها را 
تشخیص دهند. ما در اقدامات اطلاعاتی که 
داشتیم زمانی که این توپ ها وارد شهر تهران 
شد توانستیم این محموله را شناسایی و ۳۰۰ 
عدد توپ را کشف و ضبط کنیم. همچنین در 

این رابطه نفرات اصلی این باند نیز دستگیر 
شده اند. هشــتمین طرح ظفر پلیس مبارزه 
با مواد مخدر فاتب با کشف 2189 تن انواع 
مواد مخدر و دستگیری 1۳15 خرده فروش 
و قاچاقچی مواد مخدر به اجرا درآمد. سردار 
حسین رحیمی، رئیس پلیس تهران بزرگ 
گفت: درجریان عملیات های اطلاعاتی پلیس 
6 باند حرفه ای قاچاق مــواد مخدر منهدم و 
همچنین 74قاچاقچی عمده نیز شناسایی و 
دستگیر شدند. همچنین 76 دستگاه خودرو 
و موتورسیکلت توقیف شده و 2۰۰ عدد انواع 
آلات مصرف مواد مخــدر و 5 باب منزل که 

مرکز توزیع مواد مخدر بودند پلمب شــدند. 
در این طــرح 2 تــن و 162 کیلوگرم مواد 
کشف شده و 864 معتاد جمع آوری شده اند 
و 19 نفر از خرده فروشان که در کار مزاحمت 
نوامیس بوده و اوباش گری داشتند دستگیر 
شده اند. رئیس پلیس پایتخت همچنین به 
ارائه آماری از عملکــرد پلیس مبارزه با مواد 
مخدر از ابتدای ســال جاری تاکنون گفت: 
در این مدت ۳6 باند مــواد مخدر در تهران 
منهدم شده و بیش از 19 تن و 162 کیلوگرم 
مواد مخدر کشف و ضبط شــد که افزایشی 

18درصدی داشته است.

هروئین های جاساز در معده مرد او را راهی 
بیمارستان لقمان کرد

 فرمانده یگان انتظامی وزارت بهداشــت از دســتگیری مردی خبر داد که 85۰ 
گرم هروئین را بلعیده بود. سرهنگ سید فتاح موسوی در این باره گفت: به دنبال 
مراجعه مردی به بیمارستان لقمان  حکیم که دارای علائم دل درد شدید بود، این 
فرد وارد پروسه تشخیص قرارگرفت که درجریان آن بسته های مشکوکی در معده 
او مورد شناسایی قرار گرفت. وی با بیان اینکه تیم درمان در بررسی های بعدی 
متوجه شد که این بسته ها حاوی مواد مخدراست، گفت: به همین دلیل نیز موضوع 
به یگان انتظامی حاضر در بیمارســتان اعلام شــد و هم زمان بیمار نیز که حال 
وخیمی داشت به اتاق عمل منتقل شد که در جریان آن چندین بسته موادمخدر 
که حاوی مجموعا 85۰ گرم مخدر هروئین بود از معده این فرد خارج شد. موسوی 
با اشاره به بازگشــت این فرد به حالت عادی و بهبودی نسبی وی در بیمارستان 
گفت: ماموران در تحقیقات اولیه از این فرد متوجه شدند که او با همدستی یکی 
از دوستانش مواد مخدر را تهیه کرده و سعی در قاچاق آن به وسیله بلع داشته که 
ناگهان ازهوش رفته و در بیمارستان به هوش آمده است. فرمانده یگان انتظامی 

وزارت بهداشت گفت این متهم پس از مداوا بازداشت شد.

دستگیری قاتلان یک زن در سنندج
قاتلین زن جوانی که 2 شب پیش در یکی از روســتاهای سنندج به قتل رسید، 
در کمترین زمان پس از ارتکاب جرم، دســتگیر شدند. محمد جباری، دادستان 
عمومی و انقلاب سنندج مرکز کردستان اظهار داشت: قاتلین این زن جوان یک 
ســاعت بعد از ارتکاب قتل با سرعت عمل دســتگاه قضایی و ماموران انتظامی 
دستگیر شده و به جرم خود اعتراف کردند. وی با بیان اینکه این 2 نفر که با مقتول 
نسبت دارند، با قرار مناسب روانه زندان شدند، اضافه کرد: هنوز انگیزه قاتلین برای 
قتل این زن جوان مشخص نیست و موضوع از سوی عوامل انتظامی و قضایی در 
دست بررسی است. این قتل یکشنبه شب 9 آذرماه در یکی از روستاهای اطراف 

سنندج رخ داد.

اعتراف 2 سارق به 70 فقره زورگیری 
 سركلانتر هفتم پلیس پیشگیري تهران بزرگ از دســتگیری 2 سارق زورگیر 
در گشت زنی های انتظامی خبر داد و گفت: متهمان به 7۰ فقره سرقت اعتراف 
کردند. سرهنگ دوستعلي جلیلیان بیان داشت: ساعت هشت شب دهم آذرماه 
ماموران واحد گشــت انتظامي كلانتري 1۳۰ نازي آباد در حال گشــت زنی در 
حوالی میدان بهشــت بودند که متوجه شــدند دو مرد جوان تردد شهروندی 
را متوقف و در حال ســرقت اموال او هســتند. در نتیجه بلافاصله طرح مهار و 
دستگیری سارقان انجام و ســارقان که متوجه حضور ماموران در نزدیکی خود 
شده بودند، سوار بر خودروی سواری 4۰5 که در همان نزدیکی به صورت روشن 
متوقف بود شدند و به سرعت از محل گریختند. سرکلانتر هفتم پلیس پیشگیری  
تهران با اشــاره به اینکه  متهمان توجهی به هشــدارهای پلیسی نمی کردند، 
افزود: پس از مدتی تعقیب و گریز در نهایت خودروی سارقان با شلیک پلیس به 
لاستیک خودرو متوقف و هر دو سارق دستگیر شدند.در بازرسی از داخل خودرو 
تعدادی اموال سرقتی از قبیل تلفن همراه، ساعت مچی وجوه نقد و  غیره به ارزش 
یک میلیارد ریال کشف شد و هر دو متهم به کلانتری نازی آباد انتقال یافتند و در 
بازجویی های پلیسی به 7۰ فقره سرقت با همکاری یکدیگر و با استفاده از سلاح 

سرد و زورگیری معترف شدند.

  اخبار 

خواستگار جوان وقتی شنید دختر جوان 
و خانواده اش به سفر رفته اند، نقشه سرقت 
از خانه دختری که قبلا به خواستگاری اش 
رفته بود را کشــید و دســت به ســرقت 
میلیونی از خانه دختر جوان زد. سرهنگ 
کارآگاه علــی کنجوریان، رئیــس پایگاه 
ششــم پلیس آگاهی گفــت: ۳۰ مهرماه 
ماجرای ســرقت از منزل با شکایت خانم 
جوانی در محدوده خیابان نبرد به کلانتری 
121 ســلیمانیه اعلام شد و پرونده پس از 
تحقیقات اولیه توسط ماموران کلانتری با 

دستور قضائی برای رسیدگی تخصصی به 
پایگاه ششم پلیس آگاهی ارجاع شد. شاکی 
که خانم جوانی بود، اظهار داشــت: همراه 
خانواده ام به قصد مســافرت خانه را ترک 
کردیم و زمانی که از مســافرت بازگشتیم 
و به منزل آمدیم، متوجه شــدم سارق با 
 ورود به منــزل طلاهای مــن را به ارزش

5۰۰ میلیون تومان سرقت کرده است .

   سرقت طلاها هنگام مسافرت
رئیس پایگاه ششــم پلیس آگاهی تهران 

توضیح داد: با ثبت اظهارات شاکی، تیمی 
از کارآگاهان به محل سرقت مراجعه کردند 
که با تحقیق در صحنه جرم مشخص شد 
مجرم به محل آشنایی کامل داشته و ظن 
کارآگاهان به سمت و سوی داخلی بودن 
سرقت ســوق پیدا کرد. این مقام انتظامی 
گفت: مجددا شاکی به این یگان دعوت و در 
خصوص اینکه آیا به شخص خاصی مظنون 
یا کلید منزل را در اختیار شخص خاصی 
قرار داده اند، تحقیــق کرد که دختر جوان 
بیان کرد به خواســتگار خواهرم به اســم 

سعید که مدتی است ارتباط خانوادگی با 
ما برقرار کرده مشکوک هستم.

   سرقت خواستگار از خانه دختر جوان
سرهنگ کنجوریان با بیان اینکه در مرحله 
بعدی از تحقیقات پلیسی، ردپایی از سعید 
در ارتکاب سرقت به دســت آمد و حضور 
سعید در صحنه سرقت محرز شد، افزود: 
با هماهنگی قضائی سعید در مخفیگاهش 
دســتگیر و پس از انتقال به پایگاه ششم 
معترف شد، با استفاده از کلیدی که خواهر 
شاکی در اختیارم گذاشته بود با اطلاع از 
نبود شــاکی و خانواده او طلاها را سرقت 
کردم و بخشی از طلاها را به افراد عبوری و 
ناشناس و بخشی از طلاها را نیز به شخصی 
به نام ســیامک فروختــه ام. رئیس پایگاه 
ششم پلیس آگاهی گفت کارآگاهان موفق 
شدند خریدار اموال مســروقه را دستگیر 
كنند. دومین متهم پرونده نیز به مالخری 
از ســیامک اعتراف کرد. او در ادامه افزود: 
باتکمیل پرونده هر دو متهم با صدور قرار 
مجرمیــت در اختیار دادیاری دادســرای 

ناحیه 15 تهران قرار گرفتند.

سرقت طلا از منزل توسط 
خواستگار خواهر 

این فرد با در اختیار داشتن کلیدی که از دختر خانواده 
 گرفته بود،   هنگام مسافرت افراد خانه  دست 

به سرقت زد

فروش میلیاردی 100 فقره 
شمش  طلای تقلبی

مرد جوان شمش های طلای قلابی را 
به طلافروشی ها می فروخت. سرهنگ 

جلیل موقوفه ای، رئیس پلیس پیشگیری 
تهران گفت: 9 آذرماه صاحب طلافروشی 

در محله قلهک به کلانتری 124 مراجعه 
و اظهار کرد، چندی قبل مرد  45 ساله ای 
به مغازه طلا فروشی او مراجعه کرده و 4 
قطعه شمش طلا 24 عیار یک انسی را به 
وی فروخته است ولی بعداً متوجه شده 

که طلاها بدلی بوده و هیچ ارزشی ندارند، 
من هم دسترسی به فروشنده نداشتم و 

نتوانستم از وی شکایت کنم. اما فروشنده 
دوباره با وی تماس می گیرد و مدعی شده 
است که تعداد 36قطعه شمش طلا دیگر 

دارد که می خواهد بفروشد، طلافروش نیز 
با وی قرار می گذارد و موضوع را به پلیس 

اطلاع می دهد. با دریافت شکایت و تشکیل 
پرونده در کلانتری قلهک تیمی از ماموران 
کلانتری برای بررسی موضوع به محل طلا 

فروشی مراجعه و مراقبت های ویژه پلیسی 
را آغاز کردند تا اینکه متهم وارد مغازه 

طلافروشی شاکی شد. ماموران کلانتری 
موفق شدند در یک عملیات پلیسی متهم 

بدل انداز را دستگیر و در بررسی های 
بیشتر از وی 36 قطعه شمش طلا که قرار 
بود به طلافروش بفروشد را کشف کردند. 

این مقام انتظامی ابراز داشت : متهم 45 
ساله در بازجویی های پلیسی معترف شد، 

چندی پیش از طریق یکی از اقوامش با 
یکی از اتباع کشورهای آسیایی ساکن در 

آن کشور آشنا شده و بدین ترتیب با خرید 
طلاهای بدلی از وی و انتقال آن به کشور 

ایران، شروع به فروش آنها کرده است. 
سرهنگ موقوفه ای در ادامه گفت: متهم 

در بازجویی های تکمیلی به 100 فقره بدل 
اندازی اقرار و کارشناسان ارزش ریالی 

کلاهبرداری اخیر وی را 24میلیارد ریال 
برآورد کرده اند. رئیس پلیس پیشگیری 

تهران در پایان با بیان اینکه متهم دستگیر 
شده برابر دستور قضایی روانه زندان شده 
است،گفت: تحقیقات پلیسی برای کشف 

جزئیات پرونده ادامه دارد.
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۱۲ نشانه بیماری قلبی 
۱  درد قفسه سینه:  به گزارش بهداشت نیوز، این درد به 
دلیل انسداد شریان اســت. ممکن است در سینه تان احساس 
فشار داشــته باشــید. مردم معمولا این درد را کمی متفاوت 
توصیف می کنند. برخی می گویند احســاس می کنند حیوان 
بزرگی روی سینه شان نشسته است. برخی دیگر می گویند که 
احساس سوزش در سینه شان دارند. این درد می تواند هنگامی 
که فعال یا در حال استراحت هستید اتفاق بیفتد. اگر علائم پس 
از چند دقیقه از بین نرفت یا بدتر شد، اقدام جدی ضرورت دارد.

۲  فشار خون بالا:  اگر فشــار خون تــان را کنترل نکنید، 
ممکن است به سکته یا حمله قلبی مبتلا شوید. ورزش، کاهش 
مصرف نمک و رژیم غذایی سالم می تواند به کاهش فشار خون 

کمک کند.

3  معده درد همراه با سوء هاضمه:  طی حمله قلبی، برخی 
از افراد دچار ســو ء هاضمه، حالت تهوع یا معده درد می شوند. 
زنان در هنگام حمله قلبی بیش از مردان این علامت را دارند. 
این نشــانه به ویژه زمانی مهم است که معده درد با سایر علائم 

همراه باشد.

4  درد بازو:  درد بازوی چپ یکی از علائم حمله قلبی است. 
درد معمولًا از سینه شما به سمت خارج حرکت می کند. هرگز 

این علامت را نادیده نگیرید.

5  گیجی:  اگر ترکیبی از ســرگیجه و ناراحتی قفسه سینه 
داشته باشید، ممکن اســت دچار حمله قلبی شوید. سرگیجه 
ناشی از افت سریع فشار خون است، زیرا قلب شما به درستی 

پمپاژ نمی کند.

6  درد فک یا گلو:  درد فک یا گلو یک علامت غیرمعمول 
بیماری قلبی اســت. اما اگر درد فک یا گلو و درد قفسه سینه 

دارید، می تواند نشانگر حمله قلبی باشد.

7  خستگی ناگهانی یا مفرط:  خستگی مفرط یا ناگهانی 
یک علامت ظریف اســت که به راحتی نادیده گرفته می شود. 
اگر متوجه شدید که طی چند ماه گذشته حجم خستگی تان 
افزایش یافته، باید به پزشک مراجعه کنید. این می تواند نشانه 

اولیه بیماری قلبی باشد.

8  خروپف:  خروپف با صدای بلند، طوری که انگار نفس کم 
می آورید، می تواند نشــانه آپنه خواب باشد. آپنه خواب به این 
معنی اســت که هنگام خواب تنفس تان متوقف می شود. این 
اختلال فشار بر قلب آورده و می تواند باعث بیماری قلبی شود.

9  عرق سرد:  اینکه بــدون ورزش یا انجام کار سخت عرق 
سرد بریزید، می تواند نشانه حمله قلبی باشد. معمولًا این علامت 

همراه سایر علائم حمله قلبی ظاهر می شود.

۱0  سرفه طولانی مدت:  ممکن اســت متعجب شوید اگر 
بشنوید سرفه ای که ماه ها طول کشــیده می تواند نشانه ای از 
بیماری قلبی باشد. اگر مخاط صورتی یا سفید سرفه می کنید، 
نشانه نارسایی قلبی است. این اتفاق می افتد، زیرا در اثر مشکل 

قلبی خون به داخل ریه ها نشت می کند.

۱۱  تورم مچ یا ســاق پا:  ادِِم )تورم( یک پرچم قرمز برای 
بیماری های قلبی است. اگر ساق و مچ پا یا انگشتان تان متورم 
هســتند، قلب تان به درســتی پمپاژ نمی کند، مایعات تجمع 
می یابند و همین منجر به تورم پا می شود. بیماری قلبی باعث 
می شود کلیه ها آب و ســدیم را از بدن خارج نکنند. این دلیل 

دیگری برای ادم است.

۱۲   ضربان قلب نامنظم:  قلب همــه گاهی و معمولًا وقتی 
هیجان زده یا عصبی هستند تند می شود، اما اگر این اتفاق زیاد 

رخ دهد، می تواند نشانه ای از بیماری قلبی باشد.

  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- ســنگ ترازو- پرنده ای با پاهای بلند- 

نوعی سبک موسیقی
2- چهره پرداز- تورم

3- پاســبان قدیم- دیرینگی- رســتنی 
و نبات

4- حشــره خونخوار- افراد و اشخاص- 
اطلاعات در رایانه

5- پریشانی و آشفتگی- دو تن که به  یک 
اندازه عمر کرده باشند- حرف گزینش

6- کشــنده بی صدا- نوعی کشــتی- در 
معرض اتهام

7- بی خرد- پابرهنه- قسمتی از تریلی
8- زیباروی- پرسه زن- گریزان

9- دوســتی- نهایی ترین امتیاز در یک 
بازی- دوباره

10- طفل شــیرخوار- صاحب اثر چرند و 
پرند- مخفف شاه

11- علامت جمع فارســی- جمع دلیل- 
فیلم ترجمه شده

12- هجوم- هادی الکتریکی- سینمای 
سوخته آبادان

13- ســران و بزرگان- از رگ  های اصلی 
 بدن-  نوعی آش آرد

14- ثبت نام- کار اصلی رادارها
15- صیقل-  مخلــوط و نامنظم- چرب 

زبانی

عمودي
 1- اسب بالدار باستانی- شاهد- درد و الم

2- امیدوار کردن- باشــکوه- چگونگی 
مزاج

3- بالاترین مقام اجرایی یک شرکت- هر 
لحظه- نوعی غذا

4- چاقی- جمع شیخ- دروغ ترکی
5- دل  آزار کهنه- سالاد چینی- از وسایل 

نجاری- دوستی
6- هنر ترســیمی-  نماینــده حقوقی- 

سلطان جنگل
7- از غذاهــای ایرانــی همــراه با مرغ- 

مترسک
8- خواب کودکانه- محصل- شریک

9- انجمن و مجمع- راز پوش
10- بی ســر و پا- امتداد یافته- کنایه از 

مهربان
11- شــخص و نفــر- نوعــی آســیاب-  

سخنوران- حیوان وحشی
12- بی همتا- بسیار شــوخی کننده- از 

کلمات سوالی
13- نمایان و ظاهر- جا و محل- هر زمان

14-  خبر و اطــلاع- مقابل خرید- عنصر 
غیرفلزی جامد 

15- چربی- بــا فرهنــگ- می گویند از 
فامیل نزدیک تر است   
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واحد پول 
آمدن و مطلع و باخبر پختنى شاطردیونان بود

واردشدن عاقبت رود آرام
جوینده

استارت 
قدیمى

ا
دکوراتور
میوه اى 
 گرمسیرى

 قرض و وام
نوعى ماده 

مقوى
 مهره اى در 

 از اوراق شطرنج
بهادار آلیاژى از 

مس و نیکل
ریشه

سنگ ترازو  

بى پروایى ممکن است
خودخواه و 

مستبد
 چیزى که 

مفت به دست 
آمده باشد

 بالاپوش 
قدیمى

 توشه سفر

امانتدار

عاریتى

زن همنشین

 زبان مردم ن
ارمنستان

 فورى و 
 اسب آذرىسریع

سوداى نالهعدد ورزشى

ژاپن قدیم

 آبرو و عزت

تلاش و  باران اندك
کوشش قوى

یار شلوارسند

 دل  آزار 
کهنه

 نوعى اسلحه

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 اسکو
 اوین
 آبکم
 تولا

سگزی
 قومس

 لارا
 وغست

5 حرفي : 
 اکمام

 اهرمن
 آلبرت
 آلتون
بداهو

 بیروت
 خانکا

 دیماج 
 رامسس

 لاتون
 لائوس
 لسوتو

 مشیری
 ملکان

6 حرفي : 
 بروندی
 قندهار

 مزاوجت
 ولکانو

7 حرفي : 
خبرنامه

 کوناکری

8 حرفي : 
 از آنجا که

 تیسترنگن
 گواتمالا

نمایش سرا

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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۱ خاطرات آیت الله هاشــمی  ۸ آذر ۱۳۷۶؛ عصر 
مقداری مسابقه فوتبال تیم  ما ایران، در ملبورن استرالیا 
را تماشا کردم؛ خیلی هیجان انگیز بود. تب فوتبال، تمام 
ایران و بلکه تمام ایرانیان در سراســر جهــان را گرفته و 
اصولًا در جریان مســابقات رفت و برگشــت تیم ها، برای 
جام جهانی فوتبال در فرانســه و همه دنیا را گرفته است. 
می گویند، همین مســابقه فوتبال امروز از 90 تلویزیون 
دنیا  مستقیم پخش می شــود؛ من از ماهواره، چند شبکه 
تلویزیونی  مثل لبنان و سعودی را دیدم. به لطف خداوند 
پیروز شدیم و پس از 20 سال، یک بار دیگر به جام جهانی 
راه یافتیم. آنچنان شور و جشــنی سراسر ایران را گرفته 
که حتی از جشن های فتح خرمشــهر وسیع تر است؛ من 
هم پیام تبریک فرستادم. امروز هر کسی من را می دید، از 
اهمیت و تاریخی بودن خطبه های دیروز من در نماز جمعه 
می گفت و آن را آرامش بخــش می نامیدند. آقای خاتمی، 
]رئیس جمهور[ هم دیشب گفت، نمودی از یک حکمیت 
از موضعی بالا و خوب بود که جایش خالی بود؛ حتی بعضی 
از تحلیلگران در رادیوهای بیگانه و رادیو بی بی سی، همراه با 
شیطنت تمجید کردند و گفته شد، برخلاف نطق های آیات 
خامنه ای و یزدی که تحریک کننده بودند، این سخنرانی، 
آینده نگر و مصلحت آمیز و مناسب مقام رهبری بود؛ واضح 

است  که فتنه جویانه این را مطرح می کند.
 خاطرات آیت الله هاشــمی؛ ۱۰ آذر ۱۳۷۶: همســر 
نبیه بری، در خانه برای شــام مهمان عفت بود:ساعت ده 
و نیم صبح به دفتر کوشــک رفتم. عصــر بازدیدکاملی از 
اقامتگاه مهمانان در دست ســاخت دولت داشتم؛ خیلی 
خوب و جامع و فاخر اســت و آماده پذیــرش ۵۴ هیأت 
همزمان با ســالن ها و فضای سبز مناســب، به شکل باغ 
ایرانی - شبیه باغ شــازده کرمان- و دکورها و تجهیزات 
و تزئینات هم عمدتاً ایرانی اســت. فرش و مبلمان ها هم 
مناسب اســت؛ حیف که به خاطر دیرآماده شدن فضای 
سبز آن، برای اجلاس سران ]سازمان[ کنفرانس اسلامی 
در حد مطلوب آماده نمی شــود. تمام روز و شب، در خانه 
و دفتر به خواندن گزارش هــا و بولتن ها و نامه ها و تاریخ و 
بازبینی نهایی خاطرات سال ۱۳۶۱ گذشت. شب همسر 
نبیه بری )سیاستمدار لبنانی( و همراهانش، در خانه برای 

شام مهمان عفت بودند.
)انتخاب(

۲ آرامشی تمام نشدنی در خانه های ایرانی: تهران در 
دوره  قاجار یکی از شهرهای مهم و زیبای ایران محسوب 
می شد و تجلی کامل از یک زندگی ایرانی را در بر داشت. 
اکثر خانه ها به رغم آنکه از ســاختمان مــدرن و امروزی 
برخوردار نبودند  اما با مزین شدن به اسباب ساخت ایرانی، 
آرامش خاصی را بــه افراد منتقل می کردند:»مشــاهده 
منظره تاسف آور تهران به خصوص از خارج از شهر آن واقعاً 
غیرقابل باور بود. خیابان   ها باریــک، خانه   ها یک طبقه و 

خشت و گلی   یا از گل تنها. وقتی به منزل »سرگرد اس« 
که در خارج از شهر واقع شده بود رسیدیم، هنوز هم منظره 
خانه     های شهر از دوردست دلنشین و خوش آیند نبود  اما 
به محض ورود به شهر و مشــاهده موقعیت آن از نزدیک 
نظرمان به کلی عوض شــد. زیرا این خانه و ساختمان   ها 
با آن ســاختمان     های محقری که ما از دور دیده و درباره 
آن  ها قضاوت کرده بودیم کاملًا تفاوت داشــت. نفســی 
به راحتی کشیدیم و کم کم از آنچه   می دیدیم دچار رضای 
خاطر و لذت شــدم، در    های چوبی ضخیــم، دروازه   هاي  
قشــنگ، پنجره     هایی زیبا، به خصوص داخل اتاق  ها که از 
زیبایی فرش    های ایرانی اش جلــوه خاصی به خود گرفته 
بود. در اولین بار مشــاهده کمبود مبل و صندلی در این 
اتاق    های مجلل بــرای ما خارجی   هــا تکان دهنده توام با 
احســاس یک نوع نقص و کمبود بود. ولی رفته رفته پس 
از عادت کردن به نشستن   روی فرش    های ضخیم خوش 
نقش و تکیه دادن بر پشــتی و کوســن     های نرم و زیبای 
آن انسان احساس آرامش بیشــتری می کند و از این نوع 
زندگی استراحت زیادتری نصیبش می گردد؛ به خصوص 
اگر میزبان مهماندوست و پیشــخدمت    هایش با سلیقه و 
مهمان نواز هم باشند. همان چیزی که در حال حاضر در 
منزل سرگرد اس نصیب من شده بود، لحظه ای بعد بنا به 
سفارش ســرهنگ، چای داغ در میان فنجان     های چینی، 

همراه با قلیانی آماده در مقابلم گذاشته شد.«
  سفرنامه دکتر  چارلز ویلز )ایران در یک قرن گذشته (
)كافه تاریخ(

3  روزی که سیگار وینستون در ایران تحریم شد؛ 20 
روز پس از اشــغال ســفارت آمریکا توســط دانشجویان 
مســلمان پیرو خط امام  و بــه دنبال تحریم بســیاری از 
محصولات آمریکایی در ایران از سوی ایرانیان  که توسط 
دانشــجویان و گروه های چپ تبلیغ می شــد، شــرکت 
دخانیات ایران با توزیع پرســش نامه و نمونه یک سیگار 
جدید بین بســیاری از مصرف کنندگان سیگار خواست 
تا نظر خود را درباره سیگار جدیدی که قرار بود جانشین 
سیگار آمریکایی وینستون شود، هرچه زودتر اعلام کنند.

شــرکت دخانیات ایران در آن روزها سیگار وینستون، 
مارلبــرو، مریت، وانتــاژ و چند نوع دیگر از ســیگارهای 
آمریکایی  را تحریم و اعلام کرد موجودی این سیگارها فعلا 
در انبارها تا تعیین تکلیف نگهداری می شــود و دخانیات 

مبادرت به توزیع سیگارهای آمریکایی نخواهد کرد.
یکی از مقام های دخانیات درباره توزیع ســیگار جدید 
ایرانی به جای وینستون به خبرنگار کیهان )شنبه ۳ آذر 
۵۸( گفت: »در صورت تایید مرغوبیت، این ســیگار که از 
نظر طعم و عطر و مزه می تواند با وینســتون رقابت کند، 
توزیع می شود. شركت دخانیات همچنین از صاحب نظران 
خواســته اســت که به جای نام »وی – دی – اس«، اسم 

ایرانی مناسبی برای آن پیشنهاد کنند.« 

خرده روايت هايي خواندني از  تب فوتبال 
از  زبان  آيت الله رفسنجاني، ضيافت شام براي  

همسر نبيه بری، تحريم سيگار وينستون و...

مرتضی کلیلی ��قاب��
  قاب  تاریخ۲ با تفنگ بادي ایستاده در برابر 

سفارت آمریكا. سال ۱۳5۸)گتي ایمیجز(

  
قاب  مشاهیر ۱

مهرداد میناوند، حمید استیلی، 
علیرضا منصوریان و مجید 

نامجومطلق بعد از بازگشت از 
ملبورن استرالیا. آذر ۱۳۷۶. 

)فدراسیون تاریخ و آمار 
فوتبال ایران(

  قاب  مشاهیر ۲ 
تصویري از كودكي زنده یاد پرویز پورحسیني)تونل زمان(

  
قاب  تاریخ۱

پا ركینگ فرودگاه مهرآباد. 
سال ۱۳4۶

  قاب  تاریخ3
شهر ري، چشمه علي و فرش هاي پهن شده روي كوه. سال 

۱۳4۳)تهرانیكا(

��پزشکی

��ترند

رامش، لیگ ایتالیا، 
بازی پرسپولیس و ...

الف( ۱۰ مقاله پربازدید در ویکی پدیای فارسی در روز دهم آذر:
۱. رامش/  2. محسن فخری زاده/۳. یك مقاله غیراخلاقی

۴. وارش )مجموعه تلویزیونی(/۵. قاسم سلیمانی
۶. دیگو مارادونا/7. خانه امن )مجموعه تلویزیونی(

۸. انگاشــته )فیلم(/9. فهرست شــبکه های تلویزیونی صدا و 
سیمای جمهوری اسلامی ایران/۱0. احمد جنتی

ب( موضوعات با بیشترین میزان رشد جست وجو در چهار 
روز اخیر در گوگل: ۱. بنوتو مقابل یوونتــوس 2. بیوگرافی 
پرویز پورحسینی بازیگر ۳. شهید محسن فخری زاده ۴. مانور 
زلزله در خانه ۵. قیمت طلا ۶. فارابیکســو 7. سامانه رهگیری 
مرسولات پســتی ۸. آگاه آنلاین 9. سایت بورس ۱0. پنبه ریز 
۱۱. ایران خودرو ۱2. باشگاه فیروزه ای ۱۳. وتجارت ۱۴. مبین 

سرمایه ۱۵. تابناک 

ج( موضوعات داغ در توئیتر فارسی روز دهم آذر )تا ساعت 
۱2 ظهر( بر اساس اطلاعات سامانه صبارسانه: ۱. هشتگی 
درباره یک فرقه انحرافی مهدویت 2. شهید محسن فخری زاده، 
اخراج بازرســان آژانس،  ۳. ایران ۴. هشتگ های اپوزیسیون 
)رژیم ســابق، منافقین درباره محاکمه اســدالله اسدی، گروه 
موســوم به ری اســتارت، شــعار MIGA ترامپ، دعوت به 
اعتراض، احمدی راغب( ۵. راه میرزا ۶. هشتگ های مربوط به 

یک گروه موسیقی کره ای 7. رائفی پور

د( پنج پست پربازدید در تلگرام فارسی )بر اساس اطلاعات 
ســامانه تلگرافی( در روز دهم آذر: ۱. بازی پرسپولیس و 
شــهر خودرو)۴.29میلیون بازدید در 2۴۸ کانال(/2. قیمت 
طلا )۳.90 میلیون بازدید در 2۳ کانال(/۳. امارات ترور شهید 
فخری زاده را محکوم کرد )۳.۵۸ میلیون بازدید در 7۸7 کانال(
۴. یارانه معیشتی امشب واریز می شود )۳.۴۸ میلیون بازدید در 
۱۴7۱ کانال(/۵. زایمان های لاکچری در یک هتل بیمارستان 

)2.9۳ میلیون بازدید در ۸9۵ کانال(

   تصویری ناراحت کننده از آمدن آب به داخل خانه و زندگی مردم در اهواز. 
عکس از سید خلیل موسوی، مهر.

   خشک کردن اسناد و مدارک توسط یک خانواده در شهرک جراحی یا شهید چمران 
ماهشهر. عکس از فرشته اصلاحی، میزان.

   یادگاری از این روزهای کرونایی، وقتی که باید دوغ و خامه و سوسیس را هم بشوییم. عکس از مهدیه کرمانی، فارس. 
    تصویری از تشییع پیکر شهیدی محلاتی، رئیس سابق بنیاد شهید که دیروز از مقابل ساختمان این 

بنیاد در خیابان طالقانی تهران برگزار شد. عکس از وحید احمدی، تسنیم. 

    قابی از کنترل تردد در معابر منتهی به شهر 
ساری در استان مازندران و راننده ای که مجبور شده، 

مخدوش شدن پلاکش را تصحیح کند. عکس از 
معصومه جعفری، مهر. 

   
قابی تلخ از 

ملاقات با 
سالمندان از پشت 
شیشه در روزهای 

کرونایی، در یک 
خانه سالمندان در 

میلان. عکس از 
شاتراستاک.

   
پاییز در قم. عکس از 
محمدعلی مریزاد، تسنیم.

    تصویری هوایی از رود سونگ هوا در شمال شرق چین با 
طول ۱4۳4 کیلومتر که از اواخر ماه نوامبر تا ماه مارس یعنی حوالی 

عید، یخ زده است. عکس از مشرق به نقل از منابع خارجی.

    
بازداشت بابانوئل در 

تظاهرات ضد قرنطینه ای 
لندن. عکس از مشرق به نقل 

از منابع خارجی.

    
ملانیا ترامپ از آخرین تزئینات کریسمس در کاخ سفید بازدید می کند. 

عکس از مشرق به نقل از منابع خارجی.

    
قابی از ناو نابودشده نیروی دریایی آمریکا که چندی 
پیش  به طور مشکوکی طعمه حریق شد و حالا ارتش 
آمریکا اعلام کرده تعمیرش صرفه ندارد و می  خواهد آن 
را اوراق کند. عکس از مشرق به نقل از منابع خارجی. 
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بازگشت ترامپ برای سال 2024 که ظاهرا قرار است همین روزها اخبار رسمی آن را بشنویم، به این شکل هالیوودی تصویر شده است. 

کوشنر در خاورمیانه به دنبال چیست؟
دو تئوری در مورد سفر اخیر داماد ترامپ

1  جارد کوشنر داماد ترامپ برای آخرین بار به 
عنوان مشاور رئیس جمهور آمریکا راهی خاورمیانه 
شده است تا با مقامات کشورهای عربی به گفت وگو 
بنشیند. او در چهار سال گذشــته نقش پررنگی در 
تصمیمات پدر زنش در امور مربــوط به خاورمیانه 
داشته است. او حالا راهی منطقه است تا از عربستان 
و قطر دیــدار کرده و بــا مقامات این دو کشــور به 

گفت وگو بنشیند.
کوشنر خود را معمار گفت وگو بین برخی کشورهای 
عربی و اســرائیل می داند. او که خود یهودی است، 
در ســال های اخیر به عنوان یــک رابط جدی بین 
کاخ ســفید و تلاویو فعالیت کرده   و در پشت پرده 
نقشه های مربوط به خاورمیانه پای کوشنر همیشه 
وسط بوده است. هدف این ســفر کسب توافق های 
دیپلماتیک بیشــتر ذکر شــده. به نظر می رســد   
تیم ترامپ قصــد دارد آخرین تلاش هــای خود را 
برای اینکه سیاســت های عجیبــش در خاورمیانه 
که بر اســاس ایجاد درگیری ها و تفرقه بیشتر بین 
کشورهای منطقه و تضمین آینده اسرائیل است را به 
ثمر برساند. فرصت زیادی برای رئیس جمهور فعلی 
آمریکا باقی نمانده و او به زودی باید کاخ سفید را در 

حالی تحویل بایدن دهد که بسیاری از نقشه هایش 
نیمه کاره باقی مانده اند.

اما به نظر می رسد   این تنها دلیل سفر کوشنر نیست. 
او را برایان هــوک، رئیس قبلی اقــدام علیه ایران 
همراهی می کند و این سفر در حالی انجام می گیرد  
که دانشمند هسته ای ایرانی محسن فخری زاده ترور 
شده است.  انگشت اتهام به خاطر این ترور به سوی 
اسرائیل است و برخی کشورهای عربی به دلیل رفتار 
ضدایرانی و توافقات اخیر با تلاویو، به نوعی شریک 
جرم این اقدام غیــر قانونی به حســاب می آیند. با 
این حســاب صحبت از ایران هم احتمالا در برنامه 
کوشنر در سفرش به عربستان وجود دارد. سعودی ها 
نگرانی های زیادی بابت روی کار آمدن بایدن دارند. 
آنها در چهار سال گذشته پول زیادی   خرج کرده اند 
تا دســت ایران را در معادلات منطقه بسته و قدرت 

بیشتری پیدا کنند. 
با این حال ریاض ترس آن را دارد که بایدن با برگشت 
به توافق هسته ای و گفت وگو با ایران، رفتاری مشابه 
با اوباما از خود نشان دهد و به این ترتیب سعودی ها 
تبدیل به نیرویی در حاشــیه در خاورمیانه شــوند. 
شاید به همین دلیل است که کوشنر به ریاض رفته تا 
عربستان آخرین تلاش هایش را برای جلب حمایت 

واشنگتن در طولانی مدت  کند.
2  فرضیه بعدی که مطرح می شود، گرفتن حق 

و حساب های چهار سال اخیر است. دولت ترامپ از 
همان ابتدا مسیر خود را در مورد کشورهای ثروتمند 
عربی نشان داد و گفت   آنها را به شکل گاوی شیرده 
می بیند. به نظر می رســد   صورت حساب برخی از 
همکاری ها بین عربســتان و آمریکا هنوز پرداخت 
نشده باقی مانده اســت. در سال های گذشته برخی 
معتقد بودند   کوشــنر در ارتباط با کشورهای عربی 
تنها به دنبال اهداف سیاســی نیســت بلکه برای 
بیزینس شــخصی خود و خانواده ترامپ هم با آنها 

چانه زده و همکاری می کند.
از سوی دیگر عربستان و قطر هر دو مشکلات زیادی 
دارند. ترامپ ترجیح می داده که افتخار آشتی دادن 
این دو کشور را به نفع خود بنویسد و بعید نیست که 

این آشتی در سایه این سفر، شدنی شود.
موضوع دیگر ســفر نتانیاهو به عربســتان است. به 
نظر می رســد   بن ســلمان منتظر فرصتی است که 
بدون اینکه نظر پــدرش را مدنظر قرار دهد، فکری 
به حال صلح با رژیم صهیونیستی کند. ترامپ علاقه 
زیادی دارد که از این قضیه به عنوان دســتاوردی 
برای خود استفاده کند. برای او وضعیت کشورهای 
عربی منطقه پس از توافق برخی کشورها با اسرائیل 
اهمیتی ندارد. اما اینکه نامش به عنوان کســی که 
باعث شد اسرائیل در خاورمیانه مورد پذیرش برخی 

کشورها قرار بگیرد، او را خوشحال می کند.

  سایت نگار   

آغاز مذاکرات محرمانه ترکیه با اسرائیل، ساخت جاده در عراق از نجف تا عربستان و ...
  رهبر کره شمالی، واکسن چینی کرونا زد؛ منابع اطلاعاتی ژاپن ادعا کرده اند 
کیم جونگ اون رهبر کره شمالی به همراه اعضای خانواده اش و تنی چند از اعضای 
ارشد حزب حاکم کره شمالی در برابر بیماری کووید19 با واکسن چینی، واکسینه 

شده اند. )عصرایران به نقل از بیزینس اینسایدر(
  چین مصرف پلاســتیک را محدود می کند؛ وزارت بازرگانی چین اعلام کرده 
یک سیستم گسترده سراسری را برای گزارش مصرف پلاستیک در اختیار خرده 
فروشــان قرار می دهد. افزایش تحویل غذای خانگی باعث افزایش اســتفاده از 
محصولات پلاستیکی یک بار مصرف شده است. اتحادیه بازیافت منابع ملی چین 
اعلام کرده که این کشور در ســال 2019 حدود 63 میلیون تن پلاستیک تولید 
کرده و حدود 30 درصد آن بازیافت شده اســت. بقیه زباله ها در زمین دفن شده 

یا سوخته اند. بخش اعظم دیگری نیز رها شده اند. )عصر ایران به نقل از رویترز(
  اسلوونی حزب الله را  سازمان تروریستی اعلام کرد؛ مقام های اسلوونی طی 
بیانیه ای از تصمیم خود برای شناسایی حزب الله لبنان به عنوان سازمانی تروریستی 
خبر دادند. این دولت بدون ارائه هیچ گونه شــواهدی ادعــا کرده که فعالیت های 
حزب الله لبنان با جرایم سازمان یافته و تروریســم، فعالیت های نظامی در سطح 

جهانی مرتبط است. )ایلنا به نقل از روسیا الیوم(
  نیروهای آذربایجان پس از 28 ســال وارد لاچین شدند؛ بعد از عقب نشینی 
نیروهای ارمنی از شهر »لاچین« طبق توافق آتش بس، نیروهای ارتش جمهوری 
آذربایجان پس از 2۸ سال وارد این شهر شد. لاچین به دلیل اهمیت راهبردی راه 
موســوم به »کریدور لاچین« که تنها راه بین قره باغ و ارمنستان است، در جنگ 
1990 به صورت یکی از اولین اهداف نیروهای ارمنی درآمده بود. ارتش ارمنستان 
در 20 نوامبر )ماه گذشــته میلادی( از آغــدام و در 2۵همین مــاه نیز از کلبجر 

عقب نشینی کرد. )تسنیم(
  فرانسه از طرح جنجالی عقب نشینی کرد؛ اکثریت پارلمان فرانسه در نشست 
روز دوشنبه اعلام کردند که ماده 2۴ طرح امنیت عمومی بازنویسی کامل می شود. 
به گزارش روزنامه اوئست فرانس نوشت: بر اساس ماده جنجال برانگیز طرح امنیت 
عمومی انتشار تصاویر پلیس با هدف ســوء را ممنوع کرده و برای آن مجازات یک 

سال حبس و جریمه ۴۵ هزار یورویی تعیین شده است. )ایرنا(
  ترکیه بعد از بایدن به ســمت اسرائیل رفته اســت؛ روزنامــه صهیونیستی 
»یسرائیل هیوم« از تماس های محرمانه آنکارا و تل آویو برای بهبود روابط دوجانبه 
خبر داد و نوشت که این تماس ها به ابتکار ترکیه آغاز شــده است. به نوشته این 
روزنامه »هاکان فیدان« رئیس دستگاه اطلاعات ترکیه تا کنون حداقل یک نشست 
را با مسئولان اسرائیلی انجام داده است. محاسبات ترکیه این است که داشتن روابط 

حسنه با اسرائیل با وجود دولت بایدن، امتیازی برای آن ها خواهد بود. )فارس(
  انگلیس: مذاکرات برگزیت احتمالًا بدون توافق به پایان می رسد؛ آن طور که 
رویترز خبر داده؛ »مایکل گوو«، وزیر کابینه بریتانیا و معاون »بوریس جانسون«، 

نخست وزیر انگلیس روز سه شنبه گفت این احتمال وجود دارد که مذاکرات برگزیت 
بدون دستیابی به هیچ توافق نهایی به پایان برســد. تاکنون دو عامل کمک های 
دولتی و سهمیه ماهیگیری که اتحادیه اروپا را قادر می سازد در آب های بریتانیا به 

صید ماهی بپردازد، مانع از پیشبرد مذاکرات برگزیت بوده  است. )فارس(
  عراق استارت جاده زمینی به عربستان را زد؛ »لوی الیاسری« استاندار شهر 
نجف اشرف روز گذشته در بیانیه ای درباره این پروژه که از آن به پروژه زمینی حج 
یاد می شود، گفت: این پروژه شامل آسفالت مسیر 239 کیلومتری همراه با ایجاد 
گذرگاه های مرزی و مناطق تبادل تجاری بین عراق و عربســتان از طریق استان 
نجف اشرف است. گذرگاه »عرعر« در مرز عراق و عربستان نیز اخیرا به طور رسمی 

بعد از 30 سال بازگشایی شد. )ایرنا(
  بیکاری در ژاپن 3.1 درصد شد؛ نرخ بیکاری تنظیم شده فصلی در ژاپن در ماه 
اکتبر /10 آبان تا 10 آذر 1399/ در سطح 3.1 درصد قرار گرفت که 0.1 واحد در 
مقایسه با یک ماه قبل از آن بیشتر شده است. وزارت امور داخلی ژاپن روز سه شنبه 
اعلام کرد برای سومین ماه متوالی است که این رقم به سه درصد یا بالاتر رسیده 
است موضوعی که بیانگر تاثیر ویروس کرونا بر اقتصاد و اشتغال این کشور است. 

)ایرنا به نقل از تلویزیون ژاپن(
  جنگ یمن 233 هزار قربانی گرفته؛ دفتر کمیســاریای عالی سازمان ملل در 
امور بشردوستانه با انتشار بیانیه ای از کشته شدن 233 هزار نفر در جنگ تحمیلی 
بر یمن طی ۵ سال گذشته خبر داد. عربســتان از روز ششم فروردین سال 9۴ در 
قالب ائتلافی از چند کشور عربی و حملات گسترده ای را علیه یمن، آغاز کرد. )ایرنا(

  اقلیت ها در آمریکا بیشتر کرونا می گیرند؛ روزنامه فرانسوی »اوئست فرانس« 
نوشت: بر اســاس آمار ارائه شده از سوی مرکز کنترل و پیشــگیری از بیماری ها 
)CDC(، یک سیاهپوست آمریکایی 2.6 برابر بیشتر از یک سفیدپوست به کووید 
19 مبتلا می شــود؛ برای لاتین تبارها و هندی ها، این خطر به 2.۸  برابر می رسد. 

)ایرنا(
  رئیس جمهور برزیل در حال نابود کردن آمازون است؛ سازمان فضایی برزیل 
می گوید در حد فاصل ماه ژوئیه سال گذشته تا اوت امسال، 11 هزار و ۸۸ کیلومتر 
مربع از درختان آمازون قطع شده اســت. این رقم در سال 201۸ یعنی یک سال 
پیش از روی کار آمدن ژائیر بولســونارو، رئیس جمهوری راست گرای این کشور، 

حدود ۷،۵36 کیلومتر مربع بود. )بی.بی.سی (
  علی اف: فرانسه شهر مارسیلیا را به ارمنی ها بدهد؛ رئیس جمهوری آذربایجان 
در یک سخنرانی گفت: کشــورهایی که هزاران کیلومتر از ما دور هستند اکنون 
قوانینی را مطرح می کنند و پارلمان شان هم این مسئله را بررسی می کند، مسئله 
ما چه ربطی به پارلمان فرانسه دارد؟ اگر آنها را دوست دارید من در حین جنگ هم 
گفتم شهر مارسیلیا را به ارمنی ها بدید اسمش را هم عوض کنید دوباره کشور را از 

اول بسازید. )ایسنا، به نقل از اسپوتنیک(

در اولین جشنواره فیلم افغانستان  چه گذشت؟
نخستین جشنواره ملی فیلم 
افغانستان با نام لاجورد پس 

از 10 روز برگزاری با شناسایی 
چهره های برتر سینمایی در 

خانه علم و فرهنگ روسیه در 
کابل به کار خود پایان داد. به 

گزارش ایرنا، این جشنواره که 
با ابتکار رئیس »افغان فیلم« 

در کابل گشایش یافته بود ۵۵ فیلم سینمایی، مستند و داستانی برای کسب بهترین اثر 
سینمایی رقابت کردند. در این جشنواره شش فیلم در بخش های داستانی بلند و کوتاه، 

مستند بلند و کوتاه، مستند تلویزیونی و انیمیشن عنوان بهترین اثرهای سینمایی کشور 
افغانستان را در این جشنواره کسب کردند.فیلم بلند داستانی »سیبی از بهشت« از داود 

وهاب، مستند بلند »مرغ طوفان« از گرگ ومیش پروداکشن، مستند تلویزیونی »قندهار« 
از شبکه تلویزیونی تمدن، مستند کوتاه »شیخک« از نسیم سیامک، فیلم کوتاه »حبیبه« 

از معصومه رضایی و انیمیشن »نوارها« از لاجورد حقیقی به عنوان بهترین های سینمایی در 
جشنواره  فیلم لاجورد برگزیده شدند. گفته می شود که طی پنج دهه گذشته این نخستین 

بار است که یک جشنواره سینمایی از سوی دولت افغانستان برگزار می شود. )ایرنا(
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خوشگذرانی غیرانسانی استرالیایی ها 
در افغانستان

  حادثه روز

بخش استرالیایی 
روزنامه انگلیســی 
»گاردین« تصویری 
از یک سرباز ارشد 
اســترالیایی کــه 
هنوز هــم در حال 
خدمت است را در 
منتشر  افغانستان 
کرده که در حال نوشیدن مشروبات الکلی در پای مصنوعی به جا 
مانده از یک نیروی کشته شده طالبان در باری غیرمجاز است که 
داخل پایگاه نیروهای ویژه استرالیا در »ترین کوت« مرکز ولایت 
اروزگان افغانستان دایر شده بود. در گزارش گاردین گفته شده 
که این پای مصنوعی همیشه در آنجا بوده و سربازان گاهی از آن 
برای نوشیدن استفاده می کردند. به گفته سربازان استرالیایی 
افسران ارشد این کشور چنین اقداماتی از سوی سربازان را تحمل 
می کردند و حتی برخی از آن ها در انجام چنین اقداماتی مشارکت 

داشته اند. )فارس(

ون
و ز

یل

     
  کیوسک

وال استریت ژورنال در عکس یک 
خود تشییع شهید فخری زاده و روایت 
ترور ایشان از راه دور را که العالم و 
پرس تی وی مطرح کردند، پوشش داده 
است. 

عرب نیوز چاپ جده، عکس یک خود را به 
کریسمس در بیروت اختصاص داده و در 

تیتر یک خود از تعویق مذاکرات اسرائیل 
با لبنان بر سر مرزهای دریایی سخن گفته 

است. 

   از انتخابات آمریکا

   خبر دو 

ترکیه از دو هفته دیگر واکسیناسیون را آغاز می کند
دو سوم کل واکسنی که ترکیه می خواهد استفاده کند؛ چینی است

کشورهایی که بیشترین میزان افزایش متوفی ناشی از کرونا را داشتند )30 نوامبر( کشورهایی که بیشترین میزان افزایش مبتلا به کرونا را داشتند )30 نوامبر(

تعداد کشور تعداد کشور

1238 آمریکا 161736 آمریکا

672 ایتالیا 31219 ترکیه

482 هند 31179 هند

406 فرانسه 26338 روسیه

371 ایران 21۵38 برزیل

مهسا مژدهی  
هفتصبح

  وکیل ترامپ: هر کس بگوید تقلب نشــده 
را باید اعدام کرد؛ »جــوزف دی ژنووا«، وکیل 
ســتاد انتخاباتی دونالد ترامــپ، رئیس جمهور 
آمریــکا در مصاحبه ای ادعاهــای رئیس خود در 
خصوص سلامت انتخابات ریاست جمهوری 2020 
این کشور را تکرار کرد. به نوشــته وبگاه روزنامه 
»هافینگتون پست«، دی ژنووا با اشاره به اظهارات 
»کریس کربس«، مدیر اخراجی امنیت سایبری 
که سلامت انتخابات را تأیید کرده بود، گفت: »هر 
کســی که فکر کند این انتخابات سالم بوده، مثل 
کربسِ احمق، مدیر امنیت ســایبری، باید به دار 
آویخته شود و سحرگاهان به بیرون آورده شود و به 
او شلیک شود. این مرد یک ابله درجه یک است.« 
کریس کربس که مدیر سابق زیرساخت و فضای 
سایبری وزارت امنیت داخلی آمریکا بود، به دلیل 
گزارشی که درباره امنیت و سلامت انتخابات 202 
آمریکا ارائه داده بود، به دست دونالد ترامپ اوایل 

این ماه اخراج شد. )فارس(
  محبوبیت ترامپ کم شد؛ نظرسنجی اخیر 
گالوپ نشــان می دهد محبوبیــت دونالد ترامپ 
رئیس جمهوری مســتقر در کاخ ســفید پس از 
انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا در 13 آبان 
کاهش یافته اســت. به گزارش نشریه نیوزویک، 
محبوبیت ترامپ در مقایسه با نظرسنجی صورت 
گرفته بین 16 تا 2۷ اکتبر )2۵ مهر تا 6 آبان( که 
۴۵ درصد ارزیابی شــده بود، با 3 درصد کاهش 
به ۴2 درصد رسیده اســت. از طرف دیگر نتایج 
نظرسنجی گالوپ نشــان می دهد که محبوبیت 
جو بایدن رئیس جمهوری منتخب آمریکا از ۴9 
درصد به ۵۵ درصد رسیده اســت. براساس این 
نظرســنجی، از بین 10 جمهوری خــواه یک نفر 
نظر مساعدی را نسبت به بایدن دارد که این آمار 
از 6 درصد ماه اکتبر بــه 12 درصد افزایش یافته 
است. در مقابل نیز تنها 3 درصد دموکرات ها نظر 

مساعدی نســبت به ترامپ دارند. بایدن در میان 
افراد مستقل )بدون وابستگی به حزب دموکرات 
و جمهوری خواه( ۵۵ درصــد و ترامپ 36 درصد 

محبوبیت دارند. )ایرنا(
  اســتعفای دو مقام آمریکایی در روزهای 
پایانی دولت ترامپ؛ دو مقام آمریکایی در فاصله 
کمتر از دو مــاه مانده به پایــان کار دولت دونالد 
ترامپ، در یک شــب از مقام خود استعفا کردند. 
به گزارش شــبکه خبری ســی ان ان، کریستوفر 
مایر، رئیس گروه ویژه شکست داعش وزارت دفاع 
آمریکا به جمع مقام های ارشــدی پیوست که در 
روزهای گذشته اخراج یا مجبور به استعفا شدند. 
این اتفاق بخشی از پروژه پاکســازی کاخ سفید 
در وزارت دفاع آمریکا پس از انتخابات ریاســت 
جمهوری به شمار می آید. همچنین اسکات اتلس 
عضو کار گروه ویژه مبارزه با کرونا در کاخ سفید روز 
دوشنبه به وقت محلی آمریکا نامه استعفای خود 
را به ترامپ داده است. اتلس تصویر نامه استعفای 
خود از سمت مشــاور ویژه رئیس جمهوری را در 
صفحه توئیتر شخصی اش به اشــتراک گذاشت 
که در آن اعلام کرده بود راهنمایی وی همیشــه 
متمرکز بر کاهش آسیب های ناشی از همه گیری 
کرونا و سیاست های ســاختاری به ویژه بر طبقه 
ضعیــف و کارگر بوده اســت. دیدگاه های وی در 
مدیریت ویروس کرونا همواره با انتقاد دانشجویان 
دانشگاه استنفورد و نهادهای علمی دیگر روبه رو 

بود. )ایرنا(
  منتظر خاطرات ملانیا باشید؛ »ملانیا ترامپ« 
همسر رئیس جمهوری آمریکا، خاطرات روزهای 
اقامت خود در کاخ سفید را کتاب می کند. ملانیا 
هنوز کاخ ســفید را ترک نکرده اســت اما شایعه 
شــده وی قصد دارد یک کتاب افشــاگر درباره 
دوران اقامت خود در این کاخ بنویسد. به گزارش 
پیج سیکس از روزنامه نیویورک پست، شایعاتی 

مبنی بر آن وجــود دارد که این مدل ســابق ۵0 
ســاله در جلســات مذاکره برای امضای قرارداد 
چاپ کتاب شــرکت می کنــد. می گویند دونالد 
ترامپ که آخرین روزهای خود در کاخ ســفید را 
می گذراند، همسرش را به نوشتن کتاب خاطرات 
خود ترغیب کرده اســت. تا قبل از ســال 19۷۸ 
که کتــاب دوران زندگی من به قلــم بتی فورد، 
همسر جرالد فورد سی و هشتمین رئیس جمهور 
ایالات متحده آمریکا، به بازار عرضه شــود، چاپ 
کتاب خاطرات بانوان اول آمریکا چندان مرسوم 
نبود. از آن زمان تاکنــون، تمام بانوان اول آمریکا 
دســتکم یک کتاب درباره دوران اقامت خود در 
کاخ سفید نوشته و چاپ کرده اند. از این کتاب ها 
استقبال خوبی هم می شــود تا جایی که فروش 
کتاب خاطرات بتی فــورد، روزالین کارتر و باربارا 
بوش از فروش خاطرات همسرانشان پیشی گرفت. 
البته همانطور که در مورد میشــل و باراک اوباما 
اتفاق افتاد، نوشتن کتاب خاطرات روشی سودآور 
برای درآمدزایی پس از خروج از کاخ سفید است. 
خانواده اوباما از امضای بسته قراردادی حق چاپ 
کتاب های خاطرات شان، 60 میلیون دلار پول به 

جیب زدند. )ایرنا(
  آریزونا و ویسکانسین پیروزی بایدن در این 
ایالت را تایید کردند؛ ایالت آریزونا روز دوشــنبه 
نتیجه انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا را تأیید 
و جو بایدن را برنده رقابــت انتخاباتی در این ایالت 
اعلام کرد. بــا اتمام شــمارش آرای ایالت آریزونا، 
جو بایدن با اختلاف حدود 10 هزار رأی توانســت 
»دونالد ترامپ« رئیس جمهور مستقر در کاخ سفید 
را در این ایالت شکســت دهد. مسئولان انتخاباتی 
ایالت »ویسکانسین« هم بامداد سه شنبه و بعد از 
بازشماری آرای انتخابات ریاست جمهوری در این 
ایالت، »جو بایدن« نامزد حزب دموکرات را پیروز 
این انتخابات در ویسکانسین اعلام کردند. )فارس(

وزیر بهداشــت ترکیه از آغاز واکسیناسیون کرونا 
در کشــورش از دو هفته دیگر خبر داد.  به گزارش 
آناتولی ترکیه، فخرالدین کوجا وزیر بهداشت ترکیه 
اعلام کرد فاز نخســت واکسیناســیون سراسری 
ترکیــه از تاریخ 1۴ دســامبر )2 هفتــه دیگر( با 
واکسیناسیون کادر درمان این کشور آغاز می شود. 
وزیر بهداشت ترکیه با اشــاره به اینکه طی سه ماه 
آینده )دســامبر، ژانویه و فوریه( ۵0 میلیون دوز 
واکسن خریداری شــده از شرکت سینوواک چین 

وارد ترکیه خواهد شد، افزود در ماه دسامبر نیز یك 
میلیون دوز واکسن بایوتک آلمانی خریداری شده 
قرار است وارد ترکیه شود و مذاکرات برای خرید 2۵ 
میلیون دوز دیگر از این واکسن با شرکت آلمانی در 
جریان است. قرار است واکسیناسیون کادر درمانی 
ترکیه با واکسن آلمانی آغاز شــود. وزیر بهداشت 
ترکیه گفته است در مجموع قرار است در سال آتی 
میلادی ۷۵ میلیون دوز واکســن چینی و آلمانی 
وارد ترکیه شود و برای واکسیناسیون عمومی و بر 

اساس اولویت بندی افراد دارای ریسک بالا و دیگر 
شهروندان مورد استفاده قرار بگیرد. وزیر بهداشت 
ترکیــه همچنین گفتــه طبــق برنامه ریزی های 
وزارت بهداشــت، تولید انبوه واکسن تولید داخل 
ترکیه نیز از ماه آوریل سال 2021 آغاز خواهد شد 
و این واکســن نیز در روند واکسیناسیون عمومی 
شهروندان مورد استفاده قرار خواهد گرفت. دولت 
ترکیه اعلام کرده واکسیناسیون کووید19 در این 

کشور رایگان خواهد بود.
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